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Seibert v Celju 
Minuli četrtek je Celje obiskal nemški veleposlanik v Slove

niji Giinter Seibert. 
Po pogovoru z županom Antonom Bojcem se je najprej poklo

nil spominu mrtvih in položil venec k spomeniku na Gledali
škem trgu, nato pa je obiskal še kostnico pri nemškem pokopa
lišču na celjskem Mestnem pokopališču. 

IS, Foto: EDO EINSPIELER 

Naj se po politiki 
ravnateij pozna? 
Ne, odgo¥arJa aktiv celjskih osnovnošolskih ravnatellev 

Aktiv ravnateljev celjskih 
osnovnih šol je v ponedeljek 
sklical novinarsko konferenco, 
na kateri so želeli v javnosti 
izpostaviti problematiko ime
novanja ravnateljev javnih za
vodov. Ravnatelji zastopajo 
enotno stališče, da ustanovite
lji v zvezi z imenovanjem rav
nateljev v Celju že dve leti že
lijo, da bi politični interesi 
preglasovali strokovne odloči
tve in mnenja, kar pa je po 
njihovem nmenju nesprejem
ljivo. 

Janez Domi t rov ič , p red
sednik aktiva ravnateljev 
celjskih osnovnih šol, je na 
novinarski konferenci u v o 
d o m a povedal : »Celjski rav
natelji žel imo, da bi Izvršni 
svet obč ine Celje izobl ikoval 
takšno pol i t iko imenovanja 
celjskih ravnateljev, ki b o 
jasna, dokončna in ki naj bi 
vendarle temeljila na neki 
strokovnosti . Ocenjujemo, 
da celjski Izvršni svet nima 
enotnih kriterijev v poli t iki 
dajanja soglasja. 

Že l imo tudi izvesti pritisk 
na Ministrstvo za šolstvo in 
šport da v tej zadevi uredi 
zakonodajo tako, da b o le-ta 
vnašala mir in več jo možnost 
ustvarjalnosti v osnovne š o 
le. G o s p o d minister Gaber je 
na srečanju ravnateljev s lo 
venskih osnovnih šol v Por
torožu povedal , da je ta p r o 
b lem pravzaprav slovenski 
in zato pripravljajo spre
m e m b o zakonodaje . Ta naj 
bi bila v takšnem smislu, da 
bi svetom zavodov, ki so se
stavljeni tripartitno, dali d o 
k o n č n o možnos t imenova

nja. Po sedanji zakonodaj i 
namreč lahko pos topek za 
imenovanje ravnatelja teče 
več let, saj ustanovitelj nima 
pravice imenovati v.d. rav
natelja m imo sveta zavoda. 

Celjski ravnatelji že l imo 
izpostaviti tudi v logo Z a v o 
da za šolstvo kot s trokovne 
institucije. Menimo, da je p o 
zakonodaj i ta zavod tista in
stitucija, ki v celoti pokr iva 
s t rokovnost in nesmiselno je 
diskvalificirati j o na neargu-
mentiran način.« 

Zan imivo je, da je pos to 
pek za imenovanje ravnate
lja d rugod p o Slovenij i dru
gačen kot v Celju. Janez D o 
mit rovič je povedal , da so se 
povezal i s sosednjimi o b č i 
nami in z Druš tvom ravnate
ljev Slovenije in izvedeli na
slednje: »V večini s lovenskih 
o b č i n je pos topek takšen, da 
svet zavoda zaprosi za s o 
glasje ustanovitelja, torej 
skupščino. Zahtevek pr ide 

d o skupščinske komisije, ta 
opravi svoje de lo in predlaga 
skupščini rešitev. V Celju pa 
gre pos topek imenovanja čez 
tri sita. Najprej je to Izvršni 
svet, po tem skupščinska k o 
misija in nato še skupščina. 
T o je izjemen primer v s lo
venskem prostoru. Tako pr i 
haja d o absurdnih situacij, 
k o izvršni svet zavrne mne
nje, ki ga da njegova stro
kovna služba, torej v tem 
primeru Sekretariat za druž
bene dejavnosti .« 

Akt iv ravnateljev celjskih 
osnovnih šol je na zadnjem 
kolegiju tudi izobl ikoval 
zahtevo in jo naslovil na 
celjski Izvršni svet, naj njim 
in javnosti pojasni, p o kakš
nih merilih namerava v pr i 
hodnje dajati soglasje k ime
novanju ravnateljev. Pr iča
kujejo, da b o d o o d g o v o r d o 
bili v pr ihodnjih štirinajstih 
dneh. 

N. G. 

Ombudsman do 
konca leta 

LJUBLJANA, 16. no
vembra (VEČER) - Držav
ni zbor in svet za varstvo 
človekovih pravic in te
meljnih svoboščin sta pri
pravila dvodnevni posvet 
o varstvu in izvolitvi varu
ha človekovih pravic (om-
budsmana) v naši državi. 
Posvet naj bi pokazal, ali 
bo slovenski varuh pravic 
pomembna institucija za 
varstvo človekovih pravic 
in temeljnih svoboščin ali 
bo le okrasek sistema in ce 
lo moteč dejavnik. V začet
ku decembra naj bi sloven
ski parlament razpravljal 
tudi o zakonu o varstvu 
pravic, s pomočjo varuhov 
pravic pa naj bi ščitili dr
žavljane pred samovoljo i 
državnih oblastnikov. V 
Sloveniji bo ombudsman 
znan šele po sprejetju za
kona. 

Uspeh in neuspeh 
novega rektorja 

MARIBOR, 16. novem
bra (DELO). V viteški d v o 
rani mariborskega gradu je 
bivši rektor dr. Alojz Križ-
man izročil simbole rektor-
ske časti svojemu nasledni
ku dr. Ludviku Toplaku. 
Inavguracije dr. Toplaka so 
se udeležili rektorji tujih 
univerz in drugi ugledni 
gostje. Študentski delegati 
v univerzitetnem svetu pa 
na seji tik pred inavguraci-
jo niso izvolili dveh pro-
rektorjev, dr. Andreja Um-
ka in študenta Božidarja 
Pučnika, ki ju je predlagal 
novi rektor. * 

Za slovensko-
nemško 
sodelovanje 

BLED, 16. novembra 
(DELO) - Na Bledu se je 
pričela dvodnevna sloven-
sko-nemška poslovna kon
ferenca, na kateri naj bi 
predvsem navezali nove \ 
poslovne stike, hkrati pa je 
tudi priložnost za sklepa
nje novih poslov med slo
venskimi in nemškimi p o 
djetji. Konference se udele
žuje približno 70 sloven
skih in 40 nemških p o 
djetij. 

Pravniki proti 
reviziji in 
suspenzu 

LJUBLJANA, 16. no
vembra (VEČER) - Pravni
ki odločno nasprotujejo 
sklepu državnega zbora 
o reviziji političnih sodnih 
procesov in suspenzu sod
nikov. Slovenski pravniki 
menijo, da takšen sklep 
v zakonu o kazenskem p o 
stopku nima kaj iskati. 

— N O V I T H ) N I K — 

Glavni in odgovorni urednik: 
6ranko Stamejčič. 
Pomočnica odgovornega ured
nika: Milena Brečko-Poklič. 
Uredništvo: Marjela Agrež, 
Irena Baša, Tatjana Cvim, Ja
nja Intihar, Brane Jeranko, 
Edo Einspieler, Edi Masnec, 
Urška Selišnik, Ivana Stamej
čič, Željko Zule. Tehnični 
urednik: Franjo Bogadi. Obli
kovanje: Minja Bajagič. Tajni
ca uredništva: Mojca Marot. 
Naslov uredništva: Prešernova 
19, Celje. Telefon: (063) 29-431, 
fax 441-032. 

Sosedu ni 
crknila koza 
Poslanci v Mozirju Hali garancijo za 
najem kretllta za kanalizacijo v Gornjem 
GraiJu 

Vprašanje, iz katere prora
čunske postavke bodo odpla
čevali kredit za izgradnjo ka
nalizacije v krajevni skupnosti 
Gornji Grad, se je najpogoste
je porajalo poslancem v mozir-
ski skupščini ob razpravah 
o garanciji za najem kredita. 

Kanalizacija v Gornjem 
Gradu naj bi veljala 21 milijo
nov tolarjev. V občinskem pro
računu so zanjo rezervirali 4,7 
milijona, repaiblika pa je pri
pravljena prispevati približno 
5 milijonov tolarjev. »Za 11 
milijonov tolarjev bi bilo p o 
trebno najeti bančni kredit, 
odplačevali pa bi ga prihodnji 
dve leti iz proračunskih sred
stev, namenjenih za delo kra
jevnih skupnosti,« je povedal 
predsednik IS Alfred Božič. 
Ravno krčenje proračimske 
krajevne malhe je najbolj raz
burilo poslance drugih KS. Si
cer so se vsi poslanci strinjali, 
da so za garancijo za najem 
kredita, vendar pa je treba 
sredstva za vračanje poiskati 
drugje v proračunu. 

Predstavniki Gornjega Gra
da so prošnjo utemeljevali 

s tem, da KS sama ne more 
najeti kredita. Če se poslanci 
ne bi odločili za garancijo, bi 
»padla v vodo« tako republi
ška sredstva kot tudi predvi
dena renominacija občinskega 
proračuna. 

Poslanci iz drugih KS v mo-
zirski občini so menili, da se 
morajo v svojih svetih posve
tovati, in predlagali, naj odlo
čitev prestavijo na eno prihod
njih zasedanj. Gomjegrajci so 
poudarjali, da bo treba kredit 
odplačati šele, ko bo investici
ja zaključena, to pa ne bo jutri. 
V razpravi se je najbolj razbu
ril predstavnik KS Rečica Jo
žef Veninšek in zatrdil, da bi 
Gomjegrajci izglasovali samo
prispevek, če bi se obnašali 
gospodarno; v njegov program 
je bila namreč vključena tudi 
kanalizacija. Ogorčenje je lah
ko razimiljivo, če vemo, da so 
pred leti isti poslanci zavrnili 
želje Rečičanov za izgradnjo 
popolne osemletke, češ »če jo 
želite, jo postavite sami«. 

Poleg vračila sredstev je po 
slance vznemirjala tudi pred
videna nova lokalna samou
prava in s tem povezana deli
tvena bilanca. Ko se bodo deli
le občine, bo potrebno deliti 
tudi premoženje, po Božiču 
bodo znani dolgovi prešli na 
bodočo skupnost, neznane pa 
bo treba nekako razdeliti. »Do 
danes v mozirski občini ni 
skupnih zadolžitev,« je o b tem 
poudaril mozirski izvršnik. 
Kljub novim skupnostim so se 
poslanci v skupščini strinjali, 
da bodo morale manjše občine 
tudi v prihodnje nastopati 
skupaj in iskati skupne reši
tve, vsaj na področju infra
strukture in komimalnega 
urejanja. 

Po dolgi razpravi so se mo
zirski poslanci odločili, da ne 
bodo glasovali po principu 
»naj tudi sosedu crkne koza«. 
Torej bo izvršni svet najel kre
dit za izgradnjo kanalizacije 
v Gornjem Gradu, odplačevali 
pa ga bodo iz sredstev prora
čunske porabe. Poslanci niso 
dorekli, katero postavko bodo 
prihodnja leta najbolj oškmili. 

URŠKA SELIŠNIK 

Najiiujše je mimo? 
Šmarska vlada komentira statistiko 

Šmarska občinska vlada je 
pretekli teden obravnavala 
polletne gospodarske rezulta
te, pri tem pa so spregovorili 
tudi o ugotovitvah zadnjega 
časa. Podatkov iz podjetij ne 
prejemajo več naraN^nost, zato 
uporabljajo drugačne vire, 
ugotovili pa so marsikaj prese
netljivega. V Šmarju ocenjuje
jo , da je najhujše za njimi, pri 
tem pa so tudi »razlodnkali« 
statistiko. 

Število novih podjetij je 
v obsoteljski občini naraščalo, 
bolj kot drugod, tudi v drugem 
polletju, vrste brezposelnih pa 
se (uradno) še vedno daljšajo. 
Tudi člane občinske vlade pre
senečajo podatki o rastoči go
spodarski moči zasebnih p o 
djetij, ki ustvarjajo že približ
no 17 odstotkov prihodka ter 
celo blizu 70 odstotkov aku
mulacije. Za letošnjo polletje 
je znano, da so zasebniki 
(uradno) povišali število zapo
slenih za približno 40 odstot
kov, tu pa ni vključenih veliko 
delavcev, ki morajo delati na 
črno. Na ta način so številke 
o brezposelnih bistveno višje, 
stimulativna in kazenska poli
tika pa sta zatajili, menijo 
v občinski vladi. Prav tako so 
spregovorili o približno 10-od-
stotnem zmanjšanju števila 
zaposlenih iz sosednjih hrva
ških krajev, pri čemer je brez 
delovnih viz ostalo 149 delav
cev. Do množičnega odpušča
nja zaenkrat ni prišlo, česar so 
se v občutljivem obmejnem 
področju posebno bali. 

Na seji so med ugodnejšimi 
premiki omenjali pojunijsko 
rast industrijske proizvodnje, 
kar so opažali tudi septembra. 
V primerjavi z drugimi obči

nami celjskega območja so za
dovoljni tudi s tradicionalno 
visoko pokritostjo uvoza z iz
vozom, odstotek pa so še neko
liko povišali. V turistični 
šmarski občini razveseljuje še 
porast števila tujih gostov ter 
posebej časa njihovega biva
nja (občina je po nočitvah na 
3. mestu v (h^avi) ter ugodni 
kazalci za prihodnje leto. Med 
ugodnejšimi podatki je prav 
tako nizka rast cen na drobno, 
bistveno nižja kot vsa zadnja 
leta, vendar pa s presenetljivo 
oktobrsko, kar blizu 3 odstot
no rastjo cen. Tudi prihodki so 
višji kot odhodki, znan pa je 
visok porast plač. Izjema so 

številni zaposleni v zdravilišču 
Rogaška Slatina, ki se pritožu
jejo zaradi visokih plač v ne
gospodarskih dejavnostih. 

Bolj zaskrbljujoča sta lik
vidnost gospodarstva ter 
izredno nizek delež investicij, 
pri čemer prevladujejo infra-
struktume. V občinski vladi 
ocenjujejo, da gre, po vsej ver
jetnosti, za čakanje na lastni
njenje, pri čemer vodstva ne 
želijo višanja vrednosti svojih 
podjetij. Občinska vlada se je 
odločila, da bodo gospodarske 
rezultate obravnavali tudi na 
prihodnjem zasedanju občin
ske skupščine. 

BRANE JERANKO 

Zaposlitve bodo preverili 
Znano je, da je šmarska o b 

čina glede spodbujanja po 
djetništva med prizadevnejši-
mi, ena od možnosti pa so kre
diti. V občinskem izvršnem 
svetu nameravajo v kratkem 
pripraviti že tretji razpis za 
denar občinskega sklada za 
razvoj obrti in podjetništva, ki 
bi ga posodili še letos. S tem bi 
v občini za letos omogočili 35 
milijonov tolarjev kreditov za 
razvoj malega gospodarstva. 

O rezultatih zadnjega razpi
sa, ki so ga objavili avgusta, so 
govorili pred dnevi na rednem 
sestanku občinske vlade. Gre 
za 20 milijonov tolarjev kredi
tov, pri čemer so iz občinskega 
proračuna zagotovili 5 milijo
nov. Večino kreditov so zain
teresirani prejeli, nekateri pa 
urejajo še zadnje formalnosti, 
so povedali (gre za kredite za 

čas od enega do treh let, 
z 9 odsotno obrestno mero ter 
moratorijem od pol do enega 
leta). 

Za avgustovska sredstva so 
od obrtnikov in podjetnikov 
prejeli 40 popolnih vlog. 
O kreditih so odločili v občin
ski komisiji za dodeljevanje 
posojil iz sredstev občinskega 
sklada za razvoj obrti in p o 
djetništva, ki jo sestavljajo 
predstavniki občinskega se
kretariata za gospodarstvo, 
UBK banke, občinske vlade 
ter obrtne zbornice. Med dva
indvajsetimi kandidati, ki se 
želijo samozaposliti, so večini 
podelili po 1500 DEM kredita, 
za razširitev dejavnosti pa so 
ustregli devetim obrtnikom 
oziroma podjetnikom (dva sta 
hkrati dobila denar za samo-
zaposlitvi). Za razširitev de

javnosti je komisija zahtevala 
približno polovico kandidato
ve udeležbe, zgornja mejo pa 
je predstavljal znesek dveh 
milijonov tolarjev. V občinski 
vladi so presenečeni zaradi ne-
zainteresiranosti iz najbolj de
mografsko ogroženega območ
ja, južnega dela šmarske obči 
ne. Še posebej zato, ker velja 
za tamkajšnje kandidate pred
nostni kriterij. 

Zaradi čistih računov so se 
v pristojni komisiji odločili, da 
bodo preverili, kako je bilo 
z uresničevanjem novih zapo
slitev po lanskem razpisu. 
S tem se je strinjala tudi o b 
činska vlada, ki je opozorila še 
na potrebo po normalizaciji 
obrestnih mer - to bi pomenilo 
dodatni gospodarski zagon. 

BRANE JERANKO 
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Vse manj otrok, 
vse več težav 
Izumiramo še ne, poHatkf pa so zaskrbiluloči 

v času, ko je državni zbor sprejemal 
proračunski memorandum, so se v Celju 
v organizaciji Združene Uste socialnih 
demokratov zbrali na razgovoru o tem, 
ali Slovenci izumiramo in kako je to 
vprašanje povezano z memorandumom. 
Sodeloval je strokovnjak za prebival-
stveno politiko dr. Janez Malačič, poleg 
njega pa še poznavalki družinske in soci
alne politike Andreja Čmak-Meglič in 
Sonja Lokar. 

Vsi trije so ugotavljali, da gre za tes
nejšo povezanost demografske politike 
in memoranduma kot je videti na prvi 
pogled. Z njim se namreč razdeljuje p o 
lovica ustvarjenega bruto družbenega 
proizvoda Slovenije in to za najpomemb
nejša področja v družbi kot so razvoj, 
socialna varnost, zdravje.. . Sonja Lokar 
je pri tem ugotavljala, da so določila iz 
momoranduma Scuna p o sebi ovira 
vispešnejši demografski politiki, saj se 

stabilizacija načrtuje na račun plač in 
socialnih pravic. Načrtovani razvoj bo 
prinesel peščico bogatih in na drugi stra
ni množico obubožanih. Za zagotavljanje 
kakovostnega nivoja zdravljenja bo tre
ba prispevati več s prostovoljnimi zava
rovanji, v memorandimiu pa tudi ni be
sede o že tako rekoč dogovorjenem uni
verzalnem otroškem dodatku. Vse to so 
ukrepi, ki bodo svoje rezultate pokazali 
čez nekaj let, če ne bo prišlo do spre
memb, je menila Lokarjeva. Vse več bo 
starega prebivalstva in vse večje bodo 
potrebe po delovni sili, ki bo zagotavljala 
sredstva v pokojninski sklad. Zato po 
mnenju Lokarjeve tudi spodbudna dru
žinska politika ne bo zadoščala za pri
manjkljaj v rodnosti, ki se bo poznal dol 
goročno, pač pa bo družba prisiljena de
lovno silo pripeljati od drugod ali pa 
s sedaj priseljenimi vzdrževati demo
grafsko ravnotežje. 

Andreja Meglič-Cmak je opozorila na 
resolucijo o družinski politiki, ki oprede
ljuje vlogo države do teh problemov. 
Izhodišče dokumenta je, da naj država 
zagotavlja čim kakovostnejše preživetje 
otrok, šele na drugem mestu je zagotav

ljanje večje rodnosti. Vendar zenkrat ni 
volje za prerazporeditev družbenega b o 
gastva v korist mlajših generacij, kar se 
jasno kaže tudi v memorandumu, kjer 
univerzalni otroški dodatek ni niti ome
njen. T. CVIRN 

Po besedah dr. Janeza Malačiča rodnost 
v Sloveniji že nekaj časa pada, vendar bi 
bila trditev, da izumiramo, pretirana, če
prav so podatki zaskrbljujoči. Prvič se je 
v letošnji treh mesecih zgodilo, da je šte
vilo umrlih preseglo število živorojenih. 
Da bi prebivalstvo ostajalo na isti ravni, 
bi morala ženska v povprečju roditi 2,1 
otroka, od tega vsaj eno deklico, pri nas 
pa rodnost znaša 1,6 odstotka, od tega 
0,7 deklic. Še v 70. letih je bilo v Sloveniji 
med 28 in 30 tisoč živorojenih otrok, v le
tu 1988 je število padlo na 25 tisoč, lani 
pa pod 20 tisoč. Dr. Malačič meni, da bo 
z zaostrovanjem problema država prisi
ljena ukrepati in sicer bo imela dve mož
nosti: spodbujanje rodnosti doma ali re
ševanje pomanjkanja mladega prebival
stva z migracijami, kar pa prinaša nove 
težave. 

SVET MED T E D N ® M 
piiB»iHaiiniidiiiiiiiiiiiiiyiiiiyiiiiMiiaiiniiiainiiiiriiaiiiiiiiiiyiiiiiiiiiiiiyiiiiiiiiiiiiLiw^ M ™ " 

Živahna diplomatska dejavnost 
Slovenije v minulem tednu 

Piše: Erika Bepovž 

Protokolarno gledano je 
bil v minulem tednu najpo
membnejši zunanjepolitič
ni dogodek za Slovenijo 
obisk češkega predsednika 
Vaclava Havela. Po določe
nem zatišju kar zadeva 
obiske najvišjih politikov 
v Sloveniji, je Havlov obisk 
prvi na tovrstni ravni po 
nekoliko daljšem sušnem 
obdobju. Kot da bi tuji dr
žavniki čakali, da jim nek
do otvori sezono, so češke
mu književniku in politiku, 
(ki je sicer na vprašanje, ali 
še vedno piše, odgovoril, da 
spričo političnih obvezno
sti sicer nima več časa za 
literaturo, da pa še vedno 
sam piše svoje govore), sle
dila grški zvmanji minister 
Karolos Papuljas in spričo 
pomembnosti prvih dveh 
medijsko nekoliko manj 
eksponiran madžarski mi
nister E m o Pungor, pred
sednik nacionalnega komi
teja za tehnološki razvoj 
Madžarske. Slovenija in 
Madžarska sta sicer že 
podpisali medsebojni spo-
razvmi o sodelovanju na 
področju znanosti, tokrat 
pa sta Pungor in Bohinc 
sklenila le še dodatne p o 
drobnosti, ki bodo to sode
lovanje natančneje oprede
ljevale. Medtem, ko so 
v Ljubljani madžarski in 
slovenski predstavniki 
sklepali sporazume na p o 
dročju znanosti, so se v Bu
dimpešti, kamor je minuli 
teden odpotovala delegaci
ja slovenskega obrambne
ga ministrstva, pogovarjali 
o evropskih pobudah za re
ševanje problemov regi
onalne in evropske varno
sti in podrobneje razčlenili 
načrt glede sodelovanja 
med obmejnimi vojašni
cami. 

In kaj lahko, gledano 
globalno, Slovenija pridobi 
z defileji tujih državnikov? 
Havelov obisk je s seboj 
prinesel napoved češko-
slovensko slovaškega spo
razuma o coni svobodne tr
govine, grški zmanj i mini
ster Papuljas pa je v Ljub
ljano prinesel obljubo, da 
bo Grčija vikinila obvezne 
vize za slovenske potnike. 
Bolj kot to, da bodo Slo
venci poleti še bolj množič
no drU na Sporade in Ki -
klade, tokrat brez nepo
trebnih že znanih sitnosti, 

ki jih s seboj prinaša admi
nistrativna turtura, je s lo
venske politike ob grški 
obljubi razveselilo dejstvo, 
da se bodo decembra zače
la pogajanja med Slovenijo 
in ES o pridruženem član
stvu in večina pogovorov 
bo potekala v času, ko bo 
Grčija na čelu dvanajsteri-
ce. V globalu torej - inte
gracija v Evropo, kaj pa 
drugega?! 

Toda, vrnimo se k poli
tičnemu spektaklu, ki smo 
ga Slovenci priredili v čast 
češkemu državniku, ki je 
ob neki priložnosti prosto
dušno priznal, da bi 
v Hradčanih raje sedel za
radi svojih literarnih za
slug, kot zaradi enega sa
mega podpisa pod listino 
77 in v istem tonu nadalje
val, da se s politiko in eko
nomijo ni nikdar sistema
tično ukvarjal, še huje, da 
nikdar ni imel niti ustalje
nega političnega prepriča
nja. Kljub temu so ga Čehi 
januarja letos izvolili za 
prvega predsednika samo
stojne Češke republike, 
slovenski poslanci pa so 
mu minuU teden navduše
no ploskali v parlamentu, 
navzUc temu, da je Havel 
še nedavno tega verjel 
v ohranitev skupne Češko
slovaške. Tako seveda ni 
mogel biti med tistimi, ki 
bi mednarodno odločno 
podprli samostojno Slove
nijo. Toda, ker v politiki 
prevladuje jezik pragma
tizma, sta predsednika 
obeh držav sklenila dosto
jen posel, saj sta si kljub 
vsemu podobna v marsika
terem razočaranju. Obe dr
žavi sta si namreč v svojih 
odcepitvenih težnjah obe
tali marsikatero prednost 
v postopku evropske inte
gracije, na koncu pa sta 
spričo lastne zakasnitve 
obtičaU v podobnem eko
nomskem položaju. 

Posodobljena šentjurska telefonija 
v nekdanjih prostorih šent

jurske občinske skupščine, na 
Mestnem t i ^ , so pretekli pe-
tek slovesno otvorili novo di
gitalno vozliščno telefonsko 
centralo. Gre za uresničitev 
več kot dva milijona DEM 
vredne naložbe, ki bi naj p o 
stopoma omogočila boljšo ko- , 
munikacijo tudi v drugih kra
jih občine. 

Velika šentjurska naložba 
v razvoj telefonije približuje 
možnost hitrejšega gospodar
skega razvoja demografsko 
ogroženega območja, je v slav
nostnem govoru dejal pred
sednik občinske vlade Ladi-

' slav Grdina. Ob tem je pred
sednik spomnil še na zapo
stavljenost šentjurske občine 
glede proračunskih sredstev, 

zlasti v primerjavi z Ljubljano 
ter na previsok izdatek obča
nov za telefonski priključek, 
ki znaša kar 3500 DEM. 

Direktor PTT Celje, Jože 
Palčnik, je poudaril, da so 
v Šentjurju rešili eno zadnjih 
večjih ozkih grl, pri tem pa se 
je spomnil tudi šentjurske 
poštne preteklosti. Ročno cen
tralo (z 49 telefonskimi naroč
niki) so odpravili leta 1966, le
ta 1976 so novo morali širiti, 
lani oktobra pa so z občinsko 
vlado sklenili pogodbo za 
uresničitev sedanje naložbe. 
Po Palčnikovih besedah bi pe

reče probleme telefonije v dru
gih krajih šentjurske občine 
rešili vsaj do konca leta 1995. 
Slovesnosti so se udeležili tudi 
generalni direktor PTT p o 
djetja Slovenije, Janez Gril in 
državni sekretar za področje 
pošte in telekomunikacij, 
Stanko Perpar, ter predstavni
ki Pap telematike in Iskrinih 
podjetij. 

V kulturnem programu je 
nastopil pevski zbor poslovne 
enote PTT Celje. 

BRANE JERANKO 
Foto: EDI MASNEC 

Odpisana doliodnina 
Šmarska vlada se je pretekli teden že drugič odločila za odpis 

plačila lanske dohodnine, pri tem pa je šlo za 72 novih prosilcev. 
Skupni znesek znaša 771 tisoč tolarjev, prosilci pa so se sklice
vali predvsem na prenizke plače, delež v bonfli in podobno. 
Predlogu občinske izpostave Republiške uprave za javne pri
hodke so ugodili brez posebne razprave. 

BJ 

Ukinjen Zavod za planiranje 
Poslanci žalske skupščine so 

na zadnjem zasedanju sprejeli 
odlok o spremembah in dopol
nitvah odloka o občinskih 
upravnih organih, s tem pa 
ukinili dosedanji Zavod za 
planiranje. Vsa strokovno teh
n ična opravila v zvezi z ureja
njem prostora, torej izdelava 
lokacijske dokvunentacije in 
informacije o posegih v pro
stor, poslej opravlja upravna 

organizacija v sestavi sekreta
riata za okolje in prostor. Na
mesto na dveh lokacijah bodo 
občani poslej vse potrebno 
urejevali v prostorih žalske 
občine. 

m 

Delavni mozlrski poslanci 
Poslancem v mozirski 

skupščini je v četrtek po več 
neuspelih poskusih uspelo 
»pospraviti« z dnevnega reda 
vse točke, ki naj bi jih obrav
navali že v začetku prejšnjega 
meseca. 

Med drugim so se odločili, 
da vrednost točke za nadome
stilo za uporabo stavbnega 
zemljišča za letošnje leto osta
ne nespremenjena, torej 0,08, 
ob izdaji odločb jo bodo povi
šali le za rast drobnoprodajnih 
cen od začetka letošnjega leta. 
Polna cena bo veljala za pokri
ta zazidana stavbna zeinijišča, 
za nepokrita zazidana zemljiš
ča (parkirišča, odprta skladiš
ča) bo znašal prispevek 70 od
stotkov cene, za nezazidana 
zemljišča pa 30 odstotkov. Za 
podjetje Elkroj to pomeni, da 
bodo plačali nekaj manj kot 
milijon tolarjev in pol nado
mestila za uporabo stavbnega 
zemljišča. 

Za dele naselij Luče, Gornji 
Grad, Ljubno, Rečica, Nazarje 
in Mozirje so poslanci po hi
trem postopku sprejeU pro
storsko- ureditvene pogoje. 
Razprava je bila sicer dolga, 
saj so vztrajali, da se s PUP 
uredi eno izmed spornih zem
ljišč v Mozirju. Potem ko je 
predstavnik Zavoda za urba
nistično načrtovanje in razvoj 
Albert Toffa pojasnil, da to 
urejanje ne sodi v PUP, so p o 
slanci sprejeli odlok, s katerim 
so razveljavili zazidalne načr
te izpred 20 let in s tem legali
zirali posege v prostor. 

Poleg tega so poslanci dali 
soglcisje za podpis Alpske kon
vencije, ki bo poenotUa ukrepe 
za varstvo alpskega prostora. 
Imenovali so tudi komisijo, ki 
bo pregledala zapisnik SDK 
o pregledu finančno- materi
alnega poslovanja v zdrav
stvenih zavodih mozirske o b 
čine in pripravila ustrezno p o 

ročilo. V komisiji so se že odlo
čili, da bodo poleg zapisnikov 
pregledali tudi, kakšen je od
nos med občinskim izvršnim 
svetom in skupščino ter kakš
ne so sploh pristojnosti IS, 
kakšno škodo imajo javni za

vodi zaradi njegovih ravnanj 
ter kako to odmeva v javnosti. 
I*ri zapisniku SDK gre za zna
ne spore med zdravstvom ter 
IS in firmo Božič, prejeli pa ga 
bodo vsi poslanci. 

URŠKA S E U Š N I K 

Na zasedanju so poslanci potr
dili več predlogov občinske 
komisije za volitve in imeno
vanja. Za mozirsko občino je 
gotovo najbolj pomembno 
imenovanje diplomirane prav
nice Janje Port za občinsko 
sodnico za prekrške. Delo bo 
nastopila v začetku marca pri
hodnje leto. 

Najem vojaških objektov 
Na osnovi dogovora, ki sta 

ga maja 1992 sklenila takratni 
predsednik celjskega IS Mirko 
Krajnc in minister za obrambo 
Janez Janša, so se člani celj
skega IS na svoji zadnji seji 
dogovorili, kako bodo 
z obrambnim ministrstvom 
sklepali najemne pogodbe za 
posamezne vojaške objekte na 
območju celjske občine. 

Na območju celjske občine 
so skladno s kriteriji za uprav
ljanje z nepremičninami bivše 

Jugoslovanske armade prešli 
v upravljanje Ministrstva za 
obrambo skladiščni kompleksi 
v Bukovžlaku, Šmarjeti in Pe-
čovniku, del vojašničnega o b 
močja ob Mariborski cesti ter 
del Celjskega doma. Za sled
njega so kasneje ob natančnih 
pregledih premoženjsko-prav-
nih spisov in vknjižb ugotovili, 
da je last občine Celje, zato ne 
more biti več predmet najem
ne pogodbe med občino in mi
nistrstvom. Na željo vojske je 
začasno izvzet skladiščni 

kompleks Bukovžlak, občina 
pa tudi ne bo sklenila najemne 
pogodbe za dve parceli s sta
novanjsko stavbo in garažo 
v okviru vojašničnega kom
pleksa o b Mariborski cesti. 

Celjska občina bo najemne 
pogodbe sklepala zgolj za ne
premičnine, za katere ne o b 
staja dolžnost vračanja po Za 
konu o denacionalizaciji. Os
nova za sklepanje najemnih 
pogodb pa je nova ocenitev 
posameznih vojaških objek
tov, saj v Celju menijo, da je 
bila prva cenitev v februarju 
1992 odločno previsoka. Po
membno je še to, da bo Mini
strstvo za obrambo upraviče
no le do višine najemnin glede 
na zdajšnje vrednosti posa
meznih objektov, s čimer bodo 
zaščiteni bodoči najemniki 
oziroma uporabniki prostorov. 
Vsi vojaški objekti na območju 
celjske občine, za katere se b o 
do sklepale najemne pogodbe, 
so namreč zdaj v takšnem sta
nju, da potrebujejo temeljito 
prenovo. 

I. STAMEJČIČ 

Ponovni mandat 
v Celju je bil Aleksander Bukanovsky s 1. novembrom 

ponovno imenovan za vodnogospodarskega inšpektorja. 
Bukanovsky, ki je po izobrazbi diplomirani biolog, je 

v celjskem občinskem inšpektoratu kot vodnogospodarski 
inšpektor zaposlen od leta 1989, minulo sredo pa so člani 
IS soglašali z njegovim ponovnim imenovanjem za štiri 
leta. Na razpis, ki je bil objavljen sredi oktobra, se je 
prijavilo 5 kandidatov, vendar sta razpisne pogoje izpol
njevala le 2. V izbirnem postopku je bilo ugotovljeno, da je 
najprimernejši kandidat dosedanji inšpektor. 

IS 
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Tožili vas bomo, gospodje 
Protestno pismo štorskih vzHrževalcev 

Protestni pohod štorskih 
vzdrževalcev pred celjsko o b 
čino je najbrž le pripomogel 
k izplačilu septembrskih plač. 
Delavcem v Vzdrževanju so jih 
sicer obljubili že v petek, dobi
li so jih v ponedeljek dopold
ne, vendar šele potem, ko so 
zjutraj ponovno izključili tele
fone v železarni. 

Izplačilo septembrskih plač 
je bila le ena izmed zahtev de
lavcev te družbe, še vedno 
ostaja problem oktobrskih 
plač in nadaljnja usoda po
djetja. Predsednik stavkovne
ga odbora Vzdrževanja Albin 
Gradič je v ponedeljek pove
dal, da bo stavkovni odbor de
loval tudi v prihodnje, z delav

ci pa se dogovarjajo o preloži
tvi stavke oziroma nadaljeva
nju del. 

S protestnega shoda so 

vzdrževalci poslali tudi odprto 
pismo, naslovili so ga na pred
sednika vlade dr. Janeza Dr
novška, predsednika države 

Milana Kučana, posamezna 
ministrstva, vodstvo koncema 
Slovenske železarne ter vod
stvo celjske občine. »Nismo 

pričakovali, da nas bodo o b 
činski možje pričakali z darovi 
ali vrečo cekinov. Hoteli smo 
jih le opozoriti, da tam nekje 
sredi propadajoče štorske že
lezarne usihajo tudi hlapci iz 
podjetja Vzdrževanje,« so za
pisali v pismu. Nadalje očitajo 
vladi in vsem drugim, da so 
požegnali koncemsko pogod
bo, jih ožigosali s črko C in 
s tem določili dan pogreba. 
Z eksperimenti, očitajo delav
ci, je bila povzročena škoda, in 
če bi bila pravica, bi morali za 
to tudi odgovarjati. Vodilnim 
v državi, občini in koncernu 
zastavljajo vrsto vprašanj: za
kaj ne poiščejo zdravih jeder, 
zakaj delavce pošiljajo v Izo
braževalni center, jih ovirajo 
pri njihovem delu, ne zagotav
ljajo plač za pošteno opravlje
no delo, zakaj ni denarja za 
odpravnine, osnovno socialo, 
spoštovanje kolektivnih po
godb in predvsem, zakaj ne 
odgovorijo na stavkovne zah
teve? 

»Delovnih mest nam ne bo
ste kar tako ukradli, hočemo 
tisto minimalno, kar pripada 
delavcem povsod po svetu,« so 
zapisali v odprtem pismu. In 
za konec: »Tožili vas bomo go
spodje, tožili bomo to mlado 
demokratično državo, v katero 
smo verjeli. Naša tožba bo ne
kega dne postala pravnomoč
na. Takrat gospodje pa - Bog 
vam pomagaj!« IB 

Jacpues DaniouK iz Slovenije v Turčilo 
Pred kratkim se je od Slove

nije in Revoza poslovil direk
tor agencije za kakovost Ja-
cques Danioux, ki je eden iz
med najbolj zaslužnih za naglo 
izboljšanje kakovosti v novo
meški tovarni. Ob slovesu je 
prejel tudi posebno priznanje, 
ki mu ga je podelila Gospodar
ska zbornica Slovenije. 

Jacques Danioux je prišel 
v Slovenijo v začetku osemde
setih let, potem se je vrnil 
v Francijo, leta 1988 pa je 
z dmžino prišel v Novo mesto, 
da bi pomagal proizvodnjo 
v Revozu dvigniti na kakovost 
najboljših Renaultovih tovarn. 
To mu je tudi uspelo. V petih 
letih dela je svoje znanje pre
našal tudi na dobavitelje Re
voza in na ostalo slovensko go 
spodarstvo. Odmevna so bila 
njegova predavanja po vsej 
Sloveniji, kjer je angažirano 
navduševal tudi slovenske go 
spodarstvenike. To je med 
drugim povedal tudi podpred
sednik Gospodarske zbornice 
Slovenije, Jožko Čulk, ko je 
Daniouxu predal priznanje in 
sliliziran lipov list, plastiko 
znanega akademskega kiparja 
Janeza Boljke. Če v Novem 
mestu ne bi uspeli s kakovost
no izdelavo Renault 5, bi bilo 
nemogoče uresničiti projekt 
Clio in tovarna v Novem mestu 

bi verjetno propadla, je dejal 
Jacques Danioux ter povedal, 
da se težko poslavlja od Slove
nije, kjer je njegova 19-letna 
hčerka preživela tretjino živ
ljenja in Slovenija je tudi za
njo dmga domovina. Danioux 
sedaj odhaja v tovarno Oyax 
Renault v Turčiji. Tudi po nje

govi zaslugi imajo danes mno
gi Slovenci zaposlitev, avto
mobili, izdelani v Sloveniji, pa 
vozijo po vsej Evropi. Vsaj 
v primeru Revoza se lahko 
Slovenci pohvalimo, da smo 
v Evropi. 

JANEZ VEDENIK 

Podpredsenik Gospodarske zbornice Slovenije, Jožko Čuk, 
izroča odlikovanje Jacquesu Daniouxu. 

Žalski klub 
iVIanager 

Pred dnevi je bila v Žal
cu ustanovna skupščina 
kluba Manager. Ustanovi
tve kluba, ki bo v občini 
nadomestil dosedanji klub 
direktorjev, se je udeležilo 
približno 50 žalskih gospo
darstvenikov. Za predsed
nico kluba Manager so iz
volili Danico Jezovšek 
- Korent, sicer direktorico 
Agrine, upravni odbor pa 
sestavljajo: Tomaž Ura-
njek, Lojze Posedel, Janez 
Uplaznik, Slavko Mežnar, 
Dolfe Naraks, Alojz D o -
šler, Ivan Podpečan in Edi 
Omladič. Po oceno Koren-
tove pomeni klub Manager 
veliko pridobitev za žalske 
gospodarstvenike, saj jim 
omogoča odpiranje navz
ven ter povezovanje z zdru
ženjem Manager. Člani 
kluba se bodo sestajali 
predvidoma vsaka dva me
seca, na pogovore pa name
ravajo vabiti predstavnike 
vlade oziroma strokovnja
ke s področja gospodar
stva. Ustanovne skupščine 
se je udeležil tudi direktor 
Agencije republike Slove
nije za sanacijo bank in 
hranilnic Janko Deželak. 

Drugi narok za 
Strojno 

Pred tednom dni je bil na 
celjskem sodišču drugi na
rok za preizkus terjatev 
podjetja Strojna Žalec 
v stečaju. Doslej se je pri
glasilo 84 upnikov. Največ
ji med njimi je s približno 
106 milijoni tolarjev Banka 
Hmezad, ki je na naroku 
vložila ponudbo za odkup 
vsega premoženja Strojne, 
vendar končna odločitev 
stečajnega senata še ni 
sprejeta. Zaradi zmanjša
nja stroškov pa se je stečaj
ni senat odločil, da naj bi se 
že decembra začela proiz
vodnja in sicer na osnovi 
najemnih pogodb. V enem 
delu Strojne naj bi pričeli 
popolnoma novo proizvod
njo, v drugem delu bi nada
ljevali del programa kme
tijske proizvodnje, v Pre
boldu pa naj bi nadaljevali 
program mizarstva. Najem 
bi trajal pol leta, z borze pa 
bi na delo poklicali 30 dO 
40 delavcev bivše Strojne. 

Doktor na čelu 
rudnika 

Rudnik lignita Velenje od 
minulega tedna vodi doktor 
Franc Zerdin. Magister 
Franc Žerdin, v.d. predsed
nika poslovodnega odbora 
RLV je namreč na fakulteti 
za naravoslovje in tehnologi
jo Univerze v Ljubljani 
uspešno zagovarjal doktor
sko disertacijo. Za pridobi
tev naslova doktorja rudar
skih znanosti je pripravil in 
uspešno zagovarjal temo 
z naslovom Metodologija iz
delave optimalnega dolgo
ročnega plana proizvodnje 
v rudnikih z jamskim nači
nom eksploatacije. 

Predstavitev 
češkega 
gospodarstva 

v času od 8. do 12. decem
bra se bo na Gospodarskem 
razstavišču v Ljubljani pred
stavilo približno 100 čeških 
podjetij. Vsem slovenskim 
podjetjem, ki načrtujejo po
slovno sodelovanje s firmami 
iz Češke republike svetujejo 
navezavo stikov že pred raz
stavo. Seznam češke ponud
be je na vpogled pri sloven
skih gospodarski zbornici, 
vseh območnih zbornicah ter 
strokovnih združenjih zbor
nice. IB 

PO ČEM SO DEVIZE? 
Tečaji deviznih valut na dan 17. 11. 1993 

PONUDBA IN POVPRAŠEVANJE 
Ponudba: 

- Avstrijska firma Trummer 
posreduje prodajo, oz. nudi 
možnost nakupa različnih vrst 
rabljene opreme, strojev in na
prav. Trenutno razpolagajo 
z rabljenimi stroji in opremo 
za gradbeno dejavnost, opre
mo za diskoteke in opremo za 
kozmetični salon. Informacije 
na Območni zbornici Celje, 
tel. 063/26-702. 

- Podjetje Finera d.o.o. Celje 
nudi po konkurenčnih cenah 
računovodske storitve za mala 
in srednje velika podjetja, 
vključno z izračunom osebnih 
dohodkov. Za podjetja nad 10 
zaposlenih tudi samo izračun 
osebnih dohodkov. Informaci
je: tel. 063/24-621 (Zdenka 
Dražnik). 

- Slovaško podjetje Sator 
SRO nudi cement. Informaci
je: tel. 0042/7-220-004 in fax 
0042/7-373-580 (Vladimir Čo-
rovič). 

- ItalijanskopodjetjelCSIn-
ternational Corporates nudi 
svinčnik-detektor za odkriva
nje ponarejenih bankovcev. 
Hkrati išče distributerja in 
grosiste. Informacije: tel. in 
fax 0039/0575-845-424 (Gi-
useppe Spagnolo). 

- Belgijsko podjetje Privon 
Detective Agencv nudi na po-
diočju držav Beneluxa, Fran
cije in Anglije poizvedovanje 
o uvozno-izvoznih in zavaro
valniških prevarah. InfoiTna-
cije: tel. 0032/595-122-32 in 
fax 0032/595-141-64 (Georges 
Van Haeren). 

- Latvijsko podjetje Sla Am-
pers LTD nudi kemikalije za 
poljedelstvo (specifikacija je 
na voljo v infonnacijski pisar
ni CIS GZS). Informacije: 
tel. 007/0132-28-27-55 in fax 
007/0132-33-19-20 (Oleg Ar-
zhaev). 

- Nizozemsko podjetje Mar-
mex International nudi pre
hrambene proizvode, rabljeno 
opremo in stroje (hladilnike, 
šivalne stroje, pomivalne stro
je, štedilnike, fotokopirne 
stroje ipd.). Informacije: 
tel. 0031/055-211-390 in fax 
0031/055-424-141. 

Povpraševanje: 
-Belg i j sko podjetje BVBA 

Danitex želi poslovno sodelo
vati s slovenskimi podjetji na 
področju steklene embalaže za 
farmacevtsko industrijo. In
formacije: tel. in fax 0032/89-
856-065 (Michel de Simone). 

- Belgijsko podjetje Vamix 
NV, vodilni proizvajalec olj in 

maščob išče uvoznike, distri
buterje in zastopnike iz po 
dročja prehrambene industri
je. Informacije: tel. 0032/91-
401-811 in fax 0032/91-207-
591 (Ben Verschaeren). 

- Italijansko podjetje Itec 
- proizvajalec mavca, želi po
slovno sodelovati s slovenski
mi podjetji. Informacije: 
tel. 0039/2-498-51-01 in fax 
0039/2-480-121-21 (A. Mag-
giar). 

- Madžarsko podjetje Be-
kescsabai Vakalkozoi Cen-
tmm KFT ustanavlja indu
strijski park za ekološko čiste 
proizvode. Iščejo investitorje 
oziroma poslovno sodelovanje 
s slovenskimi podjetji. Infor
macije: tel. 0036/66-447-247 
in fax 0036/66-441-236 (Janos 
Sztanko). 

Vse podrobnejše informacije 
dobite pri Centru za Informa
cijski sistem Gospodarske 
Zbornice Slovenije, telefon 
(061) 150-122 interno 290, 292, 
293 ali direktno 215-631. 
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Afere Hit še ne bo 
iconec 

LJUBLJANA, 16. no
vembra (DELO) - Vrhovno 
sodišče je delno ugodilo 
Hitovi pritožbi na odločbo 
SDK, predvsem v delu, ki 
zadeva plačilo davka na 
posebne igre na srečo, ven
dar pa pričakujejo tudi pri
tožbo SDK. Vrhovno sodiš
če se je odločilo, da bo m o 
ral Hit tako ali drugače p o 
ravnati skoraj 179 milijo
nov tolarjev. Hkrati je so
dišče zavrnilo pritožbo Hit 
Consultinga. Ce ob tem 
upoštevamo nejasnosti pri 
lastninjenju in prenašanju 
poslovnih sklepov drugih 
slovenskih podjetij na Hit, 
je očitno, da afera Hit še 
dolgo ne bo končana. 

Pred drugo 
obravnavo 

LJUBLJANA, 11. no
vembra (BepubUka) - S lo
venska vlada je določila * 
besedila predlogov zako
nov o upravi, o organizaciji 
ministrstev in o območjih 
upravnih okrajev. Vse tri 
zakone bo poslala državne
mu zboru v drugo obrav
navo. 

Prevozniici brez 
dovoiiinic 

LJUBLJANA, 11. no 
vembra (Republika) - Slo
venski cestni prevozniki so 
razjarjeni, saj je zmanjkalo 
dovolilnic za Avstrijo in 
Italijo. Glavni krivec je mi
nistrstvo za promet in zve
ze, saj je kar dve tretjini 
dovolilnic razdelilo že v pr
vem polletju, s tem pa je 
ogrozilo preživetje celotne 
dejavnosti. 

Trgovina 
s certifiicati 

LJUBLJANA, 14. no
vembra (Delo) - Trgovina 
s certifikati se je začela, 

I kljub svarilom, da certifi
katov ni mogoče prodajati. 
Po nekaterih informacijah 
ljudje kupujejo kar obve
stila o certifikatih, ki so jih 
prejeli na dom, kar kaže, 
da ne vedo, kaj kupujejo. 

SDK bo imeia vse 
podatice 

LJUBLJANA, 15. no
vembra (Večer) - Banka 
Slovenije je zagotovila, da 
bodo SDK na razpolago vsi 
podatki, da bo lahko kako
vostno izvajala ukrepe za 
preprečitev nepravilnosti 
pri lastninjenju. To so med 
drugim sklenili na prvem 
sestanku komisije za 
spremljanje zakonov s p o -
ch-očja poslovanja s tujino. 
Komisija se bo lotila tudi 
ugotavljanja pomanjklji
vosti v zunanjetrgovin
skem in deviznem poslo
vanju. 

80 tisoč še brez 
obvestiia 

LJUBLJANA, 15. no 
vembra (Večer) - Večina dr
žavljanov, ki so upravičeni 
do certifikata, je že prejela 
obvestila o odprtju računa 
pri SDK. Kljub temu ugo
tavljajo, da okrog 80 tisoč 
ljudi obvestil še nima in naj 
bi jih prejeli do 20. novem
bra. Če se to ne bo zgodilo, 
morajo v svoji občini vloži
ti zahtevo za preverbo p o 
datkov. 

Visoke plače bodo sesule 
narodno gospodarstvo 
» O A upoštevanju sive ekonomije še nI treba po plašče na Karitas ali Meči krit,-' 
meni Janko Deželak 

Bič božji so nekateri poime
novali sanacijo slovenskih 
bank. Direktor Agencije Re
publike Slovenije za sanacijo 
bank in hranilnic Janko Deže
lak pa pravi, da tako govorijo 
samo tisti, ki stvari ne razu
mejo. Kakšna je pravzaprav 
vloga agencije, kako poteka 
sanacija, koliko držijo trditve 
gospodarstvenikov o previso
kih obrestnih merah in plačah, 
pa nevzpodbudnem tečaju na
cionalne valute - o tem smo se 
z Jankom Deželakom p o g o 
varjali minuli teden v Žalcu. 
V Savinjsko dolino so ga pova
bili žalski direktorji, ki so ob 
tej priložnosti ustanovili svoj 
Klub Manager. 

Sanacija ne sme biti 
knjigovodsici proces 

Vodstvo Agencije ste prev
zeli pred kratkim, kakšna je 
njena vloga in kako poteka sa
nacija? 

Agencija Republike Slove
nije za sanacijo bank in hra
nilnic ima predvsem dve nalo
gi: sanacijo bank ter preobli
kovanje podjetij, kjer ima 
banka slabe kredite oziroma 
slab kreditni portfelj. Gre za 
kredite, ki se že 10 ali 15 let 
samo revalorizirijo, se pripisu
jejo obresti in jih podjetja niso 
sposobna vračati. Vse to se
stavlja javni dolg. Naš cilj je iz 
slabih podjetij ustvariti boljša, 
kajti sicer ni sanacija nič dru

gega kot knjigovodski proces 
in odpisovanje dolgov, ki se 
čez leta spet vmejo, vendar 
v bistveno višjih zneskih. 

Kje konkretno se lotevate 
sanacije? 

Primeri so Adria Airways, 
Plutal Ljubljana, sistemi Is
kra, Emona, Mercator. Sana
cija dveh največjih slovenskih 
bank, to sta Ljubljanska ban
ka d.d. Ljubljana in Kreditna 
banka Maribor, zajema pri
bližno 60 odstotkov slovenske
ga realnega sektorja. To je 
okoliščina, ki zahteva postop
no in razumno ravnanje. Lah

ko bi radikalneje posegali in 
podjetja vodili v stečaje, ven
dar si tega ne moremo dovoliti. 

Je predvidena tudi kakšna 
sanacija bank na Celjskem? 

Upam, da ne. Sanacija je 
mučna stvar, za posledico ima 
vrsto socialnih in drugih pro
blemov. Po mojem nmenju so 
banke, ki delujejo na področju 
spodnje Štajerske, večinoma 
dovolj dobre in zdrave, da jim 
sanacija ne bo potrebna. 

Zadoiževanje 
Siovenije ni 
pretirano 

v zadnjem času se precej go 
vori o zadolženosti Slovenije, 
nekateri menijo, da se že pre
več zadolžujemo. Kakšno je 
vaše stališče? 

Stopnja zadolžitve RepubU-
ke Slovenije ni alarmantna. 
Zadolžitveni delež, če primer
jamo znesek nespornega jav
nega dolga, ki je približno od 
6 do 7 milijard mark v odnosu 
do bruto domačega proizvoda, 
znaša 30 do 32 odstotkov. To 
pomeni, da Slovenija ne spada 
v rang pretirano zadolženih 
držav. V primeru slovenske 
ekonomije pa vidim problem 
v tem, da je raven družbenega 
produkta na prebivalca nižja, 
kot bi si želeli, oziroma da bi 
lahko neproblematično servi
sirali javni dolg. Zadolževanje 
dišave v zadnjem času, riaje-
manje kreditov pri svetovni in 
d r u ^ bankah, so dokaz tega, 
da se Sloveniji začenjajo odpi
rati tržišča kapitala. Ne zaradi 
naših želja, temveč presoje tu
jih partnerjev, da Slovenija 
postaja relativno nerizična, 
normalna tržno orientirana 
dežela. Zame je to dokaz, da se 
gibljemo v pravo smer in da 
Slovenija vstopa na medna
rodni trg kapitala. Tudi zadol
ževanja v naslednjih petih, še
stih letih, ki so vezana na iz
gradnjo cestne infrastrukture, 
po svojem obsegu niso proble
matična. 

Potrpežijivost pri 
obrestni meri 

žalski gospodarstveniki so 
vas na tokratnem pogovoru 
spraševali predvsem o obrest
nih merah. Trdijo, da so še 
vedno previsoke. Kaj menite 
o tem? 

Obresti so, merjene z nor
mativi razvitih evropskih trž
no orientiranih držav, še ved
no previsoke. Sam izhajam iz 
predpostavke oziroma podat
kov, ki dokazujejo, da so obre
sti v letu dni padle skoraj za 
100 odstotkov. Danes je 
obrestna mera za najboljše ko
mitente bank v sanaciji na 
ravni 13-ih odstotkov. To po 

meni, da smo na tem področju 
nekaj že storili. Drastični sko
ki pri obrestnih merah pač ni
so mogoči, velik skok je mogoč 
samo na administrativen na
čin, ne pa z instrumenti, ki jih 
pozna tržno gospodarstvo. 
Obrestna mera bo po moji oce 
ni še padala, kar bo posledica 
aktivnosti vrste akterjev, 
predvsem centralne banke, 
vlade in tudi vloga naše agen
cije ni nezanemarljiva. V dveh, 
treh letih bo obrestna mera pri 
nas našla stik z obrestno mero 
v tržno usmerjenih in razvitih 
evropskih državah. Potrebno 
je pač potrpljenje. 

Na obrestno mero vpliva tu
di sivi trg, njegov delež pa 
v Sloveniji ni tako majhen. 

Izvršilna in zakonodajna 
oblast lahko ravno na tem p o 
dročju dokažeta svojo učinko
vitost. Sivi trg je pomembna 
komponenta obsega kreditne
ga poslovanja gospodarstva, 
o tem obstojajo podatki, zato 
ga je najpametneje na nek na
čin legalizirati in spraviti 
v okvir bank. 

Bo na zniževanje obrestnih 
mer vplivalo tudi veliko števi
lo novih bank, ki nastajajo 
v zadnjem času ter prodor tu
jih b a i ^ v Slovenijo? 

Pojav tujih bank lahko p o 
meni zvišanje konkurenčnosti 
na strani ponudbe denarja in 
v tem primeni je to pozitivno. 
Večje število bank pa pomeni 
večjo rizičnost. V Sloveniji p o 
trebujemo 3 do 5 enakovred
nih bank, ki bi si konkurirale 
na celotnem državnem ozem
lju, seveda z množico manjših 
ekspozitur vse do hramlnic, ki 
opravljajo samo določene fi
nančne operacije in določene 
bančne posle. Šele tako struk-
turiran slovenski denarni trg, 
s tem, da se regulira tudi sivi 
medpodjetniški denarni trg, 
omogoča centralni banki, da 
njeni ukrepi rojevajo pričako
vane rezultate. 

Kako pa komentirate zahte
ve izvoznikov po spremembi 
tečaja? 

Večji tečaj vodi v večjo emi
sijo primarnega denarja, če je 
večji tečaj v sklopu ekonomske 
politike neke države, potem to 
podpiram. Še vedno nimamo 
jasnega odgovora, kakšen je 
tisti tečaj, ki je tržen oziroma 
pravi. Velja teza: po tečaju 200 
za nemško marko bomo izva
žali vsi v tej državi pol leta, na 
kar bo sledilo sesutje naci
onalne ekonomije. Trdim, da 
imamo tudi danes v teh pogo
jih tržen tečaj slovenskega to-
laija do konvertibilnih evrop
skih valut, nastal je v pogojih 
majhnega denarnega trga 
z omejeno ponudbo in zelo de
formiranim povpraševanjem. 
Morda tečaj res ni takšen kot 
bi si ga izvozniki želeU, vendar 
podatki kažejo, da je ekonom
ski položaj izvoznikov bistve
no boljši. Ne trdim pa, da ne bi 
morda dvig tečaja za en, dva 

ali tri apoene pomenil večjo 
stimulacijo za izvoznike. 

Statistiica ni vedno 
resnica 

Gospodarstveniki so na to
kratnem pogovoru v Žalcu 
opozarjali še na en, po njiho
vem zelo velik problem. Previ
soke plače. Tudi vi sami ste 
menili, da pretiravamo. 

Plače so v tem trenutku za
gotovo najbolj izpostavljeno 
področje ekonomske politike. 
Dokler v strukturi stroškov 
v narodnem gospodarstvu tvo
rijo plače nekajkrat višji delež 
kot obresti, je to za zakonodaj
no, izvršilno in monetarno 
oblast zadosten signal za 
ukrepanje. Seveda predpo

stavljamo, da imamo za sogo
vornika normalno državo, ki 
se zaveda svoje vloge in nor
malne delodajalce ter normal
ne delojemalce. Trdim, da še 
zdaleč nimamo normalnih ak
terjev, katerih cilj bi bil dose
ganje normalnega socialnega 
partnerstva. Višanje plač za
gotovo vodi v sesutje narodne
ga gospodarstva. Sindikati se 
morajo obrniti k zaščiti intere
sov delojemalcev, prekiniti 
morajo sedanjo spolitizirano 
politiko, ki jo vodijo do države 
in do prvih nastajajočih za
metkov podjetništva ter orga
niziranega delodajalstva. Pri 
plačah je še vedno država 
partnet sindikatu, kar je ab
surd. Vsi napadi na plače gre
do na državne institucije, nor
malno pa je, da države tu 
sploh ni, država mora samo 
omogočati, da potega dialog 
med delodajalci in delojemalci 
na civiliziran način. 

Kako pa boste dopovedati 
ljudem, da naj preživijo s 300 
ali 400 markami? 

Nisem pristaš katastrofič-
nega načina razmišljanja. Nek 
novinar je objavil tezo: poteg-
nimo stare zaprašene plašče in 
razmislimo ali jih bomo odne
sli Karitasu ali Rdečemu kri
žu, kajti prihaja zima in treba 
se bo obleči. Naš standard o b 
upoštevanju sive ekonomije ni 
takšen, kot ga prikazuje stati
stika. Standard kljub vsemu ni 
nizek, čeprav ne zanikam veli
ke stiske nezaposlenih, kar je 
posledica napačnih naložbe
nih potez iz preteklosti. 

Viečnemu iconju se 
ne naiaga bremen 

Zadnji dnevi so v znamenju 
razprav o proračunskem me
morandumu. Kako ga vi ko
mentirate? 

Proračun je kompromis ra-
zhčnih interesov, tudi politič
nih. V strukturi vidim problem 
predvsem pri sektorju inter
vencij v gospodarstvo in vseh 
socialnovarstvenih pomoči, ki 
tvorijo pretežni del proračuna. 
Mi lahko sanacijo bank kot 
proračunsko postavko, ki bo 
v letu 1994 zajela 2,4 odstotka 
tudi odpravimo, pa tako za
stavljene sociale ne bomo reši
li. Vidim nevarnost predvsem 
pri izvajanju intervencij v g o 
spodarstvo in pri socialnih 
transferih, ki postajajo sami 
sebi namen, ne pa intervencija 
države tistim, ki so pomoči p o 
trebni. Problem je v tem, da ne 
znamo poceniti države, pro
blem so politični pritiski dolo
čenih lobijev, ki stojijo za p o 
sameznimi postavkami na 
strani odhodkov v proračunu. 
Zaskrbljen sem nad tem, da je 
gospodarstvo obremenjeno 
z davki in prispevki do skraj
nih meja. Konju, ki vleče, pa 
ne kaže nalagati še dodatrih 
bremen 

Napovedi vladnih mož za 
prihodnje leto so dokaj opti
mistične, čeprav še ekonomski 
strokovnjaki ne vedo, od kod 
njihov optimizem. Kakšna pa 
so vaša pričakovanja v letu 
1994? 

Prihodnje leto po moji oceni 
lahko dosežemo dno te krize, 
ki ji pravimo upadanje gospo
darskih aktivnosti in upadanje 
domačega bruto proizvoda. 
Izhajati je treba iz nekaterih 
rezultatov, ki so ohrabrujoči. 
Slovenska produkcija je v pre
cejšnji meri že nadomestila iz
gubljena tržišča bivše Jugosla
vije. Nadalje pričakujem zni
ževanje obrestnih mer, poleg 
tega imamo devizne rezerve, ki 
znašajo preko treh povprečnih 
mesečnih uvozov te države. 
Razpolagamo z bančnim siste
mom, ki počasi začenja kon
kurirati na strani ponudbe, iš
čejo najboljše komitente, s či
mer tudi banke vplivajo na 
prestrukturiranje podjetij. 
Upoštevati je treba tudi razvoj 
malih podjetij in to je tista 
obrambna moč počasi propa
dajočemu in hirajočemu delu 
gospodarstva, ki nima nobenih 
možnosti za svoj obstoj in 
razvoj. 

IRENA BAŠA 

NOVO NA BORZI 
Dražle obveznice 

Piše Boian Gradišnik 

Najnovejša odločitev za spre
jem vrednostnih papirjev in čla
nov na Ljubljansko borzo je pov
zročila padec dveh delnic, ki sta 
prej veljaU za zelo kvalitetni. 
Odbor je sprejel sklep, da v uvrš
čeni kotaciji I. in II. ne morejo 
kotirati vrednostni papirji tistih 
podjetij, v katerih je najavljena 
oz. poteka revizija postopkov 
lastninjenja. Prav tako ne more
jo biti v teh kotacijah delnice 
podjetij, ki še nimajo potrjenih 
programov lastninjenja. Zaradi 
zgoraj povedanega se z 16. no
vembrom redni delnici družbe 
LEK d.d., - v seriji C in redni 
delnici Družbe SALUS - serijo 
B premestita v segment PRO
STEGA trga. Razlika med uvrš
čenima kotacijama I. in II. ter 
prostim trgom je zelo velika. 
Uvrščeni kotaciji investitorjem 
zagotavljata visoko stopnjo za
upanja, varnosti, likvidnosti in 
stabilne in redne pozitivne do
nose. Prav nasprotno pa je 
z vrednostnimi papirji, ki koti
rajo v segmentu prostega trga. 
Pogoji za kotacijo v prostem trgu 
so bistveno milejši in je zato rizi-
ko, da obljubljenega oziroma 
pričakovanega ne bomo realizi
rali toliko večji. Tega se prav in
vestitorji dobro zavedajo in zah
tevajo mnogo večje donose. 

Odbor za sprejem vrednostnih 
papirjev je sprejel še dodaten 
pomemben sklep, da morajo del
niške družbe, katerih delnice ko
tirajo na borzi, takoj ko bo SDK 
izdal zapisnike o reviziji postop
kov lastninjenja pa tudi ko bo 
sprejet program lastninjenja ob
vestiti borzo in širšo javnost. 

Borzni icomentar 
Na sestanku dne 16. 11. 1993 

je bUo za okoli 4 mio DEM pro
meta: trgovalo se je z velikim 
številom vrednostnih papirjev. 

Zanimivo je, da so tečaji vseh 
obveznic porastli. RSLl za 0,7% 
indeksne točke RSL2 pa za 0,3% 
indeksne točke. Na področju ob
činskih obveznic je prišlo do ra
hlega bikovskega trenda. To po
meni, da tečaji rastejo. Posredni
ki se zdaj sprašujemo, do katere
ga tečaja je pametno kupovati 
občinske obveznice oziroma po 
katerem tečaju bi jih bUo pamet
no prodati. 

Na delniškem trgu je seveda 
največ zanimanja za delnico 
LEKC. Zaradi prej omenjenih 
sklepov odbora za sprejem, ne za 
nakup, ampak za prodajo. Tečaj 
delnice je padel za 607,00 SIT na 
delnico. Pri tej delnici pričaku
jem še nadaljnji padec. 

Trgovalo se je tudi z vsemi 
drugimi delnicami, ki kotirajo 
na borzi. Tečaji so ostali približ
no na enakih ravneh. Pri tistih 
delnicah, ki so rahlo porasle se 
seveda prodaja ni izplačala, ker 
bi provizija posrednika presegla 
zaslužek. 

Pri tistih delnicah, ki so rahlo 
padle pa bi se prodaja izplačala, 
če bi se padci nadaljevali. V na
sprotnem primeru pa seveda ne. 

Na področju kratkoročnih 
vrednostnih papirjev je bilo 
z deviznim dvodelnim blagajni
škim zapisom Banke Slovenije 
prometa za 140 tisoč DEM po 
tečaju 114,8%. Kar pomeni, da je 
potrebno za 1000 DEM doblje
nih 20. 1. 1994 odšteti trenutno 
74.600.00 SIT. 

SVETUJEJO BROKERJI 
CELJSKE BORZNE HIŠE 
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Nekaj čudnega 
v dolini komunalni 
Javno poajeije Komunala Mozirle poti drolmogletlom lluai, IS pa zapira vrata za 
Javnost 

o problemih v Javnem po
djetju Komunala Mozirje se 
šušlja že nekaj časa, govorice 
pa so postale še glasnejše ob 
gradnji mozirske avtobusne 
postaje, saj je bila Komunala 
izvajalka del. Na zadnji seji 
mozirskega izvTŠnega sveta so 
problematiko delno že obrav
navali, vendar so sejo za jav
nost zaprli. 

Direktor Javnega podjetja 
Komunala Rade Rakun je že 
dlje časa bolan, zato so v po 
djetju pooblastili Rudija 
Hramca za opravljanje direk
torskih dolžnosti. Hramec je 
avgusta povedal, da je Komu
nala pri avtobusni postaji so
udeležena s precej lastnega 
kapitala, nezaprt finančni 
krog pa jim povzroča Ukvid-
nostne težave. Poleg tega je 
krivdo za težave pripisoval za
mrznjenim cenam komunalnih 
storitev, zatrdil je, da z veljav
nimi cenami ne morejo zago
tavljati niti enostavne repro
dukcije. 

Izgubljeno zaupanje 
v sredini septembra so se 

v občinskem izvršnem svetu že 
pogovarjali o težavah v Komu
nah, takrat še javno. Nadzorni 
odbor, zadolžen za to javno 
podjetje, je pri pregledu njego
vega poslovanja ugotovil, da je 
bil javni del vedno označen 
z rdečimi številkami, profitni 

del pa je dobro posloval. Že 
takrat so opozarjali, da posa
mezne postavke niso pokrite, 
da so dela izvajali br«z ustrez
nih pogodb in plačil.Jakob 
Presečnik, predsechiik nadzor
nega odbora, je povedal, da je 
zaradi finančnih težav v p o 
djetju vprašljiva izgradnja či
stilnih naprav na Ljubnem in 
na Rečici, v nevarnosti pa je 
tudi nadaljnji obstoj podjetja. 
Takrat je direktor Komunale 
Rade Rakun pojasnil, da cene 
komunalnih storitev niso eko
nomske, za zaplete glede avto
busne postaje je krivil Sklad 
stavbnih zemljišč in Izletnik, 
težave v firmi pa naj bi pov
zročalo tudi posojanje sred
stev raznim firmam v mozirski 
občini. Člani IS so v razpravi 
vprašali, kdo je odobril, da je 
investicija pri gradnji postaje 
enkrat višja od predvidene. 
Poleg tega so še opozorili, da 
občani izgubljajo zaupanje do 
Komunale. 

Posledica septembrske raz
prave na IS je bila ustanovitev 
komisije, ki bo pripravila vse 
potrebno za preoblikovanje 
podjetja v javni in profitni del, 
predvsem v smislu nove zako
nodaje. V skupino so imenova
li predstavnike Zavoda za ur
banistično načrtovanje in raz
voj ter Komunale. 

Vmes so o Komimali večkrat 
razpravljali poslanci v občin
ski skupščini, predvsem so na

njo naslovili vrsto vprašanj. 
V začetku oktobra so se od lo
čili, da bodo o poslovanju JP 
Komunala spregovorili tudi na 
zasedanju skupščine. Takrat je 
Rudi Hramec pojasnil, da so 
v podjetju zaradi težav z avto
busno postajo aktivirali inter
ni nadzor, da delo pregleduje

jo inšpektorji Službe družbe
nega knjigovodstva ter da sta 
za Komunalo imenovana nad
zorni odbor in komisija. »Ko 
bodo poročila narejena, bo 
o njih razpravljal izvršni svet, 
nato še skupščina,« je napove
dal Hramec ter ponovno, po 
udaril, da imajo likvidnostne 

težave, da opravljajo le osnov
ne komunalne dejavnosti in da 
se trudijo za namensko porabo 
denarja. 

Osebnega 
okoriščanja nI bilo 

Sedaj je očitno končano pr
vo dejanje v pregledovanju 
problematike JP Komunala, 
saj je na seji mozirskega IS 
v četrtek nadzorni odbor po 
dal poročilo. Kot že rečeno, se
ja je bila zaprta za javnost, na 
njej pa ni sodeloval niti v.d. 
direktorja Komunale Rudi 
Hramec (Rade Rakun je urad
no še vedno v bolniški). 

»Poročilo ni kaka tajnost, 
vendar je veliko stvari še ne
razčiščenih. V IS želimo, da 
pride vsa resnica na dan, zato 
smo zaprli sejo,» je pojasnil 

mozirski izvršnik Alfred Bo
žič. »Nekateri v Mozirju žal 
samo čakajo, koga bodo obesi
li, ne glede, kaj je naredil. Pre
pričan sem, da v Komunali ni 
bilo osebnega okoriščanja, ne
kaj >šlamparij< pa je bilo. V po 
djetju so veliko naredili, kar 
poglejmo ceste, kanalizacijo, 
obnovo kulturnega d o m a . . . « 

Izvršni svet kot ustanovitelj 
javnega podjetja ima pristoj
nosti pri kontroliranju porabe 
proračunskih sredstev za in
frastrukturo. Nadzorni odbor 
je, kot je dejal Božič, ugotovil, 

da je na tem področju narobe 
le to, da cene ne dohajajo stro
škov. Cena komunalnih stori
tev pa je sedaj v rokah države. 
Kar se tiče pridobitvenih de
javnosti, IS nima pravice kon
trolirati finančnega pokritja 
poslov. Seveda ima možnost 
oceniti, ali gre za kriminalna 
dejanja ah za nevestno poslo
vanje, odloča tudi o odstavitvi 
direktorja javnega podjetja. 
»Mnenje IS je, da je treba stva
ri priti do dna. Iz poročila 
nadzornega odbora je razvid
no, da vsi posli niso pokriti 
s pogodbami. Sicer pa avto
busno postajo posebej pregle
duje S D K « 

Kolikor je znano, je tudi po- ' 
ročilo SDK tik pred zaključ
kom, do takrat pa ostaja polo
žaj JP Komunala Mozirje stvar 
ugibanj. Vsekakor naj bi na 
eni izmed prihodnjih skupš
činskih zasedanj o tej proble
matiki odkrito spregovorili.(?) 

URŠKA SELIŠNIK 
Foto: ALJOŠA VIDETIČ 

Poleg Komunale so člani mo
zirskega IS v četrtek za zaprti
mi vrati obravnavali tudi pla
če direktorjev, s katerimi je 
sklenjena individualna pogod
ba. V IS namreč sumijo, da so 
nekatere izmed pogodb krše
ne. Na seji so se odločili , da 
bodo informacijo o tem posre
dovali javnosti. 

Je res avtobusna postaja v Mozirju glavni la-ivec za težave Komunale? 

Do dela le z lastnim trudom 
Na Celjskem se bo število brezposelnlb še povečalo — Slaba Izobrazbena struktura — Svetla točka le zasebna poiJJetJa 

»v celjski enoti Zavoda za 
zaposlovanje smo na območju 
6 občin lani obravnavali 
19.800 brezposelnih, od tega 
jih je bilo 7.000 vključenih 
v programe aktivne politike 
zaposlovanja, zaposlilo pa se 
jih je 5.700. Rezultati progra
mov aktivne politike zaposlo
vanja torej niso zanemarljivi, 
čeprav smo precej omejeni, saj 
gre kar 70 odstotkov denarja, 
s katerim razpolagamo, za 
z zakoni določene obveznosti,« 
je v uvodu razgovora o proble
matiki zaposlovanja na Celj
skem dejala direktorica enote 
Bojana Korent. 

V razgovoru, na katerem so 
ob strokovnjakih sodelovali 
tudi župani in izvršniki oziro
ma predstavniki večine od še
stih občin, ki jih pokriva celj
ska enota Zavoda za zaposlo
vanje, so največ pozornosti na
menili programom aktivne p o 
litike zaposlovanja. Direktori
ca enote Bojana Korent je na
mreč opozorila, da se 1. no
vembra zaradi pomanjkanja 
denarja začasno (do konca le
ta) ukinja večina programov 
aktivne politike zaposlovanja, 
od priprav brezposelnih na za
poslitev, sofinanciranja pri
pravništva in javnih del do 

programov samozaposlovanja. 
»Nedopustno je, da je do tega 
sploh prišlo, a ukinjanje bo ve
ljalo le za nove programe. Vsi, 

ki so že v teku, se bodo nada
ljevali, saj je že brez tega do 
volj škode,« je menila Koren-
tova in poudarila, da bi trajno 
ukinjanje teh programov pri
zadelo predvsem mlade, brez
poselne brez ustrezne izobraz

be ter starejše delavce, ki so 
ostaU brez zaposlitve, a še ne 
izpolnjujejo pogojev za upoko
jitev. 

In kakšno je stanje na Celj
skem? Če pripravništvo ne bi 
bilo več sofinancirano, bi ost'" 
le brez prvega stika s poklici . . 
kar cele generacije mladih, ki 
zaključijo šolanje. V Celju 
ugotavljajo, da se po opravlje

nem pripravništvu za nedolo
čen čas zaposli polovica mla
dih. V preteklem letu je dal 
dobre rezultate razpis »1.000 
novih delovnih mest,« a ga žal 
zaradi pomanjkanja denarja 
letos niso ponovili. Vendar pa 
Celje v republiki izstopa po 
številnih podjetniških progra
mih in prav zasebna iniciativa 
- z dodatnim izobraževanjem 
ter družbeno materialno po 
močjo - je tista svetla točka, na 
katero velja staviti. Trenutno 
je namreč na Celjskem brezpo
selnih 13.200 ljudi, številka pa 
se iz meseca v mesec povečuje 
za 2 do 3 odstotke. V zasebni-
štvu pa je rast števUa podjetij 
5- do 7-odstotna, rast zaposlo
vanja pa 13-odstotna. 

Najbolj zaskrbljujoči sta po 
mnenju vodje programov ak

tivne politike zaposlovanja 
Zdenke Kovač dolga doba ča
kanja na zaposlitev ter slaba 
izobrazbena struktura brezpo
selnih. V svetu ugotavljajo, da 
po šestih mesecih brezposel
nosti močno pade stopnja do 
seženega znanja in samoza-
upanja, pri nas pa 60 odstot
kov brezposelnih čaka na delo 
več kot 12, kar 75 odstotkov pa 

več kot 6 mesecev. Zaskrblju
joča je tudi nizka izobrazbena 
raven - medtem ko je zunaj slo
venskih meja povprečno 90 
odstotkov ljudi s srednješolsko 
izobrazbo, je pri nas polovica 
brezposelnih brez izobrazbe. 

In še nekaj najbolj izstopa
jočih podatkov - kar polovici 
brezposelnih v najaktivnejšem 
življenjskem obdobju, med 
26. in 45. letom starosti, sledijo 
mladi. Na Celjskem je ob Žele
zarni in Žični, ki sta svojevr
sten problem, v sanacijo preko 
Koržetovega sklada vključe
nih 8 podjetij. Za tiste delavce 
Konusa, Kostroja, Mizarstva 
Skala, Ema, Sipa, Mlekarne 
Arja vas, Metke in Prevozni
štva Donat, ki se znajdejo na 
spiskih presežnih delavcev, je 
skoraj edina rešitev v notra

njem podjetništvu in samoza-
poslovanju. O le-tem in mož
nostih, ki se jim na trgu ven
darle ponujajo in jih s trudom 
ter dodatnim znanjem in druž
beno materialno pomočjo lah
ko dosežejo, pa se delavci po
drobno seznanijo prav preko 
ukrepov aktivne politike za
poslovanja. 

IVANA STAMEJČiC 

V Žalcu, Laškem in Slovenskih Konjicah rešujejo rastočo brez
poselnost po svojih najboljših močeh z razpisi ugodnih posojil 
za razvoj podjetništva iz občinskih proračunov. Z rezultati so 
bolj ali manj zadovoljni, enotno mnenje pa je, da bi z več 
denarja lahko učinkoviteje reševali pereče probleme brezposel
nosti. 

Konjiški župan Jože Baraga je opozoril, da kljub brezposelnosti 
večina vendarle ni pripravljena poprijeti za delo, in pojasnil, da 
v občini nikakor niso mogli zbrati zadostnega šte\'ila delavcev 
za obiranje jabolk. Kljub vsemu pa so vsi, ki so odklonili delo, še 
naprej dobivali denarna nadomestila za brezposelnost. Sveto
valke zavoda so povedale, da se pogodbeno delo (kar bi bilo 
obiranje jabolk) in denarno nadomestilo ne izključujeta, dru
gače pa je z ustrezno redno zaposlitvijo. Občine imajo v podob
nih primerih na voljo še eno možnost - s skupščinskim sklepom 
lahko v primeru naravnih katastrof ali zaradi preprečitve večje 
škode verificirajo posamezne delovne programe in v izrazito 
kmetijski občini bi bilo tako tudi obiranje jabolk obvezno, če bi 
posameznik želel ohraniti pravico do denarnega nadomestila. 

V Šmarju ugotavljajo, da domača podjetja še ne odpuščajo 
delavcev, zato pa je toliko več brezposelnih mladih ter tistih, ki 
so brez dela ostali v sosednjih občinah. Po drugi strani je 
šmarska občina tista, ki daje delo približno 1.000 delavcem iz 
sosednje Hr\'aške. Kako bo s podaljševanjem njihovih delovnih 
dovoljenj oziroma morebitnim nadomeščanjem teh delavcev 
z brezposelnimi domačini, je svetovalko Zavoda Vilmo Thaler 
po\'prašal župan Jože Čakš. Thalerjeva je pojasnila, da je lani 
dobilo 1.050 hr\'aških delavcev enoletna osebna delovna dovo
ljenja, med letom pa se jim je z dovoljenji za vse oblike dela 
pridružilo še 871 delavcev. Ob izteku roka, 15. novembra, jih bo 
brez dovoljenj ostalo 143. Zakon o zaposlovanja zagotavlja ob 
prenehanju delovnega razmerja vsem delavcem enake pravice, 
vendar pa imajo ob prijavi brezposelnosti na Hrvaškem ti 
delavci vendarle nekaj težav. Morda se jih tudi zato večina 
odloča za izplačilo odpravnin v enkratnem znesku. 



Poroke po sili? 
Nezadovoum s predlaganimi upravnimi okrall 

Državni zbor je na septem
brski seji končal pr\'o obrav
navo predloga zakona o o b 
močjih upravnih okrajev. Pri 
tem je prevladalo mnenje, naj 
bi imela Slovenija po uveljavi
tvi nove zasnove drža\'ne 
uprave 25 upravnih okrajev (v 
predlogu zakona sta bili še ra
zličici z 19 in 11 okraji). Po
slanci bodo drugo branje 
opravili v začetku decembra, 
vlada pa mora ponovno pro
učiti merila, po katerih so bili 
določeni sedeži upravnih 
okrajev. Medtem pa se na o b 
močjih bodočih upravnih 
okrajev že pričenjajo polemike 
o tem, kje bodo sedeži in kam 
bo sodila katera od sedanjih 
občin. 

Po novi ustavi so ločene 
upravne naloge iz državne pri
stojnosti, ki jih opravljajo 
upravni organi kot organi dr
žave, in naloge samoupravnih 
lokalnih skupnosti, ki jih 
opravljajo novi organi. Vsega, 
kar sodi v državno pristojnost, 
ne bo mogoče opravljati cen
tralno, zato so z zakonom 
predvidene posebne upravno 
- teritorialne enote - upravni 
okraji. V predlogu zakona, ki 
je nastal v ministrstvu za pra
vosodje in ima samo sedem 
členov, so upravne okraje do
ločili z upoštevanjem meja se
danjih občin. Poleg tega naj bi 
nastale tri mestne občine: 
v Ljubljani, Mariboru in Celju. 
Novi upravni okraji bodo po 
nmenju predlagateljev omogo
čali državljanom dostopno in 
smotrno upravo, ki bi bila 
uravnoteženo razmeščena po 
državi. To pa ne bo ovira kas
nejšemu povezovanju prihod
njih občin v pokrajine. 

Po predlogu o razdelitvi v 25 
okrajev bi na našem območju 
imeli tri okraje. Peti okraj s se
dežem v Celju bi predstavljale 
sedanje občine Celje, Žalec, 
Laško, Šentjur, Slovenske K o 
njice in Šmarje, razen območja 
nove mestne občine Celje, ki bi 
bila poseben okraj. Štirinajsti 
okraj s sedežem v Velenju pa 
bi sestavljali današnja velenj
ska in mozirska občina. 

Na takšen predlog imajo 
številne pomisleke v večini o b 
čin na našem območju, kar p o 
meni, da bodo razprave še dol 
gotrajne. 

Zadovoljni Ceijani in 
ŠenUurčani 

v Celju bistvenih pripomb 
nimajo, poleg tega so šele obli
kovali komisijo, ki se bo uk
varjala z lokalno samoupravo 
in jo vodi predsednik celjskega 
izvršnega sveta Jože Zimšek. 
Kakšna bo nova mestna obči 
na Celje, zaenkrat še ni jasno. 

V šentjurski občini se stri
njajo, da bi postali izpostava 
celjskega upravnega okraja, 
o kakšnih drugačnih željah pa 
ni slišati. 

»Osebno sem se zavzel za ra
zličico z enajstinni upravnimi 
okraji in z okrajnimi izposta
vami na sedežih obstoječih o b 
čin,« nam je povedal župan in 
poslanec državnega zbora Ju
rij Malovrh, ki je tudi član dr-
žavnozborske komisije za lo 
kalno samoupravo. Meni, da bi 
s to različico upravo približali 
občanom ali pa ostali vsaj na 
dosedanji ravni, medtem ko bi 
se s 25 okraji državna uprava 
povečala. 

V Žalcu bi radi 
samostojen oicraj 

Povsem drugače je v sosed
njem Žalcu, kjer so silno neza
dovoljni s predlagano razdeli
tvijo okrajev in dejstvom, da 

Žalec ni predviden kot samo
stojen ola-aj. To med drugim 
ugotavlja žalski župan in 
predsednik občinske komisije 
za lokalno samoupravo obe
nem Milan Dobnik. Za Žalča-
ne ni sprejemljiv predlog, po 
katerem bomo v prihodnje 
imeli v Sloveniji nekaj zelo ve
likih okrajev, po drugi strani 
pa bi bilo 8 okrajev manjših od 
današnje žalske občine. Tako 
bo na primer celjski okraj štel 
kar 250 tisoč prebivalcev, dru
ga skrajnost je okraj Tolmin, 
ki bo pokrival samo 15 tisoč 
ljudi. »Nič nimamo proti Ce
ljanom,« dodaja Dobnik, »toda 
predvideni okraj je prevelik za 
uspešno delovanje.« 

V žalski občini so o lokalni 
samoupravi doslej že večkrat 
razpravljali v skupščinski 
dvorani, hodili so na pogovore 
v Ljubljano, vendar njihovi 
predlogi niso bili sprejeti. 
V začetku preteklega tedna so 
se Žalčani pogovarjali z Mo-
zii-jani, ki prav tako niso nav
dušeni nad vključitvijo v okraj 
Velenje, zato razmišljajo o tes
nejši povezavi obeh občin. L o 
kalni samoupravi in predlaga
ni delitvi okrajev naj bi bil na
menjen tudi petkov pogovor, 
v Žalec so namreč povabili po 
slanca državnega zbora dr. Ja
neza Zupanca in državnega 
svetnika Franca Bana. Zaradi 
obveznosti gostov v Ljubljani 
naj bi se o lokalni samoupravi 
pogovarjali v tem tednu. 

Šmarje predaleč od 
Celja 

Šmarsko občino bi po vseh 
treh variantah vključili 

v upravni okraj s sedežem 
v Celju, v občini pa temu od
ločno nasprotujejo. Na različ
nih ravneh so se zato zavzeli 
za samostojen upravni okraj 
s sedežem v Šmarju pri Jelšah. 
Pri tem se predstavniki šmar
ske občine sklicujejo na odda
ljenost od Celja, opozarjajo pa 
tudi na svoje posebnosti, na 
primer na obmejno lego, de
mografsko ogroženost in turi
stični razvoj. Posebej se prito
žujejo, ker doslej niso prejeli 
nobenih podrobnejših pojasnil 
glede upravnih okrajev. 

V Šmarju sodijo, da je zanje 
varianta s 25 upravnimi okraji 
najmanj ugodna, saj bi druga, 
z 11 okraji, narekovala moč
nejše izpostave. Pripominjajo 
tudi, da imajo podobne pri
pombe v večini slovenskih o b 
čin ter da njihove kritike b o 
doče organiziranosti niso 
osamljene. Šmarčane snubijo 
v svoja upravna okraja tudi 
Ptujčani in Bistričani, vendar 
pa za to ni pretiranega navdu
šenja. 

Konjice z Bistrico 
v konjiški občini niso zado

voljni s predlaganimi 25 
upravnimi okraji, enako neza
dovoljni pa so tudi v sosednji 
občini Slovenska Bistrica. 
Medtem ko bi Konjice sodile 
v upravni okraj s sedežem 
v Celju, bi Bistrica sodila 
v okraj Maribor - okolica. Ne 
eni ne drugi se s tem ne stri
njajo. Zato so navezali uradne 
stike in se dogovorili, da bodo 
skupaj predlagali, naj bi bili 
upravni okraji sedeži sedanjih 
občin. Če pa to ne bo sprejeto. 

bodo predlagali en upravni 
okraj za občini Slovenske K o 
njice in Slovenska Bistrica. 

Predsednik konjiškega iz- ' 
vršnega sveta Rudi Petan po 
jasnjuje: » Z bistriško občino 
želimo biti še upravno poveza
ni, tako kot smo tudi sicer. 
Skupno imamo Pohorje, raz
voj turizma, urejanje Dravi-
nje, probleme lesne industri- , 
j e . . . Res ne bi bilo smiselno, 
da smo v dveh tako različnih 
upravnih okrajih, kot sta celj
ski in mariborski.« Kje bi bil 
sedež novega okraja, se še niso 
pogovarjali, vendar si s tem ne 
belijo glave, saj je menda do 
volj dobre volje in pripravlje- ' 
nosti na obeh straneh. 

V Lašicem lolcaina 
Izpostava 

v Laškem ugotavljajo, da bi 
po vseh treh variantah Zakona > 
o območjih upravnih okrajev 
sodili v upravni okraj s sede
žem v Celju. Ker pa se po nji
hovem dostopnost služb in 
urejanje zadev za občane tudi 
z reorganizacijo državne upra
ve ne sme poslabšati, predla
gajo, da bi bil v Laškem sedež 
lokalne izpostave za območje 
sedanje laške občine. Takšno 
stališče je sprejela tudi občin
ska skupščina na razširjeni se
ji s predstavniki političnih 
strank, krajevnih skupnosti in 
večjih podjetij. 

IMozIrJani nočejo 
k Velenju 

štirinajsti upravni okraj 
s sedežem v Velenju bi zajemal 
področja občin Velenje in M o 
zirje. 

Velenjčani ocenjujejo, da so 
s tem predlogom državnega 
zbora kronana njihova priza
devanja, saj so se tmdili za 
sedež upravnega okraja. Druž
beni bruto proizvod, s katerim 
sodi Velenje v slovenskem pro- ' 
štoru na četrto mesto, velike 
kadrovske in prostorske mož
nosti, velikost občine, ekolo
ška degradiranost področja, to 
so le nekateri izmed razlogov, 
da so Velenjčani zahtevali svoj 
upravni okraj. , 

Ob tem pa se čudijo Mozir-
janom, ker Velenja ne spreje
majo za svoj upravni okraj. Še 
vedno se namreč tmdijo, da bi 
z Mozirjem našli pametno re
šitev, saj menijo, da bi Mozir-, 
jani svoje zadeve najlažje ure
jali ravno v Velenju. Državne 
funkcije in zahteve do države 
bodo povsod enake, glede na 
pristojnosti upravnih okrajev 
pa imajo v Velenju vse možno
sti za nudenje visoko strokov
nih storitev. Teh storitev bodo 
v enaki meri deležni tudi o b 
čani iz Mozirja. 

Drugačna so razmišljanja 
v mozirski občini. Na posvetih 
o lokalni samoupravi v posa
meznih krajih so prebivalci 
izrazih željo, naj bi bil njihov 
upravni okraj Celje. Sicer so 
mnenja o tem že sedaj deljena, 
saj ima tudi predlog o velenj
skem upravnem okraju veliko 
privržencev, uradno stališče 
komisije za lokalno samoupra
vo pa se zavzema za celjski 
upravni okraj. Tako menijo 
tudi poslanci, kot argument pa 
navajajo prvotne zakonske os
nutke, saj bi Mozirje le s celj
skim upravnim okrajem dobi
lo svojo izpostavo. Glede na 
stališče, ki v državnem zboru 
prevladuje sedaj, naj bi sedeži 
občin postali izpostave, pa bi 
bilo vseeno, komu pripadajo, 
Velenju aU Mozirju. Vendar pa 
v Mozirju menijo, da bi bilo 
zaradi razmerja moči v državi 
bolje, če bi se priključili celj
skemu okraju. Le tako bi se 
namreč tudi to področje 
uspešno kosalo z drugimi 
v Sloveniji, zatrjujejo. 

Predlog treh upravnih okrajev za naše območje, če bo obveljala razdelitev na 25 okrajev 
v Sloveniii. 

Havel v Sloveniji 
LJUBLJANA, 11. no

vembra (Delo) - Češki pred
sednik Vaclav Havel se je 
med dvodnevnim obiskom 
v Sloveniji pogovarjal 
s predsednikom Milanom 
Kučanom in predsednikom 
vlade dr. Janezom Drnov
škom. Ugotovili so, da ima
ta državi že iz preteklosti 
tesne stike. S predsedni
kom Kučanom sta ob kon
cu obiska objavila skupno 
izjavo o razmerah v Bosni 
in Hercegovini. 

Obisk iz Grčije 
LJUBLJANA, 10. no

vembra (Dnevnik) - V Slo
veniji je bil na obisku novi 
gršM zunanji minister Ka-
rolos Papuljas. Po pogovo
rih je zunanji minister L o j 
ze Peterle izjavil, da je in
teres obeh držav normali
zacija razmer na Balkanu 
in razširitev sodelovanja. 

Brez kompromisa 
LJUBLJANA, 10. no

vembra (Večer) - Državni 
zbor je prekinil glasovanje 
o dopolnilih k proračim-
skemu memorandumu, saj 
koalicijske stranke niso 
našle rešitve, ki bi zadovo
ljila partnerje. Nekaj naj bi 
bilo krivo tehtanje, koliko 
mihjard tolarjev bi še lah
ko odvzeli obrambi in jih 
namenili sociali, nekaj pa 
odsotnost obrambnega mi
nistra Jariše. 

Sprejet 
proračunski 
memorandum 

LJUBLJANA, 11. novem
bra (Delo) - Državni zbor je 
sprejel proračunski memo
randum s 83 dopolnih, kar 
je polovica vseh vloženih 
dopolnil nanj. Poslanci so 
med drugim sprejeli tudi 
dopolnilo, ki vladi nalaga, 
da začasno podržavi igral
nice. S sprejetjem memo
randuma bo obramba do
bila za 3,5 milijarde tolar
jev manj denarja, ki jih b o 
sta prejeli ministrstvi za 
gospodarske dejavnosti in 
za znanost. 

Obvezujoč le 
memorandum 

LJUBLJANA, 12. no
vembra (Večer) - Vladno 
zagotovilo, da bo šlo za 
obrambo 3,4 milijarde to
larjev manj, je dobilo tudi 
pečat državnega zbora, 
vendar le pozicijskih 
strank, opozicija je nairu-eč 
zapustila dvorano. Sklepa 
pa vlada ni dolžna upošte
vati, pač pa je zanjo obve
zujoč memorandum, ka
kršnega so poslanci sprejeli 
z dopolnili. 

DARS začel delati 
do konca leta 

LJUBLJANA, 14. no
vembra (Delo) - Slovenska 
vlada je za predsednika 
Družbe za avtoceste v Slo
veniji s sedežem v Celju 
imenovala Jožeta Brodni
ka, dosedanjega namestni
ka direktorja SCT. Ta je iz
javil, da bo družba začela 
delovati do konca leta, 
v njej pa bo zaenkrat zapo
slenih 20 ljudi. Osnovna 
naloga družbe bo do konca 
tisočletja zgraditi 318 kilo
metrov avtocest med K o 
prom in Lendavo z odseki. 

D E L O 
vedno 

v središču 
d o g a j a n j 
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Za vrtec več 
denarja 

Po novem znaša eko
nomska cena v Vzgojno-
izobraževalnem zavodu 
Rogaška Slatina 17.400 
SIT, najvišji prispevek 
staršev pa 7900 SIT. 

Šmarska vlada, ki se je 
sestala pred dnevi, se je od 
ločila za 15 odstotno pove
čanje prispevka od 1. no
vembra. Pri tem pa gre tudi 
za upoštevanje opozorila iz 
ministrstva za šolstvo. Od 
tam so sporočili, da je treba 
upoštevati koeficiente za 
določitev osnovne plače ne 
le v šolstvu, ampak tudi 
v predšolskem varstvu. To 
pa v šmarski občini pomeni 
še pol milijona tolarjev več 
na mesec za plače oziroma 
novo ekonomsko ceno. Na 
Šmarskem pri tem opozar
jajo, da so v sosednjih obči 
nah prispevki staršev višji. 

BJ 

Spet nova naložba 
Pogodba o nllnllikaclll le podpisana 

Po naložbi v šentjursko digi
talno vozliščno telefonsko 
centralo za dolgoročne potre
be mesta, so Šentjurčani v to
rek podpisali pogodbo za pli
nifikacijo. Pobodba med šent
jurskim izvršnim svetom ter 
Slovenskimi plinovodi ureja 
številne podrobnosti glede 29-
letne koncesije za zagotavlja
nje zemeljskega plina in to na 
območju mestnega središča, 
Hruševca ter Nove vasi. 

Gre za več kot tri milijone 
DEM vredno naložbo, ki bi 
pripomogla k čistejšemu zraku 
(znano je, da je mesto Šentjur 
med kurilno sezono med naj
bolj onesnaženimi kraji v dr
žavi). O podelitvi koncesije so 
zato razpravljali že na nekate
rih sejah občinskega izvršnega 

sveta, strinjali pa so se tudi 
v skupščini. 

Pogodbo sta podpisala La
dislav Grdina, predsednik iz
vršnega sveta (koncendenta) 
ter Gianni Dondi, predstavnik 
Slovenskih plinovodov d.o.o. 
(koncesionarja). »V Sloveniji 
smo na tem področju med pr
vimi, to kar začenjamo tukaj, 
pa želimo pokazati tudi dru
god,« je povedal Dondi. Po slo
vesnem podpisovanju v motelu 
Alpos je zagotovil, da se bodo 
v mestu lahko ogrevali na plin 
že prihodnjo kurilno sezono. 
Sicer pa so v pogodbi natanč
no zapisani roki: z gradnjo 
plinskega omrežja morajo za
četi najpozneje aprila, slabo 
polovico pa končati do sredine 
oktobra prihodnje leto. Zapi

sali so, da bi izgradnjo dokon
čali jeseni leta 1995. 

Prodajno ceno plina bo po
trjeval občinski izvršni svet. 
Občinski izvršni svet ter kon-
cesionar sta se sporazumela, 
da bo morala biti ponujena 
energija za kuhanje, toplo vo 
do ter ogrevanje cenejša od ne
katerih drugih energetskih vi
rov. Občanom, ki se namera
vajo priključiti, pa bi Sloven
ski plinovodi ter izvršni svet 
pomagala z ugodnimi krediti. 

Z omenjeno pogodbo so ure
dili področja plinifikacije za 
blizu tri desetletja, zato so po
membno besedilo pred podpi
sovanjem pregledali v inštitu
tu ljubljanske pravne fakulte
te. Tako so se usklajevali še 
dan pred podpisom, v ponede
ljek. BRANEJERANKO 

P R E J E L I S M O 

Pol-kmetie na o r e D i h u 

Kljub verbalnemu priznava
nju pomena kmetijstva za naci
onalni razvoj to doslej ni bilo 
deležno ustreznih družbenih 
spodbud, ki bi kmetom zagotav
ljale primeren dohodek in zane
sljivo prihodnost. 

Ker dohodek od kmetijstva 
večini kmetij ne zadošča za za
dovoljevanje potreb kmečke 
družine, ne nudi zanesljive 
oz. vzpodbudne socialne varno
sti, kamor štejemo primeren do
hodek, zadovoljivo zdravstveno 
in pokojninsko varstvo za vse 
člane kmečke družine, možnosti 
za kvalitetno preživljanje pro
stega časa ter zagotovljeno ude
ležbo v procesih upravljanja in 
odločanja, ter praviloma prido
bivajo dohodek tudi iz nekmetij
skih dejavnosti. Tako lahko go
vorimo o treh glavnih vrstah vi
rov dohodka: kmetijstvu, dopol
nilnih dejavnostih in zaposlitvi 
ter o njihovih kombinacijah. 

V času vsesplošne gospodar
ske recesije se takoj postavlja 
vprašanje, ali sta zaposlitev in 
kmetovanje optimalna kombina
cija za slovenske kmetije? Kmet
je se zelo neradi odločajo za čisto 
kmetovanje in se še naprej ogre
vajo za kmetovanje ob zaposli
tvi. V tem primeru gre torej za 
paradoks, v katerem zasebno 
kmetijstvo izgublja obeležje te
meljne gospodarske panoge in 
postaja obrobna dejavnost, o če
mer pričajo tudi podatki o stop
nji rasti kmetijske proizvodnje 
v zasebnem sektorju. 

Na drugi strani pa se s proble
matiko zaposlenosti pol-kmetov 
ukvarjajo tudi v podjetjih, kjer 
so že dalj časa znana stališča 
o tem, da bi bilo potrebno omeji
ti delo izven rechiega delovnega 
časa, saj bi tako delavci več de
lovne sile prihranili in jo upora
bili pri delu v rednem delovnem 
času. Toda zdi se, da takšna sta
lišča temeljijo na zgrešeni pred
postavki, namreč, da je količina 
delovne sile posameznika ne
spremenljiva. Čim več delovne 
sile sprosti izven rednega delov
nega časa, tem manj naj bi jo 
ostalo za delo v rednem delov
nem času. Toda količina delovne 
sile, ki se sprosti pri delu, je od
visna predvsem od motivacije 
posameznika in od organizacije 
dela. V veliko primerih so takšni 
delavci celo bolj motivirani od 
ostalih. 

Zahteve po spremembi delov
nega časa (prehod na evropski 
delovni čas) so personalnim od
delkom vsaj nekaj časa vlivale 
upanje, da se bodo po elegantni 
poti znebili prevelikega števila 
zaposlenih, saj so predvidevali, 
da bo morala večina tistih delav
cev, ki opravljajo vlogo popol
danskega kmeta, zapustiti po
djetje. Toda upanja so razblinile 
že prve analize, ki so pokazale, 
da bodo v spremembo vključeni 
le delavci dopoldanske izmene, 
ne pa delavci neposredne proiz
vodnje, kjer je zaposlena glavni
na pol-kmetov. 

Tudi pri ugotavljanju vzrokov 
oz. bolj posledic absentizma 
v podjetjih, je pogosto slišati oči
tek, da je prisotnost pol-kmetov 
tisti dejavnik ki bistveno vpliva 
na nenadno povečanje absentiz
ma, posebej v času delovanja ko
nic (košnja, spravilo pridel
kov . . . ) . Iskati vzroke absentiz
ma samo pri delavcih, ki so ok
valificirani kot pol-kmetje, je 
psihološki prijem, ki ne zagotav
lja kakšnega pomembnega uspe
ha, saj s takimi posameznimi 
primeri ne moremo razložiti bol
niških izostankov, saj niso šte
vilni in ne dvigujejo pomembne
ga deleža absentizma. 

V tem kontekstu pa ne more
mo zaobiti dejstva, ki smo mu 
priča v zadnjem obdobju. Go
spodarske težave podjetij vse 
bolj vplivajo na evidentiranje in 
pojavljanje viškov delovne sile. 
In ne smemo si zatiskati oči, da 
se pri direktorjih, ki morajo za
radi zmanjšanja stroškov dela 
poseči po neljubem ukrepu ugo
tavljanja viška delovne sile, na
birajo bolj ali manj zaprašeni 
seznami delavcev, ki bi se lahko 
preživljali s kmetijsko dejav
nostjo. Vodstva v teh primerih 
izhajajo iz spoznanja, da je soci
alna problematika ugotovljenih 
viškov delovne sile pereča, mož
nosti učinkovite socialno-denar-
ne pomoči pa so z naraščanjem 

števila nezaposlenih vse manjše. 
Količina denarja, ki se iz gospo
darstva prehva na sklade social-
no-varstvenih organizacij, se 
manjša, po drugi strani pa števi
lo upravičencev do denarnih po
moči skokovito narašča. 

Socialno varstveno delo po
staja finančno neučinkovito, 
kar seveda sodi v problemati
ko, ki zajema dve ravni, ki sta 
redno povezani med seboj. Pr
va, mikro raven te problemati
ke je ta, da denarne pomoči, 
katere lahko prejemajo neza
posleni oz. ljudje s premalo 
sredstvi, ne zadostujejo njiho
vim, pogosto tudi osnovnim 
potrebam. Po drugi strani pa 
iz problema pomanjkanja de
narja prihaja do manjše po 
trošnje dobrin, kar pa se prej 
ali slej odraža v zmanjšani 
proizvodnji, padcu gospodar
ske rasti, kar seveda zopet 
zmanjšuje število zaposlenih, 
zmanjšuje investicije, vse to pa 
seveda samo poglobi proble
matiko, ki v skrajnosti privede 
do popolne neučinkovitosti, 
posledično pa nastajajo tudi 
številčnejši socialno-patološki 
problemi (alkoholizem, nasilje 
ipd.). 

Navedeno je direktorjem 
gotovo zadosten razlog, da se 
pri poskusu blažitve bolečine 
ugotavljanja presežne delovne 
sile, posebej »spotaknejo« ob 
kategorijo pol-kmetov, saj je 
nesporno, da je »tolerančni 
prag« v primeru izgube delov
nega mesta večji pri delavcih, 
kjer redna zaposlitev ni edini 
način preživljanja. Pol-kmete 
na primer izguba delovnega 
mesta veliko manj prizadene 
kot čiste proletarce, ki živijo 
v mestih. 

Toda zakonski okviri, ki so 
pri razreševanju presežne de
lovne sile usmerjeni v raci
onalno zaposlitev, trajne pre
sežne delavce določajo s p o 
močjo uporabe določenih kri
terijev, in sicer: izhodiščnega 
kriterija, temeljnega kriterija 
in korekcijskega kriterija. 

Medtem ko izhodiščni krite
rij predstavlja obseg dela v p o 
djetju ali v določenem delu de
lovnega procesa, pa je temeljni 
kriterij za določanje delavcev, 
katerih delo postane trajno 
nepotrebno, delovna uspeš
nost. Prednost pri ohranitvi 
zaposlitve imajo delavci, ki 
dosegajo večjo delovno uspeš
nost. 

Korekcijski kriteriji pa 
omogočajo izbiro med delavci 
glede ohranitve zaposlitve. Iz
bira se opravi na podlagi iz
polnjevanja posameznega kri
terija, in sicer: strokovna izo
brazba oz. usposobljenost, de
lovne izkušnje, delovna doba, 
zdravstveno stanje, socialno 
stanje. 

Dohodek na družinskega 
člana, nepreskrbljeni otroci, 
zaposlenost družinskih čla
nov, opravljanje kmetijske de
javnosti, premoženjsko stanje, 
lastništvo oz. solastništvo za
sebnih in mešanih podjetij 
v družini so tisti dejavniki, ki 
determinirajo kriterij socialno 
stanje. Toda ta kriterij je zad
nji korekcijski kriterij, ki se 
upošteva le pri enakih prejš
njih zgoraj navedenih kriteri
jih. Praksa pa običajno kaže, 
da do ugotavljanja tega krite
rija sploh ne pride, ker so de
lavci pri ugotavljanju izločeni 
že pri prejšnjih kriterijih. To 
pa pomeni, da imajo direktorji 
pri odpuščanju pol-kmetov, če 
ravnajo v skladu z zakonskimi 
podlagami, dokaj zavezane 
roke. 

Vsa ta vprašanja, ki so le 
nekatera od vprašanj, ki smo 
jih na tem mestu omenili ter 
zavedanje o koristih in even-
tuelnih škodah, ki nastajajo 
z (ne)odpuščanjem pol-kme
tov, kažejo na to, da direktorji 
nimajo na voljo enotnega ope
rativnega vodila, ki bi uspešno 
opravilo gornje dileme. 

FRANCI C E Č 

Otvoritev na 
Ljubnem 

Na Ljubnem ob Savinji 
bodo v ponedeljek ob 
13. uri odprli novo obvoz
nico in most. Slavnostni 
govornik bo podpredsed
nik slovenske vlade Lojze 
Peterle. 

O gospodarstvu 
in 
organiziranosti 

v ponedeljek, 22. novembra 
se bo sestala konjiška občin
ska skupščina. Na njej bodo 
spregovorili o gospodarskih 
razmerah v občini, še posebej 
o možnostih zaposlovanja, go 
spodarskega razvoja in vsem 
tistem, kar ponuja kmetijstvo. 
Ta del zasedanja bo nadalje
vanje oktobrske seje. V nada
ljevanju pa nameravajo največ 
časa nameniti razpravi in obli
kovanju stališč do nove zako
nodaje na področju lokalne sa
mouprave ter državne uprave. 

MBP 

Upoštevaii 
pripombe 
icrajanov 

Na torko\i seji žalske vlade 
so med drugim obravnavali 
predlog urbanistične zasnove 
naselja Žalec. Svoje mnenje 
o tem dokumentu bodo pri
hodnji četrtek povedali še po
slanci žalskega parlamenta. 

Gre za dokument, ki je pred 
časom med krajani Žalca pov
zročil veliko hude krvi, še zla
sti zaradi prometne ureditve 
v starem delu mesta. Predstav
nik sekretariata za urejanje 
prostora in varstvo okolja Vin
ko Debelak je članom vlade 
pojasnil, da so tokrat upošte
vali vse bistvene pripombe 
krajanov. Sporne so bile tri 
stvari: načrtovana ukinitev 
železniškega prehoda proti 
Grižam, preboj Hausenbic-
hlerjeve ulice ter cesta pri žal
skem vrtcu, ki bi bila zgrajena 
med stanovanjskimi hišami. 
Strokovnjaki menijo, da takš
na rešitev ni najboljša, vendar 
Debelak pravi, da so s tem pač 
upoštevali pripombe krajanov, 
zato pri sprejemu potrebnega 
dokumenta ne pričakujejo po
sebnih zapletov. Čeprav pro
metni režim ne bo takšen, kot 
so si ga zamislili strokovnjaki, 
pa bodo kljub vsemu poskušali 
iz mestnega jedra preusmeriti 
tranzitni promet in težke to
vornjake. 

IB 

Življenje zmaguje 
življenje zmaguje je naslov razstave, ki jo na Srednji tehniški šoli v Celju pred dnevi odprl 

minister za šolstvo in šport dr. Slavko Gaber. Gre za mednarodno razstavo plakatov, ki spodbu
jajo k zdravemu načinu življenja. 

Finsko onkološko združenje je lani povabilo sorodna združenja iz Evrope in sveta, da bi skupaj 
predstavili raznim deželam spodbudne plakate, ki pozivajo k zdravemu in polnemu življenju. 
Plakati na prijazen in izviren način sporočajo vsebino evropskega kodeksa proti raku. V Celju je 
na ogled 37 plakatov, ki so razstavljeni na Srednji tehniški šoli, v bolnišnici in Ljubljanski banki, 
ostale plakate pa bodo razstavili v Ljubljani. Organizatorji razstave v Celju so Zavod za 
zdravstveno varstvo ter društvo za boj proti raku in društvo nekadilcev Celje. Razstava bo na 
ogled vsak dan do 22. novembra. 

TC, Foto: EDO EINSPIELER 

Se vedno nas holicotirajo 
y Zdravilišču Dobrna nezadovoljni tudi po zadnji skupščini 

Konec oktobra so poslanci 
celjske skupščine obravnavali 
problem statusnega preobli
kovanja Zdravilišča Dobrna. 
Predstavniki kolektiva so pred 
dnevi opozorili , da se tudi to
krat ne uresničujejo sprejeti 
sklepi. 

Predstavniki Zdravilišča so 
se zasedanja skupščine udele
žili kot zainteresirana javnost, 
saj uradnega vabila na skupš
čino niso prejeli. Zato jim je 
bilo poznano, da so poslanci 
sprejeli sklep o ustanovitvi tri-
partitne komisije, ki naj bi se 
ukvarjala s statusnim preobli
kovanjem Zdravilišča. Člane 
komisije naj bi imenovali do 
10. novembra. Delavski svet 
Zdravilišča je svojo obveznost 

izpolnil. V posebno komisijo 
so imenovali Darka Urbancla, 
Marjana Feguša ter Vanjo Str
niša. Do določenega roka pa 
svojih predstavnikov v komi
siji spet niso imenovali v celj
ski vladi, trdijo v Zdravilišču. 

Neimenovanje članov je po 
oceni vodstva Zdravilišča D o 
brna ponoven dokaz, da celj
ska občina namenoma blokira 
delo in zadržuje njihovo sta
tusno preoblikovanje. 

IB 

OSNOVNA ŠOLA 
NADE CILENŠEK 
GRIŽE 
razpisuje prosta delovna mesta: 

1 . učitelja matematike-fizike 
za določen čas (nadomeščanje delavke na porodniškem 
dopustu) 

2 . dva učitelja razrednega pouka 
(nadomeščanje delavk na porodniškem dopustu). 

Pogoji: 
- pod 1: predmetni učitelj MA-FI, lahko tudi absolvent 
ustrezne pedagoške smeri 
- pod 2: učitelj razrednega pouka 

Nastop dela: 
- pod 1: 11. 1. 1994 

- pod 2: 4. 1. 1994 in 19. 1. 1994 

Prijave pošljite v 8. dneh po objavi na naslov: Osnovna 
šola Nade Cilenšek Griže, Griže 1 a, 63302 Griže. 

Avtoriteta 
duhovnega 
učiteija 

Danes ob 18. uri bo v CID-u 
v Celju zanimivo predavanje 
z naslovom Avtoriteta duhov
nega učitelja. Predavanje je 
v okviru cikla, ki ga izvaja 
Center za duhovno kulturo iz 
Ljubljane. 
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Kalvariia mesta Celia 
AkaUemsM kipar Marko Pogačnik zdravi mestno krajino 
O nJem 

Marko Pogačnik je diplomi
ral na Akademiji za likoMio 
umetnost v Ljubljani, na od
delku za kiparstvo. Ustvarjal 
je Kranju, kjer je rojen, je eden 
izmed soustanoviteljev znane 
skupine OHO, znan po obdob
jih reizma, konceptualne 
umetnosti in land-arta. Znan 
je tudi po tem, da je leta 1971 
skupaj z družino in prijatelji 
ustanovil kmečko skupnost 
»Družina v Šempasu«, da bi se 
umetnost spet povezala z du
hovnostjo in vsakdanjim živ
ljenjem . . . 

Po letu 1986 je začel postav
ljati kiparske instalacije iz c i 
kla Z{kavljenje Zemlje, med 
drugim v Tuemichu pri Koel-
nu, Cappenbergu pri Dort-
mundu, na Irskem, na ozemlju 
Iplasovih tovarn v Kopru, 
v Modemi galeriji v Ljublja
n i . . . zdaj tudi v Murski Soboti 
. . . prejšnjo soboto se je s pro
stovoljnimi sodelavci lotU 

zdravljenja in kalvarije bolne
ga mesta Celja. Večer pred tem 
je s predavanjem Energijska 
moč mnetniškega dela pred 
številnimi poslušalci v Likov
nem salonu oživel klub 
Odeon . . . 

Svoje moči in svojih sposob
nosti ne vsiljuje. Pomaga, če 
lahko. Piše knjige: Zmajeve 
črte, ekologija in umetnost. 
Ljubljanski trikotnik.. . piše 
tudi v tujih jezikih. Leta 1990 
prejme za delo Za zdravljenje 
Zemlje nagrado Prešernovega 
sklada. Leta 1991 je oblikoval 
državni grb in zastavo Repu
blike Slovenije. 

O njej 
Hudo je bolna. Zlasti njena 

mestna lo-ajina. Mestnega pro
stora ne bi smeh gledati ločeno 
od naravne krajine. Krajinske 
vrednote znotraj mestnega 
tkiva propadajo in najti je tre
ba nov način gledanja na pro
stor in uf)oštevati vitalno 

energijske, elementarne in du-
hodne razsežnosti mestne in 
naravne krajine. On pozna 
njeno bolečino in skuša ji po 
magati. Hitra urbanizacija de
žele namreč ustvarja vtis, da 
naravna okolja v krajini izgi
njajo in da namesto njih na
stajajo urbani sklopi. Ta vtis 
vara. Narava in Zemlja sta še 
vedno vsepovsod. Celo temelji 
nebotičnika so vkopani 
v Zemljo, tako kot so plasti 
avtoceste položene na organi
zem Zemlje. To jo rani. In p o 
jem mestne krajine je treba je
mati kot obliko preobražene 
ter v današnjih pogojih žal 
bolj ali manj odtujene in izma-
hčene naravne krajine. Življe
nje narave je pogosto izgnano 
iz mestnih struktur, agresijo 
pa se da pozdraviti s ponov
nim oživljanjem kraja, s tako 
imenovano litopunkturo Zem
lje, kar je izraz za določeno 
metodo ekološkega zdravlje
nja, ki je podobna akupunktu
ri pri človeškem telesu. Meto
da, s katero zdravi On Njo, te
melji na umetniškem delu, ime 
»litopunktura« pa pride iz gr
ške besede za kamen (lithos) in, 
iz latinske za vbod (punck-
tura). 

Zdravljenje Zemlje 
»S skupino OHO, s katero 

sem sodeloval v šestdesetih le
tih na področju konceptualne 
umetnosti, smo iskali načine, 
kako priti z umetnostjo ven iz 
galerijskega prostora,« se da
nes spominja Marko Pogačnik. 

In začel je ustvarjati kar na 
ulicah in v naravi, v naravnih 
ambientih. Vendar je bila to 
lunetnost, ki v naravi ni imela 
nobene realne funkcije, je da

nes prepričan zdravitelj Zem
lje. Moralo je miniti deset let, 
da je našel način, kako poma
gati bolnemu planetu. Zavedal 
se je, kako boleči so postali 
ekološki problemi in nevar
nost, da uničimo življenje sre
di katerega smo tukaj na Zem
lji, je bila vse večja. Od nekdaj 
ga je kot kiparja tudi zanima
lo, zakaj so stare kulture p o 
stavljale kamne na določena 
mesta v krajino, čemu služijo 
ti megalitski spomeniki, krogi 
iz kamnov in podobno. Marko 
Pogačnik je začel spoznavati, 
da to ni slučajno in ko se je 
naučil radiostezije, je lahko 
začel raziskovati ta »zakaj«. 
Kaj kmalu je ugotovil, da ti 
spomeniki, pri nas jih razen 
v Istri sicer ni, stojijo zmeraj 

na energijsko pomembnih kra
jih, ali tam, kjer so sečišča d o 
ločenih akupunktumih meri-
dijanov Zemlje. Kot kiparju, 
ki mu je kamen blizu, se je 
umetniku zazdelo, da bi lahko 
svojo energijsko moč razvil tu
di v tej smeri. To metodo in to 
svoje novo spoznanje, Uto-
punkturo, je imel prvič prilož
nost preizkusiti na ozemlju 
neke hude bitke iz druge sve
tovne vojne v Nemčiji, kjer je 
nemška vojska skušala zadr
žati ameriški prodor. »Lastnik 
tistega gozda me je povabil, da 
bi naredil skulpturo za njego
vo zbirko in tako sem prišel 
v tisti kraj in odkril, kako je ta 
destruktivna sila, predvsem 
tudi sUa človeškega trpljenja, 
vsepovsod še vtisnjena v pro
stor. Zato je bil ta nekako b lo 
kiran in ni mogel dihati. Po 
postavitvi sistema kamnov na 
akupunktumih točkah se je 
prostor nekako odprl in na no
vo zaž ivel . . .« 

Da se je Marko Pogačnik 
naučil poiskati bolne točke 
Zemlje, je moral prej razviti 
svojo lastno notranjo občutlji
vost. »Ljudje smo že preveč 
navajeni, da potiskamo te im
pulze v podzavest,« je spoznal 
kipar, »ker nimamo predstave, 
kaj dimenzija prostora pome
ni. V resnici pa je vsak človek 
občutljiv. Dovolj je že, če spi
mo na nepravem mestu in to 
začutimo. V mojem primem je 
treba ta. znati čutiti zavestno. 
Najprej je treba odkriti dolo
čene notranje kvalitete in jih 
znati urediti. Potem zaznavam 
to s svojimi rokami, z giba
njem rok, ki začno gibati v rit
mu energij. Uporabljam tudi 
bajalico, saj radiostezijska 
orodja ravno tako reagirajo 
kot roke.« 

Pri zdravljenju Zemlje Mar
ko Pogačnik orje ledino. »Svo
ja odkritja na tem področju že 
več let objavljam v večih jezi
kih, delam na različnih po 
dročjih v Evropi, saj pr idob
ljenega znanja in lastnih ener
gijskih sposobnosti ne žehm 
obdržati zase,« pravi. Veliko 
uči tudi na seminarjih v slo
venskih mestih, kamor ga p o 
vabijo, da bi jih ozdravil. Za -
ninuvo je, ugotavlja, da je Slo
venija tej novi vedi precej na
klonjena in še malo ne caplja 
za Evropo. Marko Pogačnik 
pove, da tesno sodeluje z o b 
činsko skupščino v Novi Gori
ci pri projektu zdrava mesta, 
dela litopunkturo parka 
v Murski Soboti in sodeluje 
z Urbanističnim institutom 
Slovenije pri projektu zdravo 
življenje v Ljubljani do leta 
2000. 

Zdravitelj o Celju 
Mesto je precej bolno. »Veli

ke težave ima prav na tej rav
ni, verjetno pa tudi na drugih 

ravneh. Pri opazovanju ener
gijskih razsežnosti sem odkril 
celo vrsto blokad, ki so ekolo
škega, še bolj pa zgodovinske
ga izvora. Ni pa Celje v pri
merjavi z dmgimi mesti nobe
na izjema. Ljudje smo v zad
njih časih na veliko gradili in 
nihče se ni zavedal, kaj se zgo 
di, če postavljamo težke be 
tonske strukture v prostor in 
življenje. Narava mora dihati 
tudi tam, kjer je zaprta z beto
nom in asfaltom. Na gosto 
zgrajena in poseljena mesta 
predistavljajo za Zemljo hude 
blokade. 

Problema zdravljenja Celja 
se je potrebno lotiti postopo
ma, dolgoročno,« je prepričan 
zdravitelj, ki želi mestu poma
gati, rešiti ga zla v celoti ne 
more, se zaveda. »Pomagal 
bom, da bodo silnice laže ste
kle, da bodo določene točke la
že zadihale, saj je vse to p o 
membno za zdravo življenje 
ljudi v mestu.« 

Za sobotno delavnico sku
paj z zainteresiranimi Celjani 
si je Marko Pogačnik izbral za 
začetek točke, kjer je sam od
kril hude blokade v pretokih 
in z udeleženci te delavnice je 
delal z metodami, ki jih je sam 
razvil. Poseben način petja, ko 
skupina ustvarja harmonijo 
s petjem in pomaga harmoni-
zirati energijsko strukturo ti
stega prostora, je samo eno iz
med teh orodij. D m g i način, ki 
ga zdravitelj tudi uporablja, je 
vizualizacija, ali uporaba 
barv, ki jih projecira v prostor. 
S •akimi načini in ponovitva-

ielavnic naj bi Marko Po
gačnik pomagaj mestu in lju
dem v njem. 

Delavnica za zdravljenja 
mesta Celja se je začela na kaJ-
variji pod Jožefovim hribom. 
Namenoma, naključno ali sim-
boUčno? 

»Kolikor je kalvarija simbol 
za križe in težave, ima že lah
ko svoj pomen,« se je strinjal 
Marko Pogačnik. »V bistvu pa 
kalvarija vodi na zelo p)o-
membno energijsko točko Ce
lja, na vrh skale, kjer stojijo 
križi in skulpture. Ta točka 
ima zelo močno kozmično na
ravo in naša delavnica je bila 
samo majhen začetek vsega 
dolgoročnega procesa, ki bo 
uspešnejši, če bodo sodelovali, 
vsaj v mislih, tudi ljudje bo l 
nega mesta. SkušaU bomo 
ugotoviti, kako je mesto vklju
čeno v krajino z griči, ki so 
okoli mesta in eden izmed njih 
je prav Jožefov grič nad kalva-
rijo.« 

Prav tam se je ustavila zdra-
viteljska karavana Marka Po
gačnika, kiparja in zdravitelja 
Zemlje. Na izsledke bo potreb
no še počakati. Časa pa ni več 
ve l i ko . . . 

MATEJA PODJED 
Foto: EDO EINSPIELER 

Zdravitelj Zemlje, kipar Marko Pogačnik z udeleženci delavnice na bolnih točkah mesta. 

Srečnejša stran življenja 
č l o v e k na prvi pogled niti 

ne ve ali so rože, ki mu jih je 
namenila Marica Lesjak iz La
škega, prave ali so narejene iz 
papirja. Vsekakor so rože po 
darjene iz srca in ko jih po
drobneje pogledaš lahko ugo
toviš, da so umetniško nareje
ne, iz barvnega papirja, da so 
nastale pod spretnimi prsti č i 
sto prave »kranclpintarice«. 

»Pravzaprav se s tovrstnim 
hobijem niti ne ukvarjam tako 
dolgo. S sosedo Lojzko sva 
pred leti prišli na idejo, da ob 
prazniku Pivo in cvetje opre
miva naš voz nekoliko druga
če, da narediva veliko cvetov 
iz papirja in jih razdeliva lju
dem. Pri Lojzkini teti sva d o 
bili nasvete, tudi sama sem ho
dila od cvetličame do cvetli-
čame, si ogledovala cvetove in 
potem poskusila z izdelavo. 
Prsti so bih spretni, ljudje, ki 
so rože dobili, zelo veseli. Še 
večje veselje pa sem dobila p o 
tem, ko sem bila prvič izžreba
na za izlet z naročniki Novega 
tednika, kjer sem rože podelila 
avtobusu in sodelavcem - za 
srečo, o kateri sem dolga de
setletja tudi sama sanjala,« 
nam je pred dnevi hitela razla
gati ena naših najstarejših na
ročnic Marica Lesjak, ki ji je 
bil Novi tednik sopotnik skozi 
veliki del življenja, prej raz
predenega s tmjem, kot posu
tega z cvetjem. 

Pri osmih letih je ostala brez 
matere, že takrat se je morala 
opreti na lastne noge, ko sta 
bila sinova stara 11 oziroma 
13 let in je bila narejena dmga 
plošča za dom družine Lesjak, 
je ostala brez moža. Mogoče 
Marica prav zaradi črnih dni 
skrbno pregleda prav vsako 
osmrtnico v tedniku in izreze 
prav vsak okvirček znanca, 

katerega želi ohraniti v traj
nem spominu. 

»Sicer pa Novi tednik prebi
ram od zadaj - začnem s šala
mi. Te me najbolj razvedrijo. 
Tudi sama kdaj kakšno napi

šem. Zanima ME politika, go 
spodarstvo, zanimivi so ljudje 
iz naših krajev, katere tudi sa
ma večkrat srečam in se jih 
z objavo na omenjenih straneh 
še erikrat spomnim. Moja sino

va sta bila oba športmka, eden 
je še sedaj aktivno prisoten kot 
trener v košarkarskem klubu 
Laško, zato me šport še poseb
no zanima. Jezijo pa me rekla
me. Poglejte tole zadnjo za 
Lahko Laško. Sem se spraše
vala, kje so tiste debele ljudi 
dobili. Nepostavni so, okrogli 
- z Laškega že niso. Pivo je pa 
Lahko Laško. 

Ja, pa še nekaj rada prebi
ram, Turistični kažipot. Od 
izleta z bralci Novega tednika, 
kjer je bilo zelo lepo, se več
krat udeležim kakšnega izleta, 
pravzaprav gledam na to, da 
kakšnega ne izpustim. Sin mi 
večkrat pravi: >Pa moraš biti 
povsod zraven?< Jaz povem, da 
se le enkrat živi. Malo je bUo 
srečnih dni v mojem življenju 
in radost me obdaja, če lahko 
srečo in veselje delim z dru
gimi.« 

Marici Lesjak sva ob slovesu 
z Vladom Marotom, ki je na
mignil na eno naših najstarej
ših naročnic, podelila naš sim
bol zvestobe - zlato verižico 
NT&RC. Ni se mogla prema
gati - vhl se je PLCIZ solza in 
sicer zelo zgovorna Marica je 
ostala brez besed. Ko sem pri
šel domov, je zazvonil telefon 
in njen glas v slušalki je še 
p>ovedal: »Tako sem bila pre
senečena, da niti ne vem, kaj 
sem govorila. Ne pišite veliko. 
Omenite samo, da imam dva 
sinova in tri vnuke in da se 
imamo zelo radi.« 

EDI MASNEC 
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Plesi, šege in Kurja koža 
Dve aesetletll CFS na slovenskem večeru v SLG 

Polna dvorana Slovenskega 
ljudskega gledališča Celje je 
bila v soboto zvečer, ko je 
slavnostni koncert ob 20-let-
nici obstoja in dela pripravila 
Celjska folklorna skupina, 
znova dokaz, da imamo Slo
venci bogato dediščino in izro
čilo, ljudi, ki jo negujejo in o b 
činstvo, ki je takšnemu ljubi
teljskemu delu naklonjeno. 

Veliko pa je tudi tistih, ki so 
celjskim folkloristom prisko
čili na pomoč z denarjem, b o 
disi za nastope doma in na tu
jem, kot za pripravo in izved
bo slovenskega večera, ki je bil 
namenjen prav njim, pa nek
danjim plesalcem, ki so delali 
prve korake od tedaj, ko je leta 
1973 Edo Gaberšek, nekdanji 
Maroltovec, okoli sebe zbral 
nadobudne plesalce v folklor
no skupino, z željo, da se ohra
ni vse, kar je ljudsko. 

Celjska folklorna skupina, 
ki jo tudi danes sestavljajo di
jaki, študenti, delavci in p o 
djetniki, je v 20 letih prekriža
rila dobršen del Evrope in g o 
stovala tudi v Braziliji, sodelo
vala s priznanimi slovenskimi 
koreografi in folklornimi stro
kovnjaki, prijateljske vezi pa 
razvila tudi s skupinami iz tu
jine in tako ponesla sloves na
še države sirom po svetu. 

Sobotni nastop, ki ga bodo 
folkloristi v soboto, 20. no
vembra v dvorani S L G Celje 
ponovili, je nastal po zamisli 
strokovne vodje Vesne Klavžer 
in je bil zastavljen drugače, 
kot samo prikaz posameznih 

slovenskih plesov. Večer in 
plese ter običaje na vasi je 
uvajal kot pripovedovalec 
igralec Peter Simonitti. Njego
va vloga je bila zamišljena kot 
obujanje spominov očanca in 
pripoved publiki v dvorani. 
V ozadju s stilizirano vaško 
sceno, vse so folkloristi tudi 
sami naredili, se je slikalo va
ško življenje v pesmi, plesu in 
besedi. Postavitev posameznih 
plesov in muzikantov na odru, 
je kljub temu, da je plesalo sa
mo osem parov, dodobra na
polnila oder, ogrela dlani gle

dalcev v dvorani, ki so z aplav
zi spodbujali dogajanje na 
odru. Posebna točka programa 
je bilo tako imenovano » o g o 
varjanje« dekleta s spletom 
fantovske pesmi in dekletovo 
»odgovarjanje« na te prošnje, 
pa feuitovska podoknica na va
si, ki sicer ni zvenela povsem 
uglašeno, a se je v obeh prime
rih izkazalo, da celjski folklo
risti ob plesu le gojijo tudi pe
sem in ljudsko glasbo. 

Kako ta zveni, če se je loti 
trio Kurja koža, ki predstavlja 
značilna glasbila in glasbo 
s štajerskega področja, da te 
res srh, se je z navdušenim 
aplavzom prepričalo tudi so
botno občinstvo. 

Program belokranjskih, 
prekmurskih, kozjanskih, so
ških in štajerskih svatovskih 
in pustnih plesov, spletenih 
z ljudskimi običaji in pripove
djo o njih, je brez dvoma uspel, 
čeprav je res škoda, da si pri 
Ijostavitvi celotne zamisli fol
kloristi niso pomagali s kakš
nim režiserjem, ki bi s svojim 
strokovnim znanjem in obvla-
dsmjem odrskega prostora ce 
lotno dogajanje še bolj spravil 
v tek. Vendar pa so fokloristi 
očitno vse želeli narediti sami 
in dokazati in pokazati morda 
novo pot in usmeritev bodoče
ga dela Celjske folklorne sku
pine ŽPD France Prešeren, ki 
si za slovenski večer v S L G in 
za dolgoletni obstoj in trud 
brez dvoma zasluži vse prizna
nje in čestitke - vsem genera
cijam. 

Večer pa je bil tudi prilož
nost za iskrenost in zahvale 
jubilantom. Podelili so namreč 

Maroltove značke Zveze kul
turnih organizacij Slovenije. 
Za 15-letno delo je zlato znač
ko prejela Olga Spolenak. Sre
brne značke za 10-letno delo 
so prejeli: Andreja Vodušek, 
Simona Kuzman, Martin Si-
lovšek. Meta Bračko in Melita 
Šendlinger. Bronaste za 5-let-
no delo pa Saša Aškerc, Gre
gor Rakovnik, Jožica Rakov
nik in Nadja Zorko. Edu Ga-
beršku pa je v zahvalo za dvaj
setletno delo s fokloro Z K O 
Celje podarila umetniško delo 
slikarja Jureta Godca, folklo
risti pa so v njim lastnem stilu 
svojemu »očetu«, Ježu, kot se 
ga je prijelo ime, na Martinovo 
soboto poklonili 20 let staro 
vino in mu ob zahvali zaželeli 
še nadaljnega sodelovanja 
s celjsko folkloro. 

MATEJA PODJED 
Foto: B O Ž O BERK 

ZAPISOVANJA 

Severna obzorja 

Piše: Tadej Čater 

Pred kakšnimi slabimi štiri
najstimi dnevi me je v uredni
štvu revije Literatura presene
til kolega Matej Bogataj, ko mi 
je v knjigo, katero je pri isti 
reviji ravnokar izdal, napisal 
posvetilo, ki ga zaradi intim
nega značaja tovrstnih zapi
skov seveda ne gre citirati, 
kljub vsemu pa si bom dovolil 
in izdal besedici, ki me prav
zaprav niti nista presenetili, 
pač pa utrdili v mnenju, ki sem 
si ga nekako ustvaril, izobli
koval. Bogataju se skratka za
pišeta besedi, ki ju lahko razu
memo tudi v kakšni drugi na
vezavi: »slast prepisovanja«. 

Literatura po svojem koncu, 
ki ga zamejuje postmodemi-
zem, ni več sposobna ustvarja
ti in odkrivati, marveč le še 
poustvarjati in reinterpretira-
ti. Če se pri tem oprimemo del 
Umberta Eca ali Itala Calvina, 
če se pri tem sklicujemo na 
dela J.L.Borgesa ali Juliana 
Bamesa, potem se s tako hipo
tezo najbrž lahko v celoti stri
njamo. Da o ameriških meta-
fikcionalistih niti ne govori
mo. Recimo, da se vsi strinja
mo. Še več, recimo, da se vsi 
skupaj strinjamo, da konec li
terature pravzaprav sovpada 
s koncem umetnosti, da gre ta
ko rekoč za drugi konec umet
nosti - če vzamemo v zakup 
dejstvo, da je prvega napove
dal in najavil že Hegel v svo
jem znamenitem predgovoru 
v prvi knjigi Estetike - , ki pa 
v svoje kolesje zaobjema tudi 
televizijo. Ali bolj preprosto; 
če je prepisovanje in reinter-
pretiranje že napisanih zgodb 
del umetnosti oziroma kar 
umetnost, potem je jasno, da 
pisanja »na novo« več ni oziro
ma da to ni več mogoče; kar 
lahko podkrepimo z zelo zgo
vornim primerom televizijske 

serije, ki seje nedavno iztekla, 
in ki je šla še korak dlje, ki je 
to isto ne le demonstrirala, pač 
pa v nekaterih prizorih to isto 
tezo tudi razložila in komenti-. 
rala. Gre seveda za nanizanka 
Severna obzorja, ob kateri se 
je najbrž vsem, ki smo jo 
spremljali, takih nas je pa zelo 
zelo veliko, postavljalo kup^ 
vprašanj. Na primer; zakaj jo 
tako radi gledamo? ali, v čem 
se pa ta nanizanka sploh loči 
od drugih nanizank, s katerimi 
nas bombardira TV Slovenija?, 
ali kaj je sploh tisto, kar nas 
pri tej nanizanki tako privla
či?, itd. Odgovor je razmeroma 
preprost. Ker smo gledali že 
ničkoliko različnih televizij-^ 
skih nanizarik in nadaljevank 
in ker smo si ustvarili neko 
znanje, ker nas preveva neka 
skušnja, ki smo si jo ob takih 
gledanjih prislužili, smo kaj 
lahko ugotovili, da smo priču
jočo serijo pravzaprav že gle
dali v seriji Twin Peaks, pa 
v filmih W. Allena, pa v filmih, 
v katerih je igrala Gloria 
Swanson, pa v filmu Top Gun, 
pa v seriji Billa Cosbyja, pa 
v seriji Monthy Pyton, pa vse* 
riji Polnočni k l i c i d a so Se
verna obzorja pravzaprav er 
sam kolaž televizijskega vede
nja in televizijske izkušnje. Da 
so skratka en sam »prepis* 
z ustreznim komentarjem. Te
ga, komentar namreč, pa naj
demo v tistih prizorih, v kate
rih se je eden izmed junako\ 
mesteca Cicely odločil, da bc 
namesto krave, ki so jo izstre
lili že Monthy Pytoni, katapul-
tiral klavir. Uničil je skratki 
»predmet umetnosti«, da b. 
lahko ustvaril »novo umet
nost«. Z drugimi besedami; čt 
hočemo novo umetnost oziro
ma če hočemo, da bi umetnost 
živela še naprej, jo je trebt 
najprej uničiti, da bi na teme 
Ijih tega zgradili novo. To nai 
pa že spominja na Marinettiji 
in njegove manifeste, s čimei 
zdrknemo ponovno v polje go 
lega »prepisovanja« in reinter-
pretacije. 

Odeonova prva matineja 
Led je prebit. V soboto so ot) 11. uri v gostišču Teater v Celju 

člani kluba Odeon bili na prvi sobotni matineji. Ob dopoldanski 
kavici so prisluhnili godalnemu triu Amandus. Navzoče je poz
dravila direktorica Zavoda za kulturne prireditve Celje Alenka 
Domjan z željo, da bi sobotne matineje postale tradicija negova
nja klubske družabnosti. Zahvalila se je tudi gostišču Teater za 
gostoljubje in pripravljenost za sodelovanje s klubom Odeon. 
Igor Grasselli - violina, Tomaž Pinter - viola in Igor Švarc 
- violončelo so s krajšim koncertom Mozartove in Schubertove 
glasbe olepšali snežnobelo soboto, predvsem pa pokazali, kako 
je glasba odlična sogovornica ljudem v vsakodnevnem delov
nem vrvežu. Sobotne klubske matineje bodo spodbujale tudi 
kulturo družabnosti in gostoljubja celjskih gostinskih lokalov. 

Naslednja matineja bo v soboto, 27. novembra v gostišču 
Špital. V svet vinske kulture in pokušino vin bo klubske člane 
popeljal novinar in publicist Drago Medved. 

M. D. 

IVioda Icot umetnost 
Po odmevnih predstavitvah 

T različnih medijih, trije mod
ni oblikovalci izbor svojih del 
razstavljajo tudi v Celju. Alan 
Hrani tel j , Lidija Bemik in 
Ema Kugler, vsak v svojem 
razstavišču bodo imeli razsta
vo še do 27. novembra. 

Kultura oblačenja je imela 
vedno, v civiliziranih okoljih 
pomembno vlogo, primarno 
seveda v uporabnem smislu, 
a tudi kot predmet estetskega 
občudovanja. Višje razvita 
forma oblačil se uvršča v kate
gorijo mode, in ima svoje za
konitosti, ki so neredko daleč 
od funkcionalnosti ter so 
predvsem izraz kreativnosti in 
idej tvorcev, z namenom fasci-
niranja gledalcev, samemu no
silcu oblačil pa le ta sooblikuje 
zimanjo podobo. In vsak ima 
svoj okus ter svoj način obla
čenja, ki pa običajno ponuja 
zelo širok prostor za modno 
oblačenje, od diskretne šar-
mantnosti do agresivnega eks-
hibicionizma, za vse tipe pa je 
značilno, da toliko kot povedo 
o avtorju povedo tudi o samem 
novem lastniku. 

Lidija Bemik, Ema Kugler 
in Alan Hranitelj niso povsem 

običajni modni oblikovalci, 
kajti njihovi kostumi niso na
menjeni za vsakdanjo upora
bo, temveč za posebne prilož
nosti, pogosto v kontekstu 
kakšne miStimedialne priredi
tve. Njihovi kostumi so bili 
npr. uporabljeni za gledališke 
predstave, filmske projekte ali 
v vlogi čistih likovnih objek
tov. Razstave v Celju potekajo 
kar v štirih različnih ambien-
tih: Kuglerjeva v lapidariju 
Pokrajinskega muzeja, Bemi -
kova v dveh sobah Galerije so
dobne vunetnosti, Hraniteljeva 
pa v špitalski kapeli. Naslovi 
njihovih predstavitev so Man-
kurt, Nympheas, Vnebovzetje. 
V Likovnem salonu pa so raz
stavljene fotografije in video 
posnetki. Omenjene prostore 
so si avtorji sami izbrali, ter 
v njih ustvarili kar najbolj pri
m e m o vzdušje ob pomoči ^ a s -
be, jKJsebne vunetne svetlobe 
ter z dodatnimi predmeti v sa
mem središču pa se nahajajo 
njihovi kostvuni. V tem pogle
du so tudi narejene celostne 
umetnine, kjer so različne 
umetniške discipline spojene 
v en sam objekt, katerega del 
pa postane celo sam gledalec. 

BORIS GORUPIČ 

Razstava risb 
Prejšnji teden so v Kultur

nem centru Ivan Napotnik 
v Velenju odprli novo razsta
vo. Tokrat se je s svojimi li
kovnimi deli, natančneje, gre 
za risbe predstavil slikar Kri
štof Zupet, ki živi in dela 
v Ljubljani. 

Umetnik se uvršča v zrelo 
generacijo, saj je rojen ob kon
cu štiridesetih let. Na Akade
miji za likovno umetnost 
v Ljubljani je študiral slikar
stvo ter leta 1967 tudi diplo
miral. Že več kot tri desetletja 
je aktivno prisoten s samostoj
nimi ali skupinskimi razstava
mi predvsem v Sloveniji, 
v Horjulu pa ima tudi stalno 
postavitev svojih del. 

I*ravzaprav ni mnogo umet
nikov, ki bi se s takšno pozor
nostjo posvečali risbi kot se ji 
Krištof Zupet. Kajti običajno 
risba vendarle nastopi kot de
lo v začetni, pripravljalni fazi 
nastanka neke obsežnejše 
umetnine. Tudi ljubitelji li
kovnih del običajno pričakuje
jo od slik, da so izdelane 
z mnogoterimi materiaU, da so 

barvite in ob velikih količinah 
le-teh v galerijah, dobivajo 
risbe že kar same p o sebi ne
kakšen dmgorazredni status. 
Zato je tucfi pravilno, da se 
občasno postavi tudi kakšna 
razstava, ki uveljavlja tudi to-
likovno zvrst. Risbe seveda ne 
gre zamenjevati ali enačiti 
s skicami, čeprav je med njimi 
precej podobnosti. Tudi dela 
Zupeta dajejo lahko takšen 
vtis, predvsem, ker je videti 
kot da risbe niso povsem d o 
končane. Kajti portreti ali tudi 
figuralni motivi, akti, niso d o 
končno narisani, temveč so za
jeti zgolj posamezni fragmenti 
telesa, izrazitejši predeli, ko 
npr. izraža skozi prikaz oči 
psihološko karakterizacijo 
portretiranca ali z motivom 
ženskih prsi erotično sugestiv-
nost in podobno. 

Krištof Zupet svoje likovne 
ideje izraža na precej svoj
stven način, njegova hotenja 
so včasih tudi nekoliko nena
vadna, vendar v skladu z avto
nomnim značajem sodobne 
slike. 

BORIS GORUPIČ 

Odiična tolifaia 
Na drugem koncertu v letoš

nji sezoni je orkester Akord 
pod dirigentskim vodstvom 
Matjaža Breznika odigral stil
no raznohk program. Uvertu
ra k opereti Orfej v podzemlju 
J.Offenbacha je po začetnih 
spevnih melodijah z ritmičnim 
can-canom dodobra ogrela iz
vajalce in poslušalce. Sledil je 
koncert za klarinet in orkester 
v Es-duru op. 36 češkega skla
datelja F. V. Krommerja, ki je 
predstavnik klasičnega o b 
dobja. V klarinetu hvaležni le
gi zapiseme teme prvega stav
ka so pri solistu klarinetistu 
Juriju Hladniku zvenele lirič
no, z lepim in mehkim tonom. 
Sledile so zahtevnejše, hitre 
pasaže drugega stavka, ki jih 
je klarinetist izvedel z zane
sljivo tehniko. Tudi orkester je 
poskrbel za lepo dinamično 
niansiranje v dvogovorih s so
listom. V nadaljevanju kon
certa je orkester poustvaril 
dve suiti za komorni orkester 
(št. 1 in št. 2) enega najbolj 
vpUvnih osebnosti v glasbi 
20.stol.I.Stravinskega. Stra-
vinski je bil drzen in neustra

šen inovator v rabi harmonije 
ritma in melodije ob nezgre
šljivem ruskem poudarku 
M. Breznik je poskrbel zi 
učinkovito priredbo obeh suil 
in jih oddirigiral lahkotno 
v primernih tempih. 

P*rav tako privlačna ritmič 
na raznolikost ljudskih pleso\ 
je pritegnila M. Breznika, da j< 
za zadnji del koncerta izbral 
eno najbolj priljubljenih del 
armenskega skladatelja A. Ha-
čaturjana Plese iz baleta Gaja-
neh, od katerih je Ples s sab
ljami znan v številnih zabav; 
noglasbenih prireditvah. Plesi 
iz baleta Gajaneh slonijo 
številnih menjavah ritmov U 
na hitrih tempih, ki jih je or
kester odigral zbrano in lah
kotno, a proti koncu s premal<| 
pozomost i primerni stopnji 
dinamike. Vsekakor morain 
pohvaliti tokratno zasedb« 
tolkal, ki je dirigentu s svoj<i 
intenzivno angažiranostjo i" 
zanesljivostjo izdatno prisp«' 
vala k eksaktni ritmični izved
bi izvajanega programa. 

DRAGICA Ž V A B 
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Veliko novega v muzejih In knjižnicah 
Ha Celjskem Je zelo živahno ¥ hišah, kjer naj ne hI hllo hrupa 

Saj ga tudi ni v dobesednem 
pomenu. Toda v njih je vseeno 
živahno in zdi se, da kar tek
mujejo med seboj v iskanju iz
birnih in učinkovitih poti do 
obiskovalcev in bralcev. 

Muzej novejše zgodovine 
v Celju je v zadnjih letih ponu
dil javnosti tudi dovolj infor
macijskega gradiva o stalnih 
zbirkah in dejavnosti, ki teče 
za zidovi muzeja. Pri svojem 
delu so uporabili nove raz
stavne metode, se povezali 
z gospodarstvom in povabili 
pod svojo streho najmlajše. 
Tem je veliko pozornosti na
menil tudi Pokrajinski muzej 

v Celju, ki pripravlja tudi veli
ko novost pri nas: razstavo, ki 
bo na voljo tudi slepim. V mu
zejih se srečujejo sicer z mno
gimi problemi, ki jih sami od
pirajo: problemi prezentacije 
premične dediščine, smotrne 
oblike sodelovanja z drugimi 
sorodnimi ustanovami. A tudi 
z novotarijami se morajo bori
ti, ki jih producira politika, to
rej oblast, ki bi rada z raciona
lizacijami, ki so sicer še kako 
potrebne, tudi muzeje združe
vala v smislu poenotenja, kar 
se je že večkrat izkazalo kot 
neživljenjsko. 

Muzeji so tako postali živ 
del okolja v katerem delujejo. 

Morda se to še ne pozna toliko 
pri povečanem obisku, kajti to 
je tek na dolgo progo. Toda 
med ljudmi so bolj prisotni kot 
so bili prej. Tudi s svojimi pu
blikacijami, razglednicami in 
imitacijami eksponatov. Pre
mična dediščina postaja kul
turno in celo umetniško komu
nikacijsko sredstvo. Pod skrb
nim strokovnim vodstvom in 
premišljenim programom, je 
to tudi najboljša in najučinko
vitejša pot izrivanja kiča in si
vega poprečništva na področju 
ponudbe turističnih spo
minkov. 

Skoraj ne mine dan, da ne 
dobimo vabila iz celjske 

Osrednje knjižnice, ali laške 
ali žalske, šentjurske... Pred
stavljajo nova knjižna dela, 
avtorje, na pogovore vabijo 
zanimive sogovornike, pri
pravljajo cele cikle predavanj, 
večerov in tednov. Že dolgo ni
so več samo skladišča knjig, 
kamor pridemo v določenem 
času po tisto kar trenutno ra
bimo, temveč so postale odprti 
odri kulturne komunikacije. 
Nase vežejo sponzorje iz go 
spodarstva, kar je dragoceno, 
saj se le to nehote sooča tudi 
s potrebami lastne kulturacije 
in to v interesu poslovnosti, ne 
samaritanstva. 

DRAGO MEDVED 

PRIREDITVE 
V Slovenskem ljudskem gledališču v Celju bo ob 10.30 zaklju
čena predstava Kot me ti hočeš za Grimnazijo Novo mesto. 
Jutri, v petek ob 19.30 bodo igralci SLG gostovali v Velenju 
s predstavo Damirja Zlatarja Freya Kri in košute, v režiji 
Dušana Mlakarja. Ob isti uri pa bo za izven v foyerju SLG Celje 
gostovala dramska igralka Meta Vranic s Leautierjevo pred
stavo Raglja spet raglja. V ponedeljek bodo ob 11.30 za 8. 
mladinski abonma in izven uprizorili Kri in košute, v torek ob 
10.30 isto predstavo za abonma srednje Ekonomske šole I Celje 
in v sredo ob 9. uri Lažnivega kljukca za osnovni šoli Planina in 
Kompole. 
V Kulturnem domu v Slovenskih Konjicah bo jutri, v petek ob 
19. uri gostovalo amatersko gledališče Kud Zarja iz Tmovelj 
s komedijo Zojkino stanovanje. 

V Narodnem domu v Celju bo drevi ob 19.30 slavnostni koncert 
ob 10-letnici delovanja Mešanega komornega pevskega zbora 
Celje, ki ga vodi Pavle Bukovac. 

Na Srednji tehniški šoli v Celju si lahko ogledate razstavo 
finskega plakata. 
V Galeriji Kulturnega centra Ivana Napotnika v Velenju te dni 
razstavlja risbe Krištof Zupet. 
Osrednja knjižnica Celje ima za ogled odprto razstavo z naslo
vom Zgodovina v slovenski prozi, ki jo je pripravila prof. B o -
žena Orožen. Na ogled je v čitalnici študijskega oddelka na 
Muzejskem trgu 1 a. 
V avli hotela Dobrna bo od 22. novembra do 15. decembra na 
ogled razstava likovnih del (poslikanih krožnikov) Anice Tamše 
iz Polzele. 
V hotelu Merx ima samostojno razstavo slik - olj Toni Mohar, 
član Likovne sekcije Februar DPD Svoboda Celje. 
V Zdravstvenem domu do konca novembra razstavlja slike 
Zoran Josič. 
V trgovini Tajga na Ljubljanski cesti v Celju razstavlja Toni 
Mohar slike z lovskimi motivi. Na ogled bodo do konca no
vembra. 
Likovni salon predstavlja v Galeriji sodobne umetnosti razstavo 
Modo, modo, s katero svoja dela predsta\|fta Lidia Bemik, 
v lapidariju Pokrajinskega muzeja razstavlja Ema Kugler in 
v Špitalski kapeli Alan Hranitelj. 
V Laškem zdraviHšču bo do konca leta na ogled razstava akva
relov akademskega slikarja Albina Lugariča iz Ptuja. 
V galeriji sodobne umetnosti v 2. nadstropju celjskega Mestnega 
gradu je na ogled razstava iz izbora slovenskega slikarstva in 
kiparstva. Galerija je odprta od torka do sobote od 10. do 
12. ure, popoldan pa od 16. do 18. ure, ob nedeljah in ponedelj
kih je zaprta. 
V Muzeju grafičnih umetnosti v Rogaški Slatini bo do 
29. novembra na ogled razstava Mrtvaški ples, originalnih leso
rezov iz 15. stoletja. 
V Laškem dvorcu bo do konca novembra na ogled razstava ob 
100-letnici slovenskega planinskega društva in ob 140-letnici 
rojstva prof. Frana Orožna. Na ogled bo vsak dan od 9. do 11. in 
od 16. do 18. ure. 
V avli Razvojnega centra Celja bo do konca novembra na ogled 
prodajna razstava likovnih del - akvarelov in grafik Jureta 
Godca. Slikal je motive Celja in okolice. 
V avli hotela Dobrna bo do ponedeljka na ogled razstava 
Podobe iz Arboretuma Volčji potok, slikarjev Mojce Anzi in 
Franceta Cegnarja. 

Celje: Union 18.11 ob 16., 18.15 in 20.30 ameriški film Nak
ljučni junak, od 19.11. ob 16.30, 18.30 in 20.30 ameriški film 
Vročica; Mali Union do 21.11. ob 19. uri angleški film Orlando, 
od 22. do 24.11. ob 19. uri ameriški film Cez d m in strn, od 
25.11. dalje ob 19. uri slovenski film Morana; Metropol 18.11 ob 
17. in 20. uri ameriški film Firma, od 19.11. dalje ob 16., 18.15 in 
20.30 ameriški film Naključni junak. 
Kino Vojnik 20.11. ob 19. uri ameriški film Draga, otroci so 
narasli. 
Kino Dobrna 21.11. ob 17. uri ameriški film Nespodobno pova
bilo. 

V klubskem prostoru hotela Atomske Toplice v Podčetrtku bo 
jutri, v petek ob 20. uri večer folklornih plesov folklorne sku
pine Atomske Toplice Kozje. 
V Razstavnem salonu v Rogaški Slatini bo drevi ob 20. uri večer 
-slovenske folklore v izvedbi folklorne skupine Franceta Pre
šerna iz Celja. 
V Slovenskem ljudskem gledališču v Celju bo v soboto ob 19.30 
drugi ljubiteljski kulturni abonma Zveze kulturnih organizacij 
Celje in sicer bo to folklorni večer s Celjsko folklorno skupino 
Franceta Prešerna, ki jo vodi Vesna Klavžar. V programu bodo 
ponovili jubilejni program ob 20-letnici delovanja. 
V čitalnici oddelka za študij Osrednje knjižnice v Celju bo 
v sredo ob 18. uri predstavitev pesniške zbirke Zate bi pesem 
postala Mateje Ajdnik, članice KUD Zarja iz Trnovelj pri Celju. 
V Zdravilišču Laško bodo danes ob 16.30 s pomočjo Zlatke 
Kotnik izdelovali adventni venček, jutri v petek ob 19. uri pa bo 
folklorna skupina Anton Tanc iz Marija Gradca-prikazala Mar-
tinovanje. 

Uspeh celjskih 
plesalcev 

Plesni teater Igen Studia 
za ples Celje se je s pred
stavo Igorja Jelena Soba 
3 - 6 - 6 u\Tstil na svetovno 
predstavitev koreografov 
z naslovom Bagnolet 94. 

Gre za vsakoletni nate
čaj za mlade profesionalne 
koreografe centra Bagnolet 
v Franciji, katerih posnet
ke predstav pregleda med
narodna žirija in tokrat je 
izbrala 150 predstav z vse
ga sveta. Plesalci so se že 
ali pa se bodo predstavili 
do marca prihodnjega leta 
na različnih prizoriščih 
sveta, kjer bodo žirije iz
brale 15 do 20 koreografij 
za zaključni del v Italiji. Iz
brano predstavo Plesnega 
teatra Igen Studia za ples 
Celje so tako pred dnevi 
odplesali v Zagrebu v okvi
ru izbora za Bagnolet 94. 

Dve razstavi Tonila Moharja 
Toni Mohar iz Celja je po 

poklicu sicer pleskar in črko-
slikar, v prostem času pa glas
benik (igra pri Vikiju Ašiču) in 
slikar, v zadnjem času tudi 
član skupine Februar, V tem 
mesecu je pripravil dve samo
stojni razstavi v hotelu Merx 
in lovski prodajalni Tajga ob 
Ljubljanski cesti. Medtem ko 
v hotelu Merx v Celju razstav
lja v oljni trehniki predvsem 
akte, pokrajino in cvetje, pa 
v lovski prodajalni motive iz 
lovskega življenja in narave. 

»V slikarstvo sem dobesed
no zaljubljen, zato ni čudno, 
da rišem že štirideset let,« pri
poveduje skromen fant, ki mu 
gre bolje čopič po platnu, kot 
beseda z ust. »Moji najljubši 
motivi so tihožitja z rožami, 
zelo rad pa tudi portretiram. 

zlasti otroke. Najljubša barva 
je modra, čeprav je v mojih 
slikah tudi veliko rdeče 
barve.« 

Tonijeve slike krasijo marsi
katero prijateljevo stanovanje. 
Razstavljal ni veliko, se je pa 
pojavljal v različnih krajih 
Evrope in tudi že v Ameriki. 
Ima SVOJ atelje. Material za sli
ke v glavnem kupuje v Italiji, 
ker je dovolj kvaliteten. Toni 
želi ustvarjati, razstavljati in 

užival bo v tem, če bodo ljudje 
ob pogledu na njegove slike 
začutili kaj lepega. Pri Toniju 
Moharju je prednost ta, da zna 
slikati in da se ne skriva za 
različnimi nerazumljivimi sli
karskimi smermi, kar mnogi 
tako radi počenjajo. Obe raz
stavi v hotelu Merx in lovski 
prodajalni Tajga bosta odprti 
do konca meseca, slikar pa po 
ve, da jih je možno tudi kupiti. 

TONE VRABL 

Zanlmanie za knjižnico 
v osrednji šentjurski knjižnici zaključujejo z razstavo slikar

skih del domačina Jožeta Ipavca, pretekli teden pa so pripravili 
dobro obiskani večer z dr. Manco Košir. Na povabilo knjižnice 
ter domače Ljudske univerze se je z gostjo pogovarjal mag. 
Rafko Vodeb. Osrednja tema je bila njena knjiga Moški ženske, 
ki vključuje pogovore iz znane televizijske oddaje. V knjižnici se 
trenutno pripravljajo na novo likovno razstavo, veseli pa jih 
tudi vse večji obisk ljubiteljev knjig. V mestu jih izposodijo 
dnevno približno 450, manjša izposojevališča pa imajo na 
Ponikvi, Planini ter Kalobju. Med novembrskimi počitnicami so 
za najmlajše pripravili ure pravljic. 

BJ NACEusKiH Platnih 
Vročica, ZDA, 1993 
erotični thriller 

Režija: Phillip Noyce; Scenarij: Joe Eszterhas (Prvinski 
nagon); V glavnih vlogah: Sharon Stone, William Bald-
win, Tom Berenger. 

Carly Norris (S. Stone) 
po ločitvi išče stanovanje, 
kjer bo lahko zaživela po 
svoje. Odloči se za »sliver«, 
kakor Newyorčani imenu
jejo visoke, ozke stolpnice, 
značilne za Manhattan, ne 
ve pa, da se je v njenem 
novem domu pripetil niz 
nenavadnih nesreč s smrt
nim izidom. 

Med njenimi novimi so
sedi sta premožen samski 
Zeke Havvkins {W.Bald-
win) in Jack Landsford 
(T. Berenger), uspešen pi
sec kriminalk, ki si je zadal 
nalogo, da bo razvozlal 
skrivnostne smrti v stolp
nici. Carly, ki je sicer ured
nica pri veliki založbi, se 
zaplete s Havvkinsom, za
vrne Landsforda in se na 
lepem znajde v vrtincu d o 
godkov sredi skrivnostnega 
sveta, kjer so zabrisane 
meje med resničnostjo in 
domišljijo. 

Producent Robert Evans 
je izjavil, da bo Vročica 
»elektrošok za občinstvo«, 
ker odkrito spregovori »o 
edini strasti, ki duši vse, 
vendar o njej nikdar nihče 
ne spregovori - voaje-
rizmu.« 

»To je napeta zgodba 
o skušnjavah in ranljivo
sti,« pravi Joe Eszterhas. 
»Vselej me je mikalo razi
skovati odnose med ljudmi, 
ki so si blizu, vendar drug 
drugemu ostajajo tuji. Ne 
glede na to, kako dobro se 
poznamo, vselej ostanejo 
neraziskani prostorčki, in 
prav te najintimnejše ko

tičke skuša osvetliti film 
Vročica.« 

Vročico so začeli snemati 
sredi oktobra v stolpnici 
Morgan Court na aveniji 
Madison na Manhattanu. 
32-nadstropna stavba, ki je 
posodila svojo zunanjost 
filmski, je bila zgrajena le
ta 1985. Stoji na 30 m dol
gem in 10 m širokem kosu 
zemljišča in je ena zadnjih 
stolpnic, ki so zrasle na 
Manhattanu. Scenograf 
Paul Svlbert jo je izbral 
z namenom, da bi »dal so
dobni arhitekturi grozljiv 
pridih.« Za filmske potrebe 
so stolpnici dodali nov 
vhod in stekleno arkado, 
nekoliko so spremenili vrt. 
Dvorišče, vežo in stanova
nja je Sylbert postavil 
v Paramountovih študijih; 
stene so v vseh stanovanjih 
pobarvali smetanovo belo 
in tako omogočili direktor
ju fotografije poigravanje 
s svetlobo in senco. 

Kitajski slikarji 
v Rogaški Slatini 

š e do desetega decembra si 
je mogoče v Razstavnem salo
nu zdravilišča v Rogaški Slati
ni ogledati razstavo petih so
dobnih kitajskih umetnikov. 
Svoje slike razstavljajo Fan 
Bao Wen, Wang Huiqin, Jin 
Ming Hua, Mao Ye Wei in Wu 
¥ong Kang. 

Kitajsko slikarstvo je v da
našnjem času razpeto med dva 
prevladujoča vpliva. Prvi je 
tradicionalna kitajska umet
nost, drugi je modernejši in 
prihaja z zahoda. Da je tradi
cionalna umetnost še danes ži
va, tako kot le redkokje je mo
goče pojasniti z objektivnimi 
okoliščinami, predvsem 
z družbeno politično ureditvi
jo, ki občemu napredku ni pre
tirano oz. v vseh pogledih na
klonjena. To klimo bi se dalo 
nekoliko primerjati z nekda
njim socialnim realizmom 
v državah vzhodnega bloka, 
ko je šlo za neke vrste državno 
umetnost, ki sicer ni bila o b 
vezna in edina možna a vendar 
s strani uradnih institucij edi
na, ki je umetnikom omogoča
la uspeh in potrditev. Takšna 
zaprtost, hermetizem kot ga 
poznajo na Kitajskem, je seve
da svojevrsten anahronizem, 
zato bodo slej ko prej potrebne 
korenite spremembe, ki bodo 
spremenile mnoge danes uve
ljavljene vrednote. Ob tej tra
dicionalno zasnovani kulturi 
vendarle v kitajsko družbo po
stopoma pronicajo novosti, ki 
imajo svojo domovino na za
hodu in posamezni ustvarjalci 
jih poskušajo z različnimi 
uspehi adaptirati v svoje 
okolje. 

Tudi v razstavljenih slikah 
v Rogaški Slatini lahko razbe
remo omenjeni antagonizem. 

Vsi umetniki so rojeni in tudi 
živijo na Kitajskem z izjemo 
slikarke Wang Huiqin, ki pre
biva v Ljubljani, zato je tudi 
razumljivo, da se je precej od 
daljila od običajev in norm Ki
tajske ter prevzela za svoje pr
vine iz kulturnega okolja, kjer 
sedaj ustvarja. Za ostale pa 
predvsem velja, da so formal
no in vsebinsko v precejšnji 
meri zavezani delu svojih 
predhodnih generacij, gre za 
značilne krajine, prikaz posa
meznih živali, ptičev, rastli
nja, slike so dodatno opremlje
ne s teksti, običajno poetične
ga značaja, vse pa je narisano 
na riževem papirju, ki je tudi 
ena od posebnosti umetnosti 
Daljnega vzhoda. 

BORIS GORUPIČ 

KINO 
MALI UNION: 

ob 19.00 



v Podolševi grozi plaz 
Poplave, suša, nevihte . . . Veliko je 

nevšečnosti, ki jih povzroča \Teme, 
s tem pa so povezane tudi druge teža
ve. V mozirski občini sedaj trepetajo 
prebivalci Podolševe, saj zemeljski 
plaz močno ogroža njihovo cesto. Ce
sto domačini nujno potrebujejo za 
prevoze otrok v šolo, v službo, za vož
njo mleka . . . 

Macesnikov plaz v Podolševi počasi 
leze že več let, pravijo domačini. Ven
dar pa se v zadnjih letih, predvsem od 
velike poplave dalje, v sprednjem delu 
plazu gibanje nenehno pospešuje. 

Plaz ob vsakem deževju vse bolj grozi, 
da bo zgrmel na cesto ter odrezal za
selek od Solčave. Podolševa je namreč 
manjši kraj nad Solčavo, ki ima z mo
zirsko občino po eni strani cestno po 
vezavo s Solčavo, po drugi pa z Logar
sko dolino. 

V Zavodu za urbanistično načrto
vanje in razvoj občine Mozirje pravi
jo, da je Macesnikov plaz v Podolševi 
izredno problematičen, saj je plazišče 
izrednih razsežnosti, globina pa je 
med 8 in 12 metri. Vrtine, ki so jih 
delali na plazu, so pokazale, da je sa

nacija praktično nemogoča. Cesto so 
poskušali speljati po drugi poti, ven
dar se je izkazalo, da to ni možno, 
poleg tega pa so naleteli na hud odpor 
krajanov. Plaz je v zadnjih letih pričel 
potovati s takšno hitrostjo, da v Zavo
du menijo, da bi bilo vsako zasilno 
saniranje plazu odvečno razmetava
nje denarja. 

Tako sedaj v Zavodu iščejo mož
nost, da bi pred plazom postavili pon-
tonski, oziroma ljubenski most, kot ga 
imenujejo. Kakor sedaj ugotavljajo 
strokovnjaki, bi bilo most na eni stra

ni možno pričvrstiti, sedaj pa oprav
ljajo meritve še na drugi strani. Vse
kakor vsako novo deževje ponovno 
povzroča med krajani velik strah, saj 
samo čakajo, kdaj bo zagrmelo. 

Že pretekli teden pa je zdrsnil 
manjši plaz na drugo cesto, ki Podol-
ševo preko Logarske doline povezuje 
z mozirsko občino. Cesta je bila sicer 
prevozna, vendar tako domačini kot 
v zavodu pravijo, da bo tudi za to 
področje potrebni poiskati strokovne 
rešitve. 

URŠKA SELIŠNIK 

REKLI SO 

Ivo Serdoner, predsednik] 
Združenja šoferjev in avtome-
hanikov Žalec: »Po zelo aktiv-; 
nem obdobju združenja je na-i 
stopilo nekaj letno mrtvilo, ko 
so nekateri že domnevali, da 
bo celo razpadlo. Pred nedav 
nim pa smo se člani dobili na 
skupščini, izvolili novo vod-i 
stvo in naša dejavnost je po-i 
novno zaživela. Tako smo na 
našem avtopoligonu, kjer ima
mo tehnično bazo, oddali ne
kaj prostorov v najem. Z na
jemnino smo objekt začeli tudij 
dokončno urejati in med dru
gim naredili fasado.« 

T. T 

Asfaita še ne 
bo 

Celjsko Cestno podjetje 
je pretekli teden priprav
ljalo podlago za asfaltira
nje približno kilometra re
gionalne ceste med Gorico 
pri Slivnici ter Lesičnim. 
Gre za osrednjo povezavo 
Kozjega, Podsrede in Le-
sičnega s Celjem, kjer je še 
več kUometrov makadam
ske ceste. Nov kilometer, 
med Prevorjem ter Lesič
nim, so nameravali asfalti
rati v tem tednu, snežne 
padavine pa so delo one
mogočile. 

BJ 

Kaplie zgodovine 
v Občinski matični knjižni^ 

ci v Žalcu bodo jutri, v petek, 
predstavili knjigo z naslovom 
Kaplja zgodovine. V njej so 
popisani mlini v Spodnji Sa
vinjski dolini, vodnjaki, ki so 
bili nekoč nepogrešljivi ob 
vsaki domačiji, obenem pa 
knjiga govori tudi o tem, kakš
no podtalno vodo ima danes 
Savinjska dolina. Knjiga Kap
lja zgodovine je nastala na po
budo žalske Liberalno demo 
kratske stranke, predstavitev 
v Občinski matični knjižnici 
pa se bo pričela ob osemnaj
stih. 

IB 

Za šentjursice 
prizadete 

v šentjurskem Kultur
nem domu bo jutri, v petek 
19. novembra, velika hu
manitarna prireditev, ki jo 
pripravlja domače Društvo 
za pomoč duševno prizade
tim. Izkupiček prireditve 
Z roko v roki bodo nameni
li predvsem za opremljanje 
varstveno delovnega cen
tra, ki bo v Zgornjem trgu. 
Nastopili bodo Vinko Si-
mek-Jaka Šraufciger, Haj-
di Korošec, Celjski instru
mentalni kvintet, ansambel 
Vinka Cverleta, Sedmi raj, 
skupini K D Dobje, oktet 
Trta ter Sound. Prireditev 
bo ob 17. uri. 

Biatlonci v Kozjem 
Državni reprezentanti bodo nastopali v MontovI opremi 

Slovenska držikvna repre
zentanca biatloncev, ena bol j 
ših na svetu, je pred dnevi obi
skala Kozje. Na septembrskem 
ljubljanskem modnem sejmu 
so podpisali pogodbo o petlet
nem sodelovanju s Konfekcijo 
Mont Kozje, pretekli petek pa 
so namenili obisku središča 
Kozjanskega. 

»Mont nam je zagotovil naj
boljše možnosti, in to opremo 
po meri, za vsakega tekmoval
ca posebej,« nam je povedal 
vodja državne reprezentance 
Janez Vodičar. Takšne prilož
nosti naši biatlonci doslej ni.so 
imeli, v pogovoru z novinarji 
pa je omenil, da se bodo zato 
potrudili za Montovo medna

rodno promocijo. Prva tekma 
svetovnega pokala bo že od 9. 
do 12. decembra v avstrijskem 
Badgasteinu, druga pa na 
Pokljuki, od 16. do 19. de
cembra. 

V športnih krogih opažajo, 
da se zanimanje za biatlon po 
zadnjih mednarodnih uspehih 
povečuje, velika ovira pa so vi
soke cene orožja. Gre za naj
dražjo zimsko športno disci
plino, saj porabi posamezni 
tekmovalec letno od 10 do 12 
tisoč nabojev, so povedali. Pri 
tem je znano, da namenijo bi-
atloncem, v primerjavi z veči
no slovenskih zimskih športov, 
bistveno manj denarja. Zato 
so, po Vodičarjevih besedah, 
naleteli na razumevanje pred

vsem v obrambnem ministr
stvu, saj je precej reprezentan-
tov iz vrst tamkajšnjih redno 
zaposlenih. »Brez pomoči mi
nistrstva bi ta šport ugasnil,« 
je prepričan Vodičar. »Vsi pa 
so pripravljeni delati za mali 
denar. Za primerjavo: trener-
pomočnik dobi za dan v tujini 
komaj 30 DEM.« 

Direktor Monta (edinega 
domačega proizvajalca pu
hovk), Jože Planine, je med 
obiskom biatloncev povedal, 
da gre pri sponzorstvu za od
ločitev, ki se je rojevala dalj 
časa. Ko je govoril o gospodar
skem položaju podjetja-spon-
zorja, je povedal, da so brez 
pretresov ter da imajo dovolj 
dela. Njihov lastni program 
predstavlja 70 odstotkov, pre
ostalo pa so »Ion posli«. »Prešli 
smo na enoizmensko delo, pri 
tem pa smo letos zaposlili 10 
novih delavcev,« je še povedal. 

Biatlonci so si tudi ogledali 
Montovo proizvodnjo, popol
dan pa zaključili na Pirševi tu
ristični kmetiji. 

BRANE JERANKO 
Foto: EDI MASNEC 

Jubiiei šoie na Ljubečni 
Osnovna šola Ljubečna praznuje te dni devetdeset let 

delovanja. Ob tej priložnosti bodo danes popoldne (četr
tek) pripravili dan odprtih vrat in predstavili delo v razre
dih. Ob 14. uri se bodo učenci in starši srečali v telovadnici 
šole in proslavili jubilej šole. V petek se bo praznovanje 
nadaljevalo z razstavo na šoli in dopoldansko kulturno 
prireditvijo v Zadružnem domu na Ljubečni. Pričakujejo, 
da se bo slovesnosti udeležil tudi minister za šolstvo 
dr. Slavko Gaber. 

TC 

Žalsicl december 
č e se bodo uresničile napo

vedi organizatorjev, predvsem 
žalskega turističnega društva, 
potem bo decembra na žalskih 
ulicah živahno, kot še ni bilo 
nikoli doslej. 

Že prvega decembra naj bi 
se po mestnih ulicah začel pra
vi sejemski vrvež. Stojnic ne 
bodo strnili na en sam prostor, 
temveč naj bi bilo sejmišče ce
lo mesto. Za sejemsko vzdušje 
bodo poskrbeli številni zaseb
ni in družbeni trgovci, ki bodo 
prodajali na stojnicah, v turi
stičnem društvu pravijo, da so 
se s prodajalci dogovorili za 
dobro ponudbo in ugodne ce
ne. Predvsem bodo na stojnice 
zložili izdelke, primerne za 
novoletna darila ter izdelke za 
najmlajše. 

Prvo večjo prireditev napo
vedujejo Žalčani 5. decembra, 
to bo veliko Miklavževanje. 
Običaj bodo prikazali člani 
gledališke skupine iz Vrbja, 
trgovine pa bodo na ta dan od
prte do osmih zvečer. Pred Bo

žičem bodo Žalčani povabili 
v goste kolednike iz Kamnika, 
prvič pa naj bi letos Žalčani 
silvestrovali na prostem. Z g o 
stinci se dogovarjajo, da bodo 
postavili stojnice po žalskih 
ulicah, igral naj bi eden izmed 
znanih slovenskih ansamblov, 
mestna skupnost pa je že po 
skrbela za nakup novoletne 
razsvetljave. 

Za vrsto prireditev, name
njenih predvsem otrokom, b o 
do poskrbeli tudi v žalskem 
zavodu za kulturo. V dnevih 
pred božičem in novim letom 
bo pred dom II. slovenskega 
tabora prihajal dedek Mraz 
oziroma Božiček, njegovo mal
ho naj bi s sladkarijami napol
nili žalski trgovci. Za pope
stritev pa Žalčani vsako de
cembrsko sobotno popoldne 
obljubljajo še taxi službo po 
mestnih ulicah. Namesto obi
čajnih jeklenih konjičkov b o 
do po Žalcu vozili pravi konji 
s kočijo. 

IB 

Kabeisica teievizija tudi v Žaicu 
Minuli teden so v Žalcu uredili prve priključke vsem tistim, ki 

so se odločili za kabelsko televizijo. Zasebnemu podjetju Kabel 
iz Petrovč je prispevek, ta je znašal 3100 tolarjev v blokovskih 
naseljih oziroma 6 tisoč tolarjev v individualnih hišah, vplačalo 
250 naročnikov, mesečna naročnina bo znašala še dodatnih 12 
mark. Pripravljen je tudi projekt kabelske televizije v starem 
delu mesta, obenem pa pripravljajo projekt za naselje Ložnica. 
Poleg ljubljanskih, zagrebških in avstrijskih programov bodo 
vsi tisti, ki so se odločili za kabelsko televizijo, lahko spremljali 
še 23 satelitskih programov. 

IB 
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Ulwila za glasbeno veselje 
Šola Glazlja Ima Inštrumente, prilagojene svojim šolarjem 

Zbrali so se s svojimi na prvi 
pogled neobičajnimi inštru
menti in zaigrali ter zapeli 
o kužku Paziju. Za večino 
otrok enostavna pesmica, sku
pina sedmih otrok z Osnovne 
šole Glazija (šola s prilagoje
nim programom) pa je morala 
kar pošteno garati, da je o b 
vladala vse note. Zato pa je 
zadovoljstvo otrok in njihove 
mentorice profesorice Dragice 
Zvar toliko večje. 

Na prvi pogled neobičajne 
inštrumente so na šoli Glazija 
kupili na Bavarskem. Na obi
sku v enem od tamkajšnjih za
vodov, ki od vrtca do zaposli
tve skrbijo za otroke z motnja
mi v razvoju, so spoznali in
štrumente, imenovane Ulwila, 
ki so jih v zavodu izdelali p o 
sebej za pouk svojih varovan
cev. Gre za različna brenkala 
in piščali, ki jih širijo in dopol
njujejo, v Celju pa so prvi 
v Sloveniji kupili sedem in
štrumentov. 

Skupina otrok v okviru in
teresnih dejavnosti tako že 
dva meseca pridno vadi z no
vimi inštrumenti, ki so jih 
vključili tudi v redni pouk 
glasbene vzgoje. Gre za meto
dično prilagojen pouk, saj 
imajo otroci namesto not sim
bole različnih barv in oblik, ki 
so identični z barvnimi ozna
kami na inštrumentih. Kljub 
temu je tudi takšno učenje 
zahtevno, saj ima večina otrok 
na šoli kombinacijo različnih 

motenj. Igranje pa ne pomeni 
le njihove glasbeno - ritmične 
vzgoje, pač je pomembno tudi 
za razvijanje njihove gibalne 
spretnosti. 

Šola Glazija daje po bese
dah ravnateljice Romane Le-
bič tudi sicer prednost različ
nim oblikam vzgoje kot so li
kovna, gibalna, estetska, ples
na in podobno, saj so to po 
dročja, kjer se njihovi otroci 
lahko kosajo z drugimi. Več 
kot dvesto otrok imajo na šoli, 
od tega jih je 60 v internatu 

šole, kjer jim nudijo celotno 
oskrbo. Trudijo se, da bi se 
z različnimi interesnimi dejav
nostmi otroci odprli v svet in 
se predstavili širši javnosti. 
Tako se v teh dneh predstav
ljajo s svojimi dinozavri 
v izložbi celjskega Metroja, 
enega od njih pa bodo pokaza
li tudi v televizijski oddaji 
Klub klobuk. Tudi glasbena 
skupinica, ki vadi z inštru
menti Ulwila, naj bi bila zače
tek širše glasbene predstavitve 
šole, ki ima sicer bogato tradi

cijo nastopov s pevskim zbo
rom. Podobno skupino bodo 
v kratkem oblikovali še v ok
viru internata, saj je zanima
nje otrok za glasbo veliko. To 
se je pokazalo tudi pri novi 
interesni dejavnosti - igranju 
na blok flavto, ki postaja vse 
bolj popularna in pri čemer 
prizadevanja šole podpirajo 
tudi starši z nakupom inštru
menta. 

TATJANA CVIRN 
Foto: EDO EINSPIELER 

Aneta, Polona, Renata, Andrej, David, Martin in Tini so zagnani glasbeniki na inštrumentih 
Ulwila. 

ZAVAROVALNICA TRIGLAV d.d. 
Ljubljana 
območna enota Celje 
objavlja 
prosto delovno mesto 

samostojnega pravnega referenta 
Poleg splošnih morajo kandidati izpolnjevati še nasled
nje pogoje: 

- da imajo visoko izobrazbo pravne smeri 
- pravosodni izpit 
- tri leta delovnih izkušenj 

Za delovno mesto je določeno 3-mesečno poskusno 
delo in konkurenčna klavzula. 

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj 
kandidati pošljejo v 8 dneh od dneva objave na naslov: 
Zavarovalnica Triglav d.d. Ljubljana Območna enota 
Celje, Mariborska cesta 1, Celje 

Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 15 dneh od dneva 
izbire. 

Obrtno podjetje Šentjur 
v STEČAJU 
Leona Dobrotinška 18 
63230 Šentjur 
Na podlagi sklepa stečajnega senata 
razpisuje 

JAVNO DRAŽBO 
naslednjih osnovnih sredstev: izklicna cena: 

- tovorno vozilo CM 300.000,00 SIT 
- kombinirano vozilo IMV 300.000,00 SIT 
- tovorno vozilo zastava 850 180.000,00 SIT 
- prikolica IMV adria z baldahinom 250.000,00 SIT 
- razna strojna oprema 328.500.00 SIT 
- ostali drobni inventar 138.500,00 SIT 

Javna dražba bo v soboto, 4. 12. 1993 ob 10. uri na 
sedežu podjetja. Interesenti morajo položiti varščino 
v višini 10% pred dražbo na sedežu podjetja. Ogled 
navedenih osnovnih sredstev in inventarja je možen na 
sedežu podjetja od 8. doJO. ure pred licitacijo. 
Kupci morajo kupljena oshovna sredstva plačati v roku 
8 dni. 

TEMELJNO SODIŠČE V CELJU, 
ENOTA V CELJU, 

v stečajnem postopku nad dolžnikom TOVARNO 
KONFEKCIJSKIH IN ŠPORTNIH IZDELKOV TOPER, 
p.o. CELJE, po sklepu senata z dne 23. 9. 1993 op. 
št. ST 3/92 objavlja 

I. JAVNO DRAŽBO 
za prodajo nepremičnega premoženja 
stečajnega dolžnika, stanovanja: 

f. Dvosobno stanovanje s kabinetom v Ulici franko-
lovskih žrtev 17 b, Celje, v III. nadstropju št. 15, 
v izmeri 65,58 m^, za izklicno ceno 32.679,00 
DEM. 

2. Enosobno stanovanje št. 20 v Pucovi ul. št. 4, 
Celje, v IV. nadstropju - v izmeri 31,06m^, za 
izklicno ceno 17.127,00 DEM. 

3. Dvosobno stanovanje št. 50 v Goriški 6, CELJE 
v VIII. nadstropju v izmeri 48,57 m^, za izklicno 
ceno 24.756,00 DEM. 

Na javni dražbi lahko sodelujejo vse pravne in fizične 
osebe. Pred javno dražbo mora vsak ponudnik plačati 
varščino v višini 10% od izklicne cene in jo nakazati na 
žiro račun stečajnega dolžnika 50700-690-518 pri SDK 
Celje, v dobro Toper v stečaju z namenom: varščina za 
javno dražbo. 
S potrjenim prenosnim nalogom se mora ponudnik izka
zati pred začetkom javne dražbe. 
Varščino bomo uspešnemu ponudniku po odbitku stro
škov vračunali v kupnino, drugim pa brez obresti vrnili 
takoj po končani javni dražbi. 
Predstavnik pravne osebe mora imeti veljavno poobla
stilo za licitiranje. 
Uspešni ponudnik mora skleniti prodajno pogodbo naj
kasneje v 8 dneh po končani dražbi in plačati celotno 
kupnino v tolarski protivrednosti DEM na dan plačila po 
srednjem tečaju banke Slovenije na žiro račun stečajne
ga dolžnika v 15 dneh po javni dražbi. 
Ce uspešni ponudnik ne bo plačal celotne kupnine 
v določenem roku, bomo prodajo razveljavili, plačano 
varščino pa bo obdržal stečajni dolžnik. 
Prometni davek, druge dajatve in stroške v zvezi s pre
nosom lastništva mora plačati kupec. 
Javna dražba bo 10. 12. 1993 ob 9. uri v prostorih 
TOPRA v stečaju na TEHARSKI 4. CEUE. 
Informacije so morebitnim kupcem dosegljive pri stečaj
nem dolžniku TOPER v stečaju Celje po telefonu (063) 
21-755, vsak dan od 9. do 13. ure. 

Morana v slovenskih kinematografih 
li/lnenja gledalcev o novem filmu Morana so različna — Slovenski film v povojih? 

v soboto je bila v kinu Uni
on ob otvoritvi prenovljenega 
bifeja tudi premiera novega 
slovenskega filma Morana, ki 
ga je režiral Aleš Verbič. Gre 
za pripoved o skupini devetih 
prijateljev, ki so se odločili, da 
bodo porušili zakone narave in 
so se na Triglav odpravili z av
tomobili. Maščevala se jim je 
stara slovanska boginja smrti, 
Morana, v katero Slovenci ve
rujejo že več kot tisoč let. Več 
o filmu boste izvedeli, ko bo na 
rednem sporedu v kinemato
grafih, do takrat p a . . . Nekaj 
gledalcev, ki so si ogledali so
botno premiero filma, smo 
povprašali za mnenje. 

Milena Brezigar, dipl. eko
nomist iz Celja: »Za slovenski 
film je to presenetljiva temati
ka; sicer dovolj zanimiva. Mi
slim, da se bomo morali tudi 
pri slovenskem filmu počasi 
navaditi na takšne stvari. Kar 
se tiče slovenskega filma nas
ploh, pa menim, da začenjajo 
v zadnjem času spet privablja
ti občinstvo in da je s takšno 
Usmeritvijo potrebno nadalje
vati še naprej.« 

Maja Brglez-Vivod, socialna 
delavka iz Celja: »No, v hnbe 
zdajle še nekaj časa že ne bom 
Šla. Film mi je bil všeč bolj 
tako; srednje. O položaju slo
venskega filma pa bi težko g o 
vorila, saj pravzaprav že dolgo 
nismo nobenega gledali. Zad
nji je bil Babica gre na jug. 
Sedaj pa že dolgo nič. Skratka, 
očitno je, da se te slovenske 
Zateženosti še nismo rešili.« 

Jožica Cocej, ekonomistka 
'2 Celja: »Zdi se mi, da je Mo

rana dokaj življenjski film. 
Kaj drugega p a . . . hribi so le
pi, fino je, da človek malo vidi 
pokrajino. Gre pa tudi za raz
ne preizkušnje in izkušnje 
v neznano; ko človek sploh ne 
ve, v kaj se spušča. Sicer pa 
mislim, da je slovenski film se
daj v povojih.« 

Marijan Pušavec, lektor 
v SLG Celje: »Menim, da je to 
velik dosežek za slovensko ki
nematografijo. V tem filmu gre 

predvsem za dve stvari, ki do 
sedaj v slovenskem filmu nista 
uspeli. Ritem in glasba. Vse 
ostalo pa je v otroški dobi slo
venskega filma. Zdi pa se mi, 
da slovenski film nima per
spektive; Slovenci bi morali 
nehati snemati filme.« 

Miro Gradič, poslanec iz Ce
lja: »To je popolnoma zanič 
film in škoda je denarja zanj. 
Zakaj? Zato, ker je zanič. Tudi 
ideja je slaba. In ob takšnih 

film ocenjujem položaj sloven
skega filma kot zelo slab. Ka
teri je zadnji slovenski film, ki 
sem si ga ogledal pred tem? Ne 
vem. Skratka, razočaran sem 
in upam, da si ne bom ogledal 
nobenega več. Razočaralo me 
je predvsem Ministrstvo za 
kulturo, ki daje za takšne pro
jekte denar.« 

NINA M. SEDLAR 
Foto: EDO EINSPIELER 

Milena Brezigar Maja Brglez-Vivod Jožica Cocej Marijan Pušavec Miro Gradič 

Kiparski dan 
Iz gline in papirja so prejšnji teden ustvarja

li reliefe in kipe vsi učenci osnovne šole v Šem
petru, ki so s tem na svojstven način obeležili 

kulturni dan. Kot gost se je nenavadne šole 
udeležil tudi kipar Jakob Brdar iz Ljubljane, 
ki je tudi izdelal nekaj zanimivih primerkov iz 
gline. Vse skupaj pa so postavili na ogled v avli 
osnovne šole. 

Foto: JERNEJ MASNEC 



Zaklad na velenjskem gradu 
»Grajski ključarji*' z rudnika In Kulturnega centra predstavljajo zunanji vodnjak 

Globina skoraj 50 metrov 
(po pripovedovanju prič celo 
60), starost tristo let, zadnji 
dve desetletji pokrit z beton
sko ploščo. Vodna globina na 
44,5 metrih, debelina plasti 
usedlin 1,5 metra. Kot osebna 
izkaznica, že samo iz suhopar
nih podatkov pa je videti, da 
se velenjski vodnjak ponaša 
s svojevrstnimi razsežnostmi. 

V velenjskem vodnjaku na
mreč ni prave logike, pravijo 
strokovnjaki. Zunanji vodnjak 
na velenjskem gradu je atrak
cija že zato, ker je globok de
setkrat toliko dot drugi vod
njaki. Za izjemno globino ne 
najdejo logičnih razlag, saj vo
da ne izvira na dnu, temveč 
curlja iz sten. 

2e teh nekaj dejstev, pred
vsem pa zgodbe, ki so povezo
vale vodnjak z mračno prete
klostjo, so prepričale razisko
valce z velenjskega rudnika in 
Kulturnega centra Ivan Na
potnik, da so odstranili ploščo, 
ki je prekrivala vodnjak in se 
podali v temačne globine. 

Zakladi za srečo 
Zgodbice so nenehno vzpod

bujale domišljijo raziskoval
cev, predvsem pa ljudi, ki so se 
kar malce ogibali temačnega 
kraja. Po pripovedovanju, 
skoraj bi lahko rekli že legen
di, sta menda pred tristo leti 
umrla prva dva, ki sta gradila 
in kopala vodnjak. Vodnjak 
naj bi namreč gradila dva 
ujetnika, ki ju je zalila voda. 
To je seveda le pripovedova
nje, saj podrobnejših podatkov,-
o gradnji vodnjaka ni, tako da 
so se raziskovalci spustili po
polnoma v neznano. 

Pričevanja še posebej kroži
jo iz medvojnih in vojnih ča
sov. Po pripovedovanju Ve-
lenjčanov naj bi namreč med 
vojno na gradu ustrelili tri 
partizane, domačini poznajo 
celo imena, potem pa naj bi jih 
vrgli v vodnjak. Po vojni naj bi 
v vodnjak vrgli trupla domo
brancev. Še danes je v Velenju 
veliko ljudi, ki so pripravljeni 
priseči, da so grozodejstvo vi
deli na lastne oči. 

Raziskovalci so se tako kar 
malce s tesnobo spuščali v glo
bine neznanega, na veliko za
dovoljstvo pa v vodnjaku niso 
našli ničesar, kar bi pričalo 
o zločinih. Danes razlagajo, da 
globina in vodnjak vzbujata 
v ljudeh silno domišljijo, ki 
včasih že meji na znanstveno 
fantastiko. V to zvrst sodijo 
zgodbice o tem, kako se v vod
njaku začenja predor, ki pove
zuje velenjski grad s Šalekom. 

Takšne zgodbice so seveda 
strokovnjaki že vnaprej zavra
čali, saj bi pri gradnji Velenja 
morali naleteti na rov. 

Kljub dokazovanjem in pre
pričevanjem tistih, ki so se pr
vi spuščali v vodnjak, pa zgod
bice še niso potihnile. Najbolj 
odmevna so pripovedovanja, 
ki netijo človeško domišljijo 
s slikami o številnih zakladih, 
ki naj bi bili skriti v vodnjaku. 
V globini naj bi se skrivali 
dragulji, zlato, drugo vredno 
kamenje, raziskovalci pa so na 
dnu našli le nekaj novčičev in 
kovancev. Ti »zakladi« so lju
dem padli v vodnjak ali pa so 
jih noter preprosto vrgli. Za 
srečo, bi rekli nekateri. 

Tudi župan gre na 
dno 

Pretekli teden je velenjski 
grad ponovno oživel kot v nek
danjih grajskih časih. Pred
stavniki rudnika in Kulturne
ga centra so novinarjem, foto-
reporterjem in nekaterim go 
stom omogočili varen spust 
v vodnjak, velenjski župan 
Pankrac Semečnik pa je zno
traj v globini na steno pritrdil 
tablo, ki priča o zadnjem čiš-
čeniu. 

Med tistimi, ki smo ostali 
zunaj, je bilo slišati vehko du
hovitih pripomb. Najbrž smo 
želeli s tem pregnati tesnobo, 
ki te je zagrabila, ko si pogle
dal v temo, čisto na dnu pa je 
bilo videti svetlikanje vode. 
Vendar so se mnogi opogumili 
in se pustili na dno. Domislice 
so kar deževale. »Župan je šel 
na dno - in se približal položa
ju občine«. Ali »adijo Peter, 
v redu sekretar si bil«, ko se je 
v globino spustil velenjski se
kretar za družbene dejavnosti 
Peter Kovač. Ali »župana že 
imamo drugega, torej Paneta 
pustite kar no t r i« . . . 

Poleg zunanjega je na ve
lenjskem gradu tudi notranji 
vodnjak. Ta je globok preko 12 
metrov, oba pa so očistili tudi, 
zaradi dragocenih zalog vode 
v daljših .sušnih obdobjih. 
S tem so velenjski rudarji s p o 
močjo Kulturnega centra pri
čeli akcijo »tisoč vodnjakov«, 
saj želijo v Sloveniji očistiti 
čimveč vodnjakov. S tem bi 
radi še dodatno obogatili zalo
ge vode. Naslednji vodnjak, 
v katerega naj bi se podala 

rudniška skupma, je vodnjak 
v Nazarjah. 

Zunanji vodnjak na velenj
skem gradu bo poslej na ogled 
samo »od zunaj«. Vsi, ki so so
delovali p n čiščenju, bi ga radi 
dokončno uredili, mu povrmli 
romantiko in nadih preteklo
sti. Ob vodnjaku nameravajo 
urediti vetrnico, podobno 
majhnemu lesenemu Eiffelo-
vemu stolpu, čigar lopute vrti 
veter in na takšen način vleče 
vodo iz globin. Vetrnica je bila 
ob vodnjaku postavljena že na 
prelomu 20. stoletja, o tem o b 
staja fotografija. V Sloveniji, 
po mnenju strokovnjakov, ni 
takšnega vodnjaka. Tako bodo 
le še obogatili privlačno po 
nudbo velenjskega gradu. 
Ravno ti, ki imajo največ za
slug za čiščenje in urejanje 
vodnjaka, skrbijo tudi za dru
go zapuščino gospodarja nad 
Velenjem. »Grajski ključarji« 
bi radi tudi s pomočjo vodnja
ka pritegnili več obiskovalcev, 
in s tem ohranjali dediščino za 
naše zanamce. 

URŠKA SELIŠNIK 
Foto: EDI MASNEC 

Edinstven posnetek našega fotoreportcrja Edija Masneca, ki je 
ovekovečil velenjskega župana Pankraca Semečnika med pritr
jevanjem table na dnu vodnjaka. Na tabli je zapisano, da so 
vodnjak očistili velenjski rudarji v letu 1993. 

Za spust v globino so bile pri vsakem posamezniku potrebne temeljite predpriprave, predvsei 
privezovanje. 

Takšno binglanje na vrvi so si lahko privoščili pretekli tede 
nekateri najbolj pogumni. 

Pestra Izbira sadnih sadik 
Poleg plantaž jablan, na ka

terih pridelujejo kvalitetna ja
bolka za široko potrošnjo, 
imajo na Mirosanu tudi dre
vesnico, kjer vzgajajo razne 
\Tste sadik sadnega drevja in 
grmovnic najboljše kvalitete. 

Zaradi boljšega prijema in 
potem tudi boljše rasti na Mi
rosanu svetujejo jesensko saje
nje, za katero imajo na razpo
lago sadike jablan številnih 
sort, med njimi tudi stare 
kmečke sorte kot so beličnik, 
carjevič, bobovec, krivopecelj, 
mošancelj in druge; več vrst 
hrušk, sliv, češenj, breskev, 
marelic, visenj, lesk, ribeza, 
vinske trte in orehov. Sadike 
češenj, breskev in marelic b o 

do dobili tudi od drugih goji-
teljev, tako da bo čez nekaj dni 
izbira še bogatejša. Cene se 
gibljejo od 120 tolarjev za sa
dike ribeza, leske so po 300 
tolarjev, jablane in hruške po 
500, slive in breskve po 600, 
višnje in češnje po 700, in do 
750 tolarjev, kolikor stanejo 
sadike marelic. Po besedah vo 
dje proizvodnje, Vlada Kor-
berja, so vzgojili več kot sto 
tisoč sadik, ki čakajo na ku
pce. Vse lahko kupijo na .sede
žu delovne organizacije Sa
djarstvo Mirosan vsak dan od 
sedme do četrte ure popoldne. 
Na sliki: Milena Jager (levo) 
pri prodaji sadnih sadik. 

T. TAVČAR 

Najstarejša na Ljubečni 
Pred mesecem je na Ljubeč

ni v krogu družine Cizej praz
novala 94 let življenja Terezija 
Lesnika. 

Rodila se je 11.10.1899 
v Lesičnem sredi kozjanskih 
gričev. Dolga leta je preživela 
v rodnem kraju. Leta 1935 pa 
je prišla služit na Ljubečno. 
Pri gostilničarki Ivanki Ropan 
je našla delo, prijazno hišo in 
spoštovanje, ki ga vedno in 
povsod prej ni bila deležna. 
Vživela se je v življenje na 
Ljubečni in postala član dru
žine. Hči Ivanke Ropan, Hed-
vika Cizej pri kateri živi, je 
z Terezijo odraščala. Vrsta le
pih spominov veže obe drugo 
na drugo. To ne pozabita ome
niti. Terezija pa kljub lepi sta
rosti še vedno z odličnim spo
minom na pozabi povedati ka
ko rada ima to družino in še 
posebej otroke Hedvike, ki ji 
nikoli ne pozabijo prinesti 
sveže zemlje. Kljub starosti še 
vedno dobro sliši. Sama pravi, 
da zvonenje telefona čuje čez 
cesto. Dobro še tudi vidi. Že 
osemnajst let ni bila pri zdrav
niku. Korajžna je. Prava koz
janska grča. Moti jo le vojna in 
nerazumevanje v svetu. Še 
vedno namreč rada prisluhne 
radijskim poročilom in TV 
dnevniku. Skrbi jo tudi za se

stro, ki živi v Zagrebu. Še po 
sebej zato, ker je država, v ka
teri živi sestra, v vojni. 

Sama ni bila poročena in ni
ma otrok. Zato pa svojo ljube
zen še vedno rada razdaja med 
druge otroke. Zdaj že tudi med 

vnuke Cizejevih. 
Ob zadnjem obisku so ji tud 

predstavniki KS Ljubečn' 
izrekli lepe želje za dolgo žiV' 
Ijenje. To naj bo še naprej lep' 
in zdravo. 

MILAN BRECl 
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Na najboljši slovenski turistični kmetiji 
y Ktiževcu pri Stranicah gospodarilo TopolškovI 

Poročali smo že, da so prejš
nji teden predstavniki Turi
stične zveze Slovenije in turi
stične agencije Vas iz Ljublja
ne proglasili za najboljšo turi
stično kmetijo Topolškovih na 
obronkih Pohorja. Urška je 
ime tej kmetiji, ki iz leta v leto 
privablja vse več domačih, 
zadnje čase tudi tujih gostov. 

Na kmetiji živijo gospodinja 
Vilma, mož Tone. pa njuna 
otroka, dijak Aleš in učenka 
Urška, pomagajo pa jim seve
da tudi starši. Ivan in Slava 
Tinče sta tista, ki tudi skrbita 
za to, da se gostje, ki pridejo 
k Urški prijetno počutijo. D o 
bra volja in pripravljenost, da 
pomagata, sta listo, kar tudi 
drži pokonci Vilmo in Toneta. 

Turistična kmetija Urška le
ži na nadmorski višini 441 me
trov. Najbolj enostavno boste 
prišli do nje, če se pripeljete 
v Zreče. Od Term naprej ne bo 
nikakršnih težav več, saj je d o 
volj smerokazov oziroma o p o 
zorilnih tablic, kod vodi pot do 
te najlepše kmetije. Če se vozi
te s celjske smeri po stari cesti, 
ki vodi iz Celja proti Maribo
ru, pa boste na cilj prišli še 
prej kot iz Zreč. Na Stranicah 
zavijte levo proti Vitanju, po 
tem peljite naprej še kakšnih 
300 metrov, v prvem križišču 
zavijte na desno in kakšen ki
lometer vas še čaka, pa boste 
prišli k Urški, kjer vas bodo 
pričakali prijazni domačini. 
Kozarček domačega višnjevca. 

pletar orehov in suhega sadja 
ter domač kruh, to je tisto, kar 
večini najprej najbolj prija. 
Prijazen sprejem Topolškovih, 
prisrčnost in potem še povabi
lo v domačo klet, kjer vam bo
do postregli z laškim rizlin
gom, modro frankinjo ter z bu
teljkami belega pinota in 
Šentjanževca, gre seveda za 
lastno trgatev in polnitev, bo 

do morda premagali še tiste 
ovire oziroma zadržke, ki jih 
ima kdo ob prvem obisku in 
spoznavanju novih znancev. 
Mimogrede - na letošnjem sej
mu v Gornji Radgoni je Topol-
škov beli pinot prejel zlato 
medaljo za kakovost. 

Kmetija Topolškovih meri 
dobrih 12 hektarjev, obdelo
valne zemlje imajo kakšnih 

6 hektarjev, preostalo so goz
dovi in travniki, vino pa dobi
jo na dobrem hektarju vino
gradov. Vilma in Tone sta se za 
kmečki turizem odločila leta 
1991. Začela sta prav v času, 
ko je v Sloveniji divjala vojna, 
dobila sta nekaj posojila, kljub 
temu, da gostov tistega leta ni 
bilo veliko, pa sta vendarle 
vztrajala. To se jima danes 
obrestuje. 

Pri Urški boste vedno do 
brodošli. Postregli vam bodo 

izključno z domačimi dobrota
mi. Med njimi je treba omeniti 
različne vrste domačih kru
hov, pa banjolo, slanino, klo
base, zaseko, skuto, sir, doma
či sadni jogurt in zaseko. Pre

cej teh dobrot pomaga pripra
vit tudi mama. 

Kmetija Urška premore tudi 
eno dvoposteljno, dve tropo-
steljni in štiriposteljno sobo 
pi-ve kategorije. Poskrbljeno je 
tudi za zabavo. Vsako soboto 
organizirajo plese, mnogokrat 
likovne razstave in še nekaj 
prireditev, kot denimo Druži
ne pojo, predtekmovanje za 

Zlato harmoniko in piknike. 
Med dodatno ponudbo lahko 
štejemo možnost plavanja in 
smučanja v Zrečah oziroma na 
Rogli, igranje tenisa na komaj 
1,5 kilometra oddaljenih teni
ških igriščih, izposojo koles, 
pa poleti še igranje tenisa ter 
igranje na ruskem kegljišču. 
Mnogi gostje gredo tudi v sav
no na tej kmetiji, otroci pa 
imajo na voljo tudi otroška 
igrišča. 

Ob vsem tem ni naključje, 
da prihaja k Urški vedno več 
gostov, ki tu prežive po več dni 
skupaj. Prijetno pa se počutijo 
tudi tisti, ki pridejo sem le na 
kakšno kosilo ali prijetno so
botno in nedeljsko popoldne. 
Tisti, ki šo tu že bili, se še 
vračajo in takšnih je vedno 
več. Tudi zato ni naključje, da 
je Urška v Križevcu pri Stra
nicah najboljša slovenska tu
ristična kmetija. 

JANEZ VEDENIK 
Foto: MATEJ NAREKS 

Na začetku tega tedna pa je 
Vilma Topolšek na slovenski 
turistični predstavitvi v Lon
donu že drugič predstavljala 
domače suhomesnate proizvo
de in vse \Tste domačih kru
hov, ki jih je tudi sama sproti 
pekla. 

Proti stotim letom 
Neža Tojnko, ki bo v krat

kem praznovala 97. rojstni 
dan. se spominja, da je bilo 
njeno življenje večno garanje 
Ha kmečki zemlji. Ce jo pov
prašate po receptu za dolgo 
življenje, pa vam bo povedala, 
da moraš venomer »migati«, 
delati. 

Gre za najstarejšo krajanko 
Vinskega Vrha, krajevne 
skupnosti v šmarski občini. 
Rodila je štiri otroke in jim 

omogočila boljše življenje. 
Trije, Lojze, Vanč in Pepi, so 
z njo, hči pa je umrla. Ovdove
la je že pred skoraj tremi de
setletji. Pokojni mož je bil na 
bojišču pr\'e svetovne vojne, 
pa tudi druga svetovna vojna 
jim ni prizanesla. Takrat je bi
lo pri hiši zatočišče partiza
nov. Neže Tojnko pa vsi ti živ
ljenjski viharji niso štrli. Zani
mivo je, da je tudi letos svoj 
vinograd obdelala kar sama. 

za svoje veselje in zdravje. 
Pred dnevi, ko so na Vinskem 
Vrhu ustanovili pododbor 
stranke Sivih panterjev, pa so 
ji prvi čestitali gosti zbora, 
predstavniki omenjene poli
tične stranke, šmarskega Dru
štva upokojencev ter domače 
krajevne skupnosti. Ob tej pri
liki jo je obiskal tudi predsed
nik občinske vlade Marjan 
^Vl*3llC3 

BRANE JERANKO 

Cila in delavna jubilantka med najbližjimi. 

Predavanje za 
diabetike 

Celjsko društvo za boj 
proti sladkornim boleznim 
prireja danes, v četrtek 
18. novembra predavanje 
o pomembnosti telesnega 
gibanja diabetikov. Preda
vanje se bo začelo ob 16. uri 
v dvorani Socialnega zava
rovanja, sodelovala pa bo 
višja medicinska sestra 
Anica Kvas. 

Prosiava krvodajalske obletnice 
v Laškem pripravljajo v počastitev 40-letnice prostovoljnega 

krvodajalstva slovesno prireditev s podelitvijo priznanj, ki jih 
bodo prejeli tudi štirje najzaslužnejši kr\odajalci . 

Priznanje za več kot 80-kratno darovanje krvi bosta prejela 
Franc Sotlar in Drago Čudovan, za 60-kratno Franc Košak, za 
50-kratno pa Štefan Ceglec. Slavnostni govornik bo pomočnik 
generalnega direktorja celjske bolnišnice, spec. prim. dr. Rado 
Pilih, v kulturnem programu pa bodo nastopili igralca Ljerka 
Belak in Janez Bermež, oktet Studenček, pianist Benjamin 
Govže, klarinetist Franjo Maček ter baletna skupina domače 
glasbene šole. Program bo povezovala Jožica Skorja. Proslava 
bo prihodnjo soboto, 20. novembra, ob 15.30, v laškem kultur
nem domu, v zdravilišču pa bo še zabavno krvodajalsko sre
čanje. 

BJ 

Ogorčeni 
upokojenci 

Upokojenci v žalski občini, 
stanovsko organizirani v dru
štvih upokojencev, politično 
pa v Demokratični stranki 
upokojencev Slovenije, z ogor
čenjem spremljajo ukrepe vla
de, ki po njihovi oceni dodatno 
zmanjšujejo pravice upoko
jencev in slabšajo njihov ma
terialni položaj. Kot so zapisa
li v svoji izjavi, nikakor ne mo
rejo razumeti dejstva, da lah
ko v državi edino upokojenci 
in delavci prispevajo k finanč
ni stabilizaciji, drugih ukre
pov pa kot da ne poznamo. 
Protestno zbiranje podpisov in 
pisanje protestnih izjav očitno 
ne rojeva sadov, ocenjujejo 
Žalčani, zato bodo morali 
upokojenci razmišljati še 
o drugih, ostrejših ukrepih, ki 
jih bo zagotovo podprlo vseh 
400 tisoč slovenskih upoko
jencev. 

Jubilej gostincev 
Na Srednji šoli za gostinstvo 

in turizem v Celju bodo v pe
tek, 19. novembra ob 14. uri 
pripravili praznovanje 
35. obletnice izobraževanja 
gostinskih delavcev. Jubilej 
bodo počastili s prikazom živ
ljenja in dela na šoli. 

Foto lite 
Naša akcija se počasi približuje vrhuncu. Zato velja zadnje 

opozorilo: takoj nam pošljite izbrane fotogiafije za našo letoš
njo akcijo Foto life, ki ima razpisano temo Človek in prosti čas. 
V Petici ob koncu meseca boste lahko videli najboljše posnetke, 
z glasovanjem na Radiu Celje in na posebnem kuponu pa boste 
razdelili nagrade: fotoaparat, potovanje v Pariz, fotografske 
pakete . . . 

Pogled v svetlo prihodnost pa je ob svoji hčerki zabeležila 
Judita Knap iz Zabukovice 89, 63302 Griže. 

file:///Tste
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Na ZOI samo najboljši 
Stroge norme za nastop slovenskih športnikov na olimpijskih Igrah v Llllehamerju 
— Evidentiranih U9 kandliJatov 

Do 17. zimskih olimpijskih 
iger v Llllehamerju so še manj 
kot trije meseci, Slovenijo pa 
bo - po že znanem sklepu MOK 
o omejevanju števila udeležen
cev - na Norveškem zastopalo 
največ 30 športnikov; dva več 
kot lani v Albertvillu. 

Olimpijski komite Slovenije 
je že pred časom pripravil sez
nam 20 evidentnih in 19 p o 
tencialnih kandidatov (pre
dračun stroškov za njihove 
priprave je okoli 700.000 
DEM), norme za nastop na 
Norveškem pa so zelo stroge. 
Na tekmah za svetovni pokal 

se morajo posamezniki uvrstiti 
do 15. mesta (ekipe do 12. me
sta), naloga pa je nekoliko' 
olajšana zaradi upoštevanja 
olimpijskega načela, da vsako 
državo v posamezni disciplini 
lahko zastopajo največ štirje 
tekmovalci. 

Norme lahko izpolnijo do 
24. januarja 1994, ob vredno
tenju nacionalnega športnega 
interesa pa si je OKS pridržal 
pravico, da na olimpiado po 
šlje tudi športnike, ki niso iz
polnili norme. V tem kontek
stu so mišljeni smučarski te
kači, med kandidati pa je tudi 
celjski akrobatski smučar Jože 
Ivačič, ki se trenutno nahaja 
na snežnih pripravah v Av
striji. 

Kandidati za nastop na ZOI 
Lillehamer 1994: Košir, Kune, 
Grilc, Miklavc, Vrhovnik, Jo-
van, Brezavšček (alpsko smu

čanje, moški), Bokal, Hrovat, 
Pretnar, Suhadolc, Sitar, Dov-
žan, Koren (alpsko smučanje, 
ženske). Petek, Gostiša, Ur
ban, D. Jekovec, Zupan, Me
glic, Kladnik (skoki), F. Jeko
vec, Pečnik, Zaplotnik (nordij
ska kombinacija), Kavalar, 
Kerštajn, Globočnik, Dolenc 
(tek na smučeh, moški), Lačen 
(tek na smučeh, ženske), Grajf, 
Ožbolt, U. Velepec, J. Velepec, 
Lekan (biatlon, moški), Grašič 
(biatlon, ženske), Jemec, Poga-
čar, Ivačič, Klančar (akrobat
sko smučanje). 

ŽELJKO ZULE 

RA^fORAMA 
Nogomet 

Slovensica liga 
13. kolo: Rudar-Mavrica 3:0 

(1:0); Spasojevič (33, 83), Ž i -
vanovič (68), Optimizem-Pu-
blikvun preloženo. Vrstni red: 
Olimpija 22, Naklo 20, Mura, 
Koper 19, Piibliktun, Maribor 
17, Potrošnik, Gorica 14, Izola 
13, Optimizem 11, Ljubljana, 
Rudar 9, Primorje 8, Istragas 
7, Mavrica 4, Krka 3. 

II. siovenslca liga 
13. kolo: Dravinja-Vevče 1:0 

(0:0); slabe domačine je rešil 
Vasic (88); Domžale-Era 
Šmartno 2:2 (2:2); točko je za
gotovil Druškovič (14, 38); Pi-
ran-Steklar 2:0 (0:0). Vrstni 
red: Avtobum, Korotan 20, 
Tumišče, Piran 16, Nafta, Ste
klar 15, Era Šmartno 14, Dra-
vinja, Vevče 13, Domžale, Za 
gorje 12, Rudar (T) 11, Bel-
trans. Železničar 10, Triglav 6, 
Medvode 3. 

Hokej 

Slovenska liga 
13. kolo: Olimpija - Celje 

3:3 (1:1, 1:0, 1:2); v 49. minuti 
so domači dosegli gol, a ga je 
sodnik Pristov razveljavil za
radi udarca z drsalko, nato 
priznal in po polurni prekini
tvi spet razveljavil: Vnuk 2, 
Hrušov 1. 14. kolo: Bled - Ce
lje 2:8 (0:2, 1:2, 1:4); ne glede 
na izid sinočnjega derbija 
Olimpija - Jesenice so Celjani 
prvaki prvega dela prvenstva: 
Rojšek 3, Subinov 2, Zaje, 
Vnuk, Frolikov 1. Vrstni red: 
Celje 23, Olimpija (s tekmo 
manj) 19, Jesenice (s tekmo 
manj) 17, Bled 13, Triglav 8, 
Maribor 3, Slavija 1. 

Košarka 

Slovenska liga 
ženske - 8. kolo: Rogaška-

Comet 94:59 (49:23); Čupahin 
33, Vidakovič 20, C. Jezovšek 
16, Kokolj 13, A. Jezovšek 6, 
Šega 4, Potočnik 2 za domače; 
Virant 30, U. Groleger 10, No
vak 10, Temnik 4, L. Groleger 
3, Šporar 2; Slovan-Celje 
51:54 (32:30); Polutnik 24, 
Hajdinjak 14, Obrovnik 6, Jug, 
Jurak 4, Arbeiter 2. Zaostala 
tekma 7. kola: Kranj-Rogaška 
87:97 (41:45); Čupahin 30, Vi
dakovič 22, C. Jezovšek 19, 
Kokolj 14, Pešič 8, Potočnik 4. 
Vrstni red: Rogaška 16, Odeja, 
Jezica ml. 14, Ilirija, Comet 11, 
Slovan, Kranj 10, Celje 9. 

II. slovenska liga 
Moški - 12. kolo: SI. Gradec-

P. Laško 57:89 (20:51); Prelič 
17, Vujovič 14; Elektra-Slivni-

ca 109:89 (50:54); Rizman 46. 
Mlinšek 19, Mrzel 17; Ruše-
MIK Prebold 77:61 (39:32); 
Vasiljevič 23; Celje-Starše 
103:87 (53:45). 13.kolo: Elek-
tra-Bistrica 87:68 (47:34), 
MIK Prebold-Slovenj Gradec 
81:70 (40:37), P. Laško-Celje 
preloženo. Vrstni red: P. La
ško (tekma manj), Slivnica 24, 
Elektra, Radgona 23, Starše 
18, MIK Prebold 17, Ruše, Bi
strica SI. Gradec 16, Celje 
(tekma manj) 43. 

III. slovenska liga 
7.kolo: Rogla-Rudar 83:69, 

Feniks-Podčetretek 117:57, 
Šentjur-Comet B 95:65. Vrstni 
red: Feniks, Šentjur, Rogla, 
Rudar 12, Hrastnik, BP 9, 
Podčetrtek 8, Comet B 7. 

Rokomet 

Slovenska liga 
Moški - 7. kolo: Prevent-Pi-

vovama Laško 16:19 (8:10); 
domači sploh niso vodili: Šer-
bec, Načinovič 5, Pungartnik 
4, Leve 3, Jeršič 2; Slovan-Go-
renje 19:19 (6:9); Velenjčani so 
vo<Mli že s 17:13, a sta sodnika 
vodilno moštvo rešila prvega 
poraza: Meolic 5, Krejan, Roz
man 4, Cvetko 3, Ocvirk 2, 
CJerman 1. Zaostali tekmi 
6. kola: Pivovarna Laško-Pre-
sad 31:18 (14:7); Šerbec 8, Ša-
farič, Pvmgartnik 6, Čater 5, 
Načinovič 3, Ivandija, Franc, 
Leve 1; Gorenje-Prevent 22:20 

(11:11); Rozman 7, Cvetko 5, 
Meolic, Krejan, Ocvirk 3, Gter-
man 1. Vrstni red: Slovan 13, 
Pivovarna Laško 12, Gorenje 
9, Drava, Ajdovščina, Presad 
8, Rudar 7, Ribnica 6, Jadran 
5, Prevent 4, V. Nedelja 3, 
Šešir. 

Ženske: modra skupina 
- 6. kolo: Velenje-Kočevje 
25:31 (10:20); Stevanovič 7, 
Ibralič 6, Brelih, Topič, Noji-
novič, Kranjc 3. Vrstni red: 
Kočevje 12, Krim 10, Olimpija 
6, Mlinotest 4, Branik 3, Vele
nje 0. Bela skupina - 6. kolo: 
Piran-Žalec 19:20 (10:12); Vu
jovič 6, Hudej 5, Dolar, Kučera 
3, Golob 2, Čmak 1. Vrstni red: 
Burja 12, Žalec 10, Kranj 8, 
Piran 4, N. mesto 2, Drava 0. 

Kegljanje 

Slovenska liga 
Moški - 8. kolo:MDL-Gradis 

5:3 (5189:5171); zmagali: Sa-
lobir 895, Cene 894, Lešnik 
851, izgubili: Sivka 860, Br-
glez 838, Vodeb 851. Žalec-
Triglav 6:2 (5145:5142);zma-
gali: Kompan 876, Podkrajšek 
848, Jakopovič 863, Dobrajc 
874, izgubila: Mileč 874, Kraj-
šek 819. Vrstni red: Konstruk
tor 16, Gradiš 13, Tekstina 12, 
Triglav 8, Rudar, Donit, MDL, 
Žalec 6, Brest 4, Fužinar 3. 

Ženske - 8. kolo: Emo-Adria 
8:0 (2570:2413); zmagale: Še-
ško 422, Zupane 424, Tkalčič 
431, Grobebiik 412, Kardinar 
445, Petak 436. Vrstni red: 
Emo 16, Ljubljana 14, Triglav 
12, Konstruktor 10, Adria 7, 
Gorica 6, SI. Gradec, Rudar 5, 
Korotan 4, Fvižinar 1. 

Squash 

Slovenska liga 
Moški - 1. kolo: Vojnik-Fit-

top 0:5 (izgubili: Bežan, Gu-
benšek, Zupane, Žgajner, Pin-
tar), Velenje-Konex 2:3 (zma
gala: Vihar, Pavše, izgubili: 
Podsečan, Knez, Gradečak). 
2. kolo: Vojnik-Konex 1:4 
(zmagal: Bežan, izgubili: Gu-
benšek, Žgajner, Zupane, Pin-
tar), Velenje-Fittop 0:5 (izgu
bili: Salmič, Knez, Pavšek, 
Gradečak, Uršič). Vrstni red: 
Fittop, Konex 4, Squashland 
2, M. Sobota, Velenje, Vojnik, 
Hrast 0. 

Ženske - 1. kolo: Vojnik-Fit-
top 1:2 (zmagala: Korošec, iz
gubili: Plajhner, Limežnik), 
Velenje-Konex 2:1 (zmagali: 
Vihar, Ferfolja, izgubila: Tam-
še). 2 .kolo: Vojnik-Konex 3:0 
(zmagale: Plajhner, Korošec, 
Lunežnik), Velenje-Fittop 2:1 
(zmagali: Vihar, Tamše, izgu
bila: Ferfolja). Vrstni red: Ve
lenje 4, Squashland, Vojnik, 
Fittop 2, M. Sobota, Konex, 
Hrast 0. 

Odbojka 

II. slovenska liga 
Moški - 6. kolo: Braslovče-

Pionir ml. 3:0 (14, 13, 4, Šem-
peter-Kovinar 3:0 (7, 6, 11). 
Vrstni red: Šempeter, Brezovi
ca 12, Kovinar 10, Črnuče, Izo
la, Braslovče 8, Beltinci, Pi
onir ml, Vileda ml. 4, Mežica 2, 
Salonit ml, Mislinja 0. 

Tel(a, Wailau 
in W8st Wien 
Celjski rokometaši v evropski llgl 
s prvaki Španije, Nemčije In Avstrije 

Evropska liga prvakov v ro
kometu se bo v Golovcu začela 
19. januarja (dvokrožni sistem 
v obeh skupinah, zmagovalca 
v finalu odigrata dve tekmi) 
s spektaklom. V skupini B bo 
prva gostovala po mnenju poz
navalcev trenutno najboljša 
ekipa na svetu: španska Teka 
iz Santandra z vrsto asov: Ja-
kimovičem, Dušebajevim, 
Olssnom, Garaldom, Caba-
nasom. . . 

Pred žrebom na Dunaju je 
bil trener Šojat povsem miren: 
»Nisem obremenjen glede na
ših morebitnih nasprotnikov. 
Slabih moštev več ni.« Tudi 
sekretar kluba Privšek ni pri 
sebi ponovil stavka: »Svet' 
križ božji!« ki je »prav prišel« 
pri prejšnjih žrebih. Predsed
nik 10 Šušterič pa je dejal: 
»Dobili bomo Špance, Nemce 
in Avstrijce.« In tako je tudi 
bilo. 

»Igrali bomo z dvema iz ve

like trojice, a vseeno ostajamo 
pri našem načrtu: v Golovcu 
premagati vse, Dunajčane pa 
bi lahko presenetili tudi v go-
steh. Tekma z nosilcem naše 
skupine Teko bo kazalec naših 
možnosti. Zmaga bi pomenila 
največji uspeh celjskega roko
meta!«, je komentiral Šojat. 
Predsednik kluba Tone T u m -

šek ni bil najbolj vesel razple
ta, kajti tukaj je še lanski fina
list Wallau (Kallman, Geh-
walb, Ochoene, Hofmarm), ki 
pa mu v nemškem prvenstvu 
ne gre najbolje. A tudi Celjani 
v državni ligi niso na vrhu, ka
mor pa se lahko povzpnejo 
v soboto, ko bodo v derbiju 
kola gostili Slovana. D. Š. 

Razpored: CPL - Tekaj 
(19.1.), VVallau - CPL (26. 1.), 
CPL - West Wien (2.2.), CPL 
- Wallau (9.2.), Teka - CPL 
(23.2.), West Wien - CPL (6.4.).! 

KOMENTIRAMO 

Navček za košarko 
Agonija celjske košarke se 

vleče že tri leta, nekdaj parad
ni šport pa se vse bolj utaplja 
v dolgovih, ki požirajo tudi 
zmage na igriščih in blatijo že 
tako močno omajani ugled. 
Celjani so z obema članskima 
ekipama nenehno predmet 
rednih sestankov KZS, proti 
njim pa je bilo izrečenih že ne
kaj hudih kazni. 

Košarkarice so zaradi ne
plačane prijavnine (64.700 to
larjev, ki so jih minuli teden 
poravnale) za zeleno mizo iz
gubile tekmo s Kranjem in ta
ko ostale brez možnosti za 
uvrstitev v ligo šesterice za na
slov prvakinj. Ekipa igra v de
set let starih dresih, neenotnih 
trenerkah in v takšnih razme
rah je pravi čudež, da je še 
sploh aktivna in precej boljša 
od drugih košarkarskih cen
trov. 

Moška ekipa je že nekaj časa 
zgodba zase, kiji v širšem oko
lju (ne samo v Sloveniji) ni pri

mera. Strm padec se nadaljuje, 
edina zmaga s Staršami pa ne 
bo obveljala zaradi - spet - ne« 
plačane prijavnine. Košarkar
ska zveza Slovenije se je letos 
z novo organiziranostjo in 
vodstvom odločila za stroge 
kriterije in vsako denarno ka
zen (največ je tehničnih na
pak), morajo klubi poravnati 
v enem tednu. 

V nasprotnem je tekma regi
strirana s porazom, kar so 
v Celju občutili že dvakrat, na 
gostovanju v Slovenski Bistri
ci pa igrali - 0:0. Oboji namreč 
niso poravnali denarnih dol
gov. Vodstvo kluba se zdaj iz
govarja, da je že pred časom 
porabilo ves proračunski de
nar in je Športne zveze zausta
vila dotacijo. Po drugi strani 
so kadeti v predtekmovanju 
dvakrat premagali Olimpijo in 
Slovana, a kdo ve kaj se bo 
zgodilo, če bodo morali plačati 
kakšno denarno kazen ali pa 
prijavnino? ŽELJKO ZULE 

Tesna poraza, poškodbe, odpoved pokrovitelja... 
Celjske odbojkarice so uvodni tekmi srednjeevropske lige na domačem igrišču izgubile z naj

tesnejšima izidoma, ob nesrečnih težavah pa dodatne težave povzročajo poškodbe ključnih igralk 
in slovo dosedanjega pokrovitelja. 

Že med tednom so ostale brez Koprivice (zlom mezinca), v prvih minutah srečanja z 01ympom 
iz Prage pa je zaradi izpaha kolena morala v bolnišnico Terbučeva in z nogo v mavcu je prvi del 
sezone zanjo že izgubljen. K uspehu nista pomagali niti dobri igri Adžovičeve (levo) in reprezen-
tantke Kislingerjeve (desno); z 01ympom so po nizih izgubile na - 1 5 , 7, - 8 , 8, - 8 , z Olomoucem pa 
na 1 1 , - 7 , 6 , - 4 , - 8. V nadaljevanju sezone bo za odbojkarice Celje prvi vrhunec decembrski nastop 
v pokalu pokalnih zmagovalk s carigrajskim Eczacibasijem. 

Foto: EDI MASNEC 
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Slovo Zorice Pešič 
Igralsko kariero končala najboljša košarkarica Rogaške 
— ¥ torek na tJesetiJnevno turnejo po ZDA 

Košarkar ice Rogaške so v torek o d p o t o 
vale na desetdnevno turnejo p o Z D A , na 
sobotnem prvenstvenem srečanju proti C o -
metu pa se je o d ekipe poslovila Zo r i ca 
Pešič (na sliki), ki je skupaj z A lenko Virant 
(v sobo to sta bili na nasprotnih staneh) za
čela vzpon rogaških košarkaric v slovenski 
vrh in tik pred vs top v I.YU l igo. 

Pešičeva je bila zadnja v vrstah Rogaške 
iz generacije, ki je leta 1980 osvoji la naslov 
pionirskih prvakinj in že v naslednji sezoni 
s samo štirinajstimi leti zaigrala za č lansko 
ek ipo in kmalu že v prvi peterki. Brez d v o 
ma je bi la nemara najboljša igralka R o g a 
ške vseh časov, v sezoni 1988/89 pa je za 
Rijeko igrala tudi v bivši jugoslovanski ligi. 

Zaradi p o š k o d b e se je v Rogaško Slatino 
vrnila na po lov ic i sezone, nato pa je dobUa 
p o n u d b o iz Šibenika, kjer je kraljevala prva 
dama evropske košarka Danira Nakič , a se 
za novi o d h o d ni več odloči la . Številni koši 
in sijajne igre v zadnjih minutah, k o je o d l o 
čila vrsto p o m e m b n i h tekem, b o d o v pr i 
hodnje le še spomin, vendar Zor i ca Pešič še 
naprej ostaja v klubu. Najverjetneje kot tre
nerka; v tej v logi se je preizkusila že na 
začetku letošnje sezone, k o je bil k lub pred 
razsulom in ga je kot tajnica, igralka in 
mesec dni tudi trenerka obdržala na nogah. 

»Št i r ica« Rogaške je v Z D A odpotova la 
kot spremljevalka ekipe, ki je zaradi p o 
škodb Germove in Šegove okrepljena s P o -
lutnikovo (Celje) in Ma lackovo (Odeja). R o -
gačanke b o d o v devetih dneh odigrale šest 

tekem, v d o m o v i n o pa se b o d o vrnile čez 
teden dni. 

J A N E Z T E R B O V C 
Foto : EDI M A S N E C 

Š ^ T N I 
KOLEDAR I 

četrtek, 18.11. 
Košarka 

Šentjur: Šentjur-Podčetrtek 
(8. kolo in. moške SKL, 19). 

Petek, 19-11. 
Košarka 

Zreče: Rogla-BP (9. kolo III. 
moške SKL, 19). 

Sobota, 20.11, 
Kegljanje 

Medvode: Donit-Žalec, Cer
knica: Brest-MDL (9. kolo mo
ške SKL, obe 16). 

Košarka 
Ljubljana: Jezica ml-Comet 

(9. kolo ženske SKL, 18); Ce
lje: Celje-MIK Prebold, Ra
denci: Radgona-Pivovama 
Laško (obe 19), Euše: Ruše-
Elektra (14. kolo II. moške 
SKL, 17); Trbovlje: Rudar-
Šentjur (9. kolo III. moške 
SKL, 19). 

Nogomet 
Žalec: Žalec-Kungota, Slo

venj Gradec: Slovenj Gradec-
Papimičar (13. kolo HI. SNL, 
obe 13.30). 

Plavanje 
Celje: 8. mednarodni miting 

za pokal mesta Celja (od 
le.ure, še jutri od lO.ure). 

Rokomet 
Celje: Pivovarna Laško-Slo-

van, Velenje: Gorenje-Rudar 
(8. kolo moške SRL, obe 19); 
Velenje-Mlinotest (17), Novo 
mesto: Novo mesto-Žalec (7. 
kolo ženske SRL, 20); Celje: 
Celje-Hrastnik (16.30), Rade
če: Radeče-Ormož (8. kolo II. 
moške SRL, 19.30). 

Nedelja, 21.11. 
Kegljanje 

Ljubljana: Ljubljana-Emo 
(9. kolo ženske SKL, 11). 

Košarka 
Podčetrtek: Podčetrtek-Co-

met B (9. kolo HI. moške SKL, 
16). 

Nogomet 
Celie: Publikimi-Potrošnik. 

Murska Sobota: Mura-Rudar 
(14. kolo SNL); Šmartno ob 
Paki: Era Šmartno-Nafta, R o 
gaška Slatina: Steklar-Med-
vode, Kočevje: Avtobum-Dra-
vinja (14. kolo H. SNL, vse 
13.30). 

Ponedeljek, 22.11. 
Tenis 

Rogaška Slatina: ATP chal-
lenger Crystal Cup (do ne
delje). 

Sreda, 24.11. 
Kegljanje 

Kranj: Triglav-Emo (10. ko
lo ženske SKL, 18). 

Nogomet 
Novo mesto: Krka-Steklar 

(povratna tekma četrtfinala 
pokala, 13.30). 

Rokomet 
Celje: Pivovarna Laško-Slo-

van B, Velenje: Velenje-Ivanč-
na Gorica, Hrpelje: Jadran-
Celje, Slovenj Gradec: Pre-
vent-Radeče (povratne tekme 
1. kola pokala za moške, vse 
19); Velenje: Velenje-Lisca 
(17), Ljubljana: Krim-Žalec 
(povratni tekmi osmine-finala 

Pokal Celja 
s kolajnami EP 

Vabila za nastop na tradici
onalnem pokalu mesta Celja 
v plavanju so prireditelji raz
poslali v kar 15 evropskih dr
žav in konec tedna v Golovcu 
pričakujejo imenitno zasedbo. 
Nastopilo naj bi 18 udeležen
cev zadnjih olimpijskih iger in 
23 udeležencev avgustovskega 
evropskega prvenstva, med 
njimi tudi šesterica finaMstov 
in dobitnika bronastih kolajn 
Igor Majcen (1500 m kravi) in 
Miloš Miloševič (100 m delfin). 
V domačem taboru imajo naj
več možnosti za vidno uvrsti
tev Tešovič, Jurak, Kolčan, 
Ukičeva in Roševa, nastopajo
či pa bodo v skupine razdelje
ni na osnovi prijavljenih ča
sov. V soboto (začetek ob 
16. uri) so na sporedu vse dis
cipline na 200 metrov in 400 
metrov prosto, v nedeljo (ob 
10. uri) pa na 100 metrov in 
200 metrov mešano. 

Rogaška Slatina: 
teden dni ATP 
tenisa 

Najbolj slovito ime dvoran
skega ATP challengerja v Ro
gaški Slatini (od 22. do 28. no
vembra) bo Jan Gunnarsson, 
ki je bil leta 1989 polfinaUst 
Grand Slama v Avstraliji in 
v obdobju največjih uspehov 
na svetovni lestvici uvrščena 
na 25. mestu. Slovenijo bodo 
na glavnem tiunirju zastopali 
Iztok Božič, Boi-ut Urh ter 
dvojici Por-Trupej in J. Božič-
Urh, v kvalifikacijah (začele se 
bodo že jutri) pa bodo nastopi
li Trupej, Por in J. Božič. 
V dvorani Zdraviliškega cen
tra bodo igrali na treh igriščih, 
prireditelji pa so posebej za 
slovensko premiero dvoran
skega ATP Toura pripravili 
montažno tribuno. 

Športnica leta 
na »čakanju« 

Zlata olimpijska kolajna 
v Barceloni je bila v Slove
niji ocenjena na milijon to
larjev (takšna je bila razpi
sana nagrada OKS), 
v olimpijskem letu 1992 pa 
je bUa za najboljšo sloven
sko športnico izbrana sve
tovna kegljaška prvakinja 
Marika Kardinar, ki je že 
od letošnjega julija naprej 
na »čakanju«. 

Za dve zlati in eno srebr
no kolajno na svetovnem 
prvenstvu v Bratislavi ma
ja 1992 je Marika Kardinar 
skupaj dobila 150.000 to
larjev nagrade, ekipno sre
bro pa je vsaki reprezen-
tantki prineslo po 40.000 
tolarjev. »Vehko je bilo o b 
ljub in lepih besed, resnič
nost pa je le senca treplja
nja po ramenih in nekate
rih praktičnih nagrad. Po 
23 letih dela v Pomurki in 
hudi delovni nezgodi sem 
postala začasen delovni 
presežek,« je nevsakdanjo 
zgodbo v nekaj stavkov str
nila športnica, ki je s svoji
mi uspehi zasenčila tudi 
udeležence olimpijskih 
iger. 

Nekaj podobnega je pred 
dvema letoma doživel tudi 
svetovni podprvak v spustu 
Jožko Kancler, ki je doma
la skupaj s kolajno dobil 
odločbo o odpustu z dela, 
a je Goričan prav s šport
nim uspehom hitro dobil 
novo službo. 

Nasploh je - upoštevaje 
uspehe in minimalno stop
njo tveganja - za pokrovite
lje najbolj donosno vlaga
nje v kegljanje. Ženska eki
pa Ema je zapored dobila 
93 prvenstvenih dvobojev 
in šestkrat zapored nasto
pila v finalu svetovnega 
pokala, nagrade za uspehe 
pa so mizeme. Igralke prve 
ekipe (vse so reprezentant-
ke in s kolajno z lanskega 
SP) dobijo mesečno med 
100 in 150 mark hranaiine, 
za 3. mesto na svetovnem 
pokalu pa so dobile po 200 
mark. 

Naslov državnih prva
kinj je zanje že nekaj p o 
vsem običajnega in mineva 
brez denarne nagrade, ki so 
jih deležne le za ligaške na

stope. Za ekipno zmago d o 
bi vsaka igralka po 800 to
larjev, še enkrat toliko za 
zmago v posamičnem dvo
boju in nekaj malega še za 
število podrtih kegljev. La
ni je Marika Kardinar d o 
bila vseh 18 dvobojev in ta
ko zaslužila dvakrat (za 
ekipne in posamične zma
ge) po 14.400 tolarjev, za 
povprečje 425 podrtih keg
ljev (najboljše v ligi) pa je 
dobila okoh 20.000 to
larjev . . . 

Se slabše pa je v drugem 
celjskem ženskem kolekti
vu, v taboru odbojkaric Ce
lja. Pred dnevi so dokončno 
ostale brez pokrovitelja, ki 
še zdaleč ni bil odprtih rok. 
Odbojkarice dobijo podob
no hranarino kot kegljav-
ke, a s to razliko, da izpla
čila pogosto zamujajo. Mi-
niiJi teden se je celo zgodi
lo, da za reprezentantko 
Barbaro Kislinger ni bilo 
denarja niti za povračilo 
potnih stroškov za vožnjo 
iz Maribora in je enostavna 
prenehala s prihajanjem na 
treninge. 

Igralke ne dobijo nobe
nih premij. Športna zveza 
pa bi jim menda prej finan
cirala tekmovanje v slo
venski kot pa v srednje-
vropski Ugi. Po tej logiki so 
bolj pomembni nastopi na 
Gomilskem, v Mislinji, R o -
gozi in še kakšni vasi, kot 
pa v Pragi, Budimpešti ali 
na Dvinaju. In kako sta p o 
tem v Celje sploh prišli 
nekdanja reprezentantka 
SZ Tolmačova in njena ro- . 
jakinja Kirbijeva? »Posre
doval je trener zagrebške 
Mladosti Nikolaj Karpolj. 
V zameno za prihod obe 
igralk moramo spomladi 
reprezentanci Rusije omo
gočiti desetdnevne pripra
ve, ki pa jih lahko skupaj 
z organizacijo prijateljskih 
tekem tudi tržimo. Igralki 
sta v uporabo dobili le sta
novanje in nekaj denarja za 
tekoče stroške,« pravi 
predsednik kluba Igor T o 
pole. 

ŽELJKO ZULE 

Prihodnjič: RK Celje Pivo
varna Laško 

PK NEPTUN CELJE 
organizira 

20. in 21. novembra 93 

8 . MEDNARODNI PLAVALNI MITING 
ZA POKAL MESTA CELJA 

v sodelovanju z 

generalnima pokroviteljema: 
- CELJSKI SEJEM D.O.O. 
- VIZIJA CELJE, računalniško-Informacijski inženi

ring d.o.o. 

in 

sopokrovitelji: 
- Zavarovalnica Adrlatic d.d. Celje 
- Tehnochem Črnuče 
- Petrol Celje 
- Mesnine Celje 
- Merx - gostinstvo Celje 
- Hmezad Banka Žalec 
- Zavarovalnica Triglav d.d. Celje 
- Apoteka pri Teatru Celje 
- Trgovina Gmajnica Celje 
-NT&RC Celje 

Tekmovanja bodo v soboto s pričetkom ob 15.45 in v nedeljo 
ob 10. uri. 

NA KRATKO 
Helena Javornik je zmago

valka trietapnega maratona 
(11,2, 6 in 25 km) na Malti 
z novim rekordom proge 
2:37,33, njen trener Borut 
Podgomik pa je bil deveti. 

Na mednarodnem tekmova
nju v judu je bil v Trstu med 
člani Beltram (do 71 kg) tretji, 
kadet Petrak (do 65 kg) pa 
drugi. 

Odbojkarice Gornjega Gra
da so v 4. kolu državnega pr
venstva na Bledu z 1:3 dožive
le prvi poraz. 

V 2. kolu n. strelske lige 
z zračno puško je Celje prema
galo Dušana Poženela 
s 1635:1573. Za domače so na
stopili Marko Dobovičnik 552, 
Seršen 543 in Matej Dobovič -
oik 540, za goste pa Matek 
541, Gorišek 522 in Sašek 510. 

V Papendahlu na Nizozem
skem se bo danes začelo mla
dinsko EP v judu, med udele
ženci pa sta tudi Košir (Ivo 
Reya) in Bevc (Sankaku). 

V prvi tekmi četrtfinala no
gometnega pokala je Steklar 
2 golom Vickoviča z 1:0 pre
magal Krko, povratna tekma 
pa bo v sredo (24.t.m.), ko bo 
tudi preloženo ligaško sreča
nje Optimizem-Publikum. 

Kandidati za mladinsko ko
šarkarsko EP prihodnje leto 
v Izraelu so bili minuU konec 
tedna na tridnevnih pripravah 
na Polzeli. Med kandidati so 
tudi Šporar, Sivka (oba Co-
met), Jurak, Čmer (Celje), Pte-
rovič (Rogaška) ter Kobale, 
Štahel in Kerčmar (vsi Pol
zela). 

Kolesarski reprezentant Iz
tok Melanšek je v prestopnem 
roku zapustil Celje in bo v pri
hodnje vrtel pedala kranjske 
Save. 

Brez napovedi 
Remi rokometašev Gorenja v Ljubljani je 

v 13. kolu napovedala le ena udeleženka 
med več kot stoninjo igralcev, a je zgrešila 
pri drugih tipih. Celoten nagradni sklad se 
tako prenaša v naslednje ko lo in b o 20.000 
tolarjev. 

Pravilna napored: Nova Oprema - Celje 
Pivovarna Laško 2, S lovan - Gorenje O, 
Piran - Steklar 1, Bled - Celje 2, Pap imiča r 

- Ža lec pre loženo. Zadnjega para seveda 
nismo upoštevali . 

Za sodelovanje v naslednjem kolu (pri 
košarkarskih tekmah t ip O pomeni poda l j 
šek) b o m o upoštevali kupone s poštnim ž i 
g o m sobote , 20. novembra , ali če b o d o v s o 
b o t o najkasneje d o 12. ure oddani v nabiral
nik pri v h o d u v našo s tavbo. Naslov: Novi 
tednik, Prešernova 19, 63000 Celje, s pr ip i 
som Gold ing loto. 
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• Franc G. se je v torek, 9. 
novembra odločil, da bo 
svojo Katjo naučil kozjih 
molitvic. S šolanjem je pri
čel že zgodaj popoldne in 
pri tem tako zelo pretira
val, da so morali posredo
vati možje postave, ki so 
Franca umirili in odšli 
v prepričanju, da se je mo
žakar spametoval. Pa se ni. 
Čez tri ure so Katjo spet 
prišli reševat, Ftanca pa so, 
ker ni kazal znakov, da se 
bo umiril, odpeljali na al
koholno trezni tev. 

• V torek, malo pred pol 
nočjo, so klicali sosedje iz 
hiše v centru mesta, ker jim 
Tone P. s svojim razgraja
njem ni privoščil zasluže
nega spanja. Zadevo so ho
teli rešiti policisti, a jim ra
zigrani Tone ni hotel od 
preti vrat. Se je pa ojunačil 
tako, da je odprl okno in 
z okna zijal na policiste ter 
jih obkladal s samimi soč
nimi pridevniki. 

• V sredo popoldne so d o 
bili policisti obvestilo, da 
je Peter L. zabodel svojo 
drago Simono. Potem pa se 
je ugotovilo, da je bila ta 
ljubezenske idilika le mal
ce drugačna: Peter je šel 
nad Simono s kleščami, Si
mona pa nad Petra s ste
klenico. 

• V petek dopoldne je bil 
Jure I. zelo hud. Ker je ro-
bantil na zavodu za zapo
slovanje, mu greh odpusti
mo le v primeru, če je bil 
jezen samo zato, ker bi rad 
delal. 

• Minulo soboto popoldne 
je Rajko T. policiste obve
stil, da sta ga na bencin
skem servisu na Kidričevi 
cesti dva neznana moška 
brez vsakega razloga in p o 
voda obdelovala s pestmi. 
En boksar je bil Borut B., 
oni drugi pa tudi ne bo 
ostal brez imena. 

• Podobno kot Rajku, se 
je, v nedeljo okoli ene zju
traj, godilo tudi Darku Š. 
Tudi njega je brez razloga 
v bifeju Kravanja pretepel 
neznanec, ki je zbral toliko 
pogvuna, da je pred polici
sti pobegnil.Tudi ta tič ne 
bo ušel roki pravice, saj ga 
je izdala številka avtomo
bilske tablice. 

• Brez vzroka je bil tepen 
tudi Robert S. V nedeljo 
popoldne se ga je pred sa
mopostrežno trgovino in 
bifejem v Novi vasi lotil 
Dušan S. Ker je brez vzro
ka pretepenih revčkov če
dalje več, predlagamo, da 
se združijo v društvu ali pa 
ustanovijo svojo stranko. 

M.A. 

Neznani storiici že znani 
Kriminalisti U N Z Celje in 

policisti PP Celje so te dni sto
pili na prste Silvestru V. (45) iz 
Celja, ki naj bi bil odgovoren 
za tri vlomne tatvine v kiosk 
pri bolnišnici v Vojniku. Ker 
gre za večkratnega povratni
ka, ki je brez vsakršnih sred
stev za preživljanje, je prei
skovalni sodnik zanj odredil 
pripor. 

Pojasnjen je tudi vlom 
v otroški vrtec v Šmarju v noči 
na 31. oktober, ko sta takrat še 
neznana storilca ukradla ne
kaj prehrambenih proizvodov. 
Tega dejanja sta osiunljena Jo
že A. (20) in otrok, osnovnošo

lec, oba pa sta iz Šmarja pri 
Jelšah. 

Prejšnji teden so kriminali
sti in policisti celjske ter šent
jurske policijske postaje 
obravnavali tri storilce, doma 
z območja Dramelj: Silva R. 
(19), U.G. (17) in Danija 
D.(22). Osumljeni so dveh ro
pov, vlomov v osebne avtomo
bile na parkiriščih pred do-
skotekama Jungle in Casa-
blanca ter tatvin v trgovinah 
in na letošnjem mednarodnem 
obrtnem sejmu v Celju. Ker 
naj bi imeli na vesti še več dru
gih podobnih kaznivih dejanj, 
policijska preiskava še ni zak
ljučena. M. A. 

Varna meja, a tudi prijazna 
Problematika tulcev le tudi pollcllska 

v desetih mesecih tega leta 
je državno mejo z Republiko 
Hrvaško na območju UNZ Ce
lje v obe smeri prestopilo 5 mi
lijonov 51 tisoč potnikov. Od 
teh jih je bilo 1 milijon 962 
tisoč državljanov Slovenije in 
3 milijoni 89 tisoč tujcev, veči
noma hrvaških državljanov. 

Gre za pet mejnih prehodov 
(mednarodnih in meddržavnih 
oziroma cestnih in enega že
lezniškega) v Dobovcu, Rogat
cu (cestni in železniški), v Bi
strici ob Sotli in Imenem. To
likšen vsakodnevni pretok 
potnikov pa od mejhnih orga
nov na obeh straneh terja veli
ko mero posluha in medseboj
nega dogovarjanja, kar jim ve
činoma dobro uspeva. Na o b 
močju, kjer se vsakodnevno 
življenje še vedno pretaka 
z ene na drugo stran Sotle, je 
treba iskati najugodnejše reši
tve, da bi bila državna meja za 
tamkajšnje ljudi čim manj b o 
leča in da bi bila obenem tudi 
vama. 

Varovanju državne meje, ta
ko na območjih mejnih preho
dov kot na zeleni meji, je poli
cija doslej posvečala posebno 
skrb in pozornost. Tak pristop 

so narekovale neugodne var
nostne razmere v naši bližnji 
in daljni soseščini, nevarnost 
pred vnašanjem orožja in ma
mil v našo državo, osebe, ki se 
ukvarjajo z najrazličnejšimi 
kriminalnimi posli ter pritisk 
razseljenih oseb z vojnih o b 
močij . Tak strožji nadzor ob 
meji pa so občutili zlasti za nič 
krivi obmejni prebivalci, ki so 
se srečevali s pogostimi poli
cijskimi kontrolami. Temu se 
v celoti ni dalo ogniti, zato je 
bila edina rešitev v tolerant-
nejših postopkih z domačini. 
Prav na tem policisti na obeh 
straneh meje v zadnjem času 
največ gradijo. 

Obmejni promet se sedaj od
vija na osnovi dogovarjanj 
med državama, še večjo libe
ralnost pa onemogočajo znane 
razmere na dobršnem delu 
Balkana. V korist prebivalcem 
ob meji in odvijanju obmejne
ga prometa so zlasti redni de
lovni posveti med predstavni
ki policijskih uprav Krapina-
Zagorje in UNZ Celje. Na teh 
letošnjih sestankih so konkre
tizirali na državnih ravneh 
sprejete dogovore, razumeva
nje za probleme obmejnega 

prebivalstva pa je bilo na obeh 
straneh enako dobro. Kot pri
mer velja omeniti poseben 
mejni režim za zdraviliški 
kompleks v Podčetrtku. Ker 
pa gre v teh primerih za med
državne odnose, pri iskanju 
rešitev na lokalnem nivoju ni 
bilo mogoče posegati v pristoj
nosti države in zaradi tega 
vsem željam in potrebam ljudi 
ob meji ni bilo mogoče ustreči. 
Šele z normalizacijo razmer na 
Balkanu bo mogoče pričako
vati in urediti ljudem prijaz
nejši režim. Seveda pa držav
no mejo ne prestopajo le pre
bivalci z obeh strani Sotle. 

Na vseh mejnih prehodih so 
policisti v letošnjih desetih 
mesecih zavrnili vstop v R Slo
venijo 1.437 tujcem, ki niso iz
polnjevali vseh pogojev za 
vstop v državo skladno 
z 10. členom zakona o tujcih. 
Največ tujcev je bilo zavrnje
nih zaradi neustreznih ali po 
manjkljivih dokumentov. Med 
temi je bilo tudi večje število 
državljanov Bosne in Hercego
vine. V tem obdobju so polici
sti pri varovanju državne meje 
izven območij mejnih preho
dov (zelena meja) obravnavali 

763 oseb, ki so hotele ilegalno 
prestopiti državno mejo. Med 
njimi je bilo 307 Slovencev, 
277 Hrvatov, 165 državljanov 
BiH ter 14 drugih tujcev. Veči
no so predlagali v postopke 
sodniku za prekrške, tujce, ki 
niso izpolnjevali splošnih po 
gojev za vstop v državo pa so 
tudi odstranili iz naše države. 

Na območju U N Z Celje živi 
tudi večje število razseljenih 
oseb, beguncev iz BiH. Te ose
be doslej niso povzročale več
jih varnostnih problemov. Bilo 
je le nekaj primerov kršitev 
javnega reda in miru, ko je 
morala posredovati policija. 
Seveda pa je na našem območ
ju še vedno razmeroma veliko 
tujcev, ki si tega statusa niso 
uredili oziroma si niso prido
bili slovenskega državljan
stva. To jim povzroča nemalo 
problemov pri uveljavljanju 
določenih pravic, ki izhajajo iz 
državljanstva ali formalnega 
statusa tujca. Ta upravna 
vprašanja rešujejo upravni or
gani občin in Ministrstvo za 
notranje zadeve, s tistimi, ki 
kršijo zakone s tega področja 
pa se srečuje tudi policija in 
sodniki za prekrške. 

MARJELA A G R E Ž 

izstreieic iz 
pištoie 
v pretepu 

V okrepčevalnici Mio na 
Mariborski cesti v Celju je 
prišlo v nedeljo okoli pol 
noči do prepira in pretepa 
pri čemer je izstrelek iz pi
štole zadel enega od udele
žencev pretepa. 

Policisti in kriminalisti 
U N Z Celje so ugotovili, da 
sta ob 23.50 uri prišla v lo 
kal Akif P. (31) iz Celja, 
državljan ZRJ in Ashim H. 
(30) iz Zreč, prav tako dr
žavljan ZRJ. Takoj po vsto
pu v lokal naj bi Akif brc
nil v stol in ga s tem prevr
nil, eden od gostov pa naj 
bi ga udaril v predel obraza 
nakar naj bi oba lokal za
pustila. Po dvajsetih minu
tah sta se vrnila v družbi 
s Halilom C. (39) iz Celja in 
Aferom H. (34), tudi iz Ce
lja. Takrat naj bi med Aki-
fom in Ashimom ter lastni
kom lokala, Osmanom K. iz 
Celja, prišlo do pretepa. 
Med pretepom je eden iz
med njih ustrelil s pištolo, 
izstrelek pa je zadel Halila 
C , ki so ga s hudimi teles
nimi poškodbami prepelja
li v celjsko bolnišnico. K^-i-
minalisti so zoper vse sode
lujoče v pretepu napisali 
kazensko ovadbo. M.A. 

Nadloge cestne bele odeje 
Zadnja leta nevajene snež

nih padavin, nas je pravi snež
ni metež v ponedeljek presene
til in nam, predvsem voznikom 
motornih vozil, naložil nemalo 
nevšečnosti. Zato smo se na 
ceste podali v vozilih, ki so bi
la neprimerno opremljena za 
takšne razmere. Potem smo se 
jezili, ker nas je zanašalo, ker 
smo zamujali v službo, da o ti
stih, ki so doživeli manjše ali 
večje pločevinske trke, sploh 
ne govorimo. Za varno vožnjo 
v snežnih razmerah je pač tre
ba vozila opremiti z zimsko 
opremo. 

Za zimsko vožnjo so po teh
ničnih normativih s pravilni
kom določene zimske pnevma
tike vsaj na pogonskih oseh 
vozila, če so žlebovi na tekalni 
površini globoki vsaj 4 mili
metre. Na pogonskih kolesih 
so lahko tudi letne pnevmati
ke, vendar morajo biti žlebovi, 
tako kot pri zimskih pnevma

tikah, globoki 4 milimetre, av
tobusi in tovorna vozila pa 
morajo biti opremljeni tudi 
z lopato. Uporaba pnevmatik 
z žeblji v Sloveniji ni dovolje
na, uporaba verig pa je pripo
ročljiva le za premagovanje 
kritičnih cestnih razmer. Sicer 

pa za vožnjo v snegu in podob
nih vremenskih pogojih še 
vedno velja tisto zlato pravilo, 
da je treba hitrost in način 
vožnje prilagoditi razmeram 
na vozišču. 

M.A. 
Foto: TONE TAVČAR 

mini KRIMICI 
Najprej v kopalnico 

Neznani storilec je, v sredo, 
10. novembra dopoldne, v lo
mil v stanovanjsko hišo Jasmi
na Š. v Lahovni pri Celju. 
V notranjost hiše je prišel sko
zi kopalnično okno in se potem 
lotil vsakega prostora posebej. 
Naredil je pravo razdejanje, 
odnesel pa za 130 tisoč tolar
jev gotovine, nekaj v markah 
in nekaj v domači valuti. 

V žep tlačil šilinge 
in tolarje 

Ko se je v sredo, 10. novem
bra okoli enih ponoči neznani 
storilec vračal iz diskoteke 
S v Velenju, si ni mogel kaj, da 
ne bi stopil še v neko stano
vanjsko hišo v Ravnah. Mudil 
se je v prvem in v drugem nad
stropju, kjer je raziskoval sta
novanja in se osredotočil pred
vsem na denar. Ker je bilo časa 
zelo malo, ga je v naglici tlačil 

v žepe, takrat pa so ga zalotili 
člani neke družine. S še večjo 
naglico jo je storilec potem o d -
kuril v neznano, v žepih pa je 
imel avstrijske šilinge in tolar
je v skupni vrednosti okoli 100 
slovenskih tisočakov. 

Okradei župnišče 
Anton T. iz Grobelnega je 

osumljen, da je v času od 25. 
do 30. oktobra okradei župniš
če na Slomškovem trgu v Ce
lju. Odnesel je zbirko nabož
nih slik, ki so po oceni stro
kovnjakov velike vrednosti. 

Vlomil v Grad 
v noči na 13. november je 

neznani storilec vlomil v g o 
stišče Grad Vrbovec, kjer je iz 
registrske blagajne ukradel za 
okoli 25 tisoč tolarjev menjal
nega denarja. Za tolikšno vso
to je oškodovan lastnik lokala, 
Ludvik Petek iz Luč. 

M.A. 

*

G O S T I N S T V O PAICA 
R u d a r s k a 1 , V e l e n j e 

po sklepu delavskega sveta 
ponovno 
razpisuje 

JAVNO DRAŽBO 
za prodajo poslovnega objekta prizidek PIVNICA 
v Šoštanju ui. Lole Ribarja 2, Šoštanj, z zemljiščem 
v skupni izmeri 375 m^. 
Poslovni prostor je v najemu. 
Objekt stoji na zemljišču pare. št. 1017/2 poslovna stav
ba - dvorišče, vpisan v vi. št. 98. k. o. Šoštanj. 
Javna dražba bo v prostorih Gostinstva Raka, Rudarska 
1, Velenje dne 3. 12. 1993 ob 10. uri. 
Izklicna cena za poslovni prostor z zemljiščem znaša 
9,555.000,00 SIT. Cena je izračunana na dan 31. 10. 
1993. 
Varščino v znesku 10% izklicne cene morajo interesenti 
poravnati na žiro račun št. 52800-601-22251 Gostinstva 
Raka Velenje najkasneje en dan pred dražbo. 
Interesenti morajo pred pričetkom dražbe predložiti potr
dilo o plačani varščini. 
Uspeli ponudnik, ki na dražbi uspe, mora plačati končno 
dražbeno ceno s prometnim davkom ter stroške zemlji
škoknjižnega prepisa v roku 15 dni po podpisu ustrezne 
pogodbe, sicer se zaračunajo zakonite zamudne 
obresti. 
Neuspelim ponudnikom se varščina vrne v roku 3 dni po 
izvedbi dražbe (brez obresti), uspelemu ponudniku pa 
se vračuna v kupnino. Uspeli ponudnik mora podpisati 
pogodbo v roku 3 dni po prejemu obvestila, sicer se 
smatra, da je od ponudbe neopravičeno odstopil, varšči
na pa zapade v korist Gostinstva Raka. 
Vse Informacije v zvezi z javno dražbo lahko dobijo 
Interesenti pri Gostinstvu Paka, Rudarska 1, Velenje 
ali po telefonu št. 855-400. 
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Veselo napihovanje 
Da mnogi naši vozniki m o 

tornih vozil brez kančka odgo
vornosti in vesti sedejo za v o 
lan potem, ko so pregloboko 
pogledali v kozarec, je ponov
no pokazala prometna akcija, 
ki je bila v petek, 12. novem
bra med osemnajsto in prvo 
uro naslednjega dne na celot
nem območju celjske regije. 

V sedmih urah akcije je kar 
172 voznikov na razne načine 
kršilo cestnoprometne predpi

se. Na kraju prekrška so poli
cisti izterjali kazni 30 vozni
kom, izdali so 42 plačilnih na
logov, 41 voznikom so začasno 
odvzeli vozniško dovoljenje, 
dvema so odvzeli prometno 
dovoljenje, kar 66 voznikom 
pa so morali preprečiti nadalj
njo vožnjo. Se najbolje jo je 
odneslo tistih 76 voznikov, ki 
so bili pri kontroli le opozorje
ni na nepravilnosti. 

Ker je bila akcija naravnana 

na preverjanje psihofizičnega 
stanja udeležencev v cestnem 
prometu, so policisti 168 voz
nikom odredili preizkus alko-
hoUziranosti z alkotestom. Pri 
85 voznikih je bila zaznana 
prisotnost alkohola pod 0,5 
promile, nad 0,5 promile pa je 
napihalo kar 40 voznikov. 
Enajst voznikov je preizkus 
z alkotestom odklonilo. 

V času akcije so policisti 
obravnavali tudi štiri promet
ne nezgoda od kateiih se je ena 
končala s smrtnim izidom. 
Zgodilo se je tudi, da en voz
nik ni upošteval odredbe poli
cistov o prepovedi nadaljnje 
vožnje čeprav so pri njem od
krili 1,16 promile alkohola. 
Zaradi tega je moral v prosto
re za pridržanje, podobno kot 
še dva dioiga voznika, eden 
z območja Mozirja in drugi 
z velenjskega območja. 

Rekord med petkovi napi-
hovalci je dosegel voznik B.D. 
iz Pongraca, saj so mu žalski 
policisti neunerili kar 3,0 pro
mile alkohola, naslednji »re
korder« v akciji pa je napihal 
za 2,16 promila. 

M. A. 

Odprti telefon za Celjane, 
Laščane In Šentjurčane 

Odprti telefon (vsako d m g o sredo) na U N Z Celje je 
postala zelo popularna oblika sodelovanja med občani in 
policisti. Ker pa je telefonskih klicev občanov vse več in je 
težko v eni uri vsem odgovoriti, so se v operativno-komu-
nikacijskem centru odločili, da bodo dali prednost zdaj 
enim in naslednjič spet dmgim. Tako bo v sredo, 24. 
novembra telefon na U N Z Celje odprt za občane iz občin 
Celje, Laško in Šentjur. Poleg inšpektorjev in kriminali
stov bodo na vprašanja in pripombe odgovarjali koman
dirji policijskih postaj omenjenih občin. Seveda pa to ne 
pomeni, da se ne smejo oglasiti tudi občani iz drugih 
občin, če se jim zdi, da ne morejo počakati na naslednji 
odprti telefon. 

I PROMETNE NfIGODE | 
Smrtna na 
Gomilskem 

Prometna nezgoda s smrt
nim izidom in veliko material
no škodo se je pripetila v sre
do , 10. novembra ob 5.52 uri 
na magistralni cesti izven na
selja Gomilsko. Pri trčenju 
dveh tovornjakov je ena oseba 
umrla, ena je utrpela hude te
lesne poškodbe, na vozilih in 
objektih pa je škode za okoli 
1 milijon 615 tisoč tolarjev. 

Aleš Savski (22) iz Sloven
ske Bistrice je vozil tovorni 
avtomobil po magistralni cesti 
iz smeri Šentruperta proti 
Vranskem. V desnem nepre
glednem ovinku je nenadoma 
zapeljal preko neprekinjene 
črte na nasprotno stran voziš
ča v trenutku, ko je iz nasprot
ne smeri pripeljal voznik to
vornega avtomobila, 57-letni 
Franc Kozel iz Ljubljane. V o 
zili sta trčili, pri tem pa je K o -
zelovo vozilo potisnilo z voziš
ča, vozilo Savskega pa je zade
lo v zid stanovanjske hiše. 
Voznik Savski je poškodbam 
podlegel na kraju nezgode, 
voznika Kozela pa so, hudo te
lesno poškodovanega, prepe-
IjaU v celjsko bolnišnico. 

Vozilo obstalo na 
strehi 

Na dovozni cesti k stano
vanjski hiši v kraju Harje se je, 
v sredo, 10. novembra zvečer, 
pripetila nezgoda, v kateri je 
bila ena oseba hudo telesno 
poškodovana, na osebnem v o 
zilu pa je škode za okoli 50 
tisoč tolarjev. 

Sebastjan Košir (20) iz Ce
lja, je vozU vzvratno proti sta
novanjski hiši Harje 3 f. Pri 
tem je z levima kolesoma za
peljal na strmo pobočje nasi
pa, kjer je vozilo najprej bočno 
drselo za tem pa se je prevrnilo 
na streho. Pri tem se je hudo 

telesno poškodovala sopotni
ca, 18-letna Suzana Košir iz 
Celja. 

Trčil v drevo 
Na lokalni cesti v Kamen-

cah pri Rogaški Slatini se je, 
v četrtek, 11. novembra zju
traj, pripetila nezgoda, v kate
ri je ena oseba utrpela hude 
telesne poškodbe, na vozilu pa 
je škode za približno 200 tisoč 
tolarjev. 

Friderik Gobec (23) iz Pri
stave pri Mestinju, je vozil 
osebni avtomobil iz smeri R o 
gaške Slatine proti Pristavi. 
Pri stanovanjski hiši Kamence 
27 je v levem ovinku zapeljal 
na desno stran in trčil v o b 
cestno drevo. V nezgodi je bila 
hudo telesno poškodovana so
potnica, 22-letna Metka Halu-
žan iz Rogaške Slatine. 

Obšla ga le slabost 
. Na lokalni cesti v Založah 

pri Žalcu se je, v petek, 12. 
novembra, pripetila nezgoda, 
v kateri je bil hudo telesno po 
škodovan kolesar. 

Mirko Fajdiga (62) s Polzele, 
je vozil kolo po lokalni cesti iz 
smeri Polzele proti Založam. 
V neposredni bližini stemo-
vanjske hiše Založe 1 mu je 
postalo slabo, zaradi česar je 
omahnil s kolesa, padel po v o 
zišču in z glavo udaril ob as
falt. 

Pred zaključkom redakcije 
smo prejeli obvestilo, da je ne
srečni kolesar v ponedeljek, 
15. novembra, v celjski bohiiš-
nici poškodbam podlegel. 

Nezgoda na 
Frankolovem 

Na magistralni cesti izven 
naselja Frankolovo se je, v če

trtek, 11. novembra popoldne, 
pripetila nezgoda, v kateri je 
bla ena oseba hudo telesno p o 
škodovana, na vozilih pa je 
škode za okoli 160 tisoč to
larjev. 

Feliks Novačan (63) iz Celja 
je vozil osebni avtomobil po 
dovozni c^sti iz smeri Globoč 
in se nameraval vključiti 
v promet na magistralno cesto 
Vojnik-Frankolovo, kjer je za
vil v desno proti Vojniku. 
V tem trenutku pa je iz smeri 
Vojnika pripeljala voznica 
osebnega avtomobila, 21-letna 
Marija Pulko iz Slovenske Bi
strice, ki je prehitevala tovorni 
avtomobil. Vozih Novačana iz 
Pulkove sta trčili, hude telesne 
poškodbe pa je pri tem utrpela 
Pulkova. 

Smrtno trčenje 
Na magistralni cesti izven 

naselja Mala Pirešica se je, 
v petek, 12. novembra ob 19.35 
uri, pripetila nezgoda, v kateri 
je ena oseba poškodbam pod
legla, en udeleženec pa je utr
pel hude telesne poškodbe. 

Jakob Veler (18) iz Studenc 
pri Žalcu je vozil osebni avto
mobil iz smeri Velike Pirešice 
proti Arji vasi. K o je na rav
nem delu ceste prehiteval nez
nanega voznika osebnega av
tomobila znamke citroen A X 
rdeče barve, mu je iz nasprot
ne smeri pripeljal (z neprižga
nimi lučmi) voznik motornega 
kolesa na katerem sta se pelja
la Franc Gerčer (23) in Ivan 
Petek (25), oba iz Arje vasi. 
Velerjevo vozilo in motorno 
kolo sta trčila, v nesreči pa je 
Ivan Petek med prevozom 
v bolnišnico poškodbam pod
legel, Franc Gerčer pa je utr
pel hude telesne poškodbe. 
Ker nezgoda še ni povsem raz
jasnjena, v UNZ Celje poziva
jo neznanega voznika rdečega 
citroena, naj pokliče ali se 
zglasi na najbližji policijski 
postaji. 

M. A. 

Pretepeni umrl v bolnišnici 
v bolnišnici v Slovenj Gradcu je 8. novembra umrl Ciril 

Podhraški (33) iz Velenja, ki so ga tja pripeljali že 25. 
oktobra, močno pretepenega. 

V preiskavi, ki je stekla, so policisti in kriminalisti 
ugotovili, da so Podhraškega že 22. oktobra v stanovanju 
na Starem trgu v Velenju pretepli in ga hudo telesno 
poškodovali. Kaznivega dejanja povzročitve smrti zaradi 
malomarnosti pa so osumljeni P.Z. (26) iz Velenja, M.V. 
(21) iz Slovenskih Konjic in R.F. (18) iz Velenja. 

Gorelo v jašku 
v blagovnici Dravinjskega 

doma v Slovenskih Konjicah 
je, v petek, 12. novembra okoli 
poldneva, izbruhnil požar 
v tamkajšnjem betonskem sle
pem jašku v neposredni bližini 
stanovanjskega bloka na 
Mestnem trgu. Do požara je 
prišlo potem, ko je neznana 
oseba v jašek odvrgla petarde 
in so se vnele smeti. Dim se je 
razširil v poslovne prostore 
obrtne zadruge in trgovine, 
škoda, ki je nastala pri gaše
nju, pa znaša okoli 50 tisoč 
tolarjev. 

»PREVOZNIŠTVO - CELJE« 
CELJE " v stečaju 

Traoveliska cesta 2,63000 CEUE 
O B J A V U A M O 

JAVNO PRODAJO RABUENIH 
VOZIL, PRIKOLIC IN POLPRIKOLIC, 
ki bo v soboto, dne 27.11.1993 ob 8. uri na sedežu podjetja 
v stečaju, tj. Trnoveljska cesta 2, Celje. 
S P I S E K V O Z I L 

Ogled vozil, prikolic in polprikolic bo v petek, 26. 11. 1993 od 8.-14. ure. Varščino, 
v višini 10% od izklicne cene, bomo sprejemali na dan ogleda do 14. ure v blagajni 
podjetja. Nakup vozila je po sistemu »videno-kupljeno« in kasnejših reklamacij ne 
bomo upoštevali. 
Kupec lahko plača kupljeno vozilo takoj ali najkasneje v treh dneh po licitaciji. 
Prometni davek ni vračunan v ceno. 
P. S. 
Prodaja rezervniji delov in drobnega inventarja se nada
ljuje, in sicer vsako soboto od 8.-12. ure. 



Skrivnost veiikiii 
Odkritij je v preprostem 
KItalsM Izumitelj Je Izdelal aparat, KI tudi največje skeptike ne pušča ravnodušne 

Akupunktura, prastara kitajska metoda 
zdravljenja človekovih obolenj, si je mukoma 
utrla pot tudi do evropske civilizacije, ki še 
pred desetletjem ni mogla, pa tudi hotela nc, 
sprejeti dejstva, da je človekovo zdravje mogo
če postaviti v normalne tirnice tudi s pomočjo 
tako »banalne« metode, kot je zabadanje igel 
v določene točke na površini kože. Zlasti se je 
tej vzhodnjaški filozofiji in praksi upirala 
uradna evropska medicinska znanost, ki je, 
končno, le morala kloniti pod težo konkretnih 
rezultatov, ki so bili doseženi (in dokazani) 
s pomočjo akupunkture. Zdaj si medicina in ta 
tradicionalna kitajska metoda že lepo podaja
ta roki in se smiselno dopolnjujeta v korist 
človeka, ki išče pot do zdravja in s tem do 
polnokrvnega, ustvarjalnega življenja. 

EDEN IZMED UDELEŽENCEV LETOŠNJE MEDNAROD
NE RAZSTAVE, IMENOVANE ZDRAVJE-REHATEN, KI JE 
BILA KONEC OKTOBRA V LJUBLJANI, JE BIL TUDI 
MLAD. KOMAJ DVAINLRIDE.SET LET STAR KITAJSKI 
ZNANSTVENIK, PO STROKI ELEKLRONIK, MAGISTER 
ZNANOSTI IN PROFESOR, GOSPOD Xiong Xiaowei 
S KITAJSKEGA DRŽAVNEGA IN.ŠTITULA ZA ELEKTRON
SKE RAZISKAVE V MESTU XIAN. NA OMENJENEM 
LJUBLJANSKEM .SEJMU JE BIL TA KITAJEC DELEŽEN 
VELIKE STROKOVNE IN MEDIJSKE POZORNOSTI, KO JE 
PREDSTAVIL SVOJ NAJNOVEJ.ŠI IZUM, APARAT ZA OD
KRIVANJE IN ZDRAVLJENJE BOLEZNI, IMENOVAN AKU 
STIMULATOR (MAGIC NEEDLE). DA .SE JE TA APARAT 
POJAVIL TUDI NA EVROPSKEM IN SLOVENSKEM TRŽIŠ
ČU, PA JE ZASLUGA ZASEBNEGA PODJETJA VITALIS IZ 
NO\-EGA MESTA OZIROMA NJEGOVE DIREKTORICE 
STANISLAVE ZABKAR, KI .SE JE Z IZDFLKOM SEZNANI
LA NA KITAJSKEM IN GA POTEM V SLOVENIJI PRED
LOŽILA V TESTIRANJE ŠTEVILNIM MEDICINSKIM USTA

NOVAM IN ZDRAVNIKOM, KI SO NEVERJETNE ZDRAV
STVENE UČINKE TE NAPRAVE LAHKO LE POTRDILI. 

Štirikrat bruseljsko ziato 
AKU STIMULATOR SODI PO SVETOVNIH MERILIH 

V SERIJO VRHUNSKIH ELEKTRONSKIH IZDELKOV ZA 
AKUPUNKTURNO TERAPIJO. NJEGOV IZUMITELJ, G. 
XIAOWCI, JE ZANJ PREJEL LETA 1 9 8 9 .ŠTIRI ZLATE 
MEDALJE NA 38 . SVETOVNI RAZSTAVI IZUMOV EURE-
KA V BIUSLJU. TO JE BILO LETO, KO JE BIL IZDELEK, 
TEDAJ ŠE V FAZI PROTOTIPA, KOT IZUM P N I Č PRED
STAVLJEN JAVNOSTI IN KO SO MINILA TRI LETA OD 
IZUMITELJEVF ZAMISLI OZIROMA NALOGE, KI JO JE 
DRŽAVA KITAJSKA ZAUPALA OMENJENEMU IN.ŠTITU-
TU. ZA TA IZDELEK PA JE G, XIAOWEI PREJEL TUDI 
ZLATO MEDALJO MARCONI, ENEGA NAJVIŠJIH EVROP
SKIH PRIZNANJ, KI JIH V ITALIJI VSAKO LETO PODELIJO 
TREM NAJUSPEŠNEJŠIM SVETOVNIM ZNAN.STVENI-
KOM - INOVATORJEM S PODROČJA RADIOTEHNIKE. 
SICER PA JE AKU STIMULATOR APARAT, KI TEMELJI NA 
POVEZAVI MED TRADICIONALNO KITAJSKO TEOIIJO 
O AKUPUNKTURI IN SODOBNO ELEKTRONSKO TEHNO
LOGIJO. 

ZAMISEL, DA BI BILO SMOTRNO KITAJSKO TRADICI
ONALNO AKUPUNKTURNO METODO PO.SODOBITI TAKO, 
DA BI BILA PRIKLADNA ZA KAR NAJBOLJ MNOŽIČNO 
UPORABO TUDI DRUGOD PO SVETU, .SE JE PORODILA 
V SVETOVNI ZDRAVSTVENI ORGANIZACIJI ( W H O ) . 
PREDLAGANI PROJEKT JE KITAJSKA VLADA TAKOJ POD
PRLA, REALIZACIJO PA ZAUPALA DRŽAVNEMU RAZI
SKOVALNEMU INŠTITUTU V MESTU XIAN, KJER SO ZA 
TO NALOGO IZBRALI GOSPODA XIAOWEIA. PO TREH 
LETIH .SO PROTOTIP IZDELKA TESTIRALI POD VODSTVOM 
BIROJA ZA ZDRAVSTVO V DVEH KITAJSKIH PROVIN
CAH, PO SLABIH ŠTIRIH LETIH PA JE STEKLA PROIZ

VODNJA APARATA V KITAJSKI TOVARNI, KI JO VODI 
IZUMITELJEVA SESTRA, PO POKLICU ZDRAVNICA. 

DO ZDAJ JE BILO NA KITAJSKEM V PROSTI PRODAJI 
OKOLI DVA MILIJONA AKU STIMULATORJEV, KAR JE ZA 
TO TRŽIŠČE ZELO MALO, GLAVNI RAZLOG PA JE V TEM, 
DA JE TAKŠEN APARAT ZA KITAJSKE RAZMERE ZELO 
DRAG. ZATO JE LJUDEM ŠE VEDNO NAJBOLJ DOSTOPNA 
TRADICIONALNA METODA Z ZABADANJEM IGEL. NA 
KITAJSKEM JE DOMAČI -ZDRAVNIK« - AKUPUNKTU-
RISL DOSEGLJIV NA VSAKEM KORAKU, V VSAKEM 
STANOVANJSKEM BLOKU JE VSAJ EDEN, KI ZDRAVI 
SORODNIKE, PRIJATELJE, SOSEDE. SICER PA SO KITAJ
CI NAD TEM NAJNOVEJŠIM IZUMOM NAVDUŠENI IN 
PRAV NIČ SE JIM NE ZDI BOGOKLETNO, DA .SE NJIHOVA 
IZVIRNA TRADICIJA ZDAJ MEŠA Z DOSEŽKI NAJSODOB
NEJŠE TEHNOLOŠKE ZNANOSTI. 

PO EUREKI V BNJSLJU IN ZLATI MEDALJI SE JE 
V LETU 1 9 9 0 ODPRLO TUDI EVROPSKO TRŽIŠČE, VEN
DAR PA NE V TOLIKŠNI MERI, KOL SO KITAJCI PRIČA
KOVALI IN SI ŽELELI. SVOJEGA IZDELKA ENOSTAVNO 
NISO ZNALI PRODAJALI, SAJ SO V SVOJI TRADICIONALNI 
FILOZOFIJI ZGREŠILI MARKETINŠKI PRISTOP, TAKO ZE
LO POMEMBEN ZA EVROPSKO PONUDBO. EVROPEJ
CEM .SE JE ZADEVA ZDELA PREVEČ PREPROSTA, DA BI 
BILA LAHKO UČINKOVITA, VSI DOSEDANJI VELIKI IZU
MI IN IZNAJDBE PA V BISTVU TEMELJIJO NA PREPRO
STEM, PRAVI GOSPOD XIAOWEI. IN KITAJCI SO 
\' TEM ZARES PRAVI MOJSTRI. NA OMENJENI RAZSTA
VI V BITJSLJU JE KITAJSKA ZA SVOJE IZUME PREJELA 
KAR PETNAJST ZLATIH MEDALJ, OD TEH PA JE SAMO 
GOSPOD XIONG XIAOWEI PREJEL ŠTIRI. 

UlielJ, ogledalo organizma 
IN KAKO JE IZDELEK PRIŠEL K NAM, V SLOVENIJO? 

BILO JE LETA 1 9 9 1 , KO SE JE DIREKTORICA NOVOME-

Kitajski izumitelj na eni ljubljanskih ulic. 

ŠKEGA VILALISA POSLOVNO MUDILA NA KITAJSKEM 
IN TAM V ENI IZMED LEKARN OPAZILA APARAT TER 
POSLALA POZORNA NANJ. PO PRVIH SKOPIH INFOR
MACIJAH O NJEGOVEM DELOVANJU JE EN PRIMEREK 
KUPILA IN GA POTEM DOMA ZAČELA PREIZKUŠATI: 
NA SEBI, SVOJCIH, LJUDEH, KI SO SE SLABO POČUTILI, 
NA BOLNIKIH. REZULTATI, TAKO ZELO HITRI, SO JO 
OSUPNILI. SLEDILO JE ŠESTMESEČNO TESTIRANJE 
V NEKATERIH NAŠIH ZDRAVSTVENIH USTANOVAH IN 
POTEM SREČANJE Z IZUMITELJEM TER KOMERCIALNA 
POGODBA S KITAJSKIM PROIZVAJALCEM. VITALIS 
IMA DANES EKSKLUZIVNO LETNO PRODAJNO POGOD
BO ZA DESET TISOČ AKU STIMULATORJEV ZA SLOVEN
SKO, HRVAŠKO, AVSTRIJSKO IN ITALIJANSKO TRŽIŠČE. 

V ČEM JE PREPROSTOST IN UČINKOVITOST IZUMA^ 
OZIROMA IZDELKA? PO TEORIJI KITAJSKE AKUPUNK-
TURNE MEDICINE SO AKUPUNKTURNE TOČKE NA PO
VRŠINI UHLJA TISTE, KI POVEZUJEJO VSE NOTRANJE 
ORGANE IN ŠTIRI UDE ČLOVEŠKEGA TELESA. TE TOČKE 

UŠESNE AKUPUNKTURNE TOČKE 

Cesar z besedami ne moreš pc 
Ksenija Steblovnik med Celjem, LJubljano In Amsterdamom ; 

Plesati je začela kmalu po 
šestem rojstnem dnevu, plesna 
pot pa jo je privedla v svetov
ljanski Amsterdam. Celjanka 
Ksenija Steblovnik, absol
ventka ljubljanske Pedagoške 
fakultete, je trenutno v nizo
zemski metropoli, v School for 
new dance devclopment, pred 
dnevi pa se je oglasila doma, 
v mestu ob Savinji. Pogovarja
la sva se v družinskem stano
vanju v Cankarjevi ulici. 

»ČLOVEK POTREBUJE VZPODBU
DO,« .SE JE SPOMNILA SVOJEGA ZA
ČETKA. POTIEBNO VZPODBUDO SO 
JI OD MALEGA DAJALI STARŠI. PLE
SATI JC ZAČELA PN DAMIRJU ZLA-
TARJU-FREYU. III PA SE JE ŽE PO 
LETU DNI PRESELIL V LJUBLJANO, 
TEMU JE SLEDILA PETLETKA PRI 
KLASIČNI BALERINI SONJI G O I -
JANC. »TAM SEM PRIDOBILA 
OGROMNO ZNANJA,« SE RADA SPO
MINJA. KLASIČNI PLES JE .SEVEDA 
OSNOVA .SODOBNEGA, TEMELJ. N A 
DALJEVALA JE V CELJSKEM PLES
NEM FORUMU TER NA PLESNIH SE
MINARJIH PO SLOVENIJI, V Z A 
GREBU, AVSTRIJI IN BUDIMPEŠTI. 
PO SVETU SI JE RAZŠIRILA OBZORJE 
GLEDE TEHNIK, RAZLIČNIH PRIJE
MOV, PLESNIH SLOGOV, MED SRE
ČANJI Z RAZLIČNIMI LJUDMI PA SE 
JE BOGATILA Z RAZLIČNIMI POGLE
DI. »OD VSAKEGA PEDAGOGA PRI
DOBIŠ NEKAJ NOVEGA,« SE PRE
PRIČA VEDNO ZNOVA. »DELO Z RA
ZLIČNIMI LJUDMI PA JE POMEMB
NO TUDI ZARADI PRIDOBIVANJA ŠI
RINE.« 

Čudoviti občutki 
IN POTEM LAHKO IZRAŽAŠ SVOJE 

OBČUTKE, DOŽIVETJA, SVOJE TELO. 
» Z NJIM LAHKO USTVARJAŠ IN 

IZRAŽAŠ TISTO, ČESAR Z BE.SEDAMI 
NI MOGOČE POVEDATI. KO TO 
SPOZNAŠ IN DOJAMEŠ, TE PREVZA
ME. TO SO ČUDOVITI OBČUTKI.« 
PO TISTEM .ŠE BOLJ ZAČUTIŠ RAZ
POLOŽENJE OBČINSTVA, KI MU JE 
VSE TO NAMENJENO. GRE ZA PO
SEBNO DOŽIVETJE. »V BISTVU JE 
NEKA KOMUNIKACIJA, AKCIJA-RE-
AKCIJA. CE .SE OBČINSTVO NE OD-

Ksenija Steblovnik 

ŽIVA, TO NA ODRU DOBRO ČUTIŠ. 
OSEBNO SE MI ZDI, KOT DA SE 
MED NASTOPAJOČIM IN OBČIN
STVOM PRELIVA NEKAKŠNA ENER
GIJA.« KSENIJA STEBLOVNIK PA 
POUDARJA ŠE POMEN UBRANOSTI, 
HARMONIJE SOPLESALK. 

NAJLEPŠI OBČUTEK JE SEVEDA 
TAKRAT, KO PLEŠE ZA DMGE, KO JE 
NA ODITJ, POGOSTO PA JE TUDI NA 
DRUGI STRANI, MED OBČINSTVOM. 
NAJVEČ PREDSTAV SI JE OGLEDALA 
V LJUBLJANSKEM CANKARJEVEM 
DOMU, IIJER SO SE ZVRSTILE MNO
GE ODLIČNE SKUPINE, Z VSEH 
KONCEV. »SPOZNATI MORAŠ TUDI 
DRUGE, KAKO TI FUNKCIONIRAJO 
NA ODRU. NE LE SEBE« MED DO
MAČIMI PLESNIMI UMETNIKI PO
SEBNO CENI DAMIRJA ZLATARJA-
FREVA, KI SE VSE BOLJ POSVEČA 
GLEDALIŠČU, KSENIJO HRIBAR TER 
MAJO MILENOVIČ, KI JE ODŠLA 
V ZDITJŽENE DRŽAVE. V VELIKEM 
SVETU PA IMA NAJRAJŠI MARTO 
GRAHAM, ALVINA AILEVA, ERIC-
KA HAWKINSA, MERCEJA CUN-
NINGHAMA. CAROLINE CARL-
.SON . . . KSENIJA STEBLOVNIK DAJE 
VSEKAKOR PREDNOST .SODOBNEMU 
PLESU: » V NJEM NAJDEŠ NEKAJ 
IZVIRNEGA, NOVEGA, VEČ SPROŠ
ČENIH GIBOV IN VEČ SVOBODE.« 

»KAJ PA PLES KAR TAKO, RECI
MO V RAZIGRANI DRUŽBI,« SEM 
POBARAL. » V DISKO NE HODIM, 

RADA PA ZAPLEŠEM STANDARDNI 
PLES.« 

Vsestranska izkušnja 
Z A CELJSKO PLESNO PONUDBO 

MENI, DA JE JE DOVOLJ. V MESTU 
SO KAR TRI SKUPINE MODERNEGA 
PLESA, SICER PA SMO DRŽAVA 
V RAZVOJU. PRI NAS PRAVIH PLES
NIH ŠOL NI, PO SVETU PA SO CELO 
PLESNE FAKULTETE. »LJUDJE SO 
USTVARJALNI, MOŽNOSTI PRAVEGA 
PLESNEGA IZOBRAŽEVANJA PA NI
MAMO.« ZATO SE JE ODLOČILA ZA 
POT V AMSTERDAM, ZA VSESTRAN
SKO IZKUŠNJO. 

PRI NAS OD PLESA NI MOGOČE 
ŽIVELI, ZALO SE JE NAJPREJ ODLO
ČILA ZA ŠTUDIJ NA LJUBLJANSKI 
PEDAGOŠKI FAKULTETI. LETOS 
SPOMLADI PA JE ODŠLA V AMSTER
DAM, KJER JE OPRAVILA ZAHTEVNO 
TRIDNEVNO AVDICIJO. SODELOVALO 
JE OSEMDESET KANDIDATOV Z VSE
GA SVETA, KI SO PRIKAZALI TEHNI
KO, IMPROVIZACIJE, PRIPRAVITI 
PA SO MORALI TUDI SOLO PLES. 
KOMISIJA SVETOVNO ZNANE ŠOLE 
ZA RAZVOJ SODOBNEGA PLESA 
(SCHOOL FOR NEW DANCE DEVE-
LOPMENT), KI JE DEL VISOKE ŠOLE 
ZA UMETNOST AMSTERDAM, SE JE 
ODLOČILA ZA DVANAJST NAJBOLJ
ŠIH, MED NJIMI TUDI ZA SLOVEN
KO KSENIJO STEBLOVNIK. TO JE 
BIL ŠELE ZAČETEK, PRVI POGOJ. 

LETNA ŠOLNINA ZA ŠTUDENTE IZ 
DRŽAV, KI NISO ČLANICE EVROP
SKE SKUPNOSTI, ZNAŠA 2 5 0 0 
NEMŠKIH MARK, KAR JE MANJ KOT 
V DRUGIH EVROPSKIH KULTURNIH 
METROPOLAH. NA SREČO JE NIZO
ZEMSKA DRŽAVA, KI JE S KULTURO 
KAR NAJBOLJ ŠIROKOGIUDNA. ZA 
SLOVENSKE RAZMERE JE TO VISOK 
ZNESEK, ZATO JE DOMA ISKALA 
ŠTIPENDIJO. V AMSTERDAMU STA 
ISTOČASNO ZAČELA PLESNI ŠTUDIJ 
ŠE DVA CELJANA, NA SORODNI 
PLESNI ŠOLI. OBA Z BISTVENO VEČ 
FINANČNE SREČE - ESTELA 2UTIČ 
S ŠTIPENDIJO MINISTRSTVA ZA ŠOL
STVO IN ŠPORT. JURE LUKAŠČIK PA 
Z MINISTRSTVA ZA ZNANOST IN 
TEHNOLOGIJO. KSENIJI STEBLOV
NIK SO NASLOVNIKI POŠILJALI CELO 

SMEŠNE, PROTISLOVNE ODGOVORE. 
IZ MINISTRSTVA ZA ŠOLSTVO IN 
ŠPORT SO JI PISALI, »DA NAMEN
SKIH SREDSTEV NIMAJO«, OPEN 
SOCIETV FOUND LJUBLJANA PA JE 
ZAHTEVAL, DA SI VSAJ ABSOLVENT 
(KAR KSENIJA JE), POTEM PA OD
GOVORIL, DA BODO »POMAGALI 
MLAJŠIM PROSILCEM«. NA POSLUH 
JE NALETELA V ZDRUŽENIH OSNOV
NIH ŠOLAH CELJE, KJER SO SVOJI 
BODOČI PROFESORICI USTREGLI Z L I 
TISOČ TOLARJI NA MESEC. TO PA JE 
PRIBLIŽNO DESETKRAT MANJ, KOT 
ZNAŠA ŠTIPENDIJA, KI JO PODELJU
JE KAKŠNO OD SLOVENSKIH MINI
STRSTEV. 

PRI VSEH KSENIJINIH USPEHIH 
IN TEŽAVAH SO POSAMEZNIKI, ZA
RADI AMSTERDAMA, VSEENO ZA
VISTNI. »NE VPRAŠAJO TE, KAKO SE 
IMAŠ, ČE PA ŽE, VPRAŠANJE NI IZ 
SRCA. TO SE TAKOJ OPAZI.« 

Mednarodna 
druščina 

VSAJ KAR SE TIČE ZAČETKA, JE 
ZAVIDANJE ODVEČ. KSENIJA STE
BLOVNIK SI JE MORALA NAJPREJ 

POISKATI STREHO 
NOVANJA SO PR 
DRAŽJA KOT V SLI 
NIČI, PRI CENAL^ 
ZLIKE. 

PRVI AMSTE 
DAN JE BIL ŽE 3i 
SPOZNALA ČUDOJ 
ODPRTI IN TUDF 
BOLJ PRIBLIŽAJO 
V LJUBLJANI. ^ 
JEV JE IZ Z<J 
OSTALI SO IZ 2 
SOŠOLCI PA IZ 
NORVEŠKE, BR 
NEMČIJE, IZRAE 
DOMAČINKA. NI 
STARI VEČ KOT DI 
ODNOS PROFESC 
PREDAVANJA SO 
ZIKU. 

"TUDI S ŠOLA 
SEM ZELO ZADD 
JAJO SE Z DVI 
TEHNIKAMA SO 
PA Z IMPROVIZJ 
PLESA IN ŠTEVIL 
DELAVNICAMI, 
STAVLJANJA ODI 
MANJA PREDSTA 
RO, VSAK DAN F 

Iz celjskega plesnega obdobja 



20,21 
električni tok in se pozitivno 

Ijtrični upor. Ta je nižji tedaj, 
J notranji organi ali deli telesa 
pločene bolezni na organih je 
zdraviti s pravilnim stimulira-
gliupunkturnih točk na uhlju. 
JO obolel, večja je električna 
.g. Velika prednost aku stimu-

tem, da se na akupunkturni 
j bolezen, ki še ni izbmhnila, 
latentni fazi in jo bo oseba 

2 dve, tri leta. Učinkovanje na 
^ipunkturne točke povzroči 
pj in energetsko skladnost v or-
|en in skladen energetski kro-

pa je osnovni pogoj za naše 
[jer je le-ta porušen, se pojavi 
,a praktična akupunktura poz-
Icoli osemdeset takšnih točk, 
^stveni organizaciji so jih priz-
iiajski mojstri pa se pri svojem 
jaijajo z več kot dvesto aku-
čkami - samo na površini uhlja. 
Iistimulatorja, zlasti za nekitaj-
dna v tem, da so učinki zdrav-
[ pri klasični, tradicionalni ki-
luri, postopek zdravljenja pa je 
ir in omogoča sočasno učinko-
^čke na uhlju in s tem na vse 
je telesa in celoten organizem, 
petnost preprostega. 

[žep 
}(iong Xiaowei izumil aparat, (v 
jiljen iz dveh elektrod, ki jih je 
I notranjost uhlja (podobno kot 
walkmana), ter iz majhnega 

lika električne energije s prik-
mi kontrolnimi lučkami za od-
i. Kot dopolnilo k aku stimula-
mil še aku sandale z enakimi 
anjem za sočasno stimuliranje 
točk na stopalih, ki jih je vsaj 
e na površini uhlja. Vendar pa 
m. Zdaj se ukvarja s številnimi 
ku stimulatorja: na posebnem 
goče odčitati vse bolezni, ki jih 
a, ter stopnjo obolelosti posa-
a ali dela telesa in potem nad-
poteka zdravljenje, kako bole-
izginja. Nemogoče je mogoče! 

Navdušen nad 
Slovenijo 

V času razstave Rehaten 
v Ljubljani (zdravstveno-re-
gabilitacijski programi ipd.) 
oziroma štiridnevnega bivanja 
v Sloveniji je bil gospod Xia-
owei deležen velike pozornosti 
obiskovalcev, medije\' na no
vinarski konferenci in stro
kovnjakov, tudi medicinskih. 
Sam se je nad razstavo navdu
ševal predvsem zaradi prak
tične naravnanosti prikazanih 
izdelkov, primernih za doma
čo uporabo, presenetila pa ga 
je njihova visoka kakovost in 
povezanost z naravo. In sploh 
je bil nad Slovenijo zelo nav
dušen, presenečen. To ex-soci-
alistično jugoslovansko, bal
kansko deželo in njen družbe
ni standard si je čisto drugače 
predstavljal. Potem pa je videl 
Ljubljano, Bled, Otočec, D o 
lenjske Top l i ce . . . Kar verjeti 
ni mogel, da je na tako majh
nem delčku sveta vse tisto, kar 
ima najraje: veliko drevja, ze
lenja in gozdov, pa jezera in 
reke. In v casinoju je bil prvič 
v življenju. Tisto, česar ne bo 
nikoli pozabil, pa je bilo stre
ljanje s puškami na lovskem 
strelišču v naravi. Takrat se je 
ta redkobesedni, zadržani in 
resnobni človek v trenutku 
prelevil v čisto drugačno oseb
nost. »Počutil sem se kot 
otrok, ko ga razveselijo z novo 
igračko,« je povedal, in še to, 
da komaj čaka, da v Slovenijo 
spet pride. Takrat bo, kot so 
mu gostitelji obljubili, šel na 
lov na divjega prašiča. In nam 
zagonetne Kitajce začneš gle
dati s čisto drugimi očmi. Za
veš se, da je tisto, česar Evro
pejci pač ne moremo dojeti in 
doumeti, skrito v preprostem, 
primarnem, naravnem. 

MARJELA A G R E 2 

Btl 
eno koreografijo. To si ogleda-

|jo profesorji in študenti, nato 
pa se pogovarjajo in ocenju
jejo. 

Ocenjevanje študentovega 
dela poteka na poseben način. 
Študent se mora v štiridesetih 
tednih potruditi za 40 točk, 
vsak teden za eno točko. Za 
napredovanje v višji letnik je 
potrebnih skupno 42 točk, 
o dveh točkah razlike pa se 
pogovorijo na profesorskem 
sestanku. Kakšno dodatno 
točko dobiš za sodelovanje 
v dodatnih predstavah, marlji
va Ksenija Steblovnik je prvo 
hitro pridobila. Slo je za zuna
nji nastop štirih plesalk na 
glasbo v živo, ki jo je izvajala 
(na indijski flavti) angleška 
študentka iz Rotterdama. Na
stopile so na belgijskem odru. 

Celjanka se je vpisala v dve
letni program, kjer zahtevajo 
predznanje, fakulteto. Na 
omenjeni šoli je ena od dveh 
Slovenk - druga, Ljubljančan
ka, obiskuje 4. letnik. »Od bi
vanja v Amsterdamu želim 
pridobiti kar največ,« je 
vztrajna Ksenija Steblovnik, 
ki se v prostem času uči tudi 
nizozemskega jezika. Ta je ne
kakšna mešanica angleščine in 
nemščine, s težko izgovorjavo 
(saj se spomnite nizozemskega 
spreminjanja črke "g- v črko 
"h"!). V mestu je poskušala 
z nizozemščino, pa se ni obne
slo - odgovorov potem ni lazu-
niela v celoti. Zato še vedno 
daje prednost angleščini. 

Ustvarjalno vzdušje 
Pred letošnjo avdicijo je bila 

v Amsterdamu že trikrat. 
V mestu občuti ustvarjalno 
}'2dušje, kraj živi, diha. Veliko 
k kulturnega dogajanja in 
\sak dan bi si lahko ogledala 
tudi po tri različne plesne 
Picdstave sodobnega plesa. 

V mestu se dobro znajde ter 
8a ima rada. Tudi s kolesom, 
'̂ kolesarski deželi, s čudoviti

mi kolesarskimi stezami. » K o 
lesar je kralj, pešci in avtomo-
bilisti pa v njegovi senci.« 
Rabljena (beri ukradena) kole
sa so zelo poceni, saj jih dobiš 
po dvajset guldnov. Celo klju
čavnica je dražja. Ksenija Ste
blovnik si ga zaradi stano
vanjskih težav še ni privoščila 
ter si ga izposoja. V prostem 
času pa ceni tudi plavanje za 
sprostitev mišic, kulturne pri
reditve, dobro knjigo in celo 
kuha rada. Toda to so redki 
trenutki napornega amster
damskega delavnika. 

Niti za domotožje ni prav 
veliko časa, saj je v šoli od 9. 
dopoldan do 18. ure zvečer. Iz 
Novega Amsterdama ima v šo
lo pol ure vožnje, najprej z av
tobusom ter nato s tramvajem. 
M^d predavanji je ura in pol 
opoldanskega odmora, zgodnji 
popoldan pa namenijo kakšni 
lunch performance. V Nizo
zemski se je tako povsem pri
lagodila tempu domačinov. 
Delati začnejo ob devetih, po 
celodnevnem delu pa se druži
ne najdejo šele zvečer. Takšne
mu, zahtevnejšemu načinu 
življenja, ustreza tudi nizo
zemsko izobilje. To je privabi
lo številne tujce, vseh mogočih 
polti, vendar pa rasizma, ki 
pretresa nekatere bližnje dr
žave, skoraj ne poznajo. Lju
dje na Nizozemskem so bolj 
svetovljanski, zato je večina 
profesorjev za njeno Slovenijo 
vedela. 

Skratka, od Amsterdama 
pričakuje, da bo prejela bi
stveno več, kot pa vanj vlaga. 
Po dveh letih, ko se bo vrnila 
v Celje, namerava za kateder, 
kar bi dopolnjevala s pridob
ljeno plesno učenostjo. 
V School for new dance deve-
lopment nimajo le plesa v oz 
kem pomenu besede - veliko 
pozornosti posvečajo tudi ko
reografiji in pedagoškemu de
lu. »Svoje izkušnje bom lahko 
prenesla na druge.« Vztrajno
sti ji gotovo ne manjka, saj je 
Plesnemu forumu ostala zve
sta vsa štiri ljubljanska leta, 
redno se je vozila v Celje. Po
tem si je zaželela novih plesnih 
tokov in pogledov in te spoz
nava, doživlja zdaj. Z veliko 

BRANE JERANKO 
Foto: EDO EINSPIELER 
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Referendum za 
oslovo senco 
VIII. 

Delavci Zdravilišča Dobrna 
so me - zaradi moje odsotnosti 
šele danes, 10.11.1993 - o p o 
zorili na pisanje Marije Deu 
v Pismih 30 .9 . . Začuden sem, 
ker je vsebina uperjena zoper 
moje dobro ime pisatelja in 
publicista, z neetičnimi in ne
moralnimi insinuacijami pa 
zavaja javnost. 

Pojasnjujem, da je nikoli ni
sem »nadlegoval« zaradi njene 
privatne lastnine. Ni me prosi
la, naj ji napišem pismeni sez
nam spornega, temveč sem ji 
po podatkih delavcev, ki so 
kontrolirali njeno gradnjo in 
inkriminirana dogajanja 
v zdravilišču, korektno nave
del, česa jo bremenijo. Zani
malo jo je samo, katere barabe 
so to, da se jim maščuje, odgo
vorila pa ni. Toda povabila me 
je domov, kar me je začudilo. 
Tedaj je bUa silno živčna. Pred 
hišo je grdo izbruhnila, da me 
prestraši in spodi, kar sem na 
kratko že zapisal zadnjič. Ni 
mi svetovala, naj se obrnem na 
organe pregona, temveč mi je 
zagrozUa s policisti, ki da jih 
pozna - moja kasnejša poizve
dovanja so potrdila, da je to 
res. 

Odločno zanikam njena za
vajanja, da sem bil »pri njih 
pač lani in letos«. Beroča jav
nost ve - časopisne hiše vodijo 
o tem dokumentacijo - da sem 
vrsto let z drugimi časnikarji 
spremljal dobmiško proble
matiko. Dosti časa sem prese
del na sestankih ip. tiskovnih 
konferencah, včasih tudi kas
no v noč, v zdraviliški dvora
nici. Tam nas je včasih tudi 
Marija »nadlegovala« in dol 
gočasila skupaj z nekaterimi 

drugimi. Smoter udeležb na 
sestankih je bilo reševanje ti-
pike pokrajine, krajevnih zna
čilnosti in ugleda zdraviliške
ga turizma na Dobrni kot na
ravne kulturne dediščine. Vse 
drugo naj Marija Deu zatakne 
za klobuk inšpektorjem in 
sodnikom ter zdraviliškim 
dohtarjem. Mogoče ji bodo pa 
verjeli. 

Mogoče ima zdaj že res 
kakšne račune (?), toda ko so 
jih hoteli pred mano videti de
lavci, jih ni pokazala, pa tudi 
zapisniki delavskega sveta in 
sindikata iz preteklosti pove
do marsikaj. 

Delavci Zdravilišča Dobrne 
pričakujejo osamosvojitev 
v samostojno podjetje. Tedaj, 
pravijo, bodo lahko vplivali na 
izbiro novega vodstva brez 
pritiskov in groženj in bodo 
lahko brez strahu tudi javno 
govorili. Četudi se hoče stara 
vodstvena garnitura obdržati, 
bodo temeljito razmislili, kdo 
jih bo vodil. 

Vodilne bo postavila občina, 
če ostanejo nesamostojni in bo 
šlo baje 40 odstotkov denarja 
v Ljubljano. V kolikor pa uspe 
osamosvojitev - Dobrna bo 
verjetno kmalu postala samo
stojna občina, kot je nekoč že 
bila - bo dohodek ostal v o b 
čini. 

MIROSLAV 
SLANA - MIROS 

Obračun politike 
s strolco? i. 

Pod tem udarnim naslovom 
je NT v zadnji številki objavil 
kar pol stremi dolg članek, ki 
govori o domnevni strašni kri
vici, ki se godi ge. Antoniji 
Mešl, ker celjski občinski iz
vršni svet že drugič ni dal so
glasja k njeni kandidaturi za 
ravnateljico OŠ Frana Roša. 

MisUm, da problem sploh ni 
v tem, da njena kandidatura 
za ravnateljico ponovno ni bi
la potrjena, ampak v tem, da 
nihče od članov celjskega o b 

činskega izvršnega sveta nima 
poguma, da bi ji odkrito pove
dal, da za to funkcijo kot bivša 
partijka ni primerna. Ravna
telj šole v demokratični družbi 
bi naj ne imel le strokovnih 
kvalitet, ampak tudi moralne, 
ki pa ne smejo imeti nič skup
nega s t.i. moralnopolitičnimi 
kvaUtetami, ki so bile edino 
priznane v enopartijskem si
stemu. Glede na to, da je bila 
ga.Mešlova že več mandatov 
ravnateljica celodnevne OŠ 
Frana Roša, gre očitno za ose
bo , ki je imela vehko zaupanje 
partijskih fommov. Saj je ven
dar vsakomur znano, da so 
ravnatelje šol v celjski občini 
dejansko imenovali v »Rdeči 
hiši«, in da so za ravnatelje 
lahko bih imenovani samo 
preverjeni partijski kadri. To 
je še zlasti veljalo za ravnate
lje celodnevnih šol, ker so bile 
te šole še pod posebnim partij
skim nadzorom, saj je bil nji
hov osnovni namen, da bi 
otroke odtrgale vplivu družin
ske vzgoje in jih vzgajale izk
ljučno v marksističnem duhu. 
Kot članica Z K se je ga. Mešlo-
va morala v celoti strinjati 
z njenim programom in z nje
no kadrovsko politiko, ki je te
meljila na popolni politični se-
gregaciji državljanov. To po 
meni, da se je kot članica Z K S 
strinjala tudi s principom, ki 
ga je Z K S v praksi dosledno 
uveljavljala, da razen partij
cev nihče drug ne more oprav
ljati vodilnih funkcij. Da tega 
mišljenja in prepričanja še do 
danes ni spremenila, dokazuje 
njena vztrajnost pri kandidi
ranju na mesto ravnateljice 
OŠ Frana Roša, saj je že sedaj 
jasno, da bo kandidirala tudi 
tretjič, četrtič in verjetno tudi 
stotič, če bo to potrebno. To 
počenjajo le ljudje, ki se sebe 
ne znajo predstavljati drugje 
kot na vodilnem položaju, in 
ki jim je izpod časti, da bi se 
vmiU na delovno mesto, za ka
terega so se izobraževali. Ali 
misUte, ga.Mešlova, da razen 
vas res riihče drug ni sposoben 

voditi OŠ Frana Roša? Že se
daj me skrbi, kaj se bo zgodilo 
s to šolo, ko boste vi, zaradi 
delovanja zakonitosti prirode, 
toliko oslabeli, da kljub vaši 
neizmerni volji po ravnatelje-
vanju, te funkcije fizično ne 
boste več sposobni opravljati. 
Ali bomo takrat OŠ Frana R o 
ša enostavno zaprli? Svetoval 
bi vam, da celjskega občinske
ga izvršnega sveta in občinske 
skupščine ne obremenjujete 
več s svojimi kandidaturami 
za ravnateljico, saj imata d o 
volj drugih perečih proble
mov, ki jih je potrebno čimprej 
rešiti, in ki so posledica 45-
letne vladavine stranke, kateri 
ste pripadali tudi vi. Ali bi bilo 
za vas res tako ponižujoče, če 
bi se vnuli v razred med učen
ce in tam v praksi pokazali, 
kakšna naj bi bila t.i. učencem 
prijazna šola, za katero se tako 
zavzemate? 

Bil pa bi do vas krivičen, če 
bi trdil, da zgoraj navedeno 
velja izključno samo za vas. 
Moralo bi veljati za vse tiste 
ravnatelje, ki so ravnateljevali 
že v času enopartijskega siste
ma, in ki zopet l ^ d i d i r a j o za 
te fimkcije in se, tako kot vi, 
sprenevedajo, kot da v prete
klosti niso nič slabega poče
njali. V vaši in njihovih ponov
nih kandidaturah in imenova
njih za ravnatelje ni mogoče 
videti nič drugega kot tenden
co starih partijskih struktur, 
da obdržijo vse vodilne pozici
je in privilegije ter da se tudi 
po formalni uvedbi demokra
cije ne bi nič spremenilo. 

Ob zaključku mojega pisa
nja še beseda dve o vseh tistih, 
ki se tako enotno zavzemajo za 
ponovno imenovanje ge. Anto
nije Mešl za ravnateljico OŠ 
Frana Roša. Za njih je kar na
enkrat edini veljavni kriterij, 
ki bi ga naj bilo pri njeni kan
didaturi potrebno upoštevati, 
samo strokovnost. Ti isti ljudje 
pa so vse do leta 1990 kot edini 
kriterij priznavali samo t.i. 
moralno-politične kvaUtete. 
Kje so bih ti ljudje - tu mislim 
zlasti na go. Majdo Urank in 
celjsko enoto Zavoda za šol
stvo - leta 1982, ko je ravnatelj 
srednje šole, na kateri sem de
set let poučeval kot profesor 
zgodovine, s pomočjo partije 
z menoj politično obračunaval 
in me odstranil iz šole, in ko so 
ravnatelji celjskih srednjih šol 
na njegovo pobudo sprejeli 
sklep, da me izključno iz poU-
tičnih razlogov ne bodo zapo-
sUU na nobeni celjski srednji 
šoli. Takrat vam je bila moja 
strokovnost in poštenost, ki 
ste mi jo , to je treba povedati, 
sicer priznavali, premalo, da 
bi zame karkoli storiU, čeprav 
ste dobro vedeh, kako strašno 
me je vse skupaj prizadelo. Se
veda pričakujem, da bosta ga-
. Majda Urank in celjska enota 
Zavoda za šolstvo in šport, ki 
jo še vedno vodi, tudi temu 
ravnatelju, ki ravno sedaj na 
to funkcijo ponovno kandidi
ra, dala popolno podporo. 

mag. MILKO MIKOLA, 
Celje 

Obračun politiice 
s stroico? 11. 

Vsako leto si ob dnevu mr
tvih dovoUm ob grobnicah in 
spominskih ploščah meriti tu-
<h politični utrip p o šolah. Od 
osamosvojitve sem sem na teh 
»svetih« mestih z učenci konč
no sama. Tako že nekaj časa 
lahko čudovito uresničim ne
katere učne in vzgojne smotre. 
Tudi estetske, kajti že nekaj 
časa vosek ne teče okrog pad-
Uh za svobodo v potokih. Ve
mo tudi, kdaj smo množično 
pričeli barvati velikonočna 
jajčka. Letnice na nekaterih 
raziskovalnih nalogah nam 
o tem pričajo. Le v Celju so 
nekateri še vedno prepričani, 
da šolstvo ni podvrženo poli
tiki. 

V časih, ko je gospa Mešlova 
prišla na položaj ravnateljice 
takratnega COŠ-a, jo je politi
ka skupaj s politično stroko 
postavila na to mesto. Okrog 
nje pa so se zbrali učitelji, ki 
so skoraj enako mislili in diha
li kot ona. Nikogar ni podedo

vala od bivšega ravnatelja. To 
je bila njena neznanska pred
nost, ki so jo pokvarili le »cno-
voprišleki«. Blagor ravnatelji
ci, ki ima v svoji zbornici samo 
dva ali tri učitelje, ki se z njo 
ne strinjajo izključno v različ
nih konceptualnih gledanjih 
na razvoj pedagoške stroke. To 
je dobro za njeno lažje vode
nje, neznanska škoda pa je ta 
miselna monolitnost za razvoj 
pedagoške stroke. Da gredo 
h kraju ti nenapomi časi tudi 
na šoU ravnateljice Mešlove, 
so priča trije ali štirje zame 
zelo svetli primeri drugačnega 
razmišljanja, ne glede, iz kate
re stranke prihajajo. Sam bog 
pa ve, ali bodo ob velikih priti
skih zdržali še ti trije ljudje, 
kajti njihova imena se pojav
ljajo v vseh lokalnih medijih, 
kot da so zdrahaiji in da uve
ljavljajo le svoj prav. 

Nikjer ne piše, da se ravna
telj rodi in vunrje kot ravna
telj. Ker pa je šolska pohtika 
imenovanje in nastavljanje 
ravnateljev čisto spolitizirala 
že zdavnaj, bi morala sedaj 
prav pedagoška stroka na pri
meru imenovanja novodobnih 
ravnateljev sprejeti in pričeti 
uveljavljati povsem nova pra
vila igre. V celjskem primeru 
bi se stroka nujno morala 
vprašati, koliko in kako so bili 
in so posamezni ravnatelji 
uspeli preprečiti posamezne 
neprimerne posege v šolstvo-
.Razen zelo, zelo redkih se jav
no v celjskem šolstvu ni nihče 
izpostavljal in so bili vsi pose
gi kar lagodno uvedeni v šole. 

Dejstvo je, da so drugače 
misleči v šoli izredno moteči, 
še najbolj za ravnatelje, ki jih 
nato na različne načine le uti-
šajo.Kolikor bolj si prizadeva
jo, da nas utišajo, toliko bolj je 
bila družina Mešlovih podvr
žena tudi zelo mučnim psiho
loškim pritiskom. Okolje, ki 
zatira svobodo izražanja misli, 
pač ne more pričakovati 
ustreznejših reakcij. 

Upam, da se minister Gaber 
ne bo »pentljal« v te nizke celj
ske zadevščine. Zato mu pa 
v imenu učiteljev, ki še razmi
šljajo s svojo glavo priporo
čam, da v obliki objav pošlje 
na šole sentiment v smislu: 
»Svoboda misli je tudi po šo
lah zaželjena. To nas lahko re
ši.« Upam, da me bo nekaj red
kih svobodnomislečih podprlo 
vsaj tiho in naskrivaj. Sicer 
sem pa pripravljena v smislu 
celjskih mantr tudi na ano-
niinke, ki sem jih bila deležna 
po zelo nedolžnem nazadnje 
objavljenem članku v našem 
stanovskem časopisu. To so re
alnosti pod celjskim svobod
nim soncem. 

MARINA UMNIK, 
ni. Osnovna šola 

Celje 

PREJELI 
SMO 

Do M^l 
manipulacija 
(spretno 
spleticarjenje) 
Linde plina 

v soboto 23.10.1993 je bU 
organiziran za poslance Ob
činske skupščine Žalec, za no
vinarje in nekatere občane 
(podpisnika - soseda zemljišča 
nisva bila povabljena) ogled 
dveh objektov v Avstriji. V av
tobusu je bilo 36 oseb, od tega 
dva domačina iz Šempetra. 
Namen organizatorja je bil 
utrditi prepričanje »odločujo
čih« o neškodljivosti poslovne
ga delovanja podjetja Linde 
plin d.o.o. Celje. 

V Gradcu so iz avtobusa vi
deli dvorišče in poslovno 
zgradbo podjetja AGA. Obveš
čava javnost, da sva si »prena
peta« domačina (povzeto po 
članku v Novi dobi z diie 
27.10.1993) osebno, v začetku 
septembra 1993, ogledala od 
zunaj in znotraj, podjetje A G A 

Gradec. V osebnem rjizgovon 
s tehničnim strokovnjakon 
med delovnim časom (ne v so 
boto) sva bila obveščena, da j 
podjetje A G A konkurent po 
djetju Linde Gas v Avstriji. 

Kako je potekal ogled po 
djetja Linde Gas v Lambachu 
naju ne zamina, ker je bilo t 
v soboto, ko tovarna ne obrj 
tuje. Prvo obvestilo javnosti; 
bilo poslano v eter že naslednj 
dan iz Radia Celje z vtisi s po 
to van j a po sodobnih avstrij 
skih cestah in ogledi podjetji 
A G A Gradec (iz avtobusa) j] 
s posebnim povdarkom ij 
edinstvenem podjetju v svet 
- Linde Gas v Lambachu, ^ 
nima dinmika, o b sobotah, k 
ne obratuje, ni ropota i 
smradu. 

Zanimiva je bila reakcij 
občanov Šempetra v oddaj 
v živo isti dan, ki je bila p 
treh (edinih) kritičnih telefon 
skih sporočilih, na hitro preki 
njena. V tem delu je novina 
g. Vedenik priznal, da podjetj 
Linde Gas v Lambachu ob so 
botah ne obratuje in tudi tist 
soboto ni obratovalo. 

Predstavniki Linde plin 
d.o.o. Celje imajo sicer mož 
nost in denar za take ogled 
- izlete, ne morejo pa s ter 
iztržiti odločitev pred 40 
udeleženci - Šempeterčani n 
zboru krajanov dne 5.8.199; 
ko smo vsi prisotni, razen ene 
ga, glasovali proti postavit^ 
kakršnihkoli objektov plinsk 
proizvodnje in distribucije pli 
nov v turističnem kraju i 
v kmečkem okolju Šempet^ 
v Savinjski dolini. i 

Ob tej priložnosti obveščav 
javnost, da je registracij 
z dne 23.6.1993 Linde pU 
d.o.o. Celje, bila šele dn 
29.10.1993 (torej p o ogledi ' 
pri Temeljnem sodišču v Celj 
zožena za sledeče tri dejavno 
sti podjetja: zbiranje in pri 
mama predelava industrijski 
odpadkov; izdelava in pred« 
lava goriv; prodaja goriv. Vs 
ostale poslovne dejavnos' 
Linde plin d.o.o. Celje so š 
vedno nespremenjeno registri 
rane pri Temeljnem sodišč 
v Celju, med drugim tudi: pro 
izvodiija bazičnih kemični 
izdelkov in sicer proizvodnji 
skladiščenje in transport teh 
ničnih plinov in drugih poseb 
nih vrst p l inov ; . . . J i 

Razmišljava tudi o možnd i 
sti, da g. Egger, prokurist Lir 
de Gas v Avstriji, ni praviln 
obveščen o registrirani poslov 
ni dejavnosti Linde plin d.o.^ i 
Celje. S tem, da mu bova v na 
slednjih dneh posredoval i 
nemški prevod obeh registra 
cij, sva prepričana, da bo ra 
zumel stališče krajanov, d 
kemično-plinska industrija i 
primerna za središče Savinj 
ske doline. 

KATARINA KLINI 
ALOJZ KLINI 

Šempete 

Avtocesta Arja 
vas - Ločica 

v okviru javne razprave di 
jemo v zakonitem roku pE 
pombe na osnutek. Čeprav j 
osnutek nastal pred dejansto 
mi spremembami planskih al 
tov države in občine Žalec, J 
pa na spremembe sklicuj 
zahtevamo jasen odgovor, zi 
kaj ni ovrednotena »hribom 
ska« varianta trase skozi obči 
no Žalec. SEG je to zahtevi 
pravočasno. 

Nesprejemljivo je, da vi 
razprave v tem času tečejo 1 
do zaključka odseka pri Vrai 
skem (ne pri Ločici) , saj t 
s tem izsiljena varianta č« 
trojanske hribe po kateriko 
trasi, vsekakor pa bo moral bi 
ti zgrajen predor. 

Ocenjujemo, da je hkratii 
razprava o lokacijskem načrt 
in spremembah družbene^ 
plana občine nezakonita ' 
pomeni izsiljevanje državlji 
nov, ki so že nekajkrat slišal 
Če ne boste pristali, pa cest 
ne bo! Družbeni plani so osn« 
va za nadaljnje delo in šele, 1̂  
bodo spremenjeni, ko bodo tJ 
ko znane zahteve države in d 
čine, je moč izdelovati vaf 
ante. 
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^Hribovske« variante za ce-
i[po traso med Ai jo vasjo in 
Ijolico Ljubljane ni moč zavr
ti na pamet, marveč le na 
,povi študije. Sodimo, da je 
luietneje najprej graditi od -
,)[ čez območje Trojan (širše 
jUiočje) in tudi zanj opraviti 
jstopek, tako kot za traso 
ijprej proti Ljubljani. Jasno 
I bilo, kje bo potekala trasa, 
,bo in kakšen bo predor. Od-
jdla bi tudi gradnja 3. pasu 
^gistralne ceste čez Trojane. 
jCar zadeva stroške: Slove-

|ja ni tako bogata, da se lah-

!

i trajno odreče najboljši 
sdni zemlji in je podražitev 
adbenih stroškov le navi-

fezna. 
»Hribovska« varianta skozi 

Lvinjsko pomeni tudi pribli-
Jiije Velenja, Mozirja, Koro
ne, za Zasavje pa je poglavit-
p povezava z območja Trojan 
^iz okolice Ljubljane. 
Vsekakor je potrebno spo-
ovati Zakon o varstvu okolja 
zlasti določila o ranljivosti 

[olja, presojo vplivov na oko-
odločitev D Z po čl. 53 cit-

akona, kar vse bi moralo biti 
irejeno pred sedanjimi p o -
'opki. 
'obveščamo vas, da smo že 
ijavili postopek pred Ustav
ni sodiščem, ki ga bomo tudi 
ijansko sprožili. Kot smo že 
ijasnili, nekaj mesečna za-
uda ne sme biti ovira, saj je 
'državi dovolj nespornih od -
kov, ki jih je moč graditi ta-
ij. Naše argumente preverja-
0 tudi v NGO pri Svetu 
/rope. 

1 Pričakujemo, da boste naša 
'ilišča ovrednotili, jih upo-
'evali in nanje tudi odgovo-

Predsednik odbora 
' SEG Celje 

PETER K A V A L A R 

vtocesta 
[jMnoge polemike okrog trase 
jtre ceste od Arje vasi do 
lanskega vznemirjajo kraja-
il in hmeljarje Spodnje Sa-
ijske doline. Trasa je znana, 

I teka po severnem robu doli-
J od Arje vasi do Zg. Grušo-
<lj, prečka dolino med Polze-
J in Ločico pri Polzeli in na-
liljuje pot v smeri Zakla in 
|eko Gomilskih šum do Pre-
ppe in Vranskega. 
(Problem je, kje naj bi hitra 
kta prečkala dolino, da bi 
I m manj prizadela prebivalce 
polja, mimo katerih bo tekla 
asa, to je na odseku Sp. Gru-
vlje - Gomilsko. Predlagane 
bile tri variante na omenje-

i relaciji: ob daljnovodu 
irečka dolino ob daljnovo-
h), taborska (to je osnovna 
zamikom, ki bi obšla sporni 
inski tabor) in južna (ta pote-
i preko najboljših hmeljskih 
piljišč). Med ostalimi so bile 
rogramske zasnove za južno 
irianto javno razgrnjene že 
mesecu juliju in avgustu lan-
tega leta in s strani občine 
alec niso bile sprejete. Spre-
tju so nasprotovale nekatere 
fajevne skupnosti iz razloga, 
M- trasa poteka pretežno po 
ttieljskih površinah in bi od -
ijila preveč hmeljišč. Vse tri 
»lenjene variante so bile oce-
iene ponovno z vidika kul-
UTie in naravne dediščine, 
prometnega vidika, onesna-
'vanja okolja, zvočnih vpli-
"v, kmetijstva, gozdarstva, 
jfiieljarstva in vodnogospo-
prstvenega vidika. 
Ugotovljeno je bilo, da sta 

[prostorskega stališča in sta
jica celovite presoje vplivov 
p okolje južna varianta in va-
ânta ob daljnovodu enako

vredni, s tem, da je južna vari-
•Jta dodatno oporečna s sta
rca varovanja kmetijskih 
^itiljišč in rabe prostora, 
^jub temu pa je bila sprejeta 
Izločitev, da se delo na izdela-
^ Osnutka lokacijskega načrta 
J osnutka sprememb občin-
p ĝa prostorskega plana na-
"̂ Ijuje le na južni varianti. 
k vsiljene južne variante je 

'Ostala modificirana J-4, ki 
"̂ a določene korekture, žal pa 
l̂ sv tako kot južna poteka po 
^^n zemlji, primerni za 
"celjske nasade in jemlje ne

štetim kmetijam in hmeljar
jem od Spodjijih in Zgornjih 
Grušovelj, Ločice pri Polzeli, 
Orle vasi, Tmave do Gomil-
skega ekonomsko eksistenco, 
saj izgubljenih hmeljskih p o 
vršin ni možno nadoknaditi 

Psihološki pritiski na kraja
ne osrednjega dela Spodnje 
Savinjske doline, da je varian
ta J-4 edino primerna iz vseh 
primerjav, da je zadnji čas, da 
se trasa potrdi, da ni druge 
izbire, ni res. Ne drži tudi, da 
bo šel denar za gradnjo hitre 
ceste drugam, če ne bo spreje
ta J-4 varianta, cesta bo, ker se 
rabi, ker je v planskih doku
mentih izgradnje hitrih cest 
v Sloveniji in bo potekala pre
ko Savinjske doline (Delo, 
IS.sept. 1993, Gradnja avto
cest). 

Savinjsko dolino je možno 
prečkati na spornem delu med 
Sp. Grušovljami in Gomilskem 
po manj kvalitetnih hmeljskih 
površinah in to na delu, kjer je 
ta že ekološko obremenjen in 
ni večjih hmeljskih površin. To 
je po varianti »ob daljnovo
du«. Južno varianto hitre ceste 
skozi Savinjsko dolino vsilju
jejo tisti, ki j im ni mar rodo
vitnih hmeljskih nasadov in 
naravnih danosti Savinjske 
doline. 

FRANC OSET, 
dipl. inž. agr.. 

Inštitut za hmeljarstvo 
in pivovamištvo 

Ravnatelji in 
celisica oblast 

Kakšne ravnatelje osnovnih 
šol hoče celjska oblast oziroma 
njeni strankarski veljaki? 

To se vse pogosteje sprašu
jemo vsi ravnatelji celjskih os
novnih šol, pa ne samo ravna
telji, tudi učitelji in ostali de
lavci teh šol, ki morajo pri 
imenovanjih ravnateljev opra
viti najodgovornejše in najtež
je delo, oziroma njihov pred
stavniški organ, svet zavoda. 

Menimo, da zakonodaja ni 
slučajno ali pa iz »ljubezni« do 
učiteljev to prvo fazo, ki je 
strokovno najzahtevnejša, za
upala prav učiteljskim kolek
tivom. Učiteljske kolektive 
v osnovnih šolah sestavljajo 
pedagoški delavci z višjo in vi
soko izobrazbo z različnih 
strokovnih področij . Med te 
pedagoške delavce spadajo tu
di ravnatelji šol, ki so vsak dan 
in nenehno »na očeh« svoje 
strokovne in pedagoške javno
sti v šoli in še večje množice, ki 
jo sestavljajo generacije učen
cev vsake šole oziroma njiho
vih staršev. In če ta neposred
na in posredna strokovna jav
nost, preko svojih demokratič
no izvoljenih zastopnikov 
v zavodu šol in svetih staršev 
ugotovi in se odloči za kandi
data, ki izpolnjuje ustrezne in 
zahtevane strokovne pogoje in 
ki se hkrati zavzema za takšne 
medčloveške odnose in sistem 
vrednot, ki so značilne za so
dobne, humane in demokratič
ne družbe, ima pedagoški ko
lektiv tiste argumente, ki jih 
nihče drug ne more imeti. Nik
jer, v nobenem zakonu, za ka
terokoli področje družbenih 
dejavnosti ni med pogoji za 
kandidiranje direktorjev zapi
sano, da mora biti kandidat za 
takšno mesto tudi politično 
oziroma strankarsko oprede
ljen in da je ta opredelitev, če 
je izražena, lahko odločujoča 
za njegovo imenovanje. 

Ker pa si posamezni pred
stavniki političnih strank 
v občinski oblasti prisvajajo 
pravico, da izničijo in diskva
lificirajo vse strokovne argu
mente pedagoških kolektivov 
in pristojne državne institucije 
(Zavod za šolstvo in šport), ki 
strokovno spremlja in usmerja 
delo šol, želimo javni odgovor, 
kdo jim je v naši novi demo
kratični državi dal to pravico, 
ta privilegij oziroma, katera 
strokovno verificirana institu
cija je tista, ki jim daje toliko 
poguma, znanja in vedenja 
o kvaliteti dela v osnovnih šo
lah, da si upajo javno dajati 
predvsem negativne ocene 
ravnateljev in šol, njihovih ko
lektivov in stroke kot celote. 

Menimo, da bi morale imeti 
vse politične stranke, ki so na 
oblasti, interes, da so na takš
nih delovnih mestih strokovno 
sposobni, ustvarjalni, etično 
ter moralno široko odprti lju
dje, ki imajo tudi ustrezne 
vodstvene in organiza* ijske 
sposobnosti in ki spoštujejo 
ter uresničujejo zakonite 
predpise države in stroke. Tu, 
v tem zadnjem dejstvu vidimo 
možnost, da ustanovitelj ozi
roma občinska oblast preveri 
in ugotovi ustreznost predla
ganega kandidata. 

Ravnatelji osnovnih šol pa 
bi, če bi to razmišljanje in rav
nanje teh posameznikov ali pa 
celo oblasti še nadaljevali, re
kli še to: »Zamenjajmo še pe
dagoške kolektive (ki itak niso 
sposobni izbrati pravega rav
natelja), učence v šoli pa naj 
izobražujejo in vzgajajo učite
lji oziroma ljudje, ki jih bodo 
kadrovale stranke, ki so tre
nutno na oblasti«. 

Aktiv ravnateljev 
celjskih OŠ 

Spominsica maša 
v Teliariali 

2. novembra, na dan vernih 
duš je bila v Teharjah spomin
ska sv. maša za tisoči nedolžno 
pobitimi domobranci in njiho
vimi svojci. Na molitvenem 
prostoru je bilo turobno 

vzdušje, vreme hladno, megle
no, nekoliko deževno. Po avto
mobilskih registrskih tablicah 
se je dalo sklepati, da so se 
maše udeležili svojci pokojnih 
iz vseh krajev Slovenije. Maše-
vali so trije duhovniki, po maši 
pa je imel eden od duhovnikov 
pretresljiv govor o zanemarje
nosti Teharskega prostora 
gorja in na neizpolnjene oblju
be kulturne ureditve spomin
skega parka. 

Spominsko obeležje pred 
križem Križanega je nevzdrže-
vano, zanemarjeno in brez pi-
etete do Teharskih žrtev. Na 
obeh straneh spominskega 
obeležja sta dva kupa stare 
plastike, odvrženih sveč in 
gnilega cvetja, pred spomeni
kom pa 10 m^ umazanega pe
ska pomešanega z zemljo in 
plevelom. Na sredi omenjene
ga spomenika leži venec z na
pisom: Občina Celje - Tehar
skim žrtvam. 

Ob zgražanju prisotnih je 
bilo slišati, da je celjski župan 
preveč zaposlen z komemora-
cijami v sosednji Avstriji. Po
gled na zanemarjenost spome
nika in okolice je govorice Ce
ljanov žal v celoti potrjeval. 

Mašo, ki je bila na prostem 
med 15. in 16. uro je, kakor 
lansko leto, motil samo sto 
metrov oddaljeni ropot kom
presorja in težkih tovornja
kov, ki so vozili odpadni mate
rial proti sv. Ani. 

Na komemoracijo smo prišli 
od daleč in od vsepovsod, vra
čali pa smo se razočarani, uža
ljeni in brez besed. Vsak je 
sam pri sebi mislil kako je to 
sploh mogoče, da se lahko ne
kaj tako banalnega dogaja 
v samostojni, »demokratični« 
Sloveniji in to v mestu Celju, 
mestu dobrih, kulturnih in za
vednih Slovencev. 

TONE FRANTAR, 
Ljubljana 

Odprto pismo 
študentom 
Slovenile 

Vsa pisari j a okrog študent
skih volitev, v nebo vpijoči 
dvomi v njihovo korektnost, 
začasna zaplemba Tribime, 
hvalisanje s skoraj 34 (štiriin
trideset) odstotno udeležbo na 
volitvah, ki so bojda ene izmed 
najbolj uspešnih, vse to bi to
rej bilo smešno in celo zabav
no, če ne bi bilo tako zelo 
obrobno in nepomembno. Ob
toževanja, rjamigi, zgražanja 
nad sličicami in ponižno in 
plehko opravičevanje zaradi 
njih, spletke in natolcevanja se 
zdijo, kot da bi pobegnila iz 
slaboumnih krimičev, od ko
der so gotovo prišli tudi liki, ki 
se imajo za trenutno vodstvo 
t. i. študentske organizacije 
ŠOU. 

Kljub vsej odetosti v kričeče 
barve »kao-aktualnosti« pri
čujočih dogodkov pa problem 
ni v legitimnosti volitev, ki so 
parodija na siceršnji pomen 
tega termina (študente pozi
vam, naj si razlago tega pojma 
preberejo v kakšnem boljšem 
leksikonu, da ne bi v volilni 
ekstazi morda pomislili, da 
ima ta šou, ki ga pravkar pri
reja ŠOU, kaj skupnega s si
ceršnjim pomenom tega ter
mina). 

Gre za to, da se prav ta čas 
v »ta resnem« parlamentu 
obravnava predlog zakona, ki 
bo legaliziral to nezrelo počet
je (Ha, študentke in študentje, 
ste presenečeni? Ta organ, ki 
se predstavlja za vašo vlado, 
vašo voditeljico, očeta in ma
mo, predvsem pa šibo, pravno 
sploh ne obstaja!!!). To samo 
po sebi ni sporno, saj so tudi 
v svetu odraslih dovoljeni tea
tri in cirkusi. Vendar pa pred
log zakona trenutno početje 
ŠOU-a uzakonja kot edino 
možno obliko organiziranja 
študentov. In glej, sreča, da 
smem sodelovati v tej veliki 
predstavi, se mi nasmehne sa
ma po sebi. Srečka za to je moj 
status rednega študenta. Celo 
pred poroko se ljudi, ki so si
cer načeloma prostovoljno 
pred oltarjem vpraša ali bi že
leli v zakon, bodoči zakonci pa 

Nadaljevanje na 24 strani 

V vsaki številki Novega tednika in Tednikove 
petice bo ob/ov//eno samo ena črka imena 
glavnega pokrovitelja nagradne igre, ki jo boste 
nalepili v priloženo mrežo, tako aa boste sestavili 
celoto: NISSAN - AVTO HIŠA KOS. Začetne črke so 
že vpisane, naslednje pa se bodo, kot lahko vidite 
tudi v predlogi, razlikovale po tipu pisave. 
Rešitev boste poslali do 8. decembra 1993 na 
naslov NT&RC d.o.o., Prešernova 19, 63000 Celje 
s pripisom "ZA VELIKO JESENSKO NAGRADNO 
IGRO". 
Dele napisa lahko nadomestite z največ dvema 
jokerjema. Veliko boste pridobili z nakupom petič, 
ki izidejo vsak zadnji torek v mesecu, kjer bodo 
tudi objavljene nekatere črke za zamudnike. 
Ob koncu akcije bomo med vsemi poslanimi 
rešitvami izžreoaU 70 finalistov, v zaključnem, 
finalnem žrebanju pa bo sodelovalo še 100 
naročnikov Novega tednika, ki jih bomo izžrebali 
v posebnem radijskem žrebanju in 30 poslušalcev 
Radia Celje. 
30 finalistov bomo namreč dobili z žrebanji na 
Radiu Celje, ki bo v času sejma MOS 93 vsak dan, 
razen nedelje, v oddaji "Sejemski vrtiljak", kasneje 
pa bodo žrebanja v posebni oddaji, ki bo na 
sporedu Radia Celje vsako sredo ob 73.30 uri. 
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svojo privolitev kljub ustni 
prisegi podpišejo. Meni pa je 
vsa ta smešna malomeščanska 
procedura privolitve prikraj
šana (fantje pri prodaji bonov, 
praktični zgled okleščanja bi
rokracije za vas!!!) Nihče se 
ne obremenjuje s takšnimi ma
lenkostmi, kot so npr. moja 
prostovoljna privolitev v član
stvo in morda moj podpis v ta 
namen. 

In če po zgoraj omenjenem 
postopku poroke premislim in 
si premislim, lahko iz zakon
ske zveze izstopim. V primeru 
ŠOU-a nimam kam izstopiti. 
Ne morem biti ne-več-poroče-
na, »ledična« že od začetka ni
sem smela biti, in fUrtanje 
s kakšno organizacijo, ki bi mi 
bila morda značajsko bolj bli
zu, je nemogoče, ker po spre
jetju zakona ne bo nobene 
druge študentske organizacije 
več ! ! ! Kar mi preostane je le, 
da v omari poleg relikvij iz re
volucionarnih časov naše pol 
pretekle zgodovine naredim 
nekaj prostora še za postrevo-
lucionama obeležja. Predla
gam, da se uzakoni kaj kom-
patibilnega z rdečo rutico in 
modro titovko. Naj stvari že 
na zunaj izražajo svoje bistvo. 

»Triumf demagogov je krat
kotrajen, posledice so večne«, 
se je nekoč zareklo Pegnyju. 
Mislim, da ob tej misli tudi 
danes ne bi zardeval. 

ANDREJKA FLAJS, 
študentka PF, 

Bovec 

Bratska 
povezanost med 
ljudmi 

ŽeUm vam vesele in srečne 
praznike med najdražjimi. 
Predvsem pa v urejenosti, 
umirjenosti, odprtosti v sode
lovanju in medsebojnem upo
števanju drug drugega. 

Božič naj bi ostal družinski 
praznik in ne še samo tradici
ja, oziroma skomerciaUzirana 
lepa zgodba. Pred dva tisoč le
ti je prinesel božič »mir ljudem 

na zemlji«. Prav to si tudi mi 
želimo za ves svet. Naj bi pov
sod utihnilo orožje in čez zem
ljo naj bi zavel blag angelski 
dih, posebno še nad državni
škimi voditelji, ki bi se naj za
vedali svojih odgovornosti pri 
preprečevanju vojn in spopa
dov, hkrati naj bi se zavzemali 
za razvoj v korist vseh, najprej 
tistih, ki trpijo zaradi uboštva, 
lakote in pom£mjkanja. 

Spet se izteka leto. Trgovci 
bodo zaprli lokale in na vrata 
obesili listek z napisom: in
ventura. Izračunali bodo dobi
ček in izgube, da bodo vedeli, 
s čim vstopajo v novo poslovno 
leto? Da bi bila njihova inven
tura uspešnejša, naj poskrbijo 
še za kako lepo dejanje. Saj ob 
njih živijo revni, bolni, osam
ljeni in zaskrbljeni ljudje. Naj 
ne bo težko potrkati na njiho
va vrata in jim prinesti vejico 
zelenja - vejico upanja. 

Izteklo se bo leto in se začelo 
drugo. 

Ponekod s hrupnim prazno
vanjem, drugod v nemirnem 
miru in povsod odeto v skriv
nostno vprašanje: Kaj nam bo 
prineslo? Ali zdravje, delo, jelo 
in mir, ali aktivno sodelovanje 
v prid miru, aU pa tako zažele
ni resnicoljubni dialog, o b ka
terem bi ljudje dosegli boljše 
medsebojno poznanje, veliko
dušno odpuščanje in spravo na 
vseh področjih. 

Resnicoljubni in vzajemni 
dialogi so poti, ob katerih b o 
mo prej kot pa z rožljanjem 
orožja dosegli, da se grenke iz
kušnje iz zgodovine ne bi p o 
novile, sedanje pa čim prej od 
pravile. 

Novo leto naj bi doprineslo 
k boljšemu razumevanju, od
puščanju in k mirnem sožitju 
med ljudmi v lastnem kraju, 
v lastni državni skupnosti. 

Vašemu uredništvu in re-
porterjem želim, naj bi bUo 
novo leto poleg vsega tudi var
no za vas in vaš dom. 

Zahvaljujem se vam za vese
lje, ki mi ga z redno dostavo 
vašega časopisa pripravite 
vsak teden. Ob tem časopisu 
mi je domovina zelo blizu. D o 
movine ni mogoče pozabiti! 

Vsakokrat, ko mi poštar pri
nese Novi tednik, zaživijo spo
mini še toliko bolj. K o prebe
rem ta glas domovine, ga po
šljem še naprej rojakom v so
sednje mesto. 

V prihodnjem letu vam že-
Um veliko uspeha, pa le ko-
rajžno naprej. 

RUDI STEPISCHNIK, 
Dortmund 

Olaišave pri 
doliodnini za 
razlaščence 

Ministrstvo za gospodarske 
dejavnosti je podprlo iniciati
vo Združenja lastnikov razlaš
čenega premoženja. 

ZLRP RS je na Ministrstvo 
za gospodarske dejavnosti po 
slalo prispevek »Udar razlaš
čencem«, ki ga je poslalo tudi 
v objavo sredstvom javnega 
obveščanja z namenom, da mi
nistrstvo op>ozori na veljavno 
zakonodajo o dohodnini, ki ra
zlaščencem, ki so dobiU vrnje
ne nepremičnine, ne priznava 
olajšav za sredstva, vložena 
v njihovo obnovo. 

Na Ministrstvu za gospo
darske dejavnosti so navedeni 
prispevek proučili in menili, 
da vsebuje razunme predloge. 

72. člen zakona o denaci
onalizaciji (Uradni Ust RS 
št. 27/91-1 in 31/93) v drugem 
odstavku določa, da se od
škodninski zahtevki iz neislova 
nezmožnosti uporabe oziroma 
upravljanja premoženja ter iz 
naslova vzdrževanja nepre
mičnin v času od podržavlje-
nja do dneva uveljavitve tega 
zakona, ne priznavajo. Ker so 
številni vrnjeni objekti p o 
trebni temeljite obnove, ki pa 
bremeni razlaščenca vsaj v pr
vem obdobju, dokler mu ne bo 
povrnjena odškodnina za 
zmanjšano vrednost objekta, 
je predlog ZLRP utemeljen. 

V ministrstvu za gospodar
ske dejavnosti se zavzemajo za 
vsak vdcrep, ki bi omogočil hi
trejšo obnovo kateregakoli o b 
jekta, s katerim bi se doseglo 
oživljanje gospodarske dejav

nosti, ne glede na njen sektor. 
Zato menijo, da bi bilo pri
m e m o najti rešitev, ki bi omo
gočila razlaščencem v obliki 
olajšav pri odmeri dohodnine 
čim hitrejšo obnovo objektov, 
ki bodo namenjeni za oprav
ljanje gospodarske dejavnosti. 

ministrstvo za gospodarske 
dejavnosti je predlagalo Mini
strstvu za finance, da prouči 
prispevek Združenja lastnikov 
razlaščenega premoženja in, 
v kolikor je to strokovno m o 
goče in utemeljeno, vključi 
v besedilo predloga zakona 
o dohodnini določbo, ki bo za 
navedeno kategorijo razlaš
čencev ločeno urejala olajšave 
in to za določen čas po vrnitvi 
objektov. 

ZLRP RS 
Predsednik: 

FRANC IZGORŠEK 

Dve obletnici 
Pred 52 leti, oktobra in no

vembra 1941, so Nemci mno
žično izganjali prebivalstvo 
Spodnjega Posavja in Obsote-
Ija. Na njihove domove in 
kmetije so naselili kočevske 
Nemce, ki niso hoteli živeti 
v »Ljubljanski pokrajini«, ki je 
bila priključena Italiji. Zahte
vali so preselitev v nemški 
rajh. Da bi nemški okupatorji 
njihovi želji ustregli, so okoli 
60.000 Slovencev pregnali 
z njihovih domov. Ta pregon 
slovenskega prebivalstva je bil 
na eni strani del velikonemške 
imperialistične politike, ki je 
preko našega ozemlja silila na 
Jadran (most na Jadran), po 
drugi strani pa je bila posledi
ca želje Kočevarjev, da se pre
selijo v Nemčijo. To dejstvo je 
treba posebej poudariti, ker se 
danes vse bolj p>ojavljajo ten
dence, da bi tudi Kočevarji p o 
štah žrtve vojne, ne pa žrtve 
lastne odločitve ob navduše
nju nad zmagovito nacistično 
Nemčijo. 

Pozablja se tudi na nemško 
raznarodovalno politiko v le
tih 1941-1945 v celoti. Pozab
lja se na prve žrtve te zločin
ske (etnocidne) politike, to je 
bil sloj slovenske inteligence, 

ki so jo Nemci že pred tem 
preko taborišč v Mariboru in 
Rajhenburgu izgnali v Srbijo, 
na Hrvaško in v Bosno. Njiho
vo premoženje so zaplenili 
v korist sklada za utrjevanje 
nemštva na Spodnjem Štajer
skem. To so zgodovinska dej
stva, ugotovljena celo na nii-
renberškem procesu, kjer so 
sodili nacističnim vojnim zlo
čincem. Skrajni čas je, da slo
venska oblast popravi krivice 
iz preteklosti. 

Temu so v največji možni 
meri namenjena prizadevanja 
Društva izgnancev Slovenije, 
ki se bori za vsaj delno, moral
no in materialno zadoščenje. 
Društvo izgnancev Slovenije, 
ki je bilo ustanovljeno 9. jimija 
1991 na rajhenburškem gradu, 
ima danes že 16.000 članov, 
povezanih v 80 krajevnih or
ganizacijah po vsej Sloveniji. 
Prvi uspehi prizadevanj se že 
kažejo: v 33. členu zakona 
o lastninjenju je predviden 
sklad za odškodnino; vlada je 
formirala medresorsko komi
sijo, ki je imela že tri seje; 
skupščinska komisija je tudi 
že obravnavala naše zahteve. 

V Celju je bila organizacija 
Društva izgnancev Slovenije 
ustanovljena 22. oktobra 1992, 
torej naša organizacija obstaja 
že eno leto. Po ustanovni 
skupščini, ki je bila zelo lepo 
obiskana, se naše članstvo iz 
meseca v mesec povečuje. No
vejša evidenca kaže 370 pri
javljenih. Verjetno se v našo 
organizacijo še vedno niso 
vključili vsi nekdanji izgnanci. 
Vabim jih, da se vključijo. Pri
javijo se lahko našim odborni
kom, ki uradujejo vsak l . in 
3. petek v mesecu v prostorih 
KS Center v Celju (Gledališka 
2). 

Ko bo DIS, skupaj z ustrez
nim resornim ministrstvom, 
pripravilo obrazec za prijavo 
vojne škode in odškodnine, bo 
stekel popis preko krajevnih 
organizacij DIS. Vse naše čla
ne bomo o tem pravočasno pis
no obvestili na njihove naslo
ve. Že zato je prav, da se pra
vočasno vključijo vsi upravi
čenci, nekdanji izgnanci 

v Nemčijo, na Hrvaško, v S 
jo, v Bosno, kakor tudi vg 
sti, ki so pred izgonom zb< 
preko tedanje meje v »L; 
Ijansko pokrajino« ali na 
vaško. 

Za odbor KO DIS Q 
CIRIL MARINČJ 

^ C, 

ZAHVALE/ 
POHVALE 

Kaj nam lepša 
življenje v domi 
upokojencev 

v domu upokojencev Šm 
je pri Jelšah nam stanovale 
občasno pripravijo razvedr 
Poskrbijo pa tudi za duše\ 
hrano. Oskrbovanci smo | 
zelo veseli, ko nam je kakoi 
lani, tudi letos uprava do 
omogočila sredi oktobra i 
stop do cerkvice sv. Roka i 
Šmarjem. Organiziran je 
prevoz, avtobus in dom 
kombi. K sveti maši, ki jc 
daroval ob 15. uri v lepi, s i 
skami obdani cerkvici šmai 
gospod kaplan, se nas je zbr 
kar 60. V dom smo se v i 
duševno okrepljeni. Tu pa s 
imeli v veliki dvorani jedili 
kostanjev piknik. Na mižal 
nas čakali dobri rogljički 
domske kuhinje, pozneje pj 
vse ostalo, kar spada k pik 
ku. Za veselo razpoloženj« 
poskrbel harmonikar, ki je: 
utrudno igral in pel. Sevi 
tudi tokrat ni šlo brez pom 
dobrega pevca, medicinsk 
tehnika, Ferda Gobca. Ob 
brem domačem moštu in 
grizku smo tudi ostali zap 
tako da dobre volje ni manj 
lo. Vseskozi je bila z nami t 
prijazna gospa direktorica, 
koncu se v imenu vseh udt 
žencev pri sv. maši in pikn 
iskreno zahvalim upravi dc 
za lepo doživet popoldan 
večer. Vse nam bo ostalo v 
pem spominu. 

HILDA LOKOVŠl, 
Šmarje pri Jel 
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Majhno je res lepo, če si majhen? 
$irlna, dolžina In globina radUsklh postaj kot prednost In breme 

Katere radijske postaje so 
danes velike in katere majhne? 
preprosto, Radio Slovenija 
g svojimi podružnicami (Mari
bor, Koper) je velik radio, vsi 
ostali, regionalne in lokalne 
radijske postaje pa so majhne. 
Vendar, je temu res tako? 

Predsednik žirije na 4. festi
valu radijskih postaj Slovenije 
Igor Savič, sicer glavni in od
govorni urednik revije Stop in 
prejšnji urednik na Radiu Slo
venija je v svoji reviji po festi
valu zapisal, »da je že dokaj 
bežno poslušanje oddaj poka
zalo, da se radijskim postajam 
ne posreči izkoristiti nmogih 
možnosti in značilnih predno
sti. Čeprav je treba upoštevati 
tehnične, finančne in kadrov
ske težave, pa nekoliko na
tančnejši pregled pokaže, da 
veliko težav nastaja zaradi 
preprostega dejstva, da se 
mnoge od teh postaj ne morejo 
sprijazniti s svojo lokalnostjo. 
Kot da bi se je malce sramova
le in bi si v resnici želele biti 
velike.« 

V načelu velja Igorju Saviču 
1 pritrditi, saj je recimo res ne
sprejemljivo, da lokalna oziro-

I ma regionalna postaja na pri
mer nameni več pozornosti 

i obrobnim političnim dogod-
I kom v državnem parlamentu, 
kot pa tem pred svojim pra
gom, ki so pomembni za življe

nje »pred domačo hišo« ali pa 
da nanje preprosto pozabi. Ta 
paradoks pa vendarle ima tudi 
svojo objektivno logiko: veliko 
in majhno sta namreč zelo 
sporna in raztegljiva pojma. 
Politične spremembe (osamo
svojitev), tehnološki in komu
nikacijski razvoj (slišnost, in
formacijska globalna vas), 
spremembe filozofije (misli 
globalno, deluj lokalno), raz
voj mest, upravne spremembe 
(centraUzacija in regionaliza-
cija države), spremembe v na
činu življenja (hitrejši tempo 
bivanja, večje zahteve v službi, 
pomanjkanje prostega časa, 
pomembnost obveščenosti za 
uspeh v službi) in imanentne 
lastnosti radijskega medija 
(bežno poslušanje, delovanje 
kot zvočna kulisa, »pozablja
nje« na premik frekvenc) so 
vplivale na drugačno pro
gramsko orientacijo lokalnih 
in regionalnih radijskih postaj 
in na njihovo tržno strategijo. 

Radijske postaje preprosto 
želijo biti privlačne za čim šir
šo strukturo poslušalcev, saj 
orientacija ne eno samo, dve 
ali tri ciljne skupine (gospodi
nje, uslužbenci, upokojenci . . . ) 
ne more prinesti uspeha, celo 
preživetja ne. Morda bi se lah
ko stavilo samo na uslužbence, 
vendar pa so ti zelo heterogena 
kategorija (glede na to, katere
mu vsebinskemu področju so 

bolj naklonjeni (glasba, šport, 
kultura, informativni pro
gram). Radio Celje, ki je radij
ska postaja tretjega največjega 
mesta v državi in ki je slišna 
praktično v celem vzhodnem 
delu države, se zaradi oglaše
valskih interesov (Radio Celje 
je podjetje, ki se preživlja izk
ljučno z lastnim prihodkom, 
v glavnem od reklam), ne more 
zadovoljiti zgolj z »natančnim 
pometanjem v svojem dvoriš
ču« (torej v samem Celju). 

Poleg tega je Radio Celje že 
po tradiciji regionalna posta
ja, ki si je v minuUh letih pri
dobila veliko poslušalcev iz 
občin celjske regije, številni 
klici v program pa kažejo, da 

Radio Celje poslušajo (še pose
bej ob določenih oddajah) tudi 
v Mariboru, Slovenski Bistrici, 
Ptuju itn. Programska strete-
gija mora biti zato usmerjenja 
k oblikovanju oddaj, ki bodo 
zanimive tako za »stanovalce 
domače hiše, kot sosede in 
znance v širši okolici.« Seveda 
je to zelo zahtevna naloga, 
vendar gre pri tem za to, da 
Celjani pač vse izvedo, kar se 
dogaja »okoli njihove hiše«, 
v Slovenskih Konjicah, Vele
nju, Mariboru, Ptuju, Lendavi 
pa, da jih pritegnejo pojavi, ki 
bi se lahko zavlekli tudi v nji
hove vi love oziroma so pre
prosto zanimivi. Možnosti za 
oglaševanje vse bolj diktirajo 

vsebino programa, reklama pa 
se težko izogne izzivu osvajal-
nosti. 

V tej veliki tekmi osvajanja 
novih poslušalcev in oglaše
valcev in seveda tudi ohranja
nja starih, se novinarji in 
uredniki večkrat znajdejo 
v skušnjavi, ko ne vedo več ali 
so v velikem ali majhnem goz
du in ko v gozdu ne vidijo dre
ves. Ob tem ima Igor Savič 
prav, ko trdi, da agencijski 
servisi že po definiciji nimajo 
posluha za lokalno dogajanje. 
Čeprav je seveda biti velik res 
skušnjava (in tudi velika past), 
ki se ji težko upreš, pa je ures
ničevanje »majhnosti« še ved
no glavna naloga vseh radij

skih postaj, tudi nacionalnih. 
Tudi zato, ker so poslušalci za
sičeni z novicami o svetovnem 
dogajanju, še posebej pa o bal
kanski krizi, čeprav razmere 
v mednarodni skupnosti niso 
najbolj stabilne in smo blizu 
vojnemu žarišču. Vsebolj pa 
v ospredje prihajajo življenska 
gospodarska in socialna vpra
šanja, kjer pa tudi ne manjka 
afer in radijske postaje in dru
gi lokalni in regionalni mediji 
bodo imeli še veliko dela pri 
razčiščevanju stvari. T.i. mali 
človek pa je tudi vsebolj pri
vlačna tema afirmativnega po 
ročanja in obravnave v radij
skem mediju. 

ROBERT GORJANC 

Znova Danes do 13h 
I Na željo številnih poslušalcev smo ponovno uvrstili v spored 
I informativno oddajo Radia Slovenija Danes do 13h. Namen 
ukinitve te oddaje je sicer bil, da bi v programu Radia Celje več 
časa namenili glasbi, za oddajo Danes do 13h pa smo se odločili 
zato, ker gre za informativno oddajo, ki je v glavnem namenjena 

1 lokalnim dogodkom iz različnih krajev Slovenije. Poleg tega ob 
lastni produkciji petih informativnih oddaj, prenašamo še štiri 
I informativne oddaje Radia Slovenija. Seveda pa imajo želje 
1 poslušalcev še zmeraj veliko težo oziroma prednost. 
\ . 

Nada v vodnjaku 
č e je treba, se Nada Kumer za Radio Celje žrtvuje tudi tako, 

da se spusti v 50 metrov globok vodnjak pri Velenjskem gradu. 
Koliko strahu mora pri tem premagati, je posebna zgodba. Toda 
nasmeh na fotografiji Edija Masneca je tisti, ki se ji je prikazal 
šele potem, ko so jo iz vodnjaka potegnili spet na svetlo in na 
Varno. 

V temno luknjo 300 let starega vodnjaka je šla sicer v družbi 
Velenjskega župana Pankraca Semečnika, ampak zato je ni bilo 
baje nič manj strah. Naslednjih 300 let takšnega podviga ne bo 
Več mogoče ponoviti, do takrat pa bodo lahko zbirali pogum 
'Nasledniki nekaterih novinarjev, predstavnikov moškega spola, 
ki se niti približno niso upali spustiti v takg globoko luknjo. 
Bravo Nada! Skoraj vse za naš Radio Celje, kaj? 

UM 

Nagajivi Doč 
Zadnje čase prihaja do občasnih prekinitev ali motenj odda

janja na oddajni točki Boč, zaradi izpada električne energije in 
motenj sprejema signala iz studia v Celju. Elektro podjetje je 
opravljalo nujna vzdrževalna dela na daljnovodu, PTT podjetje 
pa je opravilo zamenjavo glavnega stikala na glavnem agregatu 
na Boču. Občasno pa opravljajo tudi dela na samem oddajnem 
stolpu, ki vplivajo na kvaliteto sprejema signala iz studia. 
Z izvajalci del skušamo najti skupni jezik, da bi nas vnaprej 
obveščali o posegih in bi lahko poslušalce pravočasno opozoriU. 
Za motnje se vam opravičujemo in upamo, da jih bo v bodoče 
čim manj. 

BOJAN PIŠEK 

Petek, 19. novembra, 10.30 

PETKOVE ŠTENGCE 
z voditeljem petkovega poskakovanja po stopničkah gor in 

dol, Kamilom Lorencijem, boste iskali pot do lepih nagrad. 
Nekateri boste imeli več sreče, drugi manj, ampak pomembno je 
sodelovati in v štengcah bo še za vse veliko priložnosti. 

Sobota, 20. novembra, 19.00 

ROKOMET: Celje Pivovarna Laško - Kolinska 
Slovan (neposredni prenos) 

v derbiju državne rokometne lige se bodo rbkometaši Celja 
Pivovarne Laško pomerili z doslej še edino neporaženo ekipo, ki 
pa je daleč od stare slave, ko so igrali v finalu pokala evropskih 
državnih prvakov. Obeta se zanimivo srečanje, ki bo za Celjane 
dobra preizkušnja pred nastopi v evropski ligi prvakov. Repor-
ter iz dvorane Golovec bo Dean Šuster. 

Nedelja, 21. novembra, 10.30 

NEDELJSKI GOST: Lado Leskovar 
Tokratni nedeljski gost bo eden naših najbolj priljubljenih 

popevkarjev, Lado Leskovar, ki v teh dneh slavi 30-letnico 
delovanja. O glasbeni in življenski poti se bo z Ladom Lesko-
varjem pogovarjala Nataša cferkeš. 

Ponedeljek, 22. novembra, 20.00 

VRTIUAK VALČKOV IN POLK 
Tokratna gosta oddaje namenjene domači glasbi bosta Boris 

Kopitar in Niko Zaje. Izvedeli boste lahko vse o novi kaseti 
odličnega Zajčevega ansambla s katerim pojeta Boris Kopitar in 
Majda Korošec. 

RADIJSKI SPORED 
o d 1 8 . d o 2 4 . n o v e m b r a 

R A D I O C E L J E 
četrtek, 18.11.: 5.00 Po domače v novo jutro, 6.00 Poročilo OKO Celje, 

6.30 Poročilo OKO Maribor 6.45 Horoskop, 7.00 Druga jutranja kronika 
(RaS), 7.20 Tečajnica, 7.40 Pregled tiska, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 
8.25 Poročilo OKO Celje. 8.45 Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 
10.00 Novice, 10.15 Minute za zdravje, 10.30 Mali O, 11.00 Glasbene 
novosti, 12.00 Novice, 13.00 Danes do 13h, 14.00 Jack pot, 14.30 
BBC-Pregled evropskega tiska, 15.30 Dogodki in odmevi (prenos RaS), 
17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 Pika na i, 18.00 Ročk blok (Aleš Ura-
njek), 19.00 Radijski dnevnik (RaS), 19.25 Deutsche VVelle, 19.30 Zaklju
ček sporeda. 

Petek, 19.11.: 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Prva jutranja kronika 
(RaS),6.00 Poročilo OKO Celje, 6.30 Poročilo OKC Maribor, 6.45 Horo
skop, 7.00 Druga jutranja kronika (RaS), 7.20 Tečajnica, 7.40 Pregled 
tiska, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.25 Poročilo OKC Celje, 8.45 Kam 
danes, 9.00 Predstavitev programa, 10.00 Novice, 10.15 Filmski spre
hodi, 12.00 Novice, 13.00 Danes do 13h, 14.00 Jack Pot, 14.30 BBC 
-Pregled evropskega tiska, 15.00 Šport ob koncu tedna, 15.30 Dogodki in 
odmevi (prenos RaS), 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 Pika na i, 17.45 
Rumeni CE, 19.00 Radijski dnevnik (RaS), 19.25 Deutsche VVelle, 19.30 
Zaključek sporeda. 

Sobota, 20.11.: 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Prva jutranja 
kronika (RaS), 6.00 Poročilo OKC Celje. 6.45 Horoskop, 7.00 Druga 
jutranja kronika (prenos RaS). 7.20 Tečajnica, 7.40 Pregled tiska, 8.05 
Poročila, 8.15 Obvestila, 8.45 Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 
10.00 Novice, 10.15 študentski servis, 12.00 Novice, 12.10 Teen-val, 
13.00 Danes do 13h, 14.00 Jack pot, 14.05 Glasba je življenje, 15.30 
Dogodki in odmevi (prenos RaS), 16.00 Čestitke in pozdravi, 17.00 
Kronika, osmrtnice, 17.30 Vročih 20. 19.30 Večerni program, 23.15 
Zaključek sporeda. 

Nedelja, 21,1.: 8.00 Začetek programa, 8.05 Poročila, 8.30 Verska 
oddaja - Luč sveti v temi, 9.00 Horoskop, 10.00 Novice. 10.30 Nedeljski 
gost, 12.00 Time out za šport, 12.30 Iz domačih logov (Jure Krašovec), 
13.00 Novice, 13.05 čestitke in pozdravi. 

Ponedeljek, 22.11.: 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Prva jutranja 
kronika (RaS), 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.30 Poročilo OKC Maribor, 6.45 
Horoskop, 7.00 Druga jutranja kronika (RaS), 7.20 Tečajnica, 7.40 Pre
gled tiska 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.25 Poročilo OKC Celje, 8.45 
Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 10.00 Novice, 10.15 Za lepše 
okolje, 10.30 Športno dopoldne. 12.00 Novice, 12.10 Tečajnica. 13.00 
Danes do 13h, 14.00 Jack Pot, 14.30 BBC-Pregled evropskega tiska, 
15.30 Dogodki in odmevi (prenos RaS), 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 
Pika na i, 18.00 Lestvica 3, tri, lil. & AS, 19.00 Radijski dnevnik (prenos 
RaS). 19.25 Deutsche VVelle, 19.30 Večerni program, 20.00 Domača 
glasba: Vrtiljak polk in valčkov (Tone VrabI), 22.00 Zaključek sporeda. 

Torek, 23.11.: 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Prva jutranja 
kronika (RaS), 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.30 Poročilo OKC Maribor. 6.45 
Horoskop. 7.00 Druga jutranja kronika (RaS). 7.20 Tečajnica. 7.40 Pre
gled tiska. 8.05 Poročila. 8.15 Obvestila. 8.25 Poročilo OKC Celje. 8.45 
Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 10.00 Novice. 12.00 Novice, 
12.10 Tečajnica, 13.00 Danes do 13h, 13.30 Teko vabi k nakupu, 14.00 
Jack Pot. 14.30 BBC-Pregled evropskega tiska. 15.30 Dogodki in odmevi 
(prenos RaS). 16.10 Inšpektor Martinček. 17.00 Kronika, osmrtnice. 
17.30 Pika na i. 17.45 Zimzelene melodije, 19.00 Radijski dnevnik 
(prenos RaS) 19.25 Deutsche VVelle. 19.45 Zaključek sporeda. 

Sreda, 24.11.: 5.00 Po domače v novo jutro. 5.30 Prva jutranja 
kronika (RaS), 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.30 Poročilo OKC Maribor, 6.45 
Horoskop, 7.00 Dmga jutranja kronika (RaS), 7.20 Tečajnica, 7.40 Pre
gled tiska, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.25 Poročilo OKC Celje. 8.45 
Kam danes. 9.00 Predstavitev programa. 10.00 Novice. 10.15 S knjiž
nega trga. 12.00 Novice. 12.10 Tečajnica. 13.00 Danes do 13h. 14.00 
Jack Pot. 14.30 BBC-Pregled evropskega tiska, 15.30 Dogodki in odmevi 
(prenos RaS), 17.00 Kronika, osmrtnice. 17.30 Pika na i. 17.45 Pop loto. 
18.05 Brane Rončel na RC. 19.00 Radijski dnevnik (RaS). 19.25 
Deutsche VVelle, 19.30 Zaključek sporeda. 

Radio Celje oddaja od 5.00 do 19.30 od torka do petka, ob 
ponedeljkih do 22.00, ob sobotah do 23.15 ure, ob nedeljah pa od 
8.00 do približno 18.00 ure, na UKV frekvencah 95,1, 95,9 in 100,3 
MHz - stereo. 

R i f t ^ E 

Glavni in odgovorni urednik: Mitja Utnnik 
Pomočnik odgovornega urednika: Robert Gorjanc 

Uredmštvo: Nataša Gerkeš, Nada Kumer, Vesna LejičJMateja 
Podjed, Janez Vedenik in Tone Vrabl. 

Glasbeni urednik: Stane Špegel. 
Vodja tehnike: Bojan Pišek. 

Naslov uredništva: Radio Celje, Prešernova 19, Celje. 
Telefon: 29-431, Fax: 441-032 

Studio: 441-310, 441-510 
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LKNNY KRAVITZ je Ire-
numo na evropski turneji, kjer 
promovira svoj lirlji album 
»Are You Gonna Go My Way<-, 
ki je bil dosedaj prodan že 
v vi'č kol .štiri mio kopij. Med 
turnejo po Evropi bo Lennv 
obiskal 24 mest, na večini kon
certov pa ga bodo kot pred-
skupina spremljali ameri.ški 
neo-hippiji Blind Melon. 

ICE CUBP: bo za svoj četrti 
album »Lethal Injection« pre
delal kar enajst minut trajajo
čo skladbo »One Nation Undcr 
The Groove«, ki jo jo v origina
lu izvajal legendarni funk 
glasbenik Gcorgo Clinton 
s svojo spremljevalno skupino 
Funkadolic. Ice Cubo bo sku
paj z Bod.v Count, 21. novem
bra, nastopil v avstrijskem 
Gradcu (Dvorana Orpheum). 

Nekaj kart je še na voljo v tr
govini Rec Rcc v Ljubljani. 

DAVID BOWlE ne počiva. 
Potem, ko je letos izdal odličen 
solo projekt »Black Tie, White 
Noi.se«, je napi.sal še glasbo za 
film »The Buddha Of Subur-
bia«. Soundtrack (glasba iz 
filma) naj bi na nosilcih zvoka 
izšel še letos, poleg Bouievih 
skladb pa bo na albumu tudi 
velik hit Elvisa Costella >-01i-
vers Armv« in še nekaj hitov 
iz k(mca sedemdesetih. 

Lavne Stenic.v, pevec skupi
ne ALICE IN CIIAIS, bo sku
paj z vokalistkama skupine 
IIEART, Ann in Nancv Wil-
son, posnel staro Dvianovo 
uspešnico »Ring Them Bells«. 
Za mesec december najavljeni 
mini album »Jar Of Flies« pa 
bodo Alice In Chains izdali še
le na začetku drugega leta. 

FRANK SINATRA je za svoj 
najnovejši album zbral cel kup 
znanih pevcev. Potem ko je 
Frankievo sodelovanje z Ax-
lom (Guns & Ro.ses) šlo po vo
di, najbolj preseneča priredba 
evergreena »Fve Gol You Un-
der My Skin«, ki jo skupaj 
s Sinatro prepeva Borio (U2). 
Izmed ostalih sodelujočih na 
tem albumu velja omeniti še 
Anito Baker, Lutherja Van-
dios.sa in Arelho Franklin. 

Skupina DON MENTONV 
BAND je v studiu Činč dokon
čala s snemanjem druge polo
vice materiala (polovico so 
posneli v pogorelem Tivoliju) 
za nov album imenovan »Zmi
kavti«. Poleg skladbe »Marjet-

ka«, ki jo poznamo z letošnje 
Pop delavnice in priredbe lan
skega hita »Achv Broakv l le-
art« Blll.va Rava Cvrusa, bo na 
kaseti še 10 komadov. Janeza 
liostnika, ki je ustanovil svoj 
Don Mentonv Band (Johny"s 
Band), je zamenjal Matej Mrš-
nik-Jimmv, ki jo proj igral pri 
Bombah. 

DONALDa MVRICKa, sa-
xofonista skupine Earlh \Vind 
& Fire, je .šala s pištoli podob
nim vžigalnikom stala življe
nje. Los Angeleški policisti so 
v neki raciji pomoloma potr
kali tudi na Donaldova vrata, 
la pa jih je pričakal s prej 
omenjenim vžigalnikom. »Do

bro- slrenirani policisti so hi
tro reagirali, pri Earlh Wind 
& Fiie pa že iščejo no\ega sa-
.\()fonisla. 

ČUDEŽNA POLJA s paro
dijo na tochno glasbo v obliki 
skladbo »Techno buni planot« 
najavlja svoj nov polurni scen-
sko-glasboni projekt, posebej 
narejen za nastopanje v disco-
tokah, januarja pa naj bi izšla 
tudi tovrstna kaseta. 

Na skupnem albumu DAM
JANE Golav.šek in zasedbe 
Ljubljana Jazz Selection, je iz
šlo l.i priredb znanih jazz 
evergreno\' s slo\enskimi be
sedili (Lady Is A Tramp Pote
puh, Girl Grom Ipanema Fant 

I Z Ipaneme. Salin Doli Šar-
manlen fanl,.,). Večino bese
dil je prepesnila kar Damjana 
sama. vse skladbe pa so bile 
posnele \' novomeškem studiu 
Metulj za založbo Sraka. 

JOE SATRIANl jo po solid
nem in tudi prodajno precej 
uspešnem lanskem albumu 
»Extrcmist«, presenetljivo hi

tro izdal nov album z naslo
vom »Time Machine«. Gre za 
dve plošči, ena je posneta v ži
vo, druga je studijska, na obeh 
pa je kar 28 skladb in 145 min 
glasbe. 

Lačni Franz je sredi oktobra 
s snemalcem in koproducen-
tom Janezom Kiižajem v stu
diu 26 Radia Slovenija začel 
snemanje devetih pesmi nove
ga albuma z naslovom Zadnja 
večerja. Instnamentalni del 
plošče in \ečji del vokalov je 
že nekaj časa posnet posnet, 
\ endar bo zaradi prezasedeno
sti studia kaseta izšla šele ko
nec meseca, CD pa še kasneje. 

Debitantska kaseta skupine 
Neron, Beli prah, je izšla 
prejšnji torek pri založbi Art-
hea. Pesmi so že pozimi '91 in 
spomladi '92 nastale v studiu 

Tivoli. Vsi komadi na kasotij 
do katero jim jo malce pomaJ 
gala tudi zmaga na lotošnjori 
rockovskom festivalu Slovonl 
ja ročk '93 v Mariboru, so av3 
torsko dolo članov skupine 
razop priredbo Back in Th( 
USSR skupino Tho Boatle^ 
Neronom so pri snemanju po. 
magali Sašo Hribar, Petei 
Lovšin in Davor Klarič. S pra 
močijo kaseto bodo pričel 
nekje v decembru. 

Skupina Spin ni dolgo na 
slovenski glasbeni sceni, so pa 
zalo nekateri njihovi člani žt 
prekaljeni glasbeniki. Vodi jili 
pevec Andrej Gumilar, člani 
pa so še Matija Krajnik - klavi
ature, Tomaž Ferenc bobni, in 
brala Marjan bas in Slavko 
Leber kitara, ki ju poznamo še 
iz ča.sov skupin Predmestje in 
Izvir. Na debilanlski kaseti 
z naslovom »Samo za tvoje 
oči" je deset posnetkov, od ka
terih sta dva ( Objemi me z le-, 
tošnje Pop delavnice in Srctj 
mi gori) že večkrat slišana. 
Avtor večine pesmi je Andrej 
Gumilar, po eno pa so podpi
sali Matija Krajnik, Marko in 
Slavko Leber. 

23. novembra bo pr\'ič v Slo
veniji na obisku Alan Taylor, 
velikan britanske folk glasbe. 
Nastopil bo v ljubljanskem K4 
in to ob 22.30h. j 

STANE ŠPEGEli 

Najuspešnejši avstralski hriui LN,\S je izdal >\()j deseti stu
dijski album. S te plošče, ki nosi naslov »Full Moon, Dirty 
Hearts«, je že izšel prvi singic »The Gift«. Mick Hutchence in 
njegovi, so trenutno na manjši turneji po Ameriki, kjer sta se jim 
na nekaterih nastopih na odru kot gosta pridružila Ray Charles 
in Chrissie Hynde (Pretenders). 

Klic dobrote 
Prihodnji petek, 26. n o 

vembra se o b 16. ali o b 
20. odzovi te klicu dobro te 
v dvorani Go lovec . V o r 
ganizaciji celjske Karitas 
b o namreč že tretji kon
cert Kl ic dobrote , pova 
bilu za sodelovanje pa so 
se odzval i številni radi j
ski in televizijski vodi te 
lji ter pevci in ansambli 
zabavne ter narodnoza-
bavne glasbe. 

http://Noi.se�
file:///Vind
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Zakulisni bum na BOOlVI 9 3 
slovenska TV nam v večer

nih terminih streže s posnetki 
razvitega happeninga, imeno
vanega BOOM 93, ki se je v no
ji z 28. na 29. oktober zgodil 
v ljubljanski hali Tivoli. Prire
ditev je bila dobrodelna, z iz-
|(Upičkom naj bi nadomestili 
milijonsko (v markah) izgubo 
^cu Razbomiku, lastniku po 
gorelega tonskega studia Ti
voli. 

O koncertu je bilo že veliko 
videnega, shšanega in zapisa
nega, saj so za njim stali cen
tralno časopisje, radio in TV. 
Glavni odgovorni je bil Tomo 
pire s slovenskega radia. Pla
kati, razobešeni po vsej Slove
niji, so dali slutiti, da bo ta 
»bum« zasenčil festivale iz 
poznih šestdesetih in zgodnjih 
sedemdesetih let. Bele vrane. 
Srce, Buldožer, Neca Falk, Ja
nez Bončina, Čudežna polja, 
Tomaž Domice l j . . . Imena, ki 
so dala slutiti, da bo stvar »ye-
sterdaysko« obarvana, saj smo 
nastopali že takrat. 

Posnetki na televiziji izgle
dajo, kot da je bilo res vse na 
ravni velikega žura, kot temu 
pravijo v Ljubljani. Toda 
- v zakulisju je vladala prava 
vojna psihoza. Pred nadalje
vanjem naj poudarim, da 
imam na svoji 28 let trajajoči 
glasbeni poti obilico izkušenj 
s festivalskimi kuhinjami, 
podtikanji, ignoriranji, mana-
gerskimi ukanami, v svoje 
ljubljenčke zaverovanimi ne
realnimi glasbenimi kritiki. . . 
Vendar so dogajanja v tivolski 
dvorani celo zame predstav
ljala nekaj novega. 

Z organizatorji smo bili Ču-
dežniki predhodno dogovorje
ni, da zaradi obveznosti nasto
pimo po 21. uri. Jasno, da me 
je presenetilo sporočilo tele
fonske tajnice, da smo na vrsti 
ob 19.44 uri. Takoj sem pokli
cal odgovorne in izvedel, da 
drugače ne gre, razen če nasto
pimo povsem zadnji. Nisem iz
gubljal besed, saj so se podob
ne stvari že večkrat dogajale, 
pa je potem v končni fazi vse 
»štimalo«. Tako smo Čudežni-
ki v dvorano v Ljubljani vsto
pili uro kasneje. Že med potjo 
v prestolnico smo poslušali ne
posreden prenos s prireditve, 
saj nas je zanimalo, zakaj smo 
Štajerci z najdaljšo pop posta
vo v Sloveniji izpadli iz večer
nega dela. Ob 19.44 uri so na
mesto nas nastopili Ritmo L o -
co in stvari so postale bolj jas
ne. Predvideval sem, da bo go 
stov z druge strani meje še kar 
nekaj, ne glede, če so kdaj sne
mali v Tivoliju, kar je bil sicer 
nekakšen pogoj za nastop na 
koncertu. Nisem se zmotil, šlo 
je namreč za hrvaški paket iz
vajalcev managerja Jeranta. 
Mimogrede, pred kratkim so 
eni izmed slovenskih skupin 
hrvaški organizatorji prepove
dali nastopiti v Zagrebu. 

Ko smo v Ljubljani vstopili 
v garderobo, je bilo v zraku 
čutiti napetost. Mrgolelo je 
povabljenih in nepovabljenih 
glasbenikov, novinarjev, raz
nih lepotičk, vrhov slovenskih 
glasbenih kritikov, urednikov, 
snemalcev. . . Vse dogajanje je 
bilo skoncentrirano na pro
stor, v katerem se je odločalo. 

kdaj bo kdo šel na kateri oder, 
glavnega ali pomožnega. 

Tomu Pircu, sicer zelo ko
rektnemu človeku, smo osveži
li spomin na naš dogovor in 
dobili listek z oznako A oder, 
nastopili pa naj bi približno ob 
22. uri, saj je zamik nastal že 
na začetku koncerta. Nekateri 
so nam omenili, da to pomeni 
nastop šele ob 23. uri. Nič hu
dega. Delili so namreč tudi 
slasten golaž in točili pivo, po 
govori so se kar vrstili. Tu in 
tam sem dal kakšen intervju 
ter se pomenkoval s starimi 
znanci, saj nekaterih nisem vi
del že več let. Vedno več je bilo 
takšnih, ki so trdili, da bi mo
rali nastopiti že pred dvema 
urama, pa kaže, da še ne bodo 
hitro na vrsti. Po izračunih naj 
bi mi potemtakem nastopili 
šele okrog polnoči, prireditev 
pa bi se zavlekla do tretje ure 
zjutraj. Ko smo odšli prever
jat, kaj se dogaja, je bilo že na 
hodniku občutiti naelektreno 
ozračje. Tudi pogled v dvorano 
ni obetal nič dobrega - še ved
no malo občinstva, ki je sicer 
še kapljalo skupaj. Za odrom 
pa prepiri med inspicienti in 
izvajalci, žolčne debate med 
organizatorji, medsebojna o b 
toževanja in podobno. V inspi-
cientski pisarni smo izvedeli, 
da pred polnočjo nimamo šan-
se za nastop, po hodnikih pa se 
je šušljalo, da TV snema samo 
do 24. ure. Zato torej toliko 
raznih »padalcev«, od katerih 
marsikdo sploh ni bil na sez
namu. Ko smo prišli v garde
robo, smo ugotovili, da so ča
sovni zamik doživeli tudi Ska
kalci in Prerod, torej celotni 
štajerski paket. 

Petje Belih vran nas je sicer 
nostalgično vrnilo v stare čase, 
za trenutek smo pozabili na 
grizenje nohtov pod odrom, 
čas smo skrajševali z raznimi 
pogovori. Ko so se Vrane vrni
le z odra, je Dejvi neprestano 
ponavlja »Prekleti balkani-
zem, pri nas ne bo nikoli b o 
lje«. Tudi ozvočenje na odi-u je 
bilo pod nivojem, kar so potr
dili mnogi nastopajoči. 

Približno ob pol enih zjutraj 
smo izvedeli, da smo končno 
na vrsti. Pod odrom se je trlo 
raznih ljudi, in kar nisem mo
gel verjeti, da smo res dočakali 
nastop. Medtem, ko je na so
sednjem odru nastopal Vide-
osex, smo se v temi pripravlja
li na odru A. Naenkrat je na 
oder pritekel še skoraj mlado
leten inspicient in pričel tuliti, 
da so zdaj tukaj Agropop, da 
moramo mi na sosednji oder. 
Po našem protestu je pričel tr
gati kable iz vtičnic in kričati 
kot obseden. Jasno smo imeli 
vsega dovolj, odšli z odra 
v garderobo, pospravili instru
mente in se odpravili domov. 
Enako so storiU Skakalci, Pre
rod, Don Mentony in še nekaj 
drugih. Pred odhodom je 
v garderobo prišel Tomo Pire 
in se opravičil, da je tako iz
padlo. To ni moglo odtehtati 
razočaranja, ki smo ga kot 
provincialci že nič kolikokrat 
občutili v vesoljni Ljubljani. 
Pri nas najbrž nikoli ne bodo 
jasne relacije, kot je to v dru
gih državah. Z grenkobo ugo
tavljam, da bo na vseh področ
jih, ne le glasbenem, še kar ne
kaj časa veljalo pravilo - naj
prej Ljubljana, potem pa vsi 
ostaU, če zanje sploh še kaj 
ostane. 

SLAVC L. KOVAČIČ 

R^0T/7RNICA 

Štrikana le kapa 

Piše Aleš Jošt 

No vidite, da bi šlo, če bi se 
le malo bolj trudili spoznati 
svet okoli sebe. Radi otrok, 
mislim, bi morali sami pri sebi 
razčistiti in si priznati, da smo 
zmanipulirani do amena, po
tem pa temeljito pospraviti po 
podstrešju ter na piano izvleči 
tisto malo iskrenosti, ki je 
morda še preživela zaprašena 
nekje pod kupi blodnih ambi
cij. Večini malčkov namreč 
grozi, da bodo postali takšni 
kot mi, kot nezrele banane 
vkrcani pod palubo barke živ
ljenja in smrti, natlačeni z no
som do riti, zazrti v reklamira
no prihodnost, od multinaci-
onalk zavedeni in za vedno 
prodani. Nekega dne pač mo
rajo v vrtec in vrtinčenje se 
ponavadi začenja že tam, ko 
morajo odslužiti svojih osem 
ur pod komando diplomiranih 
kroti tel jic. Šola je potem samo 
še podaljšek tega naumnega in 
bodečega zganjanja drobnice 
v čredo, ki ga na koncu vsake
ga šolskega leta poleg histeri-
kov, debeluhov, nevrotičark in 
tabletomank, podpišejo še 
ravnatelji. Da o alkoholikih ne 
govorim. In mulariji se to 
v glavnem hitro priskuti, ker 
jih zanima čisto nekaj druge
ga. Torej kaj? Od njih tega ne 
boste izvedeli, čeprav vanje 
vrtate tisto urco ali dve, koli
kor si pač vzamete zanje časa, 
ter s tem njim in sebi kompli-
cirate življenje. Malo vam bom 
namignil: sladkarije! In to 
v civilizaciji, ki ji je prihod
nost izginila izpred nosu v tre
nutku, ko je pokleknila in 
v blaženi omedlevici poljubila 
hladni kamen papeškega pr
stana: Denar, sveta vladar! 
Denar, ta najsladkejša, vseh 
sladkarij sladkost, enim v žep, 
drugim v iztreb. Dajte no, izk
ljučite že tisti televizor, pa se 
malo sprehodimo po zasneže
nem vikendu. 

Zimsko spanje je tu in zara
di tega se ne rabite kaj posebej 
sekirati. Tudi jaz sem prespal 
nastopanje Mie Snob Žnidarič 
stoprvič in nič. Otvoritev raz
stave Modo modo sva s Sanj
sko po moji krivdi ujela za rep 
šele pri furešu v Špitalu, kjer 
mi srce še nikuli ni dalu, da bi 

malu dlje ustalu. Ker je pač 
tako naneslo, da sem poznal 
ključarja najbližje cerkvice, 
smo si potem ogledali ilegalno 
kakšno hrano nam je pripravil 
Hranitelj Adam, za katerega 
lahko samo naivno upam, da 
ne bo stran zmetal vsega tiste
ga lepega papirja, ki ga je ob 
tej priliki nastlal po tleh prele
pe kapelice. Tudi metuljčka 
sta bila lepa, sicer precej vam-
pirsko zatežena, pa vendar, le 
reflektorji so bili brezvezni. 
Najbolj me je sicer zanimalo 
kaj si je tokrat umislila Ema 
Kuglerjeva, ker sem pač tihi 
občudovalec njenih modelov, 
pa nikar tega ne govorite oko
li. Jaz pa si bom vzel čas in si 
nekega dne vse to ogledal 
v Lapidariju. Kakor hočete, 
vrata upam, da so odprta. Lep 
pozdrav Stanetu na tržnico in 
mesarju v Gali, ki mi je danes 
šenkal celo vrečo odrezkov za 
Bučo. »No, kaj je sedaj? Ali se 
boste kepah ali pa gremo?« je 
rekla krotiteljica otročkom 
pred vrtcem. In otroci so poke-
pavili. Živeli! 
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Izkušnje 

Večina dvonogih bitij, ki delajo zgago na tej zemlji, 
je pokvarjenih. To je dejstvo, ki se mi dokazuje vedno 
večkrat in vedno bolj. Jasno pa je, da vsi vendarle niso 
takšni oziroma, da se kdaj vendarle še najde kdo, ki ga 
imaš rad, mu zaupaš, mu želiš pomagati... Skratka, 
človek, za katerega ti ni vseeno. 

Najbolj žalostno pri ljudeh pa je, da se zelo radi 
vtikajo v odnose in življenje drugih ljudi - pa čepra v jih 
ti najbrž kaj malo brigajo. Še bolj žalostno je, da se 
zaradi takšnih ljudi kdaj zgodi kaj, ob čemer te mmc 
veselje dobesedno do vsega. Ko se ti vse podre. Ko se ti 
zdi neumno sploh pogovarjati ali pozdravljati ljudi, 
ker imaš občutek, da tega niso vredni. 

Ampak, ali je o tem sploh vredno razmišljati? 
NINA M. 

Kam? 
Razmišlja (in piše): 
Igor Feketija 

3. del 
Če v srcih povzročiteljev 

vseh grozot ni niti kančka o b 
žalovanja, je jasno, da svetu 
vladajo ničvredna bitja, ki jim 
ne moremo reči »krvoločne 
zveri«, saj bi s tem užalili pre-
nekaterega tigra, leva ali dru
go divjo mačko, ki ubija le, 
kolikor potrebuje in ubija iz 
nagona, medtem ko nekateri 
upravljalci sveta počenjajo to 
prisebno in le zato, da bi se jim 
že tako visok kup denarja, ki 
ga imajo, še zvišal. Pri tem pa 
je še bolj žalostno to, da tisti, 
ki bi lahko naredil kar koli za 
rešitev nedolžnih življenj, ne 
migne niti z mezincem, če to ni 
v njegovem finančnem ali ka
kršnem koli interesu, pa če
prav prihajajo iz vseh strani 
prošnje in apeli. 

In tako se tudi sami vpisuje
jo v vedno debelejšo knjigo 
uničevalcev tega sveta. A spet, 
zakaj? 

A tudi ti nimajo srca, so tudi 
ti brezčutni stroji za služenje 
denarja? Pa ne govorim na pa
met, saj se prav v tem času 

dogaja nekaj identičnega 
z mojimi ugotovitvami, nekaj, 
kar dokazuje, da »veliki mi-
rovniki napredne, razvite, de
mokratične in svobodne Evro
pe« gledajo le na svoj žep in 
skrbijo le za svoj debel prena
polnjen in razvajen želodec; 
medtem, ko vojna na ozemlju 
bivše Jugoslavije traja že do 
bra tri leta, pa se nihče ni na
padalcev še niti dotaknil ali 
storil kaj konkretnega za reši
tev pokola, so Američani že 
dvakrat dobili vojno proti Ira
ku, ki je hotel zasesti Kuvajt in 
to brez kakršnih koli izgub (ki 
so pri evropskih »mirovnikih« 
pogost izgovor proti vojaški 
intervenciji, ki bi pomenila re
šitev krize. 

Seveda je razlog za ab
straktne razlike preprost; 
medtem, ko je Kuvajt najbo
gatejše črpališče nafte, črnega 
zlata, nimata Hrvaška ali BiH 
ničesar, v čemer bi lahko kdor 
koli videl denar. 

In zato trpita. 
Konec prihodnjič 

V življenju je pred vsako 
odloči tv i jo , pred vsakim tež
k im korakom, najbolj pre
prosto obrnit i se in zbežati. 
Toda, življenja ne ž ivimo za
to, da bi bežali. V nas sta 
inteligenca in volja, da se 
prebi jemo. 

(Heinz G. KonsaUk) 

Rad sem jo imel! To bitje mi' 
je toliko pomenilo! Preveč!!! 

Po mnenju drugih sva bila 
prej brat in sestra kot fant in 
dekle. Šele sedaj se zavedam, 
zakaj vse te besede . . . 

Hja, deklic - imela si temne 
lase, pristrižene (in grozno 
skuštrane), na isti način kot so 
bili moji. In imela sva modre 
oči - nek starejši skupni prija
telj nama je nekoč dejal; »V 
vajinih očeh je zaslediti dva 
različna vala. V tvojem, Da
vor, je val v večernem času, ko 
je morje umirjeno, v tvojih, Ja
nja, val, ki se rojeva ob nevih
ti, ko je morje razburkano!« 
-Takrat sva se nasmejala nje
govim mislim, toda sedaj, se
daj vem. Sedaj razumem nji
hov pomen. Kljub temu, da sva 
si bila na zunaj zelo podobna, 
je bila med nama velika ra
zlika. 

Ti si šla po poti življenja 
z brezskrbnim nasmeškom in 
venomer si bila podobna ptici, 
ki živi za letenje.. . 

Jaz . . . jaz sem bil drugačen. 
Bolj nezaupljive narave, v sebi 
sem še vedno nosil najino prvo 
slovo, bolečina pa je še vedno 
živela v meni. Nisem želel še 
v drugo občutiti brezna, pre-
vejanega z bolečino! 

Da, razlikovala sva se. Celo 
v primeru ljubezni - meni je 
pomenila vse in vsa toplina, ki 
se je v najinih skupnih urah 
ustvarjala med mano in v na
ma, je bila zame sveta. Še naj
bližjim prijateljem nisem do
volil vpogleda nanjo - Ijubo-
sunmo sem jo skrival, kot pra
vo svetinjo. 

Spet si bila drugačna - pri 
tem si delala ravno obratno! 
Lahko si na veliko govorila 
o naju vsem, ki so ti prišli na 
pot, dajala si mi povod, da sem 
začel razmišljati, da je najina 
ljubezen pričela preraščati te
be in te s tem naredila ne
močno. 

Veš, Janja, znal sem ti pisati 
pesmi! Pisal sem jih, ko je naj
bolj bolelo in ko sem besede 
enkrat spravil na papir, je bilo 
lažje. Tolikokrat sem si želel, 
da bi znal jokati! - P a me tega 
nisi naučila; učila si me le 
smeha. 

Želel sem, da bi znal omogo
čiti rojstvo vsaj eni, kristalno 
čisti solzi, ki bi zapustila na 
moje obrazu slano sled. Pa 
moja žalost ni mogla najti ute
he v joku, polnem solza. Večer 
za večerom, ko si odhajala. 

Tolikokrat bi bil stekel za 
teboj, te objel, se ti zjokal na 
ramenih, ti na koncu pove
da l . . . povedal, da te ljubim. 

A kot sem ti že povedal - ne 
znam jokati, ne znam izreči 
besed, ki jih znajo izreči v fil
mih . . . A to je resničnost, tu
kaj ni scenarija izpod scenari
stovega peresa! Ni človeka, ki 
na koncu vedno naredi HAP-
PY END. 

Za naju ne bo konca - za 
naju nikoli ni bilo niti začet
ka! Pa vendar te ljubim, slišiš! 
Ljubim Te! 

DAVOR 

P.S. Nina, bojim se, da je moje 
pisanje nerazumljivo - veš, na
pisano je iz srca. Saj razumeš, 
kako je - v srcu je toliko lju
bezni, a roka je okorna, pisava 
grda, tisoč besed ne more po
vedati vse zgodbe, ki jo skriva 
s rce . . . 

Ne vrzi tega v koš - shrani, 
naj te spominja še na eno srce, 
ki umira samo. Čeprav se ne 
poznava, lahko slutiš, kaj je 
z menoj naredila ona! 

DAVOR 

Davor , 
najbrž ne verjameš, ampak 

mislim, da lahko vsaj približ
no razumem, kako prekleto 
težko ti je. Veš, (mislila sem, 
tega ne bom nikoli nikomur 
povedala) tudi jaz sem samo 
enkrat samo eno pismo (oziro
ma izpoved, željo) napisala res 
iz srca. Tako kot si napisal 
sam; ko piše srce, roka nima 
kaj veliko zraven. 

Vem, da ti je težko. Upam, 
da ti je to, da si občutke sploh 
lahko prehl na papir (marsik
do tega ne more ali ne zna) 
vsaj malo pomagalo. Svetovati 
pa ti (razen, da ti rečem, da 
skušaj vsaj malo pozabiti in na 
to, čeprav je težko, ne gledati 
kot na konec sveta) pravza
prav ne morem. Si v stiski, iz 
katere se boš lahko rešil samo 
sam. Iskreno upam, da ti bo 
uspelo! 

NINA M. 

P.S. Zdi se mi, da ne pišeš sla
bo in če ti je pisanje izpovedi, 
ki si mi jo poslal, resnično po
magalo, te prosim, da pošlješ 
še kaj. Če bi se rad pogovarjal, 
pa me pokliči. 

Odkar sem izvedel, da 
ribe seksajo v vodi, pi
jem samo še čisti al
kohol! 

Soul As.vlum 

Runaway Train 
Call you up in the middle of the night 
Like fireflv without a light 
You vverc there like a blovvtorch burning 
I vvas a kev that I could use a little running. 
So tired that 
I couldn 't even sleep 
So manv secrets 
I couldn 't keep 
Promised mvself if I wouldn 't keep 
One more promise I couldn 't keep 
It seems no one can help me now 
Fm in too deep 
There's no way out 
This tirne I have really 
led mvself astray 

Runaway train never going back 
Wrong way on a oneway track 
Seems like I should be getting somevirhere 
Somehovv Vm neither here nor there 

Can you help me remember 
How to smile 
Make it somehow ali seems worth while? 
How on garth 
Did I get so jaded? 
Life's mystery 
Seems so dated 
I can go where 
No one else can go 
I know what no one else knovirs 
Here I am just drownin' in the train 
Everything is out and bray 
Day and night earth and sky 
Somehow I just don't belive it 

Bought a ticket 
For a runaway train 
Like a madman laughin'at the rain 
A little out off touch little insang 
It's just easier 
That dealing with the pain 

Runaway train tearin' up the rack 
Runaway train burnin' in my veins 
Runaway, but it always seems the same 

Pismo pravemu prijatelju 
Od tam ti pišem, 
kjer sva nekoč sedela. 
Kjer sva načrte za prihodnost tkala... 

Saj veš, od kod... 
Od tam, kjer 
neprestano sva sedela skupaj 
in 
- pisala. RIBA 

Llvlng i n . . . 
To soboto smo v studiu (Si

mon, Nevenka, Tina in jaz) go 
vorili o amerikanizaciji, prav
zaprav o Ameriki, deželi sanj. 
Odziv na to temo je b i l . . . Zdi 
se, da Teenvalovci ne govorijo 

radi o Ameriki. Tako je tudi 
prav - ko j e . . . Amerika. Glav
no, da imamo dosti kole, le-
visk, Švarcenegerjev, da se na 
radijskih in TV postajah rola 
dosti Gunsov, Nirvane. . . Ko 
šljivi Ameriko! Mi je ne rabi
mo, mi imamo dosti filmov, 
dosti zabavnih oddaj, če ome
nim samo Stoj či j a Auerja, ki 
drži pokonci našo show sceno, 
mislim da sem povedal vse. 
Zato vsa čast poslušalcem Te-
en vala, ki so s svojim prote
stom (sploh se niso odzvali na 
amerikanizacijo) pokazali, da 
je Amerika čisto nepomembna 
reč v našem življenju. To so 
potrdili tudi s svojimi glasbe
nimi željami, ki so cvet evrop
ske glasbe (No limit, Rain . . . ) . 
Svaka vam čast! 

JANI PRGIČ 
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podeželje 
Na podežel ju je bila vse d o 18. in ce lo 

19. stoletja glavna (vendar nikakor ne edi
na) pijača voda . Stoletna pratika devetnaj
stega stoletja iz leta 1847 opisuje njen p o 
men z besedami: 

»Voda je perva in nar bolj zdrava pijača, 
ktero nam je sam B o g v ogašenje žeje vstva-
ril; vse druge pijače je le človeška umetov-
nost, sladnost, s ladkorivnost znajdila. Voda 
pa mora biti čista, bistra, brez slada in 
duška. Nar bolj i voda je, katera iz peska ali 
pa iz skale t e č e . . . « 

Seveda pa so kmetje o b raznih praznikih 
pili tudi a lkoholne pijače in običa jno pili 
precej več , kot je treba. Ti pijanski izgredi 
na podežel ju so dokumentirani v številnih 
virih, vendar nas ne smejo zavesti. Kmet 
pije v tem času predvsem v o d o , pri pitju 
alkohola o b praznikih (na ohcetih, krstih, 
sedminah, cerkvenih proščenjih in roma
njih) pa si da duška. Seveda gre pri tem za 
družabno pitje, ki se prilagaja agrarnemu 
ciklu, v času poljskih del se pač nima časa 
udinjati dobr i kaplji. 

Za kmeta pomeni še v 19. stoletju v ino 
nekakšno zdravilo, ki da krepi telo in duha 
in je zlasti pr iporočl j ivo za stare ljudi. 

»Staro vino, kdo r ga zmerno vživa, je 
dobra pijača,« pravi stoletna pratika iz 
1847, saj »oveseli č l ovekovo serce, že lodec 
ogreje in okrepča; škodl j ivo pa je, če je še 
na drožeh, ali pa kakor si bod i zblo jeno in 
z drugimi rečmi namešano, ali če ga kdo 
nezmerno pije. Ko l iko bolezen se na vinu 
dobi, mi ni treba razkladati, saj j ih vsakda
nja skušna dosti pokaže ! Tudi dobr iga in 
zdraviga vina piti, ni svetovati: 
1. Zdrav im o t rokam in mladenčem, ki so še 
tako polni življenja; raji naj svojo p revročo 
kri z merzlo v o d o ohlade, to b o bol je za njih 
dušo in telo. 

2. Ni svetovati tistim, ki so slabih občutn ic 
in hude krvi. 
3. Po kaki jezi, žalosti, strahu, in kar je 
č loveka m o č n o pretreslo, v ino piti, je zlo 
škodl j ivo; kakor tudi 
4. v vsih vročinskih b o l e z n i h . . . Nasproti pa 
je kupica dobr iga vina preporoči t i : 
1. tistim, ki so bolj slabiga života in nimajo 
hude kervi; 
2. perletnim in starim; 
3. tistim, ki so skoraj p o p o l n o m a oslabeli; 
in 
4. unim bolnikam, kterih bolezin iz slabosti 
izvira, kar pa le samo zdravnik svetovati 
ve ; njega je tedaj treba vprašati«. 

Tudi žganje je nekakšno zunanje zdravilo 
(za razkuževanje), ki ga na podežel ju pijejo 
le v malih količinah. »Požirek žganja delav-
nimu č loveku d o b r o stori, ker ga nekako 
vname, de ložej dela« je zapisala stoletna 
pratika; » tode prave stanovitne moč i mu 
vender le ne d a . . . Kar je pa per te zapeljivi 
pijači nar bolj nevarno, je to: č lovek se 
hitro frakljati navadi, de skorej sam ne ve, 
kdaj in kako - on zaznamovan pijanec p o 
stane - in po tem ga zadevajo vsi tisti strašni 
nasledi, ktere pijanost seboj pripelje«. Celo 
škof Slomšek, znani bo rec proti žganjici, 
pravi, da je »žganje požreti , kadar v kako 
nezdravo sapo greš«, pr iporočl j ivo . Vendar 
pa hkrati opozarja na pogubne posledice 
pretiranega pitja žganja. 

Bistveno manj kot vina ali žganja pa se je 
vse d o 19. stoletja na podežel ju spilo piva. 
Tudi sadnega mošta ( jabolčnika, » to lkeca«) 
do lgonisopozna l i . Običajni — vsakdanji - p i 
jači kmečkih ljudi sta bila mleko in voda . 

A lkoho l kot hišno p i jačo so v kmečko 
gospodinjs tvo vpeljali šele o b koncu 18. in 
v 19. stoletju. Porast pitja a lkoholnih pijač 
na podežel ju je bila v tem času tudi posledi
ca vpliva mest (v bližini mest in trgov je 
bUo pijančevanje bolj opazno kot drugod 
na podežel ju) , kjer se je poraba alkohola že 
o d 16. stoletja nenehno večala. V mestih je 
namreč zaradi neurejene oskrbe in slabih 
higienskih razmer b i lo na vo l jo vel iko manj 
neoporečne pitne vode . Glavni delež pri 
porabi a lkohola kmečkega prebivalstva 
19. stoletja (in tudi 20. stoletja) je predstav

ljal sadni mošt. Zgodov ina sadnega moštva 
kot nmožičnega napitka je torej relativno 
mlada. Šele z nazadovanjem vinogradni
štva in porabe vina v 16. stoletju in z razvo
jem sadjarstva v 18. stoletju se je poraba 
sadnega moštva začela večati. Seveda je 
bila od pokrajine d o pokrajine različna in 
ponekod se mošt ni uveljavil kot vsakdanja 
pijača (npr. na Koroškem so bili na jpo
membnejši napitki voda , mleko in sokovi) . 

Poraba sadnega mošta je bila zelo razšir
jena zlasti v tistih okolj ih, kjer ni b i lo v ino 
gradov ozi roma kjer so nekoč bili , pa so 
propadl i . Sadni mošt so sicer poznal i že 
v srednjem veku, vendar so bili zemljiški 
gospodje vel iko bol j zainteresirani za v ino 
gradništvo kot za sadjerejo. Šele v 17. s to
letju se začenja mošt piti v večjih kol ičinah 
in šele v drugi po lov ic i 19. stoletja postane 
vsakdanja kmečka pijača, še posebej v o k o 
liših brez vinogradov. 

Sicer pa so fanetje za mošt namenili z la
sti tepke in jabolka slabše kakovosti . Pone
kod se je še g l o b o k o v 19. stoletje ohranil 
stari način priprave sadnega mošta. Sadje 
so tolkli in ga nato dajali v stiskalnice ( tol-
kovec) . Marsikje so sadje tlačiU v dolgih 
koritih z nekakšnimi mlinskimi kamni ali 
pa ga mleli v starih, d o m a narejenih sadnih, 
mlinih. Ob koncu prejšnjega stoletja pa so 
vse bolj uporabljali tovarniško izdelane 
sadne mline in stiskalnice. 

Kmetov torej d o 19. stoletja ne m o r e m o 
upoštevati kot pomembnih porabn ikov v i 
na, čeprav so p o njem segali tudi p remož
nejši kmetje v vinogradniških okolj ih. Tudi 
vinogradniki so se namreč pogos to z a d o v o 
ljili z bolj ceneno pi jačo, ki so j o izdelovali 
tako, da so vinske tropine zalili z v o d o , dali 
še enkrat v stiskalnico in tako pr idobi l i 
p i jačo za d o m (pikolit) . Izven v inogradni 
ških področ i j pa je b i lo v ino izredno drago, 
tako da ga tudi d o b r o stoječi kmet ni mogel 
kar tako piti. V prvi po lov ic i 19. stoletja je 
bil liter vina dražji kot k i logram govedine 
ali masla. 

Vendar pa je industrijski razvoj na sp loš 
no privedel d o naraščanja porabe alkohola, 
tako v mestih kot tudi na podežel ju. Po 
nazadovanju v petdesetih letih prejšnjega 
stoletja je poraba v šestdesetih letih začela 
naraščati; zlasti velika depresija p o letu 
1873 je m o č n o povečala po rabo alkohola. 
Instrumentalno pitje a lkohola (alkohol kot 
sredstvo prehrane in gašenja žeje) je i z g u b 
ljalo svoj pomen. Družabno pitje, znači lno 
za predindustrijski čas, pa je d o b i l o v indu
strijski d ružbi p o m e m b n o mesto. V procesu 
urbanizacije so podeželski prišleki prinesli 
v mesta svoje stare navade. Družabno pitje, 
na podežel ju običa jno o b slavjih, porokah, 
rojstvih itd, je sedaj dob i lo le nov ritem: o b 
dnevu izplačil so se delavci nažrli d o one 
moglost i . 

»Poleti je za delavce najgorši pija med 
studenčnico nekoliko jesiha dati; to hla
di. Zdravo je tudi kislo ali usedeno mleko 
pa zrel sad«. 

(Anton Martin Slomšek) 

Britanska železnica 

Piše Mojca Belak 

Pred mnogo, mnogo leti so 
bili britanski vlaki tako točni, 
da bi po njih lahko naravnali 
uro, zdaj pa se zdi, kakor da bi 
prišel otoškim železničarjem 
prav vsak izgovor, s katerim 
poskušajo upravičiti zamude. 
V idealnih okoliščinah, torej 
v lepem, ne prevročem in vse
kakor ne jesenskem vremenu, 
teče običajno vse po voznem 
redu, razen če se kam odpravi
te v nedeljo, ki je rezervirana 
za najrazličnejša popravila na 
progah in lahko zato pričaku
jete znatne zastoje poleg že 
znanega dejstva, da je takrat 
vlakov tudi občutno manj. 

Ampak vsi dnevi niso lepi in 
Sončni in ravno prav topli in 
enkrat na leto pridejo na vrsto 
tudi poletje, jesen in zima, ki 
So, kot kaže, krivi za vse zlo. 

Pred dvema letoma je bilo 
Poletje tako zelo vroče, da so 
Se vročine nevajene britanske 
tračnice baje začele v znak 
protesta kriviti in vozni red 
spremenile v vozni nered. Z i -
l^a, ki je sledila noremu polet
ju, je prinesla dva centimetra 
Snega in vlaki so spet stali, ker 
^ takih razmerah pač nihče ni 
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Listje - nov izgovor za zamude. 

vajen voziti (zakaj so takrat 
obstali tudi vlaki na londonski 
podzemeljski železnici, pa 
ostaja še vedno uganka). Oto-
čani so tako stoično čakali na 
redke vlake in se v kritičnih 
dneh sardinili na delo in nazaj 
domov v trdni veri, da bo zime 
enkrat tudi konec in da jih po 
leg zahrbtne poletne vročine 
čakata vendarle še razmeroma 
nevtralni pomlad in jesen. 

Toda tudi ta tolažba ni bila 
preveč učinkovita, kajti pri
hodnja jesen je Britancem za
godla s čisto in povsem druge
ga konca - veter je z dreves 
odpihnil listje in ga ponekod 
nametal na progo, kar je spet 
povzročilo zastoje. Namesto 
da bi potniki stoično počakali, 
kakšne zastoje si bodo pri Bri-
tish Rail izmislili za pomlad, 
so se bridko pritožili, da je 
listje na tirih zelo neumen iz
govor, ki jih ni prepričal. Tako 
so se železničarji letos organi
zirali in sredi oktobra na lon
donskih železniških postajah 
pripravili pravo malo razsta
vo, kako lahko listje ogroža 

varnost v železniškem prome
tu in kako se bojujejo proti tej 
nadlogi. Britanija že tako ali 
tako ni ravno pretirano pogoz-
dena, ker so njeni prebivalci 
nekoliko preveč navdušeno se
kali drevje med industrijsko 
revolucijo, vzneseni nad čude
si modeme tehnike, zdaj pa so 
se očitno zbudili še železničar
ji in se ob izteku dvajsetega 
stoletja lotili še tistih redkih 
dreves ob progah. 

Glavna tarča so listavci 
z velikimi listi, kot na primer 
kostanj, ker naj bi prav ti listi 
na tračnicah ob rahlem dežju 
tvorili spolzko prevleko. Tako 
železničarji zdaj z velikim za
gonom sekajo drevesa z veliki
mi listi v bližini svojih prog 
- gre za več kot 5 tisoč kilome
trov dolg pas in čeprav v pro
spektu, ki so ga izdali pred ne
davnim, obljubljajo, da bodo 
stara drevesa zamenjala nova, 
nenevarna, z manjšimi listi, 
hkrati tudi veselo ugotavljajo, 
da se bo posekana zemlja ob 
progi začela hitro tudi sama 
popravljati in da bodo na njej 
vzcvetele številne divje rože, 
ki prej v senci dreves niso mo
gle uspevati. In še ena cvetka 
iz omenjenega prospekta: bri
tanski vozači lahko v njem 
preberejo, da je na območju 
Jugo-vzhodnega dela britan
ske železnice (ki je podjetje za
se) kakih 60 tisoč velikih dre
ves, na vsakem pa je 10 do 50 
tisoč listov. Torej se morajo 
železničarji v najslabšem pri
meru - če pade na progo res 
čisto vse hstje in če ima vsako 
drevo največ, torej 50 tisoč li
stov, spopadati s tremi mili
jardami listov. In medtem ko 
se Jugovzhodna britanska že

leznica bori s tako številnim 
sovražnikom, njene brezbrižne 
potnike zanima samo to, zakaj 
vlaki zamujajo. 

Morda bi bili potniki uvi-
devnejši, če bi bile cene želez
niških storitev bolj normalne. 
Britanska železnica je namreč 
hudo draga, še posebej, če p o 
tujete takrat, ko potujejo vsi. 

Cene vozovnic zelo nihajo in 
pri eni sami relaciji lahko pla
čate tudi do trikrat manj kot 
znaša osnovna cena, odvisno 
pač od tega, kdaj se odpravite 
na pot. Najmanj se seveda 
splača potovati zjutraj do de
setih in v ponedeljek dopold
ne, ker bi takrat radi potovali 
vsi, ki morajo na delo ali po 
opravkih. Če pa potniki lahko 
počakajo in začnejo potovanje 
po deseti, so cene znatno nižje. 
Takrat začne veljati tudi p o 
sebna letna karta, ki zagotav
lja še dodatni 30 odstotni po 
pust, London je razdeljen na 
šest con glede na oddaljenost 
od centra — središča je v prvi 
coni, bližnji predeli mesta kot 
razgibani Camden ali umetni
ški Hampstead so v drugi coni, 
Wimbledon je v tretji, in tako 
dalje. Do geste cone se vozite 

od 40 do 50 minut in običajna 
povratna vozovnica do centra 
mesta in nazaj znaša 6 funtov. 
Po deseti uri dopoldne ko na
poči »čas železniškega popu
sta«, bi za isto razdaljo odšteli 
malo več kot tri funte, če bi 
imeli poleg tega še tisto poseb
no kartico, pa bi od vas zahte
vali samo dva funta. Zanimivo 
je, da Britanci teh tarif nikdar 
ne pogledajo z druge strani: da 
stane povratna vozovnica do 
mesta toliko in toliko, če potu
ješ v času prometne konice, pa 
je treba plačati več. Verjetno 
človek raje govori in misli 
o popustih kot pa o dodatnih 
tarifah, vsaj s stališča železni
čarjev, ki se lahko tako zibajo 
v prijetnem prepričanju, da 
potnikom v določenem delu 
dneva omogočajo poceni tran
sport. 



3Q 



311 

• OVEN 
Ona: Le tako naprej in uspelo ti bo! Sedaj si 
v izredno ugodnem obdobju za sklepanje novih 
prijateljstev, kar ti bo v veliki meri povečalo krog 
prijateljev. In kdo ve: mogoče bo iz vsega tega 
nastalo tudi kaj več! 
On: Ker ti je delo pravi užitek, si ne bol privoščil 
niti najmanjšega počitka, pa četudi bi ti bil še 
kako potreben. Takšen način življenja ti sicer za
gotavlja precejšnja finančna sredstva, toda pomi
sli tudi na kaj drugega... 

• BIK 
Ona: Nihče ti ne želi ničesar slabega, zato se nikar 
ne izogibaj družbi, ki te že kar precej pogreša. 
Preko vikenda se ti obeta prijetna avantura, ki pa 
ti lahko prinese še kaj več kot pa le eno prijetno 
noč... 
On: O mnogočem si imel prav, toda sedaj pač ni 
čas, da bi opozarjal na svojo nezmotljivost. Za 
neko stvar ti bo kasneje še žal, vendar ne kaže 
postaviti vsega na kocko le zato, da bi dobil nekaj, 
kar ti pozneje mogoče sploh ne bo všeč. 

• DVOJČEK 
Ona: Doletela te bo pravcata histerija, ki bo v naj
bližji zvezi s tvojim bivšim prijateljem. Pomiri se 
in trezno razmisli o vseh morebitnih posledicah 
ter se šele nato dokončno odloči. Vsekakor ti ne bo 
lahko. 
On: Zadel te bo plaz očitkov, ki pa bodo povsem 
upravičeni. Bolje bo, da se s tem odkrito spopri-
meš, saj se lahko v nasprotnem primeru vse skupaj 
še neprimerno bolj zaplete. Nekdo si želi tvoje 
bližine... 

• RAK 
Ona: Prišel bo trenutek, ko se boš morala dokonč
no odločiti med dvema sicer enako dobrima alter
nativama. Nikar se ne obotavljaj, ampak se čim
prej odloči! Nekdo ti bo sicer delil nasvete, vendar 
pa ravnaj raje po svoji glavi. 
On: Obeta se zanimiv konec tedna z osebo, za 
katero si že dalj časa kar precej ogret. Naj te ne 
skrbi za posle, saj jim tvoja kratka odsotnost pač 
ne more kdo ve kaj škoditi. In nikar se ne zago
vori. 

• LEV 
Ona: Presenečena boš nad nenadnim interesom 
tvojega nekdanjega oboževalca, vendar pa mu ne 
smeš zaupati. Drži se raje tega kar imaš, saj niti ni 
tako slabo, kot pa se ti dozdeva. In ne pozabi 
poklicati prijateljice, saj veš zakaj! 
On: Spodletela naložba ti še vedno ne gre povsem 
iz glave, kar pa ti lahko samo še poslabša tvoje 
trenutno stanje. Miren vikend ti bo omogočil spro
stitev, ki si je že dalj časa potreben. In še nekaj 
več, /car pa je že druga zgodba... 

• DEVICA 
Ona: Trpela boš zaradi neutemeljenega ljubosum
ja, potem pa se bo vse skupaj pojasnilo in v tvojem 
življenju bo ponovno zavladala sreča in zaupanje. 
Toda vseeno se zamisli nad svojo preveliko vroče-
krvnostjo, ki te lahko še pokoplje. 
On: S prijateljico se boš imenitno zabaval in kaj 
hitro se lahko zgodi, da prijateljstvo preide v traj
nejšo zvezo. Dobro pa bi bUo, če bi se posvetil tudi 
svojim obveznostim, saj bo drugače vlak odpeljal 
brez tebe. 

• TEHTNICA 
Ona: Zaupala se boš prijateljici in skupaj bosta 
vendarle uspeli najti izhod iz trenutne krize, ki te 
preganja. Toda šele prijetna družba in romantičen 
pogled neznanca ti bodo dokončno odgnah vse 
črne misli. 
On: V družini se ti bodo stvari počasi uredile, pa 
tudi težavam bo prišel konec. Dobro bi bilo, če bi 
tu in tam pomisUl tudi na svoje prijatelje, saj se ti 
lahko v nasprotnem primeru vse skupaj precej 
čudno obrne. 

• ŠKORPIJON 
Ona: Išči srečo predvsem v tem, kar imaš, ne pa 
v tem, kar pogrešaš. Ljubezen je vse preveč rela
tivna stvar, da bi ti uspelo karkoU posploševati. 
Pa tudi tvoj partner nima neskončnega potrp
ljenja. 
On: Skušaj razumeti, da obstajajo stvari, preko 
katerih ne moreš in se sprijazni z dejstvi. Potrebu
ješ počitek, zato se nehaj naprezati in si raje 
privošči kratek oddih preko vikenda. Seveda 
. v družbi... 

• STRELEC 
Ona: Prijateljeva naklonjenost se bo sprevrgla 
v začetek trajnejše zveze, v kateri bosta uživala 
oba. Prijateljica te bo povabila na prijeten klepet, 
kjer se ti bodo razjasnile mnoge skrivnosti iz pre
teklosti. 
On: PosU so se začeli obračati na bolje in na tebi 
je, ah jih boš uspel obdržati na trenutnem nivoju. 
Prijatelji ti bodo pripravili presenečenje, toda 
vprašanie ie, ali ti bo le to tudi všeč. 

• KOZOROG 
Ona: Nikar ne pričakuj spremembo preko noči, 
ampak se še bolj zagrizi v realizacijo svojih želja. 
Preko \ikenda se ti bo nenadejano nasmehnila 
sreča in ti omogočila velik met, vsaj kar se tiče 
ljubezenskih reci... 
On: Kar si iskal to si tudi našel Vprašanje je le ah 
boš uspel nastalo situacijo tudi popolnoma izkori
stiti, ali pa boš ponovno pobral samo smetano, 
nato pa raje previdno odšel Bilo bi res škoda... 

• VODNAR 
Ona: Nekdo iz tvoje stalne družbe si že dalj časa 
vztrajno prizadeva, da bi našel področje, kjer bi ti 
lahko kar najbolj škodoval. Poglej malo okoU sebe 
ah pa se kar najbolje zaščiti pnd neljubimi prese
nečenji. 
On: Doživel boš izreden konec tedna, saj boš 
končno našel kompromis med svojimi željami in 
možnostmi. Nikar pa ne poskušaj do konca vztra
jati na svojih načelih, kajti posli se lahko tudi 
prav hitro izjalovijo. 

• RIBA 
Ona: Nekdo ti hoče povedati nekaj prijetnega, ti 
pa ga neprestano spregledavaš. Toda tudi njegovi 
potrpežljivosti bo prišel konec, zato poskrbi, da se 
ti ne bo to tudi maščevalo - kako, pa veS najbolje 
ti sama! 
On: Vse bo še v redu, le pohiteti bo treba. Tvoji 
načrti so povsem uresničljivi, toda za to je potreb
no še kaj več kot pa samo dobra volja. Prijatelj ti 
bo ponudil finančno pomoč o kateri se izplača 
Doarnhnpif raTmisliti 

file:///ikenda


13 

M O D N I K L E P E T 
Pripravlja 

VLASTA CAH-ŽEROVNIK 

Po vremenu in temperatu
rah, ki nas spremljajo zadnje 
dni, lahko zdaj resnično že re
čemo, da se bližamo zimi. 
S prispevki, ki jih za vsako 
številko Novega tednika oziro
ma Petice pripravlja naša 
modna svetovalka Vlasta Cah-
Žerovnik, pa smo se tudi že 
kar precej pogreznili v jesen-
sko-zimsko modo. 

Raznolikost modnih smer
nic, ki jih za ta in prihajajoče 
mesece narekujejo modni kre-
atorji, je letos precejšnja. 
Z modo, ki širokosrčno dopuš
ča takšen in drugačen način 

oblačenja, smo resnično lahko 
zadovoljni skorajda vsi. 

Ker v prihodnji, zadnji šte
vilki Novega tednika meseca 
novembra naša modna sveto
valka Vlasta Cah-Žerovnik ne 
bo klepetala z vami o modi, saj 
se bosta njena zapisa pojavila 
v Petici, že danes vabimo na
grajenki meseca oktobra - Mi-
helo Krulej, Kidričeva 55, Ve
lenje, in Sašo Hacin s Trubar
jeve 26 v Celju - naj se zadnji 
teden v mesecu oglasita v taj
ništvo našega uredništva, kjer 
ju bosta čakali nagradi. Miheli 
bo naša modna svetovalka 
Vlasta Cah-Žerovnik spletla 
unikaten pulover oziroma j o 
pico, Saši pa ročno poslikala 
unikatno svileno ovratno ruto 
oziroma šal. 

Uredništvo 

Redingot ali plaliutalo 
Ce se vam je lansko sezono 

še usjjelo sprenevedati, pa le
tošnja moda ne opraviči nika
kršnega izgovora več - ne glede 
na spol želi videti to zimo svo
je privržence v oblačilih, ki se
gajo globoko pod meča, vse tja 
do členkov. Glede na količino 
blaga, ki ga zahteva za takšne 
modele, se res ne more pohva
liti s skromnostjo, pravzaprav 
je kar pregrešno potratna, če 
pomislimo le na letošnje naj
bolj modne plašče. 

Med glavnimi protagonisti 
' je brez dvoma redingot, poto

mec slavnega riding coata, ki 
je v 18. in 19. stol. med prestiž
nimi Angleži veljal za najbolj 
priljubljen jahalni oziroma 
potni plašč. Letošnji je na moč 
podoben svojemu pradedu, 
novomodni pečat mu daje le 
cela četica velikih pozlačenih 
gumbov. 

Seveda pa ni letošnjih plaš-
čev ena sama razkošna rafini-
ranost, saj ne manjka ljubez
nivo prijaznih idej tudi za 
mnoge, ki niso zadovoljne 
s svojo postavo. Skupaj s casu-
alom, to svežo in ležemo filo
zofijo oblačenja, je zaplahuta-
la v letošnjo modno zimo nova 
linija, ki bo gotovo znova ali 
pa prvič navdušila nmoge iz
med vas. Gre za novo asimetri-
jo, novo opletanje in plahuta-
nje volimiinoznih, volnenih, 
plišastih, žametnih ali tvida-
stih tkanin. 

To je brez dvoma prava 
modna velevest za vse tiste, ki 
ljubite družbo slojevitih, širo
kih in toplih »mix« oblačil, 
med katera sodijo tudi kot 
odeja velike mte, maxi šah in 
ponči ter seveda dolge, opleta
joče pelerine. 

VLASTA 

Anketno nagradno vprašanje meseca novembra: 

ČE BI IZBIRALI MED ŠTIRIMI PARI ČEVLJEV, KAKŠNE BI SI 
IZBRALI? 
a) Športne čevlje z narebranim gumijastim podplatom, 
b) Zavezalkane »babičine« čevlje s 4 cm visoko peto, 
c) Mehke salonarje z 8 cm visoko peto, 
d) Čevlje s široko visoko peto in debelim podplatom 

Prihodnjič: moška zimska moda. 

KMETIJSKI NASVET 

Zakal Je moje zelje meliko? 
S sosedom sva skupaj pride

lala zelje. Čeprav je z iste nji
ve, se je njegovo dobro skisalo, 
moje pa je mehko. Kje je 
vzrok? 

Na kisanje zelja odločilno 
vplivajo sorta, vreme v času 
rasti, soljenje, tlačenje, obtež
ba, temperatura kisanja. 

Zrezanemu zelju je treba 
dodati od 175 do 220 dekagra-
mov soli na 100 kg zelja. Če 
kisamo pri nižji temperaturi, 
solimo manj (175 dkg/100 kg). 
Če je prostor topel, zelje bolj 
solimo (220 dkg/100 kg). 

Tlačiti je treba tako dobro, 
da izmed rezin zelja stisnemo 
zrak. Zelje mora spustiti sok. 

Obtežimo ga s kamnom ali 
p>olivinilasto vrečo, v katero 
nalijemo vodo. Za 100 kg zelja 
mora biti kamen težak 20 kg. 

Zelje se najbolj kisa pri tem
peraturi od 14 do 19°. Pri višji 

temperaturi rado postane 
mehko. 

Zelje in repo lahko kisa 
vsak, četudi ne živi na deželi. 
Prav lahko ju skisamo v debe
lih polivinilastih vrečah v do 
mači kuhinji, kislo pa shrani
mo na hladnem balkonu. 

V vrečah kisamo zelje tako
le: glave zelja dobro očistimo, 
operemo in pustimo, da še od -
cedijo. Prerežemo jih po dol
gem. Kocene izrežemo. Najtrši 
del kocena zavržemo, mehkej
ši notranji del damo na stran. 
Zelje zribamo, kocene, ki smo 
jih prihranili, stolčemo. Nato 
rezine zelja, stolčene kocene in 
sol dobro premešamo, nalaga
mo v čisto vrečo in sproti tlači
mo. Vrečo napolnimo do treh 
četrtin, jo zavežemo in preo
stali del zvijemo, kot da bi 
ožemali perilo. Naredimo zan
ko in vrečo zankasto zvežemo 

z vrvico. Vrečo z zeljem damo 
v kako škatlo ali posodo, da bo 
lahko stala pokonci, ter jo po
stavimo v prostor, kjer je tem
peratura med 14 in 19°. Zelje 
se skisa v enem do dveh mese
cih, odvisno od temperature. 
Med kisanjem se bo zelje 
v vreči dvignilo. Tedaj ga malo 
potlačimo v sok. Ko vrečo z ze
ljem odpremo, odstranimo 
zeljnico, ki ni več čista, dolije-
mo čisto vodo in vrečo spet 
dobro zapremo. 

Na okenski pohci lahko 
v večjem kozarcu skisamo re
po že v nekaj dneh. Rep)o olu
pimo, naribamo in solimo, 
a malo manj, kot je navedeno 
pri zelju. Kupimo malo kisle 
repe in prosimo, da nam dajo 
tudi sok. Sok odcedimo, ga 
zmešamo z naribano repo in 
primešamo še zravnano žhčko 
sladkorja. Repo potlačimo, jo 

po celi površini pokrijen 
s polivinilasto vrečko in ob 
žimo — najbolje to storij 
s pr imemo veliko polivinilai 
vrečko, napolnjeno z vodo. 

Tako pripravljena repa 
burno vrela. Da sok ne bo s 
tekel po pohci, postavimo j 
zarec v kako večjo posoj 
Vsakokrat, ko jo vzamemo 
kozarca, preostali del potlaa 
mo, pokrijemo s polivinila^ 
vrečko in zalijemo z vodo talj 
da do repe ne more priti zra| 

Kisanje zelja in repe je laj 
ko za mestnega človeka zal^ 
ven in koristen način izral 
prostega časa. 

IDA TEPJ 
KmetijsJ 

svetovalna služt 

Šifra: 
Nezaljubljena 

Imam težavo, ki bi se komu 
morda zdela smešna in neres
na, pa vendar pri meni ni tako. 
Imela sem prijatelja v katere
ga sem se zaljubila, vendar pa 
takrat ko sem bila jaz zaljub
ljena vanj, on mene ni maral. 
Kakšni dve leti je bilo tako, da 
sem trpela, toda po tem je mi
nilo. Ohladila sem se in me ni 
več privlačil. To sem mu tudi 
povedala. Sedaj pa je nenado
ma vse drugače. Nenehno me 
skuša prepričati da me ljubi, 
da je edini pravi zame in da ga 
nikakor ne morem pustiti. Me
ni se zdi vse to teater in eks-
centrično izživljanje, morda bi 
me rad ponižal. Sama se ga že 
nekaj časa izogibam, on pa me 
vedno najde, kajti od prejšnjih 
časov me namreč zelo dobro 
pozna. Kaj mi svetujete glede 
na rojstne podatke obeh, kako 
naj ravnam v prihodnosti? 

IVANA: Sinestrija - primer
java vajinih horoskopov, je 
pokazala, da gre pri njem se
daj namreč zares, vendar pa 
ste vi že v dmgih sferah, iz 
katerih se ne boste prestavili 
nazaj k njemu. Bo pač prisiljen 
spoznati, da vas je izgubil. Vi 
niste krivi temu in zato se 
z njim ne ukvarjajte več, kajti 
on nikakor ni prava oseba za 
vas, kljub sedanjim gorečim 
čustvom bi vas onesrečil. 
Energetsko in duhovno sta na 
različnih nivojih, vi ste čustve
no bolj senzibilna, on pa je in
telektualno bolj dinamičen. 
Razložite mu, napišite dolgo 
pismo, v njem pa izpnivejte 
brez zadržkov vse svoje miike 
izpred dveh let. Le s tako od 
kritostjo mu boste dah vedeti, 

, da ste to že preživeli in da nje-
. ga takrat ko ste vi goreh v ču

stvih, ni bilo zraven, oziroma 
vas ni maral. Življenje je tako 
pravično, da pač vedno daje 
tisto, kar smo sami podarih. 

Šifra: Črni 
S fantom sva se razšla, jaz 

pa še vedno upam, da se bova 
znova našla. Zanima me, kaj 
pra\ijo z\'ezde? Prav tako si 
želim urediti tudi stanovanjski 
problem, ker zaenkrat še ved
no ž i \ im s starši. Ali mi bo 
uspelo zaživeti samostojno? 
Hvala za odgovor. 

IVANA: Si izrazito zračni 
tip, intenzivna Vodnarka. D o 
tega odgovora se ti je v jesen
skem času najbrž že marsikaj 
v življenju spremenilo na bolje 

- kar pa se ni, pa se še b o ! Čas 
ti je letos namreč izredno na
klonjen, tako da boš do novega 
leta pa vse do aprila res teme
ljito sprememla način življe
nja. Žal nisi napisala, v kate
rem znamenju je rojen tvoj 
bivši fant, tako da nisem m o 
gla napraviti sinestrije, oziro
ma primerjave vajirdh horo
skopov, toda ni izključeno, da 
se nista že spet srečala in da so 
se vajine poti prepletle še en
krat. Seveda pa je bilo letos 
jeseni možno novo poznan
stvo, če pa se še ni zgodilo, se 
bo vsekakor v roku enega leta, 
pravzaprav do poletja, kajti 
v tem času so ti planetarni 
vplivi najbolj naklonjeni - od 
jeseni pa vse do konca Dvojč
kov traja zate ugodno obdobje, 
v katerem ponavadi največ na
rediš, julij in avgust, včasih pa 
tudi še september, pa so zate 
vedno napomejši, zato takrat 
raje bolj previdrio trosi energi
jo. Skoraj do leta 2000 ti bodo 
planetarni vpUvi zelo naklo
njeni, tako da se bo tvoje živ
ljenje prav pozitivno sprenru-
njalo. Možnosti za izboljšanje 
stanja doma ah pa selitev se 
bodo nakazale že okrog nove
ga leta, zato bo primemo, če se 
takrat bolj potrudiš. Skozi 
otroke boš imela veliko zado
voljstva, uspešna pa bi bila tu
di v pedagoških p>oklicih, ali 
pa pri vsem, kar je v zvezi z je
ziki, potovanji, kreativnostjo 
mladih. Skratka, v kolikor se 
niso pomembnejše stvari že 
razpletle, se bodo do poletja. 
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Mva podoba za BMW serije 5 
k'je od leta 1972 prihaja iz 
Lchenske a\'tomobilske to-

BMW tudi serija 5. D o -
I $0 naredili približno 1,4 
ijjona vozil, pri čemer pa se 
ipravljajo oziroma je že sko-
fpripravljena povsem o b -
jpljena izvedenka, ki naj bi 
iga trgu pojavila prej kot 
jveh letih. 
i^o bo četrta generacija av-
pobila, ki ga uvrščajo 
gornji del srednjega razreda 
je tako kot serija 3 veliko 
pomogel k sedanjemu imid-
bavarske avtomobilske to-
fiie. Nova izvedenka BMW 
jije 5 po zunanjih merah ne 
nič daljša, pač pa večja me
na razdalja (280 centtme-
i), kar naj bi pripomoglo 
jrečji notranji prostornosti 
oinobila. Avto bo po novem 
[i nekaj širši (vsega 20 mili-
trov), navzven pa se bo od-
)val po nekaj bolj okrogli 
čevini, precej nagnjeni 
dnji in zadnji šipi, z dvojni-
prednjimi lučmi, ki jih bo 
trivalo steklo, in širokih, 
iraj legendarnih BMW led-
liah. V tovarni se bodo naj-
ij posvetili limuzini s štirimi 
ti, kasneje, verjetno 1996, 

naj bi predstavili še karavan
ski touring in športno izveden
ko M5, morda pa tudi štmse-
dežni kupe. Z motorji p n 
BMW ni posebnih težav; tudi 
zaradi tega ne, ker so lam mo
torno praznino med šest m 
dvanajstvaljnikom zapolmli 
z dvema osemvaljnikoma. 
Slednja, s prostornino 3,5 in 
4,4-htra ter z močjo 240 in 300 
KM, bosta nekakšna osnovna 
motorja, na voljo pa bo še 
marsikaj drugega. Tako naj bi 
športni M5 poganjal osemvalj-
nik z gibno prostornino 4,6-
litra in 350 KM, osnovna razli
čica novega BMW serije 5 pa 
bo na voljo z znanim štiri val j -
nikom in potemtakem oznako 
518i. Pri BMW brez dizelskega 
motornega pogona že nekaj 
časa ne gre več, zato bosta 
v programu tudi 525 tds (tur-
bodizel, šest valjev, 143 KM) 
in 525 td (običajen dizelski 
motor z močjo 115 KM), men
da pa ni posebej velika skriv
nost, da munchenska tovarna 
razvija novi osemvaljni turbo-
dizelski agregat z direktnim 
vbrizgavanjem (kot ingolstad-
ski Audi in njegov TDi). Na 
sliki: novi BMW serije 5. 

V Gradcu bodo izdelovali 
grand cherolieeja 

Ameriškemu Chryslerju le
tos kaže skoraj izjemno dobro. 
Zanimivo je, da je skoraj iz
jemno uspešen tudi na evrop
skih avtomobilskih trgih, kjer 
gresta najbolj v prodajo jeep 
grand cherokee in voyager. 

Slednjega od leta 1991 izde
lujejo tudi v graški in avstrij
ski tovarni Steyr-Daimler-
Puch in to v okviru programa 
Eurostar. Lani je imela av
strijska vlada s tem projektom 
precej težav, kajti v Evropski 
skupnosti so bili mnenja, da 
država preveč pomaga in s tem 
povečuje cenovno konkurenč
nost voyagerja na evropskih 
tleh. Sedaj pa naj bi Chrysler 

v Gradcu začel izdelovati tudi 
jeep grand cherokeeja. Po se
danjih napovedih naj bi proiz
vodnja stekla točno čez leto 
dni, računajo pa na izdelavo 
do 47 tisoč avtomobilov 
v enem letu. Projekt je seveda 
skoraj izjemnega pomena za 
avstrijsko Štajersko in Avstri
jo nasploh, kajti delo bo dobilo 
1100 delavcev. V Puchu bodo 
nekaj kasneje začeli sestavljati 
tudi grand cherokeeje z vola
nom na desni strani in dizel
skimi motorji, saj menijo, da 
bo avto zanimiv tudi za Japon
sko, Avstralijo in še nekatere 
druge države. Na sliki: grand 
jeep cherokee. . . 

B O R Z A C E N 
R A B L J E N I H A V T O M O B I L O V 
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Prvi letošnji sneg se je močno odrazil tudi na sejmu rabljenih 

avtomobilov pred dvorano Golovec v Celju. Tam je bilo na prodaj 
vsega 200 vozil, podatkov o prodaji pa od organizatorjev sejma 
nismo prejeli. 

Jaguar XJ6 3,2 S/4,0 S 
za tiste, ki zmorejo in liočejo 

Britansko-ameriški Jaguar 
(večinski lastnik je ameriška 
avtomobilska korporacija 
Ford) se seveda z neprikrito 
nostalgijo spominja časov, ko 
je prodajal avtomobile brez 
posebnih težav, in to po nekaj 
desettisoč. Časi so se od tedaj 
bistveno spremenili, zato Ja
guar nekoliko bolj pogosto 
spreminja avtomobile in hkra
ti dodaja nove različice. Med 
slednje spada tudi sveži jaguar 
XJ6 3,2 S/4,0 S. Gre za znano 
limuzino XJ6, vendar z nekaj 
dodatki, kajti, tako pravijo, 
avto je namenjen nekaj mlaj
šim uspešnežem. Na kolesih so 
tako lahka platišča z gumami 
pirelli P 4000 in dimenzijami 
225/60 ZR 16, prednja maska 
je v barvi vse karoserije, prav 
tako obe zunanji ogledali. Pod 

prednjim odbijačem je spojler 
z vgrajenimi meglenkami, 
v notranjosti zloščena oreho-
vina. Avtomobil je serijsko 
opremljen s štiristopenjskim 
avtomatskim menjalnikom 
(nemške tovarne ZF), diferen
cial ima serijsko vgrajeno za
poro, k serijski opremi spada
ta tudi dve zračni varnostni 
blazini, ABS ipd. Motorja sta 
dva, oba znana in preizkušena 
(prvi 203, drugi 223 KM), ceni 
pa različni. Slovenski zastop
nik Jaguarja AC Trgovina o b 
ljublja dobavo ene ali druge 
izvedenke v nekako 70 dneh, 
znani sta tudi ceni. Tako je 
jaguar XJ6 3,0 S naprodaj (z 
vsemi dajatvami) za 827.536, 
4,0 S pa za 936.309 šilingov. 

Na sliki: jaguar XJ6 3,0 S. 
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Evropsici avtomobilsici trg: 
še naprej minusi 

v letošnjih devetih mesecih 
so v Zahoidni Evropi prodali 
8.735.306 osebnih avtomobi
lov ali za 17 odstotkov manj 
kot lani v tem času. 

Na lestvici desetih naju
spešnejših avtomobilskih to
varn na stari celini je na pr
vem mestu še vedno Volkswa-
gen (tudi Audi, Seat in Škoda), 
ki ima v svojih rokah 16,4 od
stotka evropskega avtomobil
skega trga. Na drugem mestu 
je GM Evropa (Opel in Vaux-
hall), ki je letos prehitel gru-
pacijo PSA, in se lahko pohva

li z 13,2-odstotnim tržnim de
ležem. PSA (Citroen in Peuge
ot) občuti letošnjo in sedanjo 
evropsko avtomobilsko recesi
jo, kajti tržni delež je 12,2 od
stotka in vse kaže, da se bo do 
konca leta še nekoliko zmanj
šal. 

Kljub temu, da je prodaja 
letos skromnejša, se je Fordu 
na evropski lestvici posrečil 
skok navzgor, saj je bil lani 
v tem času peti, sedaj je četrti, 
njegov tržni delež pa je 11,9 
odstotka. Tudi francoski Re
nault je napredoval (lani šesti, 
letos peti), njegov tržni delež 
pa je 10,6-odstoten. Še vedno 
gre skoraj izjemno slabo Fiatu, 
ki je z lanskega četrtega zdrs
nil na šesto mesto. Tržni od
stotki dokazujejo globok pa
dec, kajti Fiat je letos na 
evropskih trgih prodal vsega 
10,3 odstotka vseh osebnih av
tomobilov. Miinchenski BMW 
dokazuje, da slabi časi niso 
enako slabi prav za vse (3,3 
odstotka evropske prodaje), 
precej slabše gre Mercedes 
Benzu (2,9 odstotka). Japon
ske avtomobilske tovarne so si 
v tem času priborile 12,6-od-
stotni tržni delež, kar je sicer 
manj kot lani, pa vendarle več 
- če upoštevamo skromnejšo 
prodajo. In napovedi? Tudi 
prihodnje leto za avtomobil
ske tovarne ne bo ugodnejše, 
kar je za nekatere dokaz, da bo 
sedanja kriza veliko daljša, 
predvsem pa globlja in hujša 
kot so zmogli domnevati. 

tez porolce Volvo - Renault? 
Letos septembra objavljena 
roma potrjena napoved 
družitvi francoskega držav
na Renaulta in švedske av-
nobilske tovarne Volvo A G 
kupno družbo z imenom Re-
ult - Volvo RVA (ter razdeli
jo lastninskih deležev 65:35 
orist Renaulta) očitno ne bo 
o gladka, kot so sprva dom-
;ali. 

•redvsem skupina manjših 
majhnih delničarjev Volva 
; meni, da bi morali še pred 
končno francosko-švedsko 
lomobilsko poroko pojasni-
kdaj bo francoska vlada za-
a privatizirati še vedno dr-
mi Renault. Prav zaradi te 
e in vsaj deloma tudi strahu 
prestavili novembrsko sre
nje delničarjev Volva na 
december, pri čemer naj bi 
o do tedaj marsikaj bolj jas-
. Približno 43 glasov tistih, 
bodo odločali o združitvi 

ilva in Renaulta, je v rokah 
velikih švedskih institucij 

oziroma podjetij, medtem ko 
je približno 35 odstotkov gla
sov razpršenih med 160 tisoč 
delničarjev. Dvom o smiselno
sti oziroma ustreznosti poroke 
med Renaultom in Volvom je 
pred nekaj tedni zasejal eden 
izmed pomembnih uslužben
cev Volva, ki je bil mnenja, da 
bo Volvo v podrejenem polo
žaju. Da bi podkrepil svojo tr
ditev, je navedel dva primera: 
Volvo že nekaj časa razvija di
zelski motor za tovornjak FH 
12, toda z razvojem podobnega 
motorja se ukvarja tudi Rena
ult, čeprav je bilo znano, da je 
bil Volvo prvi in je ali bi bil 
vzporedni razvoj dveh precej 
podobnih agregatov nesmi
seln. Poleg tega je bil v okviru 
skrivnega projekta izbran nek 
drug Renaultov motor, čeprav 
je bil Volvov motor s podobni
mi tehničnimi zmogljivostmi 
precej cenejši. Skratka, vsaj 
do 7.decembra ne bo znano, 
ali bosta Renault in Volvo tudi 
v resnici stopila pred oltar. 



Javna letališča 
Ko govorimo o javnih leta-

hščih, misUmo na letahšča 
v Ljubljani, Mariboru in Por
torožu. Za ta letališča je izdal 
minister za promet in zveze 
poseben urnik, ki določa, kdaj 
so odprta za javni prevoz 
v zračnem prometu. Novi 
obratovalni čas letališč je pri
čel veljati v mesecu novembru. 

Zimsko obdobje 
Letališče Brnik v Ljubljani 

obratuje za javni prevoz od 
6 . 3 0 do 2 2 . 0 0 ure vsak dan. 

Letališče v Mariboru obra
tuje za javni prevoz od 7 . 0 0 
ure do 1 2 . 0 0 ure v naslednjih 
dneh: ponedeljek, torek, sreda, 
četrtek, petek. Poleg tega še od 
1 6 . 0 0 do 1 9 . 0 0 ure ob torkih in 
od 1 7 . 0 0 do 2 0 . 0 0 ure ob 
sredah. 

Letališče v Portorožu obra
tuje za javni prevoz od 9 . 0 0 do 
1 7 . 0 0 ure vsak dan. 

Poletno obdobje 
Letališče Brnik v Ljubljani 

obratuje v poletnem času za 
javni prevoz od 6 . 3 0 do 2 2 . 0 0 
ure vsak dan. 

Letališče v Mariboru obra
tuje za javni prevoz od 7 . 0 0 do 
1 3 . 0 0 ure v ponedeljek, torek, 
sredo, četrtek in petek. 

Letališče v Portorožu pa 
obratuje za javni prevoz od 
8 . 0 0 do 2 2 . 0 0 ure vsak dan. 

Zimsko in poletno obrato
vanje javnih letališč sovpada 
z računanjem zimskega in po
letnega časa. Letališča oprav
ljajo v času svojega obratova
nja sprejem in odpravo letal, 
potnikov ter blaga. 

J A N K O K O S T O M A J 

DEŽURSTVA 
ZDRAVSTVENIH 
DOMOV 

vilko 94, sicer je telefon 4 4 1 -
1 4 2 aU 2 7 - 7 2 1 , za nujne inter
vencije pa 94 . 

ZDRAVSTVENI DOM LA
ŠKO: Zdravstvena služba je 
organizirana v dopoldanskih 
in popoldanskih ordinacijah 
od 7. do 2 0 . ure, nočno dežur
stvo je organizirano od 2 0 . do 
7. ure zjutraj od ponedeljka do 
petka, in sicer za vso občino. 
Dežurstvo je med vikendom 
organizirano tudi od petka od 
2 0 . do ponedeljka do 7. ure 
zjutraj, vmes je v soboto odpr
ta redna ordinacija od 7. do 
15. ure. Telefon 7 3 1 - 2 3 3 . 

ZDRAVSTVENI DOM MO

ZIRJE: V Mozirju je organizi
rano redno ambulantno delo 
od 7. do 13 . ure, popoldan od 
13. do 20 .ure pa vsak dan red
no delata po dve ambulanti, in 
sicer ob ponedeljkih Mozirje 
in Ljubno, v torek Nazarje in 
Gornji Grad, v sredo Luče in 
Nazarje, četrtek Mozirje in 
Nazarje, ob petkih pa le Mo
zirje. Telefon v Mozirju 8 3 1 -
4 2 1 . 

ZDRAVSTVENI DOM 
ŠENTJUR: Redni delovni čas 
ordinacij med tednom je od 
7. do 19. ure, od 19. ure dalje 
do 7. ure zjutraj pa je organizi
rano neprekinjeno dežurstvo. 
Telefon 7 4 1 - 5 1 1 . 

ZDRAVSTVENI DOM 
SLOVENSKE KONJICE: 
Redna zdravstvena služba je 
organizirana od 7. ure zjutraj 
do 21 . , od 2 1 . do 7. ure zjutraj 
pa je na voljo redno nočno de
žurstvo. Telefon 7 5 4 - 5 2 2 . 

ZDRAVSTVENI DOM VE

LENJE: Redno obratovanje 
ordinacij je od 7. do 2 0 . ure, od 
2 0 . ure do 7. ure zjutraj nasled
njega dne pa je organizirano 

ZDRAVSTVENI DOM 
ŠMARJE: Delovni čas med 
tednom je od 7. ure do 21. , za
tem pa je od 2 1 . ure dalje do 
7. ure zjutraj organizirano 
nočno dežurstvo. Dežurna 
služba je organizirana tudi 
v Rogaški Slatini, izmenoma 
pa je po tedenskem razporedu 
organizirana dežurna služba 
tudi v Bistrici ob Sotli, Koz
jem in Podčetrtku. Telefon 
v Šmarju je 8 2 1 - 0 2 1 . 

Celje 
V preteklem tednu se je 

v celjski porodnišnici rodilo 1 6 
dečkov in 1 5 deklic. 

Celje 
Poročili so se trije pari. 

Šmarje pri Jelšah 
Zakonsko zvezo sta sklenila 

Jožef Kitak iz Donačke gore in 
Marija P L A V C A K iz Tlak. 
Žalec 

Poročili so se Ivan ČAKŠ iz 
Migojnic in Bar bika BALOH 
iz Pongraca ter Marko Z A -
VRŠNIK iz Dobrovelj in Rena
ta LIKEB iz Braslovč. 

Celje 
Umrh so: Zofija KULČAR, 

8 5 let iz Celja, Anton STRI
CE LJ, 7 8 let iz Sevnice, Jožef 
PODERGAJS, 6 9 let iz Laz pri 
Dramljah, Rozalija KLINC, 6 6 
let iz Žalca, Otmar ČERNEZL, 
5 1 let iz Kozjega, Anton SE-
DENIK, 3 2 let iz Rogaške Sla
tine, Ivana KERŠ, 6 1 let iz 
Šmiklavža pri Škofji vasi, 

Ivanka PLAHUTA, 6 0 let iz 
Svetine, Anton NEMEC, 8 2 let 
iz Celja, Ivana ROBIDA, 7 9 let 
iz Celja, Anton LESKOVEC, 
7 2 let iz Jesenic, FVančišek 
SMUKAVEC, 8 7 let iz Žalca, 
Ladislav RORŠEK, 5 4 let iz 
Arje vasi, Franc BRIŠNIK, 8 5 
let iz Vranskega, Leopold 
KRAJNC, 8 6 let iz Celja, 
Franc STRAŠEK, 5 7 let iz Ce
lja, Alojz URTELJ, 6 1 let iz 
Luč, Frančiška KRHLIKAR, 
6 3 let iz Rimskih Toplic, Mari

ja GRADIŠNIK, 61 let iz Raz-
borja, Alojz FREŠER, 6 0 let iz 
Tolstega vrha in Ljudmila 
LONČARIC, 8 8 let iz Celja. 
Šentjur pri Celju 

Umrli so: Mirko PA VIČ, 4 3 
let iz Hrastja, Martina RO
MIH, 9 0 let iz Vodruža in Kri
stina SVETELŠEK, 5 6 let iz 
Dramelj. 
Šmarje pri Jelšah 

Umria sta Neža POTOČNIK 
iz Grlic in Marjan RANČIGAJ, 
3 4 let iz Šmarja. 

Velenje i 
Umrli so: Franc FUŽIJ 

let iz Dol Suhe, Marija t 
NIK, 9 2 let iz Raven, F 
PEZDEVŠEK, 8 7 let iz C, 
ca. Vida KOVŠE, 5 2 let ij 
lenja, Jožef FIDERŠEK, 4 
iz Velenja in Stanislav Ri\ 
5 3 let iz Velenja. 
Žalec 

Umrii so: Sifet BRITV4 
VIČ, 2 9 let iz Ločice ob J 
nji, Jožef PRISTOVŠEK, 8 
iz Celja, Angela SLEA) 
ŠEK, 6 9 let iz Gomilskei 
Neža DORNIK, 88 let iz C 

VETERINARSKA DEŽURSTVA 
VETERINARSKA POSTAJA CELJE: Delovni čas veterinar

jev na vetermarski postaji v Celju je od 7 . 0 0 do 1 4 . 3 0 . Ambu
lanta za male živali je vsak dan dopoldan (razen ob nedeljah in 
praznikih) od 8. do 10 . ure, vsako popoldne od 16. do 17 . ure, 
sicer pa je dežurna služba za nujne primere organizirana 
v popoldanskem in nočnem času. Tel.: 3 4 - 2 3 3 . 

VETERINARSKA POSTAJA LAŠKO: Redni delovni čas je od 
7. do 15 . ure na veterinarskih postajah v Laškem in Radečah. 
Dežurstvo od 15 . do 7. ure pa je za celo občino na veterinarski 
postaji Laško, telefon 7 3 1 - 4 8 5 . V primeru odsotnosti veterinarja 
v času dežurstva pa lahko sporočilo pustite pri vratarju Pivo-
variie, tel.: 7 3 1 - 1 2 1 . 

VETERINARSKA POSTAJA SLOVENSKE KONJICE: Redni 
delovni čas veterinarjev je od 7. do 12 . ure, od 15 . do 7. ure 
zjutraj naslednjega dne pa je organizirano dežurstvo. Telefon na 
veterinarski postaji: 7 5 4 - 1 6 6 . 

VETERINARSKA POSTAJA ŽALEC: Redni delovni čas 
veterinarjev je od 6. do 14 . ure, neprekinjeno dežurstvo za celo 
občino pa je od 14 . do 6. ure naslednjega dne. Dežvirstvo je tudi 
ob koncu tedna in ob praznikih. Telefon na veterinarski postaji: 
7 1 4 - 1 4 4 . 

VETERINARSKA POSTAJA MOZIRJE: Redni delovni čas 
veterinarjev je vsak dan, razen ob nedeljah, od 7. do 15 . ure, 
redna dopoldanska ambulanta pa od 7. do 9. ure. Do nedelje, 
2 1 . novembra bo dežural dr. vet. med. Drago Zagožen, telefon 
8 4 1 - 7 6 9 , od 2 2 . novembra dalje pa dr. vet. med. Marjan Lešnik, 
telefon 8 3 1 - 2 1 9 . 

VETERINARSKA POSTAJA ŠENTJUR PRI CELJU: Redni 
delovni čas veterinarjev je od 7. do 15 . ure vsak dan, od 1 5 . ure 
do 7. ure zjutraj naslednjega dne pa je organizirano dežurstvo. 
Danes, v četrtek, 18 . novembra še dežura dr. vet. med. Franci 
Zapušek, telefon 7 4 1 - 9 3 5 . Od petka 19. novembra dalje pa bo 
dežural dr. vet. med. mag. Jože Pangerl, telefon 7 4 3 - 1 2 8 . 

BORZA DELA 
Informacije o prostih delovnih mestih, objavljenih na Republiškem zavodu za zaposlovanje, na območni enoti 
Slandrov »rg 7, dne 15.11.93. 
Pojasnila o pogojih za sklenitev delovnega razmerja dobijo kandidati pri organizacijah ali delodajalcih 
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Ob prebiranju nezgodne 
kronike se človek spom
ni - krmiljenja v gospo
darstvu. 

Mnoge muči skleroza 
takrat, ko se je treba 
spomniti - obljub pred 
mandatom. 

Največji razlog za neu
speh v gospodarstvu je 
dejstvo, da je mnogim 
»pisano na kožo« - po
metanje pred tujim 
pragom. 

Največja ovira neumne
mu politiku je - pameten 
narod. 

Pri reševanju nacional
nih problemov so politi
ki podobni polžu, pri 
boju za oblast - ropar
skim pticam. 

Ministru nelcal ni lasno 
»Ti, Slavko, a jc ivs. da nc misliš priti v Celje, ko pa 

imamo zdaj pri nas vseslovenski problem z (nc)imcno\'a-
njcm osnovnošolske ravnateljico? Decembra bo namreč 
skupščina.. .<• 

»Zakaj pa so tebe brez problemov potrdili, in prod krat
kim enega osnovnošolskega ravnatelja tudi. pa so bili krš
čanski in ostali desni kar lepo tiho? Ko mi bo kdo odgovoril 
na to vprašanje, bom v Celje rad prišel, zdaj pa res nimam 
časa, Jože." 

Giavno, aa se aeia 
Mozirjani bi lahko Svetga 

Martina preimenovali 
v Učinkovifga Martina. 
Najprej jc občinski izvršni 
svet, na samega Martina 
dan, zasedal celo dopoldne, 
nato pa še občinska skupšči
na celo popoldne. Poslancev 
ni pregnalo niti ostro izraže
no mnenje, da bi lahko tisti 
čas delali kaj bolj učinkovi
tega. 

Slialieno slavje 
Med bolj ali manj po

membne ter premražcne 
udeležence petkovega šent
jurskega poštnega slavja se 
je vrinil starejši možakar, ki 
se jc očitno ogrel s kakšnim 
kozarčkom preveč. Ko je po 
prizorišču odmevalo, da 
šentjursko ljudstvo plačuje 
predrage telefone, jc kritično 
razpoloženi govorec prece
nil: »Ti že ne." In ko je začel 
okolici razlagati še o lastnih 
grenkih izkušnjah s telefoni
jo, so se brž zaslišali opozo
rilni »psst". Končal jc z go
drnjanjem: »Zato pa je pri 
nas tako, ker ne smeš ničesar 
reči." In potem sta sc hitro 
približala moža v modrem. 

Barva vse izda 
Včasih nam je prav hudo 

pri srcu, ker naš časopis ne 
izhaja v barvah. Če bi bili 
barvni, bi namreč ostro iz
stopala bledica na obrazu 
velenjskega župana Pankra
ca Semečnika, ko so ga na to
vorih z vsem potrebnim za 
.spusf v globino vodnjaka na 
gradu. 

Kako nekateri zlobneži 
imenujejo našega zunanje
ga ministra Peterleta? 

Strassmeister. "poslove
njeno- štrasmajster. 

In zakaj tako? 
Ne le, da se gospod mini

ster silno rad udeležuje od
piranja novih cestnih pove
zav, z neznanskim užitkom 
jih tudi uporablja za "pre
bege« v tujino. 

Zakaj velenjskega sekre
tarja Petra Kovača polni 
dve uri ni bilo iz grajskega 
vodnjaka? 

Zato, ker se (nepreverje
no) silno rad slika. Menda 
je pričakoval, da bo zaradi 
ožine prostora ovekovečen 
na posnetkih vseh fotore-
porterjev, ki so se spustili 
v vodnjak. 

Zakaj naj bi v Gorenju GA 
vladala panika? 

Da ne bo pomote, panika 
naj bi vladala v zgornjih 
nadstropjih. Menda name
ravajo v podjetju po nasve
tih neke »čudne« svetoval
ne službe delati selekcijo 
med režijci. 

Nekateri naši člani so sc ob koncu tedna 
poslovili od letošnjega mošta in dobro raz
položeni nazdravili novemu vinu. Na Marti-
novanju smo so imeli zares supcr in škoda, 
da ni zapelo skupaj šc več naših članov. 
Sicer pa bo še priložnost v naslednjem letu, 
ko bomo zopet pripravili naš skupni piknik. 
Nagrajenca: za Šalo tedna Jože Bobck iz 
Planine pri Sevnici; izžrebanec: Helena Vo
deb, Gorica 29, Gorica pri Slivnici. 

Šala tetina 
Meritev 

Neki moški pleza po dvig
njeni železniški zapornici. 

»Hej vi, kaj pa delate?« 
zavpije železniški čuvaj. 

»Izmeril bom zapornico,« 
odvrne moški. 

»To bi mi lahko povedali in bi vam zapor
nico spustil dol« 

»To ne bi nič pomagalo. Izmeriti moram 
višino, nc pa širino zapornice.« 

PatJec 
Janez vpraša Toneta: »Ali veš, kakšna je 

razlika med padcem iz prvega in dvanajste
ga nadstropja?« 

Tono: »No, kakšna?« 
Janez: »Če padeš iz prvega nadstropja se 

sliši bum - aaaaauuuuu, čepa izdvanajstega 
pa aaaaauuuuu - bum.« 

Logično 
Dva vrana se sprehajata po polju, nakar 

nad njima švigne letalo. Prvi pravi: »Kaj bi 
dal, da bi lahko tako hitro letel!« 

Drugi: »Saj bi tudi ti tako letel, če bi ti 
'rit< gorela!« 

Vražja zadeva 
»Poznaš zgodbo o avstralskem domačinu, 

ki si jo kupil nov bumerang?« 
»No, kakšna pa jo?« 
»Znorel jo, ker so ni mogol starega zne

biti.« 

Tuji jezili i 
Mišja družina beži pred mačko. Naenkrat 

se mišji oče obrne in zalaja nad mačko. 
Mačka vsa prestrašena zbeži. »Ali sto vide
li,« rcčo ponosno mišji oče, »kako je dobro, 
če znaš tujo jezike!« 

Pri brivcu 
Nek možak gre k brivcu in mu reče: 

»Obrijte mo, prosim!« 
Potom ga pa brivec vpraša: »Ali vas smem 

vprašati, čc ste že bili kdaj pri nas?« 
Možak: »Ne, svoje levo uho sem izgubil 

v prometni nesreči!« 

V gozdu 
Deklo sc zvečer sprehaja po gozdu. Mimo 

pride moški in ji ljubeznivo ponudi cigare
to. »No, hvala, no kadim!« pravi ona. 

»Ali bi kaj popili? vpraša.« 
»No, hvala.« 
Kasneje oba prilezeta izza grmovja in de

kle pravi: »Sto videli, kako jo bilo lepo tudi 
brez nikotina in alkohola!« 

Šale so prispevali: Hedvika MUŠiC iz Škofje 
vasi, Sebastjan SINKO iz Celja, Klara MA-
GRlC iz Šmartnega ob Paki, Marija VREČKO 
iz Ponikve pri Grobelnem in Irena KRAMPR-
ŠEK iz Loke pri Žusmu. 

Veseli Martin 
Martin Selič iz Laškega je dobil svojo 

prvo harmoniko pri sedmih letih, za doto od 
očeta. Pa mu stara, črna Lubasova harmo
nika ni bila nič kaj všeč, zato se je odločil, 
da ji nadene novo obleko. Vzel je lepilo in 
»ultrapas« ter jo preuredil. Pa lepilo ni kaj 
prida držalo in je vse skupaj »razmontiral« 
- »šraufal« - tako dolgo, da »hudiča« ni niko
li več vkup spravil. Veselje do igranja in 
ti-ma sta botrovala, da je prišla v hišo kmalu 
»nova« stara harmonika, ki jo je kupil v sta
rinarni. 

Začel je z igranjem na maškaradi - od hiše 
do hiše. Tako je bil zatopljen v igro, da niti 
videl ni, da je do pasu zašel v apno. Rad je 
bil v družbi, zato mu v tistih časih ni ušel 
prav noben furež, kožuhanje in ofiranje 
v Sediažu. kjer je bil njegov prvi dom. Vr
stila so sc tudi igranja na ohcetih, o čemer se 
Martin spominja: »Ohceti biez šranganja ni 
bilo. Šrangaiji so za denar, ki so ga dobili za 
to dejanje, običajno kupili nevesti darilo, ki 
so ga zvečer prinesli na svatbo in ob tem 
lepo zapeli. Mi smo temu rekli kobilčvanje. 
Vendar pa povsod šranganja niso odobrava
li in spomncm se primerov, ko smo šrangar-
je obšli. Enkrat sc ženin tudi ni mogel spri
jazniti, da bi moral odšteti kup denarja za 
nevesto, zato so se vsi skupaj razšli z dolgi
mi nosovi. Sam sem bil nekoč med šrangarji 
in ko smo šli zvečer kobilčvat z darilom, nas 
je neki lovec s pokom iz puške naznanil. Ko 
sem zaigral, pa je že bil gospodar na vratih: 
>Kar pojdite - imamo svojega muzikanta.< 

Na ohcetih nas je običajno igralo več, pa 
se je kljub temu zgodilo, da je muzikantov 
>zmankalo<, ker smo se kje >začvekali< 
s kakšno deklino. To pa so izkoristile kuha
rice, ki so skrile instrumente. Če smo jih 
hoteli dobiti nazaj, je bilo potiebno tudi kaj 
postoriti. Kolega sem na primer >vpregel< 
v samokolnico in iti je bilo potrebno po 
di-va. Ni šlo vse gladko in večkrat sva se 
prevrnila. Kuharice so nama potem postre
gle s posebno >košto< v najbolj svinskem 
škafu. Zgodilo pa se je, da so svatje izbirali 
ekipo muzikantov sami. Tako naj bi igral 
s starejšim kolegom, s katerim še nikoli prej 
nisva skupaj igrala. Mislil sem, da bova 
pred tem skupaj vadila, da me bo starejši 
naučil kakšnega marša. Pa je Ic-ta pozabil 
na vaje. Okiog tega sem bil celo malce »te
čen« in ko sem šc na vsak način želel vaje, 
me je nagnal iz hiše. 

>Mcyš ven< je rekel. To je bil najkrajši 
marš, ki me ga je kdajkoli kdo naučil. 

Veliko smo se tudi igrali. Na primer: z za
vezanimi očmi smo se mazali z marmelado. 
Ali pa se šli pri povštr tancu sodni proces. 

Ena iz Martinovega roiiava i 
Enkrat smo bili celo na morju. Sinček ;« 

radoveden spoznaval svet in ob tom spraše
val očeta: »Ati - zakaj pa imajo nekateri taa 
spodaj bolj veliko bunko?« \ 

»Veš - to je pa stvar inteligenco. Tisti bu
tasti imajo malo manj v veliki glavi, pi 
spodaj več, pri meni pa je na primer ravne 
obratno.« 

Čez čas zopet pribiti sinek k očetu ol 
šank: »Ati, ati, hitro pridi pogledat. En stvH 
se je pogovarjal z mamo, pa jo bil v začetki 
zelo butast, potem pa jo postajal vodno bol 
pameten.« 

Obdolženci so dobili raznorazne kazni. Šteli 
so na primer zvezde, ob tem pa niti opazili 
niso, da so jim za rokav zlili vodo. Za vrati 
so se morali odločati o testamentu, pri tem 
pa niti vedeli niso, da je kaznjenec na pri 
mer ženo zapustil temu ali onemu. Obdol 
ženca je obsodil sodnik in porotnika na vsa 
ki strani, ki sta imela za klop napeto dckc 
Ko so se vsedli je deka popustila in obdolže
nec se je nevede vsedel v posodo za vodo, ki 
je bila prej skrita pod dcko. J 

Za Martinovo pa sem si ta teden vzfl 
dopust. Cel teden sem s puharjcm čakal ob 
sodu, pa mi jc ta vrag vseeno mošt ukradel 
Še sreča, da mi je žalost pomagala pregnati 
moja hannonika.« 

EDI MASNEC 


